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Αθήνα, σήµερα στις 7 Σεπτεµβρίου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.15' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β' σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α' Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Σπυρίδωνα Γαληνό,
Βουλευτή Λέσβου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η διεύθυνση γεωργίας της Νο-
µαρχιακής Αυτοδιοίκησης Πιερίας αιτείται την αποκατάσταση
των ζηµιών των βαµβακοκαλλιεργειών από το πράσινο σκουλήκι.

2) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Περιφέρειας Νο-
τίου Αιγαίου αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του βρεφονη-
πιακού σταθµού του ∆ήµου Ερµούπολης και τη δηµιουργία νέων
Βρεφονηπιακών και Παιδικών σταθµών, χωρίς επιβάρυνση των
εργαζοµένων, όπου χρειάζεται.

3) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ιοικητικό Συµ-
βούλιο της ΟΛΜΕ δηλώνει την αντίθεσή του στην κατάργηση
ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των εκπαιδευτι-
κών.

4) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος καταγγέλλει ως αντισυνταγµα-
τικό το ν. 3848/2010 και ζητεί το διορισµό όλων των πολυτέκνων
εκπαιδευτικών που υπέβαλαν αίτηση εφέτος.

5) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Συλλόγων ∆ιδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού
εκφράζει την αντίθεσή της στη νέα διαδικασία κρίσης των ερευ-
νητικών προγραµµάτων «Θαλής» και «Αρχιµήδης».

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο γρα-

πτό διάβηµα του ∆ηµάρχου Πατρέων σχετικά µε τη λιµενική ζώνη
της Πάτρας.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις δηλώ-
σεις του δηµοτικού συµβούλου ∆ύµης Ν. Αχαΐας κ. Ραυτακό-
πουλου για την κατάσταση που επικρατεί µε διακινητές ναρκω-
τικών στην Κοινότητα Σαγέικα του νοµού.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα που έχει δηµιουργηθεί εξαιτίας της έλλειψης προσωπικού
στην ΕΛΑΣ Αχαΐας.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρει τις προτάσεις
του δηµοτικού συµβούλου Ρίου Ν. Αχαΐας για διεύρυνση δροµο-
λογίων ΟΣΕ Πάτρας - Ρίου.

10) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Μητροπολίτες της
Θράκης εκφράζουν τον έντονο προβληµατισµό τους για την ει-
σαγωγή της τουρκικής γλώσσας στα Νηπιαγωγεία και ∆ηµοτικά
σχολεία της Θράκης.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο γεγο-
νός ότι η πίεση που ασκήθηκε για την εξέλιξη στο έργο των
παραγλαύκειων οδών απέδωσε αποτελέσµατα.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ασφυ-
κτικές συνθήκες λειτουργίας των συστεγαζόµενων κλινικών στο
409 Στρατιωτικό Νοσοκοµείο Πατρών.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται από τον ελλιπή αριθµό κρεβατιών
στο Νοσοκοµείο του «Αγίου Ανδρέα».

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που προκύπτουν µε τη παράνοµη τοποθέτηση πινα-
κίδων σε διάφορα σηµεία της Πάτρας.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
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τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις άσχη-
µες συνθήκες διαβίωσης που αντιµετωπίζουν οι λαθροµετανά-
στες στην πόλη της Πάτρας.

16) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Μαγνησίας εκφράζει την
αντίθεσή του στην τροποποίηση λειτουργικών τµηµάτων των δη-
µοτικών σχολείων της Μαγνησίας που επίκειται και η οποία θα
οδηγήσει σε προσωρινή υποβίβαση τους.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μενηίδος Ν. Πέλλας
ζητεί την επίσπευση των διαδικασιών για την κατασκευή του
φράγµατος στον Αλµωπαίο ποταµό.

18) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Πέλλης ζητεί την άµεση
αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ των ζηµιών που προκλήθηκαν από
τις έντονες βροχοπτώσεις του Ιουλίου 2010 και την έξαρση του
σκουληκιού στην παραγωγή των βαµβακοκαλλιεργειών του
∆ήµου Πέλλας.

19) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Τοπικό Τµήµα Πέλλας της Πα-
νελλήνιας Ένωσης Πτυχιούχων Τεχνολόγων Γεωπόνων ΠΕΠΤΕΓ
εκφράζει την έντονη ανησυχία των επαγγελµατιών του Κλάδου
Τεχνολόγων Γεωπόνων για την παρούσα µορφή του προτεινό-
µενου σχεδίου προεδρικό διάταγµα για τον «καθορισµό διαδικα-
σιών συνταγογράφησης και διακίνησης γεωργικών φαρµάκων».

20) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί να ενηµερωθεί για το θέµα που προ-
έκυψε από την άρνηση των Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων
«Αρεταίειου» και «Αιγινήτειου» να προβούν στην εξέταση ασθε-
νών µε βιβλιάριο ανασφαλίστου.

21) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Συνοµοσπονδία Πο-
λυτέκνων Οικογενειών εκφράζει την αντίθεση της στην κατάργη-
ση του ν.3027/2002 περί πρόσληψης, κατά προτεραιότητα, των
εκπαιδευτικών πολυτέκνων γονέων.

22) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε πρόβληµα που
αντιµετωπίζει ένας πολίτης, ο οποίος παρ’ ότι έχει δικαιωθεί για
υπόθεσή του από το δικαστήριο σε δεύτερο βαθµό, δεν αποζη-
µιώνεται από τη δηµόσια υπηρεσία που έχει επιδικαστεί να κα-
ταβάλει το ποσό της αποζηµίωσης.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα που έχει υπάρξει µε την εγκατάσταση Ροµά στην περιοχή
∆ασσύλιο Πατρών.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε προτά-
σεις της Οµοσπονδίας Επαγγελµατοβιοτεχνών Πάτρας για το
νέο αναπτυξιακό νόµο.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται από τη µη κατάλληλη ρύθµιση της
κυκλοφορίας από τα φανάρια των οδών Παπαφλέσσα και Σολω-
µού στην Πάτρα.

26) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Χειριστών
Πολιτικής Αεροπορίας εκφράζει την αντίθεσή της στη δηµιουρ-
γία ενός απόλυτου αεροπορικού µονοπωλίου που θα προκύψει
από την έγκριση της συγχώνευσης των αεροπορικών εταιρειών
«Aegean Airlines /Olympic Air».

27) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Χατζηϊωάννου Ζωγράφω ζητεί να ενη-
µερωθεί για το ποσό που δικαιούται ως ενίσχυση, καθώς επίσης
και για τα ατοµικά δικαιώµατά της ως προς την Ενιαία Ενίσχυση.

28) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλ-
λογος Εκπαιδευτικών µε σοβαρές αναπηρίες 67% και άνω
αιτείται την απαραίτητη προσκόµιση πιστοποιητικού από πρωτο-
βάθµια επιτροπή του ΙΚΑ για ένταξη στον πίνακα Α' που αφορά
την πρόσκληση υποψηφίων εκπαιδευτικών Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης (ΕΑΕ), Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης, για ένταξη στους Ενιαίους Πίνακες αναπληρωτών και
ωροµισθίων εκπαιδευτικών ΕΑΕ διδακτικού έτους 2010-2011.

29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την άµεση κάλυψη των
κενών θέσεων εκπαιδευτικών στην Κρήτη.

30) Ο Βουλευτής Α' Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος
Ύδρας αιτείται τη µετάταξη του προσωπικού της Τεχνικής Υπη-
ρεσίας ∆ήµων και Κοινοτήτων Πειραιά της κρατικής Περιφέρειας
Αττικής στην Περιφερειακή Ενότητα νήσων της Περιφέρειας Ατ-
τικής κατ’ ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 256
και της παρ.6 του άρθρου 258 του ν. 3852/2010.

31) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βόλου Νοµού Μαγνησίας αιτεί-
ται την άµεση λύση στο ζήτηµα της «Πολεοδοµικής Μελέτης και
Πράξης Εφαρµογής Αγ. Παρασκευής ∆ήµου Βόλου».

32) Η Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Επαρ-
χίας Θηβών εκφράζει την ανησυχία της για τη διάθεση των
οινοποιήσιµων σταφυλιών των Ελλήνων αµπελουργών.

33) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινοπραξία Αγροτικών Συνεταιρισµών
Επιδαύρου - Λιµήρας Λακωνίας αιτείται να ξεκινήσουν διαδικα-
σίες αναγνώρισης της κατηγορίας extrissimo ή σούπερ έξτρα
παρθένο ελαιόλαδο από το ∆ιεθνές Συµβούλιο Ελαιολάδου.

34) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός και Αγροτικός Σύλλογος
∆ήµου Καλλονής «Η Αγία Άννα» αιτείται την αποκατάσταση των
ζηµιών του λιµενίσκων Σκάλας Καλλονής και Παρακοίλων Λέ-
σβου.

35) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εφορευτικό Συµβούλιο της ∆ηµόσιας
Κεντρκής Βιβλιοθήκης Μυτιλήνης Ν. Λέσβου αιτείται να γίνουν
οι απαραίτητες ενέργειες, ώστε να εξασφαλιστεί η συνέχιση της
λειτουργίας της Βιβλιοθήκης Μυτιλήνης.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Πρόεδροι των Ενώσεων
Αγροτικών Συνεταιρισµών Κρήτης, των Κτηνοτροφικών Συλλό-
γων Κρήτης και των Κτηνοτροφικών Συνεταιρισµών Κρήτης αι-
τούνται την καταβολή της εξισωτικής αποζηµίωσης.

37) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο εκφράζουν τη δια-
µαρτυρία τους οι εργαζόµενοι του ΕΚΑΒ στον Ν. Ηλείας για τη
µη καταβολή δεδουλευµένων τους.

38) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ταξιδιωτικών και
Ναυτιλιακών Πρακτόρων Κέρκυρας, η Ένωση Τουριστικών Γρα-
φείων Ρόδου και ο Σύνδεσµος Τουριστικών και Ταξιδιωτικών Γρα-
φείων Κρήτης εκφράζουν την ανησυχία τους για τη µετάταξη των
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ξενοδοχειακών καταλυµάτων και των τουριστικών µεταφορών
στην υψηλή κατηγορία ΦΠΑ.

39) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται την αξιοποίηση και εκσυγχρονισµό
και όχι την κατάργηση του Εµπορευµατικού Σταθµού του ΟΣΕ
στην Αλεξανδρούπολη.

40) Οι Βουλευτές Β' Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Λέ-
σβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Ν. Σάµου διαµαρτύρεται για την από-
λυση εγκύου εργαζοµένης από την επιχείρηση «LIDL».

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις προ-
τάσεις του καθηγητή κ. Παναγόπουλου σχετικά µε το θέµα της
νότιας χάραξης του σιδηροδρόµου στην Αχαΐα.

42) Ο Βουλευτής Β' Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Αµαλία Καίσαρη, κάτοικος
Κερκύρας διαµαρτύρεται για την κακή λειτουργία του εστιατο-
ρίου «Belissimo» στην πλατεία «Λεµονιάς –Μπιτζάρου» στην Κέρ-
κυρα.

43) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο γίνεται αναφορά για
το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι της ∆ΕΗ Νοµού
Ηλείας, καθώς η σύµβαση του ελεγκτή γιατρού τους έληξε.

44) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός
και Πολιτισµικός Αγροτουριστικός Σύλλογος Κόκλας ∆. ∆ωρίου
Μεσσηνίας αιτείται την επίσπευση των διαδικασιών έγκρισης µε-
λέτης για την κατασκευή περιβάλλοντος χώρου του λαογραφι-
κού µουσείου του χωριού.

45) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας διαµαρτύρεται για την καθυστέ-
ρηση καταβολής της αναπηρικής σύνταξης που δικαιούται αν και
έχει υποβάλει αίτηση εδώ και ένα χρόνο.

46) Ο Βουλευτής Καστορίας κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την ένταξη των κηπευτικών του
Ν. Καστοριάς σε πρόγραµµα επιδότησης αντιχαλαζικών δικτύων.

47) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ελένη Στεφανή αιτείται την
έγκυρη πληροφόρηση για τα αποτελέσµατα µίας προκήρυξης
που συµµετείχε.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρονται προτά-
σεις του πολιτιστικού Συλλόγου Εγλυκάδος Πατρών για ανά-
πλαση πρώην σκουπιδότοπου στην θέση Ριγανόκαµπος.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο γίνεται αναφορά στο
θέµα που έχει προκύψει µε την µη περικοπή µισθών στη ∆ΕΥΑΠ.

50) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-

φορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών Βιοτεχνών
Εµπόρων Νοµού Χανίων εκφράζει την ανησυχία της για το πρό-
βληµα που έχει δηµιουργηθεί στο Νοµό Χανίων µε τη «γη υψηλής
παραγωγικότητας».

51) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργα-
τοϋπαλλήλων Ιχθυοσκάλων Ελλάδας αιτείται να αποκτήσουν οι
Ιχθυόσκαλες δηµοσίου νοµική προσωπικότητα.

52) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών παραθέτει τις προτάσεις -παρατηρήσεις του επί
του περιεχοµένου του σχεδίου νόµου: «Χορήγηση ενισχύσεων
σε ιδιωτικές επενδύσεις για την προώθηση της οικονοµικής και
κοινωνικής ανάπτυξης και την περιφερειακή σύγκλιση και άλλες
διατάξεις».

53) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθή-
σεων ∆ράµας 4η Υγειονοµική Περιφέρεια Μακεδονίας - Θράκης
αιτείται την έγκριση λειτουργίας του νέου Κέντρου Στήριξης Ατό-
µων µε Αναπηρία.

54) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ.ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ∆ιοίκηση του Εργατοϋπαλληλικού Κέ-
ντρου Βόλου αιτείται την άµεση ανέγερση του Βρεφονηπιακού
Σταθµού της Εργατικής Εστίας στο Βόλο.

55) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Νοσηλευτικού Προ-
σωπικού Κυκλάδων καταγγέλλει την αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση καταβολής επιδόµατος αδείας του έτους 2010 σε 450 ερ-
γαζόµενους του Ν. Κυκλάδων.

56) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Πειραιά αιτεί-
ται την λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που
προκύπτουν από την περικοπή εξετάσεων ασφαλισµένων ΟΠΑ∆
και άλλων Ταµείων.

57) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χρήστος Καλλίτσης, αρχισυ-
ντάκτης του περιοδικού «Γειτονιές» ζητεί τη δηµοσιοποίηση των
αποτελεσµάτων του διαγωνισµού παραγωγής ταινίας για τον
ΣΕΓΑΣ.

58) Ο Βουλευτής Β' Θεσσαλονίκης κ. ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ-
∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πληροφορικών
Ελλάδας αιτείται τη δηµοσίευση των τεχνικών προδιαγραφών και
απαιτήσεων που δικαιολογούν τον συνολικό προϋπολογισµό
έργου από τη δικαιούχο εταιρεία «Κοινωνία της Πληροφορίας
ΑΕ».

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 11116/04-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 39840/16-07-
2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:



1182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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2. Στην µε αριθµό 11882/21-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ροντούλη Αστέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/ ΓΡ.ΥΠ./

Κ.Ε.1140/16-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:



1184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

3. Στην µε αριθµό 11954/22-06-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουράκη Αναστάσιου, Αµµανατίδου - Πασχαλίδου Ευαγ-
γελίας (Λίτσας), Κριτσωτάκη Μιχαήλ, ∆ιώτη Ηρούς δόθηκε µε το

υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1131/16-07-2010 έγγραφο από
τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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1186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

4. Στην µε αριθµό 11976/23-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κριτσωτάκη Μιχαήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/18896/

634/16-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:
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1188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

5. Στην µε αριθµό 11996/23-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7931/

11045/16-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 12025/23-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ανατολάκη Γεώργιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/ΓΡ.ΥΠ/

Κ.Ε/1148/16-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:



1190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

7. Στην µε αριθµό 12076/24-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ.Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ2/
16264/16-7-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,

Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη
απάντηση:
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1192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

8. Στην µε αριθµό 12113/24-06-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου, Αποστολάτου Βαϊτση (Βάη) δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. 1221/16-07-2010 έγγραφο από τον Υφυ-

πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απά-
ντηση:
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1196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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9. Στην µε αριθµό 12207/28-06-010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φώτη - Φανούριου, Λεβέντη Αθανάσιου, Τσού-
καλη Νικολάου, Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

ΥΠ.ΠΟ.Τ/ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1159/16-07-2010 έγγραφο από τον Υπου-
ργό Πολιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:



1198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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10. Στην µε αριθµό 12223/28-06-2010 ερώτηση των Βουλευ-
τών κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Άδωνι, Πλεύρη Αθανασίου

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7943/11060/16-07-2010 έγγραφο
από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:



1200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

11. Στην µε αριθµό 12230/28-06-2010 ερώτηση των Βουλευ-
τών κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Άδωνι
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. οικ 39905/16-07-2010έγγραφο από τον

Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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12. Στην µε αριθµό 12231/28-06-2010 ερώτηση των Βουλευ-
τών κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Άδωνη

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7947/11064/16-07-2010 έγγραφο
από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:
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13. Στην µε αριθµό 12501/01-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Γαληνού Σπυρίδωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1178/16-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολι-
τισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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14. Στην µε αριθµό 12939/12-07-2010 ερώτηση των Βουλευ-
τών κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος, Πλεύρη Αθανα-

σίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1093953/2414 έγγραφο από τον
Υφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα
στην ηµερήσια διάταξη.

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Σύστηµα προστα-

σίας και ασφάλισης της αγροτικής δραστηριότητας».
Το νοµοσχέδιο θα ψηφισθεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Ρυθµίσεις θεµάτων Υπουργείου Πολιτισµού
και Τουρισµού».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Ανάπτυξη της ∆ιά Βίου Μάθησης και λοιπές
διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το νοµοσχέδιο κρατή-

θηκε και θα συζητηθεί κατά τη συνήθη διαδικασία.
Κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Σύστηµα προστα-

σίας και ασφάλισης της αγροτικής δραστηριότητας».
Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Κωνστα-

ντίνος Σκανδαλίδης, µε τις ευχές µας για «καλή επιτυχία» µετά
την ανάληψη του έργου του, καλείται να λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΙ∆ΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τις
ευχές σας.

Το σχέδιο νόµου που εισηγήθηκε η κ. Μπατζελή, που µέχρι σή-
µερα ήταν Υπουργός στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, συζητήθηκε και σήµερα ψηφίζεται επί του συνόλου.
Σύµφωνα µε το άρθρο 85 παράγραφος 7 του Κανονισµού της
Βουλής, εγώ το υιοθετώ πλήρως έτσι όπως ψηφίστηκε και επί
της αρχής και επί των άρθρων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχουµε, λοιπόν, τη δή-
λωση του νέου Υπουργού ότι υιοθετεί το νοµοσχέδιο ως έχει.

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Σύστηµα προστασίας και ασφά-
λισης της αγροτικής δραστηριότητας».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων: «Σύστηµα προστασίας και ασφάλισης της
αγροτικής δραστηριότητας» έγινε δεκτό, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου κατά πλειοψηφία και
έχει ως εξής:

"Σύστηµα προστασίας και ασφάλισης της αγροτικής δρα-
στηριότητας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΕΘΝΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΚΑΙ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 1
Προστασία και ασφάλιση της αγροτικής

δραστηριότητας - Ορισµοί

1. Οι υπηρεσίες προστασίας και ασφάλισης της αγροτικής
δραστηριότητας παρέχονται µέσα από ένα ενιαίο εθνικό σύ-

στηµα που οργανώνεται και λειτουργεί σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου και τελεί υπό την εποπτεία του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Οι υπηρεσίες αυτές
συντονίζονται, παρακολουθούνται και ελέγχονται από τη συνι-
στώµενη µε το άρθρο 2 του παρόντος νόµου ∆ιεύθυνση ∆ιαχεί-
ρισης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

2. Οι υπηρεσίες προστασίας και ασφάλισης της αγροτικής
δραστηριότητας παρέχονται από:

α) τον Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.)
,νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου κοινής ωφέλειας που ιδρύ-
θηκε µε το ν. 1790/1988 (ΦΕΚ 134 Α'), ανήκει εξ ολοκλήρου στο
∆ηµόσιο και εδρεύει στην Αθήνα,

β) τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις, τους αλληλασφαλιστικούς
συνεταιρισµούς και τα Ταµεία Αλληλοβοήθειας και

γ) τη ∆ιεύθυνση ∆ιαχείρισης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγρο-
τικό Τοµέα του άρθρου 2 του παρόντος νόµου για τα προγράµ-
µατα της Πολιτικής Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και συναφείς
υπηρεσίες που αφορούν στην ασφάλιση της αγροτικής παρα-
γωγής και του αγροτικού κεφαλαίου.

3. Οι υπηρεσίες προστασίας της αγροτικής δραστηριότητας
περιλαµβάνουν:

α) την υποχρεωτική ασφάλιση στον ΕΛ.Γ.Α. των κινδύνων που
αναφέρονται στο άρθρο 5 του παρόντος νόµου και περιλαµβά-
νονται στους σχετικούς Κανονισµούς Ασφάλισης,

β) τις προαιρετικές για τους παραγωγούς ασφαλίσεις, µε επι-
δοτούµενο ασφάλιστρο, που συνάπτονται µε ασφαλιστικές επι-
χειρήσεις,αλληλοασφαλιστικούς συνεταιρισµούς ή άλλους
ασφαλιστικούς φορείς, περιλαµβανοµένου και του ΕΛ.Γ.Α. και
που καλύπτουν κινδύνους που δεν καλύπτονται ή καλύπτονται
µερικώς από την υποχρεωτική ασφάλιση της προηγούµενης πε-
ρίπτωσης,

γ) τις καλύψεις που παρέχονται µε τα Προγράµµατα Κρατικών
Ενισχύσεων που έχουν εγκριθεί από την Ε.Ε. και

δ) την ενεργητική προστασία της αγροτικής παραγωγής, του
φυτικού, ζωικού, αλιευτικού, υδατοκαλλιεργητικού και εγγείου
κεφαλαίου των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, που ασκείται από
τον ΕΛ.Γ.Α. δυνάµει του ν. 2342/1995 «Ενεργητική προστασία της
γεωργικής, κτηνοτροφικής και αλιευτικής παραγωγής και άλλες
διατάξεις» (ΦΕΚ 208 Α') όπως ο νόµος αυτός ισχύει κάθε φορά.

Άρθρο 2
Σύσταση ∆ιεύθυνσης ∆ιαχείρισης Κρίσεων και
Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα στο Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

1. Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων συνι-
στάται νέα ∆ιεύθυνση υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό µε
την ονοµασία «∆ιεύθυνση ∆ιαχείρισης Κρίσεων και Κινδύνων
στον Αγροτικό Τοµέα» αποτελούµενη από δύο Τµήµατα, µε
σκοπό: α) το συντονισµό, την παρακολούθηση και τον έλεγχο της
λειτουργίας των νοµικών προσώπων των εδαφίων α' και β' της
παραγράφου 2 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου και την ορ-
γάνωση και λειτουργία των προαιρετικών για τους παραγωγούς
επιδοτούµενων ασφαλίσεων της παραγράφου 3 εδάφιο β' του
άρθρου 1 του παρόντος νόµου (1ο Τµήµα)
και β) την άσκηση των αρµοδιοτήτων για τα προγράµµατα κρα-
τικών ενισχύσεων (2ο Τµήµα). Η ∆ιεύθυνση στελεχώνεται µε το
αναγκαίο προσωπικό εκ του Υπουργείου ή /και µε προσωπικό
αποσπώµενο ή µετατασσόµενο από άλλη υπηρεσία του δηµό-
σιου εν γένει τοµέα. Προϊστάµενοι της ∆ιεύθυνσης αυτής και των
Τµηµάτων ορίζονται υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ γεωτεχνικών ή
ΠΕ4 ∆ιοικητικών – Οικονοµικών ή ΠΕ5 Αναλογιστών ή ΠΕ9 Στα-
τιστικών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης και Οικονοµικών, καθορίζονται η ονοµασία των
Τµηµάτων, οι ειδικότητες, τα προσόντα και τα καθήκοντα των
υπαλλήλων της ∆ιεύθυνσης και των Τµηµάτων, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου
αυτού.

2. Στην αρµοδιότητα της ∆ιεύθυνσης αυτής υπάγεται ιδίως:
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α. Η κατάρτιση και η υποβολή προς έγκριση στους Υπουργούς
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, των ακό-
λουθων προγραµµάτων του επόµενου έτους: (i) του ετήσιου προ-
γράµµατος προαιρετικής ασφάλισης της αγροτικής δραστη-
ριότητας, κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο άρθρο 18 στο οποίο
προσδιορίζονται κυρίως οι προς κάλυψη κίνδυνοι, οι απαλλαγές
και οι λοιποί όροι κάλυψης, οι πόροι που προορίζονται για την
επιδότηση του ασφαλίστρου, τα ποσοστά επιδότησης του ασφα-
λίστρου, οι τιµές αποζηµίωσης των προϊόντων και τα λοιπά τε-
χνικοασφαλιστικά ή γεωργοτεχνικά στοιχεία που είναι απαραί-
τητα για την εφαρµογή των σχετικών ασφαλιστικών προγραµµά-
των και (ii) του ετήσιου προγράµµατος των κρατικών ενισχύσεων
στο οποίο καθορίζονται οι κρατικές ενισχύσεις που χορηγούνται
προς τα νοµικά πρόσωπα της παραγράφου 2 του άρθρου 1 για
την εκπλήρωση των σκοπών τους και η κατανοµή τους σε κατη-
γορίες ανάλογα µε τον ειδικότερο σκοπό χορήγησής τους.

β. Η διαχείριση των κρατικών ενισχύσεων που καθορίζονται
στην υποπερίπτωση (ii) της προηγούµενης περίπτωσης α'.

γ. Η κατάρτιση πρότυπων βασικών όρων ασφαλιστηρίων συµ-
βολαίων, οι οποίοι εγκρίνονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας.

δ. Ο έλεγχος των ασφαλιστηρίων συµβολαίων, όπου αυτά
απαιτούνται, για τους φορείς της παραγράφου 2 του άρθρου 1
του παρόντος νόµου, ως προς τη συµβατότητά τους µε τους βα-
σικούς όρους του προηγούµενου εδαφίου γ', ο έλεγχος της επι-
λεξιµότητας των φορέων που υποβάλλουν αίτηση συµµετοχής
στο ετήσιο πρόγραµµα Γεωργικών Ασφαλίσεων και ο έλεγχος
της επιδότησης του ασφαλίστρου.

ε. Η εκπόνηση µελετών και η υποβολή προτάσεων και εισηγή-
σεων προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για
τροποποιήσεις των υφιστάµενων καλύψεων του ΕΛ.Γ.Α. που προ-
βλέπονται στους Κανονισµούς του ή την κάλυψη κινδύνων του
άρθρου 5 του νόµου αυτού που υπάγονται στην ασφάλιση του
ΕΛ.Γ.Α. και οι οποίοι δεν προβλέπονται στους Κανονισµούς του
και δεν ασφαλίζονται άµεσα, καθώς και για κάθε θέµα που
αφορά στη δραστηριότητα του ΕΛ.Γ.Α..

στ. Η συγκέντρωση και επεξεργασία στατιστικών δεδοµένων,
η εκπόνηση αναλογιστικών µελετών και ο προσδιορισµός του τε-
χνικού ασφαλίστρου και η παρακολούθηση της απορρόφησης
και αξιοποίησης του συνόλου των πόρων των νοµικών προσώ-
πων της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.

ζ. Η κατάρτιση απολογιστικών εκθέσεων για την προηγούµενη
διαχειριστική χρήση και η υποβολή τους στον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων σχετικά µε τη λειτουργία των νοµι-
κών προσώπων της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου και τις βελτιώσεις που απαιτούνται, την κατανοµή και αξιο-
ποίηση των κρατικών ενισχύσεων που χορηγούνται στα παρα-
πάνω νοµικά πρόσωπα.

η. Η διεξαγωγή ερευνών για τους φυσικούς κινδύνους που
απειλούν τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις και την επεξεργασία,
αξιολόγηση και αξιοποίηση των αποτελεσµάτων των ερευνών
αυτών.

θ. Η υποβολή προτάσεων στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων για την αναδιάρθρωση της αγροτικής παρα-
γωγής και την προσαρµογή των καλλιεργειών στο φυσικό
περιβάλλον, µε σκοπό την κατά το δυνατόν αποφυγή των κατα-
στροφών, καθώς και την εφαρµογή τεχνικών για την ελαχιστο-
ποίηση του αποτελέσµατος των ζηµιών.

ι. Η παροχή τεχνικών συµβουλών στους αγρότες και στις ορ-
γανώσεις των αγροτών σε θέµατα πρόληψης, προστασίας και
ασφάλισης κατά της επέλευσης καταστροφικών φυσικών κινδύ-
νων.

3. Στην ως άνω ∆ιεύθυνση υπάγονται και οι αρµοδιότητες για
τα προγράµµατα κρατικών ενισχύσεων που µεταφέρονται από
τον ΕΛ.Γ.Α. στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
σύµφωνα µε το άρθρο 21 του παρόντος νόµου.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της ∆ιεύθυνσης
∆ιαχείρισης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: α) εγκρίνονται
τα προγράµµατα της παραγράφου 2α του παρόντος άρθρου και
β) καθορίζονται οι διαδικασίες απόδοσης των κρατικών ενισχύ-
σεων που αναφέρονται στο ετήσιο πρόγραµµα κρατικών ενισχύ-
σεων της παραγράφου 2α υποπερίπτωση (ii) του άρθρου αυτού,
οι διαδικασίες ελέγχου και επιδότησης του ασφαλίστρου, καθώς
και κάθε θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων του πα-
ρόντος άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΛ.Γ.Α.

Άρθρο 3
Σκοποί του ΕΛ.Γ.Α.

Ο ΕΛ.Γ.Α έχει τους ακόλουθους σκοπούς:
α) την ασφάλιση της φυτικής και ζωικής παραγωγής και του

ζωικού κεφαλαίου των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, από ζηµιές
που προκαλούνται από φυσικούς κινδύνους, παθήσεις και ασθέ-
νειες που αναφέρονται στο άρθρο 5 του παρόντος νόµου,

β) την πρόσθετη και την προαιρετική ασφάλιση κατά τα ειδι-
κότερα οριζόµενα στο άρθρο 4 παράγραφοι 4 και 5 του παρό-
ντος νόµου,

γ) την επεξεργασία, αξιολόγηση και αξιοποίηση των ερευνών
που πραγµατοποιεί η ∆ιεύθυνση του άρθρου 2 του παρόντος
νόµου, για τους φυσικούς κινδύνους που απειλούν τις αγροτικές
εκµεταλλεύσεις,

δ) την υποβολή προτάσεων στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων για την αναδιάρθρωση της αγροτικής πα-
ραγωγής και την προσαρµογή των καλλιεργειών στο φυσικό
περιβάλλον, µε σκοπό την κατά το δυνατόν αποφυγή των κατα-
στροφών, καθώς και την εφαρµογή τεχνικών για την ελαχιστο-
ποίηση του αποτελέσµατος των ζηµιών,

ε) την παροχή τεχνικών συµβουλών στους αγρότες και στις
οργανώσεις των αγροτών σε θέµατα πρόληψης, προστασίας και
ασφάλισης κατά της επέλευσης καταστροφικών φυσικών κινδύ-
νων, καθώς και την παροχή τεχνικών και στατιστικών στοιχείων
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

στ) τη συµµετοχή του ΕΛ.Γ.Α. σε προγράµµατα ανάπτυξης του
αγροτικού τοµέα της οικονοµίας,

ζ) την ενεργητική προστασία της αγροτικής παραγωγής, του
φυτικού, ζωικού, αλιευτικού και υδατοκαλλιεργητικού κεφαλαίου
των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, που ασκείται σύµφωνα µε τις
ειδικότερες διατάξεις του ν. 2342/1995 «Ενεργητική προστασία
της γεωργικής, κτηνοτροφικής και αλιευτικής παραγωγής και
άλλες διατάξεις» (ΦΕΚ 208 Α'), όπως αυτός ο νόµος ισχύει κάθε
φορά,

η) την εκπαίδευση του προσωπικού του και των εµπειρογνω-
µόνων του «Πίνακα Πιστοποιηµένων Εµπειρογνωµόνων» που ορί-
ζεται στο άρθρο 17,

θ) την παροχή υπηρεσιών σε φορείς του ∆ηµοσίου και τρίτους,
στο πλαίσιο της εξυπηρέτησης των σκοπών του.

Άρθρο 4
Ασφαλιζόµενα πρόσωπα

Είδος και αντικείµενο ασφάλισης

Α. ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΗ
1. Στην υποχρεωτική ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α. υπάγονται όλα τα

φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, καθώς και ενώσεις προσώπων που
έχουν την πλήρη κυριότητα, την επικαρπία ή µόνο την εκµετάλ-
λευση αγροτικών εκµεταλλεύσεων της χώρας, πλην της περιο-
χής του Αγίου Όρους. ∆ικαίωµα αποζηµίωσης έχουν όσοι
αποδεδειγµένα έχουν εκπληρώσει τις ασφαλιστικές τους υπο-
χρεώσεις.

2. Στον ΕΛ.Γ.Α. ασφαλίζεται αυτοδίκαια και υποχρεωτικά από
τους κινδύνους και τις παθήσεις του άρθρου 5 του παρόντος
νόµου, που περιλαµβάνονται στους σχετικούς Κανονισµούς
Ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α., το σύνολο της φυτικής παραγωγής, της
ζωικής παραγωγής και το αντίστοιχο κεφάλαιο των εκµεταλλεύ-
σεων ζωικής παραγωγής. Η κάλυψη από τον ΕΛ.Γ.Α. των αντι-
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κειµένων αυτών, αρχίζει από την ηµεροµηνία ισχύος του αντί-
στοιχου Κανονισµού Ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α..

3. Εξαιρούνται από την υποχρεωτική ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α. οι
πτηνοτροφικές και χοιροτροφικές επιχειρήσεις, καθώς και οι εκ-
µεταλλεύσεις ανθοκοµικών και καλλωπιστικών προϊόντων και τα
φυτώρια. Οι επιχειρήσεις αυτές µπορεί να υπαχθούν στην ασφά-
λιση του ΕΛ.Γ.Α ύστερα από αίτησή τους. Η ασφάλιση αρχίζει
τριάντα ηµέρες µετά την υποβολή της αίτησης και ισχύει υπο-
χρεωτικά για τρία τουλάχιστον έτη.

Β. ΠΡΟΣΘΕΤΗ ΑΣΦΑΛΙΣΗ
4. Τα πρόσωπα της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού δύνα-

νται να ζητήσουν µείωση του ποσοστού απαλλαγής για τις καλ-
λιέργειες που αναφέρονται στο άρθρο 6 παράγραφος 2 του
παρόντος νόµου, για τις οποίες προβλέπεται αυξηµένη απαλ-
λαγή, καταβάλλοντας πρόσθετη εισφορά, όπως ορίζεται στο
άρθρο 7 παρ. 1β του παρόντος νόµου.

Γ. ΠΡΟΑΙΡΕΤΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΗ
5. Τα πρόσωπα της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού δύνα-

νται να ασφαλίζονται προαιρετικά για κάλυψη ζηµιών από κινδύ-
νους που προβλέπονται στο άρθρο 5 και δεν εντάσσονται στους
υποχρεωτικά ασφαλιζόµενους κινδύνους του ΕΛ.Γ.Α., καταβάλ-
λοντας εισφορά, όπως ορίζεται στο άρθρο 7 παρ. 1γ του παρό-
ντος νόµου.

Άρθρο 5
Ασφαλιζόµενοι φυσικοί κίνδυνοι,

παθήσεις και ασθένειες

1. Στην ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α. υπάγονται οι ακόλουθοι φυσικοί
κίνδυνοι και ασθένειες, που µπορεί να προκαλέσουν άµεσες ζη-
µιές στη φυτική παραγωγή:

α) ο παγετός
β) το χαλάζι
γ) η ανεµοθύελλα
δ) η πληµµύρα
ε) ο καύσωνας και η ηλιακή ακτινοβολία
στ) το χιόνι
ζ) οι υπερβολικές ή άκαιρες βροχοπτώσεις
η) οι κίνδυνοι από τη θάλασσα
θ) ζηµιές από αρκούδα
ι) ζηµιές από αγριογούρουνα, στις περιοχές όπου προστατεύ-

ονται από τη συνθήκη RAMSAR
ια) ζηµιές που προκαλούνται από άγρια κουνέλια, στη φυτική

παραγωγή της νήσου Λήµνου
ιβ) οι επιφυτείες και οι κάθε είδους και αιτίας καταστροφικού

χαρακτήρα εντοµολογικές και φυτοπαθολογικές προσβολές των
καλλιεργειών, συµπεριλαµβανοµένων και των οφειλόµενων στον
περιορισµό της χρήσης λιπασµάτων και φυτοφαρµάκων για λό-
γους προστασίας της δηµόσιας υγείας.

2. Στην ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α. υπάγονται επίσης οι ακόλουθοι
φυσικοί κίνδυνοι, ασθένειες και παθήσεις, που µπορεί να προκα-
λέσουν άµεσες ζηµιές στο ζωικό κεφάλαιο και στη ζωική παρα-
γωγή:

α) η πληµµύρα
β) η ανεµοθύελλα
γ) το υπερβολικό ψύχος
δ) το χιόνι
ε) το χαλάζι
στ) οι υψηλές θερµοκρασίες
ζ) η κατολίσθηση και η καθίζηση εδάφους
η) ο κεραυνός
θ) η πυρκαγιά από ανωτέρα βία
ι) κίνδυνοι από άγρια ζώα και κίνδυνοι ανωτέρας βίας που επι-

δρούν στην καταλληλότητα της ζωϊκής παραγωγής
κ) ασθένειες – παθήσεις: παθολογικές καταστάσεις τοκετού

βοοειδών, µετατόπιση ηνύστρου δεξιά µε στροφή των βοοειδών,
ειλεός των βοοειδών, ατυχήµατα (κατάγµατα εκτός περιόδου το-
κετού) των βοοειδών, άνθρακας, πνευµατάνθρακας, ιογενής
διάρροια – νόσος των βλεννογόνων, κακοήθης καταρροϊκός πυ-
ρετός των βοοειδών (γαγγραινώδης κόρυζα των βοοειδών), γαγ-

γραινώδης µαστίτιδα των αιγών και των προβάτων, λοιµώδης
αγαλαξία των αιγών και των προβάτων, παραφυµατίωση των
αιγών και των προβάτων, προϊούσα πνευµονία των αιγών και των
προβάτων, λιστερίαση των αιγών και των προβάτων, λοιµώδης
πλευροπνευµονία των αιγών, νόσος οιδήµατος των αιγών, γαγ-
γραινώδης µαστίτιδα των βοοειδών, κολιβακιλλική µαστίτιδα των
βοοειδών, νοζεµίαση των µελισσοσµηνών, σηψηγονία (αµερικά-
νικη) των µελισσοσµηνών και λοιποί νόσοι επιζωοτικής µορφής.

Εξαιρούνται από την ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α. οι ασθένειες της
περίπτωσης κ' της παραγράφου αυτής, εφόσον για την αντιµε-
τώπισή τους προβλέπεται η εκρίζωση µε βάση τους ισχύοντες
κοινοτικούς κανονισµούς.

3. Η κάλυψη από τον ΕΛ.Γ.Α. των υπαγόµενων στην ασφάλισή
του φυσικών κινδύνων, ασθενειών και παθήσεων που αναφέρο-
νται στις προηγούµενες παραγράφους, ενεργοποιείται από την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του αντίστοιχου Κανονισµού Ασφά-
λισης του ΕΛ.Γ.Α. στον οποίο περιλαµβάνονται.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται ύστερα από σύνταξη
αναλογιστικής µελέτης και εισήγηση της ∆ιεύθυνσης ∆ιαχείρι-
σης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζεται ο χρόνος έναρ-
ξης και οι όροι κάλυψης των κινδύνων των παραπάνω παραγρά-
φων που δεν περιλαµβάνονται στους Κανονισµούς Ασφάλισης
του ΕΛ.Γ.Α.. Με την ίδια απόφαση οι κίνδυνοι αυτοί περιλαµβά-
νονται στον Κανονισµό Ασφάλισης και καθορίζεται το ύψος της
δαπάνης και ο τρόπος της κάλυψής της.

Άρθρο 6
Ελάχιστα όρια απαλλαγών, καλυπτόµενες ζηµιές και ανώτατα

όρια αποζηµιώσεων λόγω της υποχρεωτικής ασφάλισης
στον ΕΛ.Γ.Α.

1. Στο πλαίσιο της υποχρεωτικής ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α. κα-
λύπτονται οι άµεσες ζηµιές στη φυτική παραγωγή και στο ζωικό
κεφάλαιο, που είναι µεγαλύτερες από ένα ελάχιστο ποσοστό ζη-
µιάς, όπως αυτό καθορίζεται στους εκάστοτε ισχύοντες κανονι-
σµούς ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α.. Το ποσοστό αυτό αποτελεί το
ελάχιστο όριο απαλλαγής. Ζηµία κατώτερη ή ίση µε το όριο αυτό
δεν βαρύνει τον ΕΛ.Γ.Α.. Η απαλλαγή υπολογίζεται ως ποσοστό
επί της συνολικής παραγωγής του αγροτεµαχίου που ζηµιώθηκε,
κατ’ είδος και ποικιλία καλλιέργειας ή επί του αριθµού των εκτρε-
φόµενων ζώων κατά αυτοτελή εκτροφή.

2. Εάν πρόκειται για καλλιέργειες, όπου µε βάση τα στατιστικά
στοιχεία του ΕΛ.Γ.Α., η ασφαλιστική τους κάλυψη συνεπάγεται
σηµαντικά µεγαλύτερο και δυσανάλογο, προς τις εισφορές, κό-
στος για τον ΕΛ.Γ.Α., µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
του ΕΛ.Γ.Α., η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µπορεί είτε να αυξηθεί το ποσοστό της
απαλλαγής είτε να ορισθεί εισφορά µεγαλύτερη από την προ-
βλεπόµενη στο άρθρο 7 που ακολουθεί. Στις αντίθετες περιπτώ-
σεις, µε όµοιες αποφάσεις µπορεί να µειωθεί το ποσοστό της
απαλλαγής, είτε να ορισθεί εισφορά µικρότερη από την προβλε-
πόµενη στο άρθρο 7 που ακολουθεί.

3. Στους Ασφαλιστικούς Κανονισµούς του ΕΛ.Γ.Α., τα ποσο-
στά απαλλαγής µπορεί να ορίζονται στο σύνολό τους ή ανά κα-
τηγορία κινδύνου ή ανά προϊόν ή ανά περιοχή.

4. Οι καταβαλλόµενες αποζηµιώσεις λόγω της υποχρεωτικής
ασφάλισης, µπορεί να επιµερίζονται ανά προϊόν στον τοµέα της
φυτικής παραγωγής ή ανά κατηγορία στο ζωικό κεφάλαιο, ανα-
λογικά µε τα ανά προϊόν ή ανά κατηγορία έσοδα του ΕΛ.Γ.Α. εκ
της υποχρεωτικής εισφοράς.

5. Ως ανώτατο όριο αποζηµίωσης που µπορεί να καταβάλλει ο
ΕΛ.Γ.Α. στους δικαιούχους ορίζεται η µεγαλύτερη αποζηµίωση
που µπορεί να δοθεί µε βάση τους Κανονισµούς Ασφάλισης της
Φυτικής Παραγωγής και του Ζωικού Κεφαλαίου του ΕΛ.Γ.Α. που
ισχύουν κάθε φορά και δεν µπορεί να υπερβαίνει συνολικά ανά
δικαιούχο τις εβδοµήντα χιλιάδες (70.000) ευρώ.

6. Το συνολικό ποσό των ετήσιων αποζηµιώσεων που κατα-
βάλλει ο ΕΛ.Γ.Α. λόγω της υποχρεωτικής ασφάλισης, δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το άθροισµα των ετήσιων εσόδων του από την
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είσπραξη της υποχρεωτικής ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς και
οποιουδήποτε αποθεµατικού έχει δηµιουργηθεί εξ αυτού του
λόγου από προηγούµενες χρήσεις.

7. Με απόφαση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ορίζονται ανά προϊόν στον τοµέα της φυτικής παρα-
γωγής ή ανά κατηγορία στο ζωικό κεφάλαιο, οι όροι, οι προϋπο-
θέσεις και οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του επιµερισµού των
προβλεπόµενων αποζηµιώσεων, ο τρόπος και η διαδικασία της
οριζόντιας συµµετρικής και αναλογικής µείωσης των αποζηµιώ-
σεων που καταβάλλει ο ΕΛ.Γ.Α., καθώς και κάθε αναγκαία λε-
πτοµέρεια εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 7
Πόροι και αποθεµατικά του ΕΛ.Γ.Α.

1. Πόροι του ΕΛ.Γ.Α. είναι:
α) τα έσοδα από την ειδική ασφαλιστική εισφορά που προ-

βλέπεται στο άρθρο 8 του νόµου αυτού, η οποία ορίζεται σε πο-
σοστό:

-τέσσερα τοις εκατό (4%) επί της ασφαλιζόµενης αξίας της φυ-
τικής παραγωγής και προκειµένου για την ελιά, λόγω της έντο-
νης παρενιαυτοφορίας που παρουσιάζει, σε τρία τοις εκατό (3%)

-µηδέν εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (0,75%) επί της ασφαλι-
ζόµενης αξίας του ζωικού κεφαλαίου

- µισό τοις εκατό (0,5%) για τα προϊόντα φυτικής προέλευσης
των καλλιεργειών που παράγονται στο σύνολό τους (αµιγώς) και
αποκλειστικά σε «ελεγχόµενο περιβάλλον» µιας γεωργικής εκ-
µετάλλευσης, όπως αυτό καθορίζεται από τους σχετικούς Κανο-
νισµούς Ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α.. Τα πρόσωπα που υπάγονται στη
διάταξη αυτή µπορούν µε αίτησή τους να ζητήσουν την εξαίρεσή
τους από την ασφάλιση αυτή,

β) τα έσοδα από την πρόσθετη ασφαλιστική εισφορά που προ-
βλέπεται στο άρθρο 4, του νόµου αυτού, η οποία ορίζεται σε πο-
σοστό επί της ασφαλιζόµενης αξίας της φυτικής παραγωγής για
την ασφαλιστική κάλυψη καλλιεργειών µε αυξηµένη απαλλαγή,

γ) τα έσοδα από την προαιρετική ασφαλιστική εισφορά, που
προβλέπεται στο άρθρο 4 του νόµου αυτού, η οποία ορίζεται σε
ποσοστό επί της ασφαλιζόµενης αξίας της φυτικής παραγωγής
για την ασφαλιστική κάλυψη των προαιρετικά ασφαλιζόµενων
κινδύνων.

Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων που λαµβάνεται µετά από εισήγηση του ∆ιοικητικού Συµ-
βουλίου του ΕΛ.Γ.Α., ορίζονται τα ποσοστά που προβλέπονται
στις περιπτώσεις β' και γ' του άρθρου αυτού,

δ) η ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την κάλυψη
των λειτουργικών δαπανών του ΕΛ.Γ.Α.. Το ύψος της ετήσιας επι-
χορήγησης της περίπτωσης αυτής δεν µπορεί να υπερβαίνει το
ποσό που αντιστοιχεί στο 20% των πραγµατοποιηθέντων ετήσιων
εσόδων του ΕΛ.Γ.Α. που προέρχονται από την εισφορά της πε-
ρίπτωσης α' της παραγράφου αυτής,

ε) οι λοιπές κρατικές επιχορηγήσεις προς τον ΕΛ.Γ.Α. που
έχουν εγκριθεί από την Ε.Ε., οι επιχορηγήσεις από την ένταξη
δράσεων του ΕΛ.Γ.Α. σε αναπτυξιακά προγράµµατα, οι επιχορη-
γήσεις που αφορούν το µη ασφαλιστικό αντικείµενο, όπως η
ενεργητική προστασία, καθώς και οι αµοιβές για παροχή υπηρε-
σιών προς το ∆ηµόσιο και τρίτους,

στ) η γενική εισφορά υπέρ ΕΛ.Γ.Α. που επιβάλλεται επί του ει-
σοδήµατος από γεωργικές επιχειρήσεις,

ζ) τα τέλη εκτίµησης ζηµιών, οι αµοιβές και τα έσοδα από τις
υπηρεσίες που παρέχει ο ΕΛ.Γ.Α. προς τρίτους,

η) επιχορηγήσεις από ειδικά ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(E.E.) και άλλων διεθνών οργανισµών,

θ) οι αποδόσεις των κεφαλαίων του, οι δωρεές, τα κληροδο-
τήµατα και οι κάθε είδους εισφορές φυσικών ή νοµικών προσώ-
πων,

ι) οι αποδόσεις από την επένδυση των αποθεµατικών.
2. Σε περιόδους κατά τις οποίες τα συνολικά από κάθε πηγή

και αιτία έσοδα του ΕΛ.Γ.Α. υπερβαίνουν τα συνολικά του έξοδα,
ο ΕΛ.Γ.Α. σχηµατίζει αποθεµατικό. Με αποφάσεις των Υπουργών
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζο-

νται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη δηµιουργία, το ύψος, τη
διάθεση και την επένδυση του αποθεµατικού που σχηµατίζεται
καθώς και κάθε λεπτοµέρεια σχετική µε την εφαρµογή του άρ-
θρου αυτού.

Άρθρο 8
Ειδική Ασφαλιστική εισφορά υπέρ ΕΛ.Γ.Α.

1. Στην υποχρεωτική ειδική ασφαλιστική εισφορά υπέρ του
ΕΛ.Γ.Α. υπόκεινται όλες οι αγροτικές εκµεταλλεύσεις.

2. ∆εν υπόκεινται στην υποχρέωση καταβολής της ειδικής
ασφαλιστικής εισφοράς υπέρ του ΕΛ.Γ.Α. οι καλλιέργειες δασι-
κών και αγροτικών προϊόντων που εξαιρούνται από την ασφαλι-
στική κάλυψη, σύµφωνα µε τους κανονισµούς ασφάλισης που
ισχύουν.

Άρθρο 9
Ασφαλιζόµενη αξία αγροτικής παραγωγής

1. Στη φυτική παραγωγή, η ασφαλιζόµενη αξία της αγροτικής
παραγωγής ανά παραγωγό, επί της οποίας επιβάλλεται η ειδική
ασφαλιστική εισφορά, ορίζεται µε βάση:

α) τον αριθµό των στρεµµάτων ή δένδρων – ανάλογα µε την
καλλιέργεια – των καλλιεργούµενων εκτάσεων που έχει στην κα-
τοχή του ή έχει την εκµετάλλευσή τους ο παραγωγός, όπως δη-
λώνονται από τον ίδιο στην Ενιαία ∆ήλωση Καλλιέργειας που
συνυποβάλλεται υποχρεωτικά µαζί µε την Ενιαία Αίτηση,

β) τη µέση παραγωγή ανά νοµό και ανά στρέµµα ή δένδρο των
δηλούµενων καλλιεργειών και

γ) την αξία του παραγόµενου προϊόντος ανά κιλό ή τεµάχιο,
ανάλογα µε την καλλιέργεια.

2. Στο ζωικό κεφάλαιο η ασφαλιζόµενη αξία της αγροτικής πα-
ραγωγής ανά παραγωγό, επί της οποίας επιβάλλεται η ειδική
ασφαλιστική εισφορά, ορίζεται µε βάση:

α) τον αριθµό των ζώων που έχει στην κατοχή του ή έχει την
εκµετάλλευσή τους ο παραγωγός, όπως δηλώνεται από τον ίδιο
µε την Ενιαία ∆ήλωση Εκτροφής που συνυποβάλλεται υποχρεω-
τικά µε την Ενιαία Αίτηση,

β) την αξία του δηλούµενου ζωικού κεφαλαίου ανά είδος ή κα-
τηγορία.

Άρθρο 10
Προσδιορισµός της ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς

υπέρ ΕΛ.Γ.Α.

1. Επί της αξίας της αγροτικής παραγωγής, η οποία έχει υπο-
λογισθεί σύµφωνα µε το άρθρο 9, επιβάλλεται η ειδική ασφαλι-
στική εισφορά, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 7.

2. Ο ακριβής προσδιορισµός της υποχρεωτικής ειδικής ασφα-
λιστικής εισφοράς σε χρηµατικό ποσό, που αναλογεί σε κάθε
ασφαλισµένο παραγωγό, γίνεται µε την υποβολή της Ενιαίας Αί-
τησης. Το συνολικό ποσό της ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς
υπολογίζεται ως ποσοστό επί του συνόλου της ασφαλιζόµενης
αξίας της παραγωγής, όπως αυτή προκύπτει από τις αναγραφό-
µενες στην Ενιαία Αίτηση καλλιέργειες ή ζωικό κεφάλαιο.

3. Η συνολική ετήσια καταβαλλόµενη ειδική ασφαλιστική ει-
σφορά, ανά παραγωγό, δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό που
αναλογεί στην ασφαλιζόµενη αξία, η οποία αντιστοιχεί στην ανώ-
τατη καταβαλλόµενη αποζηµίωση του άρθρου 6 παράγραφος 5.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται ύστερα από εισή-
γηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α., καθορίζονται ο
τύπος και το περιεχόµενο των δηλώσεων καλιέργειας και εκτρο-
φής και των λοιπών εντύπων, καθώς και λοιπά στοιχεία µε βάση
τα οποία πραγµατοποιείται ο προσδιορισµός της ειδικής ασφα-
λιστικής εισφοράς, οι µέσες ανά νοµό παραγωγές, οι αξίες των
ασφαλιζόµενων ειδών της φυτικής παραγωγής και του ζωικού κε-
φαλαίου, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 11
Τρόπος καταβολής της ειδικής ασφαλιστικής

εισφοράς υπέρ ΕΛ.Γ.Α.
1. Η καταβολή της ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς από τον
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παραγωγό αποτελεί προϋπόθεση για την αποζηµίωσή του από
τον ΕΛ.Γ.Α. σε περίπτωση επέλευσης ασφαλιστικά καλυπτόµε-
νων ζηµιογόνων αιτίων. Η µη καταβολή της εισφοράς καθιστά
τον παραγωγό µη δικαιούχο αποζηµίωσης ΕΛ.Γ.Α..

2. Η καταβολή της οφειλόµενης ειδικής ασφαλιστικής εισφο-
ράς πραγµατοποιείται µε απευθείας κατάθεση από τον παρα-
γωγό του οφειλόµενου ποσού, σε ειδικό για το σκοπό αυτόν
τραπεζικό λογαριασµό του ΕΛ.Γ.Α.. Στην περίπτωση που, για
οποιονδήποτε λόγο, ο υπόχρεος στην καταβολή αυτή αγρότης,
αδυνατεί να καταβάλει το σύνολο ή µέρος της οφειλής, δύναται
να εξουσιοδοτήσει τον ΕΛ.Γ.Α. να εισπράξει για λογαριασµό του,
το υπολειπόµενο ποσό της οφειλής από απαιτήσεις που πρόκει-
ται να του καταβληθούν εντός του έτους, από φορείς του δηµό-
σιου ή του ιδιωτικού τοµέα. Σε περίπτωση που δεν καταβάλλεται
το σύνολο ή µέρος της ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς ή που
παρά την εξουσιοδότηση, ο ΕΛ.Γ.Α. αδυνατεί να εισπράξει τo σύ-
νολο ή µέρος της οφειλής, το σχετικό οφειλόµενο ποσό οριστι-
κοποιείται µε πράξη του ΕΛ.Γ.Α., η οποία αποστέλλεται για
βεβαίωση και είσπραξη στην αρµόδια για τη φορολογία εισοδή-
µατος του οφειλέτη ∆ηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (∆.Ο.Υ.), ει-
σπράττεται σύµφωνα µε τις διατάξεις περί είσπραξης δηµοσίων
εσόδων και αποδίδεται στον ΕΛ.Γ.Α..

3. Η υποχρεωτική ειδική ασφαλιστική εισφορά που εισπράττε-
ται υπέρ του ΕΛ.Γ.Α. απαλλάσσεται από κάθε φόρο, τέλος χαρ-
τοσήµου και κάθε άλλη επιβάρυνση υπέρ του ∆ηµοσίου.

4. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού τίθενται σε εφαρµογή την
1.1.2011 και οπωσδήποτε µετά από τη δηµοσίευση του νόµου
αυτού στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, και την έκδοση των
αντίστοιχων Κανονισµών Ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α..

Άρθρο 12
Ασφαλιστική Ενηµερότητα ΕΛ.Γ.Α.

1. Απόδειξη της καταβολής των ασφαλιστικών υποχρεώσεων
του παραγωγού, θεωρείται η ασφαλιστική ενηµερότητα, όπως
αυτή καθορίζεται στους σχετικούς Κανονισµούς ΕΛ.Γ.Α..

2. Η ασφαλιστική ενηµερότητα ισχύει για το έτος για το οποίο
υποβλήθηκε η ∆ήλωση Καλλιέργειας ή Εκτροφής µαζί µε την Ενι-
αία Αίτηση και καθιστά τον υποχρεωτικά ασφαλιζόµενο στον
ΕΛ.Γ.Α. παραγωγό, δικαιούχο διεκδίκησης αποζηµίωσης ή εγκε-
κριµένων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρατικών οικονοµικών
ενισχύσεων, σε περίπτωση ζηµιάς της φυτικής παραγωγής και
του φυτικού ή ζωικού κεφαλαίου του, σύµφωνα µε τα αναφερό-
µενα στους εκάστοτε ισχύοντες Κανονισµούς Ασφάλισης Φυτι-
κής Παραγωγής και Ζωικού Κεφαλαίου του ΕΛ.Γ.Α. και τον
Κανονισµό Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων.

Άρθρο 13
Γενική εισφορά υπέρ ΕΛ.Γ.Α.

Η γενική εισφορά του άρθρου 7 παρ. 1 περίπτωση στ' ορίζεται
ως ποσοστό επί του συνολικού καθαρού γεωργικού εισοδήµα-
τος που δηλώνεται µε την ετήσια δήλωση φορολογίας εισοδή-
µατος. Υπόχρεοι στην καταβολή της είναι τα φυσικά πρόσωπα,
που δεν είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και δηλώνουν συ-
νολικό φορολογητέο εισόδηµα, συµπεριλαµβανοµένου και του
γεωργικού εισοδήµατος, που υπερβαίνει το εκάστοτε ισχύον
αφορολόγητο όριο, όπως αυτό ορίζεται από τις διατάξεις περί
φορολογίας εισοδήµατος, καθώς και τα νοµικά πρόσωπα που
αποκτούν εισόδηµα από αγροτικές εκµεταλλεύσεις και η πλειο-
ψηφία των µετοχών ή των µεριδίων τους δεν ανήκει σε κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες. Εισπράττεται από την αρµόδια για τη
φορολογία εισοδήµατος του υπόχρεου ∆ηµόσια Οικονοµική Υπη-
ρεσία και αποδίδεται στον ΕΛ.Γ.Α.. Ο συντελεστής της εισφοράς
ορίζεται σε δύο τοις εκατό (2%) επί του δηλούµενου εισοδήµα-
τος από γεωργικές επιχειρήσεις µε την οικεία δήλωση φορολο-
γίας εισοδήµατος.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της παρούσας διάταξης.

Άρθρο 14
∆ικαιώµατα και υποχρεώσεις της πρόσθετης και της προαι-

ρετικής ασφάλισης στον ΕΛ.Γ.Α.

1. Στην προαιρετική ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α., τα εκατέρωθεν δι-
καιώµατα και οι υποχρεώσεις του ΕΛ.Γ.Α. και του ασφαλισµένου
ρυθµίζονται µε βάση τη σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ των
µερών.

2. Στην πρόσθετη ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α., τα εκατέρωθεν δι-
καιώµατα και οι υποχρεώσεις του ΕΛ.Γ.Α. και του ασφαλισµένου
ρυθµίζονται µε βάση τη σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ των
µερών.

Άρθρο 15
Καταβολή αποζηµιώσεων

1. Οι αποζηµιώσεις µε τις οποίες βαρύνεται ο ΕΛ.Γ.Α., λόγω
της υποχρεωτικής ασφάλισης, καταβάλλονται στους δικαιού-
χους µετά τη διαπίστωση της ζηµιάς και την οριστικοποίηση του
πορίσµατος εκτίµησης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στους σχετι-
κούς Κανονισµούς του ΕΛ.Γ.Α.. Η αποζηµίωση καταβάλλεται
στον δικαιούχο το αργότερο εντός δύο µηνών από την εκκαθά-
ριση της ζηµιάς, µε την επιφύλαξη των διατάξεων των παρακάτω
παραγράφων.

2. Σε περιπτώσεις ασφαλιστικά καλυπτόµενων ζηµιών, για την
κάλυψη των οποίων προβλέπεται ότι θα απαιτηθούν χρηµατικά
ποσά µεγαλύτερα από τα ταµειακά διαθέσιµα του ΕΛ.Γ.Α. που
προέρχονται από την ειδική ασφαλιστική εισφορά του άρθρου
11 και εφόσον δεν προβλέπεται η κάλυψη από αντασφαλιστική
σύµβαση, το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του ΕΛ.Γ.Α. µε απόφασή του,
µπορεί να χορηγεί στους δικαιούχους προκαταβολή έναντι της
αποζηµίωσης που δικαιούνται. Μπορεί επίσης να καθορίζει, µε
όµοια απόφαση, ποσοστό προκαταβολής διαφορετικό κατά ζη-
µιογόνο αίτιο ή κατά προϊόν.

3. Εάν στο τέλος της ετήσιας χρήσης, οι συνολικές αποζηµιώ-
σεις που έχουν καταβληθεί είναι µικρότερες των ποσών που
έχουν καταβληθεί από τους παραγωγούς και έχουν εισπραχθεί
από τον ΕΛ.Γ.Α. ως έσοδα εκ της υποχρεωτικής εισφοράς, κα-
ταβάλλεται στους δικαιούχους της προηγούµενης παραγράφου,
στους οποίους χορηγήθηκε προκαταβολή, το υπόλοιπο της απο-
ζηµίωσης που δικαιούνται. Αν τα πραγµατικά εισπραχθέντα
έσοδα πλέον των αποθεµατικών του ΕΛ.Γ.Α. δεν επαρκούν για
την καταβολή του υπολοίπου των αποζηµιώσεων, αυτές προ-
σαρµόζονται αναλόγως µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
του ΕΛ.Γ.Α.. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του ΕΛ.Γ.Α., µε απόφασή
του, καταβάλλει το ποσό που αντιστοιχεί στην προσαρµογή αυτή
από τα αποθεµατικά των επόµενων ετών.

4. Ο ΕΛ.Γ.Α. δικαιούται να διενεργεί ελέγχους σχετικά µε την
καταβολή των αποζηµιώσεων σε παραγωγούς. Σε περίπτωση
που από τους ελέγχους αυτούς προκύψει ότι έχουν καταβληθεί
αποζηµιώσεις σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που δεν τις δικαιού-
νται σύµφωνα µε το νόµο και τους Κανονισµούς του ΕΛ.Γ.Α., µε
απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α. τα µη δικαι-
ούµενα ποσά αποζηµίωσης καταλογίζονται σε βάρος αυτών που
τα εισέπραξαν αδικαιολογήτως και εισπράττονται σύµφωνα µε
τις διατάξεις για την είσπραξη των δηµοσίων εσόδων. Για τη διε-
ξαγωγή των ελέγχων αυτών, ο ΕΛ.Γ.Α. µπορεί να ζητά από φο-
ρείς του ∆ηµοσίου, συνεταιρισµούς και ενώσεις αυτών, καθώς
και από επιχειρήσεις, οποιοδήποτε στοιχείο ή πληροφορία θεω-
ρεί απαραίτητη και οι φορείς αυτοί οφείλουν να παρέχουν τα
σχετικά στοιχεία ή πληροφορίες εντός εύλογης προθεσµίας.

5. Κατά την καταβολή των αποζηµιώσεων ή και πριν από αυτή
ο ΕΛ.Γ.Α. µπορεί να δηµοσιοποιεί τις καταστάσεις µε τα ονόµατα
των δικαιούχων, καθώς και το ύψος της αποζηµίωσης που κατα-
βλήθηκε ή θα καταβληθεί σε καθέναν από αυτούς.

Άρθρο 16
Κανονισµοί Ασφάλισης

Όροι και διαδικασία ασφάλισης

1. Με τους Κανονισµούς Ασφάλισης του ΕΛ.Γ.Α. που εγκρίνο-
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νται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση του ∆ιοικητι-
κού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α., καθορίζονται:

α) οι κίνδυνοι και τα αντικείµενα ασφάλισης που καλύπτει ο
ΕΛ.Γ.Α, καθώς και οι όροι, οι προϋποθέσεις και οι περιορισµοί µε
τους οποίους παρέχεται η ασφάλιση,

β) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των ασφαλισµένων,
καθώς και οι συνέπειες και οι κυρώσεις της µη τήρησής τους,

γ) το ετήσιο ανώτατο καταβλητέο ποσό αποζηµίωσης,
δ) η ενδεχόµενη αύξηση της απαλλαγής στις συστηµατικά ζη-

µιογόνες περιοχές ή προϊόντα ή ασφαλιζόµενους κινδύνους ή
αντίστοιχα η ενδεχόµενη µείωση,

ε) η διαδικασία αναγγελίας της ζηµίας,
στ) ο τρόπος εκτίµησης, υπολογισµού και εξακρίβωσης του

ύψους της ζηµίας µε τη χρήση σύγχρονων µέσων και µεθόδων
όπως τηλεπισκόπιση, η διασταύρωση στοιχείων µε τη δήλωση
ενιαίας ενίσχυσης κ.λπ., καθώς και η διαδικασία επανεκτίµησης
της ζηµίας,

ζ) τα αρµόδια όργανα και η διαδικασία επίλυσης αµφισβητή-
σεων σχετικά µε το είδος και το ύψος της ζηµίας και της οφει-
λόµενης αποζηµίωσης,

η) ο τρόπος και η διαδικασία αποζηµίωσης των οργάνων της
προηγούµενης περίπτωσης,

θ) ο τρόπος υπολογισµού και καθορισµού του ύψους της κα-
ταβλητέας αποζηµίωσης,

ι) οι βασικοί όροι και οι προϋποθέσεις της πρόσθετης ασφάλι-
σης και της προαιρετικής ασφάλισης,

ια) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την πραγµατοποίηση των σκο-
πών του ΕΛ.Γ.Α..

2. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονοµικών και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί να καθορίζονται ευνοϊκό-
τεροι όροι ασφάλισης, από εκείνους των Κανονισµών Ασφάλισης
για ασφαλιζόµενα πρόσωπα που κατοικούν σε ορεινές, µειονε-
κτικές νησιωτικές περιοχές µέχρι 100.000 κατοίκους και µε ει-
δικά προβλήµατα περιοχές, που περιλαµβάνονται στον κατάλογο
της Οδηγίας 85/148 Ε.Ε. (L-56) όπως ισχύει για την Ελλάδα. Στην
περίπτωση αυτή η απόφαση υποχρεωτικά θα αναφέρει και τον
τρόπο κάλυψης της σχετικής δαπάνης.

Άρθρο 17
Εκτιµητές

1. Η εκτίµηση των ζηµιών διενεργείται από γεωτεχνικούς υπαλ-
λήλους ή κτηνιάτρους ή τεχνολόγους γεωπονίας του ΕΛ.Γ.Α. ή
από υπαλλήλους των ίδιων ειδικοτήτων του δηµόσιου τοµέα µετά
από έγκριση των υπηρεσιών τους. Σε περίπτωση εκτεταµένων
ζηµιών για την εκτίµηση των οποίων το προσωπικό του ΕΛ.Γ.Α.
δεν επαρκεί, µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του
ΕΛ.Γ.Α., καθήκοντα εκτιµητή µπορεί επίσης να ανατίθενται και σε
φυσικά πρόσωπα των παραπάνω ειδικοτήτων από Πίνακα Πι-
στοποιηµένων Εµπειρογνωµόνων που καταρτίζεται για το σκοπό
αυτόν, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
ισχύει για δύο χρόνια.

2. Η κατάταξη των εµπειρογνωµόνων σε πίνακα και η επιλογή
τους γίνεται από τον ΕΛ.Γ.Α. µε τη διαδικασία και τα κριτήρια των
διατάξεων του άρθρου 6 του ν. 2527/1997, όπως ισχύουν. Ο χρό-
νος υλοποίησης του έργου που ανατίθεται στους πιστοποιηµέ-
νους εµπειρογνώµονες δεν µπορεί να υπερβαίνει τους δύο µήνες
ετησίως.

3. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται οι αρµόδιοι φορείς, τα κριτήρια και η διαδι-
κασία πιστοποίησης των εµπειρογνωµόνων. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονο-
µικών καθορίζονται το ύψος και ο τρόπος αποζηµίωσης των
εµπειρογνωµόνων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της διάταξης αυτής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΠΡΟΑΙΡΕΤΙΚΗ ΕΠΙ∆ΟΤΟΥΜΕΝΗ ΑΣΦΑΛΙΣΗ

ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 18
Προαιρετική επιδοτούµενη γεωργική ασφάλιση

Α. Επιδότηση ασφαλίστρου
1. Στην περίπτωση της προαιρετικής ασφάλισης των αγροτών

στον ΕΛ.Γ.Α., σε ασφαλιστικές επιχειρήσεις ή αλληλασφαλιστι-
κούς συνεταιρισµούς για κινδύνους ή µέρος αυτών, που δεν κα-
λύπτονται από την υποχρεωτική ασφάλιση του ΕΛ.Γ.Α., µπορεί
να χορηγείται ενίσχυση, ως επιδότηση ασφαλίστρου, για την
ασφάλιση καλλιεργειών, ζώων και φυτών έναντι οικονοµικών
απωλειών που προκαλούνται από δυσµενή κλιµατικά φαινόµενα
και ασθένειες των ζώων ή των φυτών ή εµφάνιση επιβλαβών ορ-
γανισµών.

2. Η επιδότηση του ασφαλίστρου χορηγείται για ασφαλίσεις
που περιλαµβάνονται στο ετήσιο πρόγραµµα γεωργικών ασφα-
λίσεων που καταρτίζει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και συνάπτονται αφ’ ενός µεταξύ φυσικών ή νοµικών
προσώπων ή ενώσεων προσώπων, στα οποία ανήκει η κυριότητα
και η εκµετάλλευση ή η εκµετάλλευση γεωργικών, κτηνοτροφι-
κών, αλιευτικών ή άλλων συναφών εκµεταλλεύσεων και αφ’ ετέ-
ρου ασφαλιστικών επιχειρήσεων ή αλληλασφαλιστικών συνε-
ταιρισµών ή ενώσεων αυτών, που συµµετέχουν στο ετήσιο πρό-
γραµµα γεωργικών ασφαλίσεων. ∆ικαιούχοι της επιδότησης είναι
τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή οι ενώσεις προσώπων, που συ-
νάπτουν την ασφάλιση µε τον ΕΛ.Γ.Α., τις ασφαλιστικές επιχει-
ρήσεις και τους αλληλασφαλιστικούς συνεταιρισµούς ή τις
ενώσεις αυτών.

3. Η επιδότηση του ασφαλίστρου µπορεί να διαφοροποιείται
ανάλογα µε τον ασφαλιζόµενο κίνδυνο, τη γεωγραφική περιοχή
που βρίσκεται η εκµετάλλευση, το ύψος του εισοδήµατος του
ασφαλιζόµενου προσώπου, το είδος της καλλιέργειας ή εκτρο-
φής και το χαρακτηρισµό του ως αγρότη ή κατόχου γεωργικής
εκµετάλλευσης. Η επιδότηση ασφαλίστρου µπορεί επίσης να
διαφοροποιείται µεταξύ φυσικών και νοµικών ασφαλιζόµενων
προσώπων.

4. Ο ΕΛ.Γ.Α., οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις και οι αλληλασφα-
λιστικοί συνεταιρισµοί της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου,
τηρούν, εκτός από τα αποθεµατικά που προβλέπονται από το
νόµο και ειδικό αφορολόγητο αποθεµατικό γεωργικών κινδύνων,
ο τρόπος υπολογισµού και το ύψος του οποίου καθορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. Η ενεργοποίηση του εδαφίου αυτού είναι
δυνητική, η δε υποχρέωση αυτή αρχίζει από την ηµεροµηνία που
θα ορίζεται στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

5. Ο ΕΛ.Γ.Α., οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις και οι αλληλασφα-
λιστικοί συνεταιρισµοί της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου,
τηρούν και παρέχουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ύστερα από αίτηµά του, ασφαλιστικά έγγραφα,
καθώς και στατιστικά στοιχεία που σχετίζονται µε το ετήσιο πρό-
γραµµα γεωργικών ασφαλίσεων. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µπορεί να δηµοσιοποιεί ενοποιηµένα για
όλες τις επιχειρήσεις και τους συνεταιρισµούς τα ανωτέρω στοι-
χεία.

6. Η µη τήρηση των βασικών όρων και προϋποθέσεων του ετή-
σιου προγράµµατος γεωργικών ασφαλίσεων, καθώς και η µη τή-
ρηση των υποχρεώσεων των ασφαλιστικών επιχειρήσεων και των
αλληλασφαλιστικών συνεταιρισµών, που προσδιορίζονται µε τις
διατάξεις του νόµου αυτού, συνεπάγονται την επιβολή, σε βάρος
των υπαιτίων, των διοικητικών κυρώσεων που καθορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης καιΤροφίµων.

Β. Ενισχύσεις σε Ταµεία Αλληλοβοήθειας για τις ασθένειες
ζώων και φυτών και τα περιβαλλοντικά συµβάντα

7. Για οικονοµικές απώλειες που προκαλούνται από την εµφά-
νιση ασθενειών ζώων και φυτών και περιβαλλοντικών συµβάντων,
το Κράτος µπορεί να προβλέπει την καταβολή οικονοµικής απο-
ζηµίωσης στους πληττόµενους γεωργούς, µέσω χρηµατοδοτι-
κής συνεισφοράς στα Ταµεία Αλληλοβοήθειας για τις ασθένειες
ζώων και φυτών και τα περιβαλλοντικά συµβάντα, κατά τα ειδι-
κότερα οριζόµενα στα άρθρα 68 παρ. 1 εδάφιο ε' και 71 του Κα-
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νονισµού 73/2009 του Συµβουλίου της 19ης/1/2009 και στο
άρθρο 14 του Κανονισµού 639/2009 της Επιτροπής της
22ας/7/2009.

Γ. Επιλεξιµότητα φορέων και λοιποί όροι
8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων εγκρίνεται ο τρόπος, τα ποσοστά
επιδότησης, οι ασφαλίσεις στις οποίες επιδοτείται το ασφάλι-
στρο, η συνολική δαπάνη για επιδοτήσεις και τα λοιπά στοιχεία,
που είναι απαραίτητα για τη σωστή και απρόσκοπτη διεκπεραί-
ωση των εργασιών επιδότησης του ασφαλίστρου, η διαδικασία
καταβολής του επιδοτούµενου ασφαλίστρου στους δικαιούχους,
το ετήσιο πρόγραµµα γεωργικών ασφαλίσεων που καταρτίζει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι συµπληρω-
µατικοί όροι και προϋποθέσεις συµµετοχής στο παραπάνω πρό-
γραµµα της παραγράφου 1 για τη φερεγγυότητα και την τεχνική
και οργανωτική υποδοµή των παραπάνω νοµικών προσώπων, οι
επιλέξιµοι από τους φορείς που έχουν υποβάλει αίτηση συµµε-
τοχής στο ετήσιο πρόγραµµα γεωργικών ασφαλίσεων, το ύψος
της αποζηµίωσης, οι προϋποθέσεις, ο τρόπος και η διαδικασία
καταβολής της δηµόσιας χρηµατοδοτικής συνεισφοράς στα Τα-
µεία Αλληλοβοήθειας της παραγράφου 7 του παρόντος άρθρου,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια εφαρµογής του πα-
ρόντος άρθρου.

9. Ως επιλέξιµες ασφαλιστικές επιχειρήσεις, αλληλασφαλιστι-
κοί συνεταιρισµοί και ταµεία αλληλοβοήθειας, θεωρούνται οι φο-
ρείς οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις, όπως αυτές ορίζονται
σε κοινές αποφάσεις των Υπουργείων Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Οικονοµικών και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας.

Άρθρο 19
Υποχρεώσεις ασφαλιστικών επιχειρήσεων

και αλληλασφαλιστικών συνεταιρισµών

1. Η συµµετοχή των ασφαλιστικών επιχειρήσεων, των αλληλα-
σφαλιστικών συνεταιρισµών και του ΕΛ.Γ.Α. στο ετήσιο πρό-
γραµµα γεωργικών ασφαλίσεων είναι προαιρετική.

2. Οι παραπάνω ασφαλιστικές επιχειρήσεις και αλληλασφαλι-
στικοί συνεταιρισµοί αναλαµβάνουν τους ασφαλιστικούς κινδύ-
νους ενός ή περισσοτέρων ασφαλιστικών προγραµµάτων που
περιλαµβάνονται στο ετήσιο πρόγραµµα γεωργικών ασφαλίσεων
και υποχρεούνται να τηρούν τους βασικούς όρους και τις προϋ-
ποθέσεις που αναφέρονται στο ετήσιο πρόγραµµα.

3. Στο ασφαλιστήριο µπορεί να προστίθενται ειδικοί όροι για
πρόσθετες καλύψεις ή ρυθµίσεις, εκτός από εκείνες που αναφέ-
ρονται στο ετήσιο πρόγραµµα γεωργικών ασφαλίσεων, µε την
προϋπόθεση ότι η κάλυψη δεν γίνεται δυσµενέστερη για τον
ασφαλισµένο. Επιδότηση ασφαλίστρου δεν χορηγείται για τις
παραπάνω πρόσθετες καλύψεις.

Άρθρο 20
Λοιπά θέµατα λειτουργίας των ασφαλιστικών

επιχειρήσεων και των αλληλασφαλιστικών
συνεταιρισµών

Οι εκτιµήσεις και επανεκτιµήσεις ζηµιών, καθώς και η κατα-
βολή αποζηµιώσεων, γίνεται εντός των προθεσµιών που ορίζει η
∆ιεύθυνση ∆ιαχείρισης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό
Τοµέα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και οι
οποίες περιλαµβάνονται στους βασικούς όρους ασφάλισης. Η
τήρηση των προθεσµιών αυτών είναι υποχρεωτική για τον
ΕΛ.Γ.Α., τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις και τους αλληλασφαλι-
στικούς συνεταιρισµούς που συµµετέχουν στο ετήσιο πρό-
γραµµα γεωργικών ασφαλίσεων. Η µη τήρηση των προθεσµιών
του προηγούµενου εδαφίου, συνεπάγεται την επιβολή, σε βάρος
του υπαιτίου, των διοικητικών κυρώσεων που καθορίζονται µε
τον κανονισµό που προβλέπεται στο άρθρο 22 του παρόντος
νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΑΡΜΟ∆ΙΟΤΗΤΕΣ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΕΝΙΣΧΥΣΕΩΝ

Άρθρο 21
Μεταφορά αρµοδιοτήτων Κρατικών

Οικονοµικών Ενισχύσεων

1. Οι αρµοδιότητες που προβλέπονται από το ν.δ. 131/ 1974
και αφορούν στην καταβολή κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων
στην αγροτική παραγωγή και το αγροτικό κεφάλαιο που ανήκαν
στον ΕΛ.Γ.Α., µεταφέρονται και ασκούνται από τη ∆ιεύθυνση ∆ια-
χείρισης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σύµφωνα µε το
σχετικό περί κρατικών ενισχύσεων κοινοτικό κανονιστικό πλαί-
σιο.

2. Οι αρµοδιότητες αυτές αφορούν κυρίως:
α) στην καταγραφή, παρακολούθηση και αποκατάσταση των

ζηµιών που προκαλούνται από καταστάσεις έκτακτης ανάγκης
λόγω θεοµηνιών, δυσµενών καιρικών συνθηκών, πυρκαγιών και
άλλων εκτάκτων γεγονότων γενικά στην παραγωγή (φυτική,
ζωική, αλιευτική και υδατοκαλλιεργητική) και το κεφάλαιο (φυ-
τικό, ζωικό, αλιευτικό, υδατοκαλλιεργητικό και πάγιο) των αγρο-
τικών εκµεταλλεύσεων, στη µελέτη και αξιολόγηση αυτών και την
εισήγηση αρµοδίως για τα κυβερνητικά µέτρα που πρέπει να λη-
φθούν για την ανόρθωση της οικονοµίας και τη συνέχιση της πα-
ραγωγικής δραστηριότητας των παραγωγών που πλήττονται και
στην υλοποίηση των µέτρων που εγκρίνονται,

β) στη λήψη ειδικών µέτρων, σε συνεργασία µε αρµόδια κοι-
νοτικά όργανα - φορείς για τη µελέτη της πρόγνωσης - προειδο-
ποίησης καταστροφών από ακραία καιρικά φαινόµενα, για την
πρόληψη ή το µετριασµό των δυσµενών επιπτώσεων που προ-
καλούνται από τα φαινόµενα αυτά στην εν γένει γεωργοκτηνο-
τροφική παραγωγή της χώρας.

3. Η εισήγηση για ένταξη, σε προγράµµατα κρατικών οικονο-
µικών ενισχύσεων, των προς αποκατάσταση ζηµιών που αναφέ-
ρονται στο εδάφιο α' της προηγούµενης παραγράφου, προς το
αρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων γίνεται
από τις Περιφερειακές Αυτοδιοικήσεις. Η καταγραφή, εκτίµηση
και παρακολούθηση της αποκατάστασης των ζηµιών µπορεί να
γίνεται από τον ΕΛ.Γ.Α. ή από άλλους φορείς του δηµόσιου
τοµέα που διαθέτουν σχετική τεχνογνωσία και ορίζονται από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

4. Προγράµµατα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, για την
αντιστάθµιση των ζηµιών στη γεωργία, µπορούν να υποβληθούν
προς έγκριση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τη ∆ιεύθυνση ∆ια-
χείρισης Κρίσεων και Κινδύνων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, εφόσον οφείλονται σε θεοµηνίες, έκτακτα
γεγονότα και δυσµενείς καιρικές συνθήκες.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Οικονοµικών, εργασίες που αφορούν στα προ-
γράµµατα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων για την αντιστάθ-
µιση ζηµιών, όπως ιδίως εργασίες εκτίµησης των ζηµιών στην
αγροτική παραγωγή και στο κεφάλαιο ή/και στα µέσα γεωργικής
παραγωγής και υπολογισµού των σχετικών αποζηµιώσεων, αλλά
και ευρύτερα σε θέµατα διαχείρισης στον αγροτικό τοµέα, µπο-
ρεί να ανατίθεται σε άλλους φορείς που διαθέτουν τη σχετική τε-
χνογνωσία και εξειδικευµένο προσωπικό και να καθορίζονται οι
όροι ανάθεσης και το ύψος της απαιτούµενης δαπάνης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'
ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 22
Κυρώσεις

Με κανονισµό, που καταρτίζεται από τη ∆ιεύθυνση ∆ιαχείρι-
σης Κρίσεων και Κινδύνων στον Αγροτικό Τοµέα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και εγκρίνεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, καθορίζονται διοικητικές κυρώσεις και πρόστιµα που
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επιβάλλονται για τις παραβάσεις των διατάξεων του νόµου
αυτού.

Άρθρο 23
Ρυθµίσεις ληξιπρόθεσµων οφειλών ή µη

αποδοθέντων εσόδων του ΕΛ.Γ.Α. από κάθε αιτία

1. Νοµικά ή φυσικά πρόσωπα ή ενώσεις προσώπων, που
έχουν, µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, ληξιπρόθε-
σµες οφειλές από την ειδική εισφορά του άρθρου 5α του ν.
1790/1988 ή άλλες βεβαιωµένες από το δηµόσιο οφειλές προς
τον ΕΛ.Γ.Α. από οποιαδήποτε αιτία, µπορούν µε αίτησή τους στην
αρµόδια ∆ηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (∆.Ο.Υ.) να καταβάλουν
τα οφειλόµενα ποσά είτε εφάπαξ είτε σε µηνιαίες ισόποσες δό-
σεις.

2. Τα πρόσωπα της παραγράφου 1, που έχουν παρακρατήσει
από αγρότες του ειδικού καθεστώτος ασφαλιστική εισφορά υπέρ
ΕΛ.Γ.Α. και δεν την έχουν αποδώσει, ή προκειµένου για αγρότες
του κανονικού καθεστώτος του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας που
δεν έχουν αποδώσει τα οφειλόµενα ποσά της εισφοράς που προ-
κύπτουν από τα ειλικρινή βιβλία και στοιχεία τους, µπορούν µε
δήλωση που υποβάλλεται στην αρµόδια ∆ηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία (∆.Ο.Υ.) να καταβάλλουν τα ποσά αυτά, είτε εφάπαξ
είτε σε µηνιαίες δόσεις.

3. Σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής των οφειλών των παρα-
γράφων 1 και 2, διαγράφονται τυχόν πρόστιµα ή προσαυξήσεις.
Εάν η οφειλή καταβληθεί σε δόσεις, οι προσαυξήσεις και τα πρό-
στιµα περιορίζονται στο ήµισυ. Στην περίπτωση αυτή ο αριθµός
των δόσεων δεν µπορεί να υπερβαίνει τις σαράντα οκτώ (48) και
το ποσό κάθε δόσης δεν µπορεί να είναι µικρότερο των διακο-
σίων (200) ευρώ. Στην περίπτωση που δεν καταβληθούν τρεις
συνεχόµενες δόσεις, το χρέος αναβιώνει και υπολογίζεται επ’
αυτού η νόµιµη προσαύξηση.

4. Τα πρόσωπα της παραγράφου 1 µπορούν να υπαχθούν στις
ρυθµίσεις του άρθρου αυτού, εφόσον υποβάλλουν την προβλε-
πόµενη στην παράγραφο αυτή αίτηση ή την προβλεπόµενη στην
παράγραφο 2 δήλωση, το αργότερο εντός τριών (3) µηνών από
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζεται ο τύπος και το περιεχόµενο της
αίτησης ή της δήλωσης των παραγράφων 1 και 2, καθώς και η
διαδικασία και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή της διάταξης αυτής.

Άρθρο 24
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι Κανονισµοί Ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής, Υπουργική
Απόφαση αριθ. 15711/30.9.1998 (ΦΕΚ 1079 Β'), Ζωικού Κεφα-
λαίου, Υπουργική Απόφαση αριθ. 321956/2008 (ΦΕΚ 2130 Β') και
ο Κανονισµός Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων που εγκρίθηκε
µε την κοινή Υπουργική Απόφαση αριθ. 281245/2008 των Υπουρ-
γών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων (ΦΕΚ 628 Β'), όπως ισχύουν σήµερα, παραµένουν προ-
σωρινά σε ισχύ µέχρι 31.12.2010, οπότε και αντικαθίστανται µε
νέους επικαιροποιηµένους Κανονισµούς.

2. Οι Κανονισµοί Κατάστασης Προσωπικού του ΕΛ.Γ.Α. και Ορ-
γανωτικής ∆ιάρθρωσης και Λειτουργίας των Υπηρεσιών του
ΕΛ.Γ.Α. ισχύουν µέχρι τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως νέων επικαιροποιηµένων Κανονισµών. Από τη δηµο-
σίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως λήγει
αυτοδικαίως η θητεία των προϊσταµένων των ∆ιευθύνσεων και
των Τµηµάτων των υπηρεσιών του ΕΛ.Γ.Α..

3. Η µεταφορά των αρµοδιοτήτων των κρατικών οικονοµικών
ενισχύσεων του άρθρου 21 λαµβάνει χώρα από την ηµεροµηνία
ισχύος της Κοινής Απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε την οποία θα τροποποι-
είται η µε αριθµό 281245/2008 Κοινή Απόφαση των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων «Κανονισµός Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων» (ΦΕΚ
628 Β').

4. Ποσοστό 1,2% των ετήσιων εσόδων του άρθρου 7 παρ. 1
περ. α' καταβάλλεται ως ενίσχυση στην Πανελλήνια Συνοµο-
σπονδία Ενώσεων Γεωργικών Συνεταιρισµών (ΠΑ.Σ.Ε.ΓΕ.Σ.).
Επίσης µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων καταβάλλεται ποσοστό 0,25% από τα ίδια ως άνω
έσοδα στη Γενική Συνοµοσπονδία Αγροτικών Συλλόγων Ελλάδας
(ΓΕ.Σ.Α.Σ.Ε.) και ποσοστό 0,15% στη Συνοµοσπονδία ∆ηµοκρα-
τικών Αγροτικών Συλλόγων Ελλάδας (ΣΥ.∆.Α.Σ.Ε.).

Η οικονοµική ενίσχυση καταβάλλεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µέσα στο πρώτο εξά-
µηνο κάθε έτους, µε βάση τα έσοδα που πραγµατοποιήθηκαν το
προηγούµενο έτος από τον ΕΛ.Γ.Α., σύµφωνα µε την παραπάνω
διάταξη.

Η διάταξη αυτή ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2011, οπότε και
καταργείται η παράγραφος 18 του άρθρου 35 του ν. 2810/2000
(ΦΕΚ 61 Α'), καθώς και κάθε άλλη διάταξη που ρυθµίζει διαφο-
ρετικά το θέµα αυτό.

5. Οι διατάξεις των άρθρων 4, 5, 7, 8, 9, 10, 11, 12, 14 και 15
τίθενται σε ισχύ από την 1.1.2011.

Άρθρο 25
Καταργούµενες διατάξεις

Τα άρθρα 2, 3, 3α, 3γ, 4, 5 και 5α του ν. 1790/1988, το άρθρο
28 του ν. 3147/2003, το άρθρο 12 του ν. 3399/ 2005, το άρθρο 34
του ν. 3756/2009, το άρθρο 38 του ν. 3734/2009, το άρθρο 13
του ν. 3074/2002, τα άρθρα 9 και 10 παράγραφοι 6 και 7 του ν.
3698/2008, όπως αυτά τροποποιήθηκαν και ισχύουν σήµερα, κα-
ταργούνται, όπως και οποιαδήποτε άλλη γενική ή ειδική διάταξη
που αναφέρεται σε θέµατα που ρυθµίζονται µε µε το νόµο αυτόν.

Άρθρο 26
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά στις επί µέρους διατάξεις."

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το Τµήµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού

και Τουρισµού.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Ρυθµίσεις θεµάτων Υπουργείου Πολιτισµού
και Τουρισµού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ∆ιάσκεψη των Προέδρων απο-
φάσισε στη συνεδρίασή της, της Πέµπτης 2 Σεπτεµβρίου 2010,
τη συζήτηση του νοµοσχέδιου σε δύο συνεδριάσεις. Κατά τη ση-
µερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της αρχής.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε προεισαγωγικώς να κάνετε νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, δεν χρειάζεται να τις διαβάσω, απλώς τις
καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.
Παύλος Γερουλάνος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να ανακοινώσω προς το Τµήµα τα ακόλουθα:

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής ενηµερώνει µε επιστολή
του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ότι
κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου, αρµοδιότητας
Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού, ορίζει ως ειδικό αγορητή
τον Βουλευτή κ. Ιωάννη Γκιόκα.

Ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ.
Μαυρουδής Βορίδης ενηµερώνει µε επιστολή του προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ότι κατά τη συζήτηση
του παρόντος νοµοσχεδίου, αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Τουρισµού, ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ.
Σπυρίδωνα-Άδωνι Γεωργιάδη. Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
θα είναι ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξιος Τσίπρας µε επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ενηµερώ-
νει ότι κατά τη συζήτηση του παρόντος σχεδίου νόµου, αρµο-
διότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού, ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή και Ζ' Αντιπρόεδρο
της Βουλής κ. Αναστάσιο Κουράκη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ιωάννης Βούρος
για δεκαπέντε λεπτά.

Κύριε Βούρο, θα έχετε όλη την άνεση, για να εκθέσετε τις ει-
σηγητικές σας σκέψεις σχετικά µε το παρόν νοµοσχέδιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, τους

τελευταίους µήνες η Κυβέρνηση έχει επιδοθεί σ’ έναν αγώνα
δρόµου, προκειµένου να κάνει πράξη τις εξαγγελίες της περί κοι-
νωνικού ανασχηµατισµού. Σε όλη την ιστορία των κοινωνιών οι
κοινωνικοί ανασχηµατισµοί συνοδεύθηκαν πάντα από δράσεις
πολιτισµού, από πολιτιστική δηµιουργία.

Αντιµετωπίσαµε µια άρρωστη, θα έλεγα, θνήσκουσα κατά-
σταση που δεν έπαιρνε γιατρειά από βοτάνια και µαντζούνια.
Έπρεπε να µπούµε σε µία διαδικασία ριζοσπαστικής θεραπείας.
Το λέω αυτό γιατί κατά τη διάρκεια της συζήτησης των επιτρο-
πών µάς κατηγόρησαν κάποιοι από τις πτέρυγες της Αντιπολί-
τευσης ότι αργήσαµε. Αργήσαµε γιατί υπεύθυνοι άνθρωποι
επεξεργάστηκαν ένα νοµοσχέδιο µε τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε
να αποκαλυφθεί πώς πεθαίνει ο πολιτισµός, γιατί πεθαίνει και κυ-
ρίως να βρεθεί η αιτία από τι πεθαίνει ο πολιτισµός.

Θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση, αναγκαία, νοµίζω, για όλο
το Τµήµα. Πολιτισµός για µας δεν είναι µόνο η µετάφραση του
νοήµατος από τη γαλλική γλώσσα και δεν σηµαίνει η πρόσβαση
του ανθρώπου, του ατόµου, του πολίτη, στα έργα του πνεύµα-
τος. Πολιτισµός για µας σηµαίνει πολλά περισσότερα, παίρνει
άλλες διαστάσεις. Επαναφέρει στο προσκήνιο αξίες, όπως η αι-
σθητική, το ήθος, η ευγένεια, η διαφάνεια, η δικαιοσύνη. Με άλλα
λόγια, αγαπητοί συνάδελφοι, πρόκειται γι’ αυτό που οι αρχαίοι
Έλληνες ονόµαζαν παιδεία.

Επί της ουσίας τώρα το νοµοσχέδιο αυτό µε τον τίτλο: «Ρυθ-
µίσεις θεµάτων του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού» είναι
µια σηµαντική, θα έλεγα, νοµοθετική πρωτοβουλία που έρχεται
να ρυθµίσει χρονίζοντα θέµατα του Υπουργείου, σύµφωνα µε τις
αρχές, όπως είπα προηγουµένως, της διαφάνειας, του δικαίου
και βεβαίως της αποτελεσµατικότητας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που θέτει κατά βέλτιστο τρόπο τις βά-
σεις για καλύτερο συντονισµό και έλεγχο των εποπτευόµενων
φορέων, για καλύτερη λειτουργία και βεβαίως για µείωση των
δαπανών. Το νοµοσχέδιο κάνει το αυτονόητο. Ακολουθεί την
ορθή λογική και αντιµετωπίζει προβλήµατα, βάζοντας σε τάξη
µια σειρά από διάφορα θέµατα, υποστηρίζοντας και επιβεβαιώ-
νοντας τους στόχους της Κυβέρνησης για καλύτερη ∆ηµόσια ∆ι-
οίκηση, για εξοικονόµηση πόρων και λογοδοσία.

Το τελευταίο διάστηµα έγιναν προσπάθειες, κύριοι συνάδελ-
φοι, από όλες τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης να παρουσιαστεί
το νοµοσχέδιο αυτό –ακούστηκε αυτή η φράση και τη χρησιµο-
ποιώ- σαν εµβαλωµατικό, σαν µία απόπειρα να καλύψουµε τάχα
επιφανειακά κενά και µικρές παραλείψεις, προκειµένου να πα-
ρουσιάσουµε έργο. Έργο, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ήδη πα-

ρουσιάσει και δεν θέλω να µπω στη διαδικασία να απαριθµήσω
τα νοµοσχέδια που καταθέσατε εσείς ως Αντιπολίτευση τα τε-
λευταία χρόνια της διακυβέρνησής σας και αυτά που παρουσιά-
σαµε εµείς τους εννέα, δέκα µήνες που είµαστε στη διακυ-
βέρνηση της χώρας. Το θεωρώ περιττό, δεν µπαίνω σ’ αυτήν την
αντιπαράθεση.

Το παρόν νοµοσχέδιο πάντως –πεντηκοστό στη σειρά, ίσως
και παραπάνω- αυτό αποδεικνύει και ίσως παρασυρθήκατε από
τον τίτλο «Ρυθµίσεις». Αυτές οι ρυθµίσεις είναι σηµαντικές, είναι
ουσιαστικού δοµικού χαρακτήρα, θα έλεγα, τέτοιου που θα µας
επιτρέψει να χτίσουµε ακόµα πιο στέρεα θεµέλια για ένα κράτος
δικαίου, διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, επί της ουσίας λύνο-
νται προβλήµατα που προέκυψαν από την κατάργηση του Ειδι-
κού Λογαριασµού του Υπουργείου και που αποτέλεσαν για
µεγάλο διάστηµα ανάχωµα στις όποιες προσπάθειες εύρυθµης
και διαφανούς λειτουργίας. Ο Ειδικός Λογαριασµός δεν λει-
τούργησε µε διαφάνεια και έλεγχο. Παρ’ όλα τα µειονεκτήµατά
του –ας το αναφέρουµε αυτό εδώ- στο παρελθόν εξασφάλισε
χρήµατα για τον πολιτισµό και υποστήριξε σηµαντικά έργα. Μαζί,
όµως, µε τον Ειδικό Λογαριασµό γεννήθηκε και η νοοτροπία της
εύκολης και της προσωρινής λύσης σε προβλήµατα που απαι-
τούσαν νόµιµη, µόνιµη και οριστική αντιµετώπιση.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αποτελείται από τέσσερα κεφά-
λαια. Στο πρώτο ρυθµίζονται ζητήµατα οργανωτικής δοµής επο-
πτευόµενων φορέων του Υπουργείου και εισάγονται αλλαγές
στην οργανωτική δοµή της ΕΡΤ. Κοινή φιλοσοφία στις αλλαγές
αυτές είναι ότι το διοικητικό συµβούλιο είναι πια το ανώτατο όρ-
γανο του οργανισµού. Παράλληλα, θεσπίζεται για την ΕΡΤ η
θέση του διευθύνοντος συµβούλου. Ο διευθύνων σύµβουλος
είναι το εκτελεστικό όργανο της ΕΡΤ, το οποίο αντλεί τις επιµέ-
ρους αρµοδιότητές του από το διοικητικό συµβούλιο, όπου και
αναφέρεται. Ως τώρα πρόεδρος και διευθύνων σύµβουλος ταυ-
τίζονταν σε ένα πρόσωπο, µε αποτέλεσµα συγκέντρωση υπερε-
ξουσίας, που δεν ήταν καθόλου εύκολο να ελεγχθεί για παρα-
βάσεις ή ελλείψεις. Η διαρχία που καθιερώνεται αποτελεί θε-
σµικό αντίβαρο σε κάθε µορφή παράλειψης ή παρανοµίας και
οδηγεί στην αποτελεσµατικότερη διοίκηση του οργανισµού.

Με βάση τα παραπάνω τροποποιούνται οι διατάξεις του κατα-
στατικού νόµου της ΕΡΤ ΑΕ 1730/1987, απλοποιούνται περισσό-
τερο, αποσαφηνίζονται και γίνονται οι απαραίτητες προσα-
ρµογές στο νέο µοντέλο διοίκησης, σχετικά µε τη συγκρότηση
και λειτουργία του διοικητικού συµβουλίου και τον καθορισµό
του ασυµβίβαστου για τα µέλη του. ∆ιαµορφώνεται µε αυτόν τον
τρόπο ένα πιο ξεκάθαρο, πιο διακριτό καταστατικό.

Στο δεύτερο κεφάλαιο ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στη
διοίκηση του ΕΟΤ. Τροποποιώντας τη δοµή διοίκησης του οργα-
νισµού, καθιερώνεται η θέση του γενικού γραµµατέα, παράλληλα
µ’ αυτήν του Προέδρου. Ο σκοπός είναι ο ίδιος, να έχουµε δη-
λαδή δύο πόλους διοίκησης µε διακριτούς ρόλους.

Η προτεινόµενη ρύθµιση προσθέτει ευελιξία στη διοίκηση του
οργανισµού και εδώ βεβαίως ανώτατο όργανο διοίκησης είναι το
διοικητικό συµβούλιο που µπορεί να αναθέτει στον πρόεδρο και
τον διευθύνοντα σύµβουλο συγκεκριµένες αρµοδιότητες, έχο-
ντας παράλληλα τη δυνατότητα να τους ανακαλέσει. Και τα δύο
πρόσωπα στη διοίκηση των οργανισµών λογοδοτούν στο διοικη-
τικό συµβούλιο, το οποίο γίνεται πια περισσότερο ενεργητικό και
ισχυρό.

Επιπρόσθετα, καταργούνται οι εντεταλµένοι και ακριβοπλη-
ρωµένοι σύµβουλοι και στους δύο οργανισµούς. Γράφουµε τη
λέξη «τέλος» στα προκλητικά φαινόµενα υψηλών αµοιβών και πα-
ράλογης σπατάλης του παρελθόντος.

Στο τρίτο κεφάλαιο ρυθµίζονται θέµατα αρµοδιότητας της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Παρατείνονται οι αποσπάσεις
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του προσωπικού της ΟΠΑΠ
ΑΕ µέχρι και την 31-12-2010, προκειµένου η Γενική Γραµµατεία
να υποβοηθηθεί από έµπειρο προσωπικό στην προετοιµασία
ανειληµµένων σηµαντικών διεθνών υποχρεώσεων. Αναγνωρίζε-
ται, επίσης, η προϋπηρεσία σε µόνιµους υπαλλήλους της Γενι-
κής Γραµµατείας Αθλητισµού ή σε φορείς εποπτευόµενους από
αυτήν. Με τον τρόπο αυτό αξιοποιείται η εµπειρία ανθρώπων που
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µπορεί να προσφέρουν σε θέσεις ειδικότητας µε ιδιαίτερες απαι-
τήσεις, όπως για παράδειγµα στους Μεσογειακούς Αγώνες,
όπου υπάρχει ανάγκη για την άριστη προετοιµασία τους.

Είναι µία ρύθµιση κατ’ αρχάς δίκαιη για τους εργαζόµενους σε
αυτούς τους εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου, αλλά και
µια ρύθµιση που εξασφαλίζει εξοικονόµηση πόρων, αφού δεν
απαιτείται εξ αρχής εκπαίδευση του προσωπικού, προκειµένου
να συµπληρωθούν οι συγκεκριµένες θέσεις. Είναι λογικό, σε πε-
ρίπτωση που απαιτηθούν επιπλέον προσλήψεις για τη σωστή
διεκπεραίωση των διεθνών πρωταθληµάτων, οι προσλήψεις
αυτές να γίνουν µε αξιοκρατικά κριτήρια και σύµφωνα µε το ν.
2190/94.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο, σε ό,τι αφορά την πρόσληψη
των διακριθέντων αθλητών στο δηµόσιο, στόχο έχει τον ορθο-
λογικό συνδυασµό της άσκησης της αθλητικής δραστηριότητας
µε την άσκηση των καθηκόντων σε µία δηµόσια υπηρεσία.

Στο παρελθόν παρατηρήθηκε το φαινόµενο να αµείβονται
αθλητές χωρίς να παρουσιάζονται στην υπηρεσία τους, αλλά και
να µη συνεχίζουν τον πρωταθλητισµό. Προτείνεται, λοιπόν, οι
ενεργοί αθλητές να δικαιούνται άδεια άνευ αποδοχών για να
προπονούνται, εφόσον βεβαίως το επιθυµούν. Πάντως σε καµ-
µία περίπτωση δεν θα πρέπει ο πρωταθλητισµός να προκύπτει
σαν όχηµα για επαγγελµατική αποκατάσταση στο δηµόσιο και
στη συνέχεια οι ευεργετηθέντες από αυτό το µέτρο να εγκατα-
λείπουν και τον αθλητισµό και τον πρωταθλητισµό.

Σ’ αυτό το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου τακτοποιείται και η
καταβολή δαπανών για τη λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου
Καταπολέµησης του Ντόπινγκ, το ΕΣΚΑΝ. Ήταν οφειλές που
προέκυψαν από την κατάργηση του ειδικού λογαριασµού και την
αλλαγή στη διαδικασία εξόφλησης αυτών των υποχρεώσεων.

Στο τέταρτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου καταβάλλονται τα δε-
δουλευµένα στους εργαζόµενους του Υπουργείου που προσέ-
φυγαν στα πολιτικά δικαστήρια και παρείχαν δυνάµει προσω-
ρινών διαταγών ή αποφάσεων ασφαλιστικών µέτρων τις υπηρε-
σίες τους.

Παρατείνονται µέχρι 31/12/2010 οι συµβάσεις εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου του προσωπικού της Ειδικής Υπηρεσίας ∆ηµοσίων
Έργων, προκειµένου να αξιοποιηθεί η εµπειρία του προσωπικού
αυτού από τα ολυµπιακά έργα στον προγραµµατισµό, τη µελέτη
και την κατασκευή των έργων που θα εξυπηρετήσουν την τέλεση
αθλητικών διοργανώσεων. ∆ιευκρινίζεται ότι για τις περαιτέρω
ανάγκες η υπηρεσία θα στελεχωθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
του νόµου 2190/1994.

Σε ό,τι αφορά τα τουριστικά και Ολυµπιακά Ακίνητα µεταβιβά-
ζονται στο σύνολο των µετοχών της εταιρείας «Ολυµπιακά Ακί-
νητα ΑΕ», στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Εταιρεία
Τουριστικής Ανάπτυξης ΑΕ» και οι δύο εταιρείες συγχωνεύονται.
Ο σκοπός είναι ένα ενοποιηµένο χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου,
αφού η ύπαρξη στο ίδιο Υπουργείο δύο εταιρειών που να δια-
χειρίζονται τη δηµόσια περιουσία δεν αποδείχθηκε αποτελεσµα-
τική. Επόµενο είναι να µειωθούν δραστικά οι λειτουργικές
δαπάνες, να γίνει πιο ευέλικτη και ξεκάθαρη η διαχείριση των ακι-
νήτων και πιο σωστός ο συντονισµός του Υπουργείου. Παράλ-
ληλα δίνεται η ευκαιρία, µε τη µεταβίβαση των µετοχών, να δοθεί
έµφαση στο αναπτυξιακό σκέλος της εταιρείας.

Επίσης, µε το νοµοσχέδιο η Γενική Γραµµατεία Ολυµπιακής
Αξιοποίησης µετονοµάζεται σε Γενική Γραµµατεία Πολιτιστικής
και Τουριστικής Υποδοµής. Μετά τη συγχώνευση των Υπουρ-
γείων Πολιτισµού και Τουριστικής Ανάπτυξης σε ενιαίο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Τουρισµού, καθίσταται πλέον αναγκαία η
αντίστοιχη προσαρµογή του έργου, του αντικειµένου και των αρ-
µοδιοτήτων της Γενικής Γραµµατείας Ολυµπιακής Αξιοποίησης
στη θεσµική αυτή µεταβολή.

Στο νοµοσχέδιο ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν την κυ-
ριότητα, χρήση και διαχείριση τουριστικών και Ολυµπιακών Ακι-
νήτων. Παραδείγµατος χάριν το ∆ιεθνές Κέντρο Ραδιοτη-
λεόρασης, η ολυµπιακή εγκατάσταση Kαnοe – Kayak - Slalom,
το τουριστικό περίπτερο Λουµπαρδιάρη, ο τουριστικός λιµένας
Μυτιλήνης.

∆εύτερον, ρυθµίζεται η λήξη της θητείας του ∆ιευθυντή του
Κρατικού Ωδείου Θεσσαλονίκης, των µελών της εφορίας της

Όπερας Θεσσαλονίκης και του Καλλιτεχνικού της ∆ιευθυντή και
του ∆ιευθυντή του Ταµείου ∆ιαχείρισης Πιστώσεων για την εκτέ-
λεση αρχαιολογικών έργων.

Τρίτον, προβλέπει τη δυνατότητα καταβολής αποζηµίωσης σε
τουρίστες που λόγω ανωτέρας βίας αδυνατούν να αναχωρήσουν
από την Ελλάδα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σας µετέφερα, σ’ αυτήν τη συνεδρίαση
του Τµήµατος, τη δοµή, τα θέµατα και τη φιλοσοφία του νοµο-
σχεδίου που φέρνει το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού.

Ο χώρος του πολιτισµού και του τουρισµού µαστίζεται από δι-
οικητικά προβλήµατα που εµπόδιζαν ως τώρα τη συγκροτηµένη
και συγχρονισµένη παρέµβασή µας. Η διαφάνεια στη διαχείριση
ήταν, τουλάχιστον, ως τώρα προβληµατική. Έως τώρα έγιναν ση-
µαντικά βήµατα στο Υπουργείο και από τον Υπουργό κ. Γερου-
λάνο και από τον Υφυπουργό κ. Νικητιάδη.

Να θυµίσω πώς καθιερώθηκε κατ’ αρχάς η ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση στο Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού. Καθιερώ-
θηκε το µητρώο αιτούντων πολιτιστικών φορέων για την ανάληψη
δράσεων σε όλους τους τοµείς, αρµοδιότητος του Υπουργείου.
Έγινε πράξη η πλήρης δηµοσιοποίηση κάθε απόφασης που συ-
νεπάγεται δαπάνη από τα χρήµατα του ελληνικού λαού και δη-
µοσιοποιήθηκαν σαφείς όροι και κανόνες για τη χρηµατοδότηση
έργων, προγραµµάτων, δράσεων και φορέων του Υπουργείου.

Σκοπός αυτού του νοµοσχεδίου είναι να δοθεί πρώτα απ’ όλα
µία κατεύθυνση, να δοθούν προτεραιότητες και να αναδείξουµε
λύσεις σε θεσµικά προβλήµατα, στη γραφειοκρατία, σε αλληλε-
πικαλύψεις αρµοδιοτήτων, στην καταφανή έλλειψη συντονισµού,
στην κακοδιαχείριση και στη σπατάλη χρηµάτων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Οι προθέσεις για τη δράση των δηµοσίων προσώπων και του
έργου των δηµοσίων φορέων γίνονται πράξη και τίθενται οι βά-
σεις για ουσιαστικές αλλαγές σε δοµές και νοοτροπίες.

Μας ενδιαφέρει, κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς το σύννοµο
των ενεργειών, µας ενδιαφέρει και το ωφέλιµο, ειδικά όταν αυτές
οι ενέργειες αφορούν τις δηµόσιες δαπάνες και ειδικά όταν το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται αυτήν την κρίσιµη για τα οι-
κονοµικά δεδοµένα περίοδο που βρίσκεται η χώρα µας.

Ευελπιστώ ότι θα συνυπογράψετε όλοι αυτό το δοµικού χα-
ρακτήρα σηµαντικό και ουσιαστικό για την περαιτέρω βελτίωση
των πολιτιστικών πραγµάτων της χώρας µας νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς
τον εισηγητή της Πλειοψηφίας κ. Ιωάννη Βούρο.

Παρακαλώ τον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη
Αδριανό να λάβει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ Α∆ΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

κατ’ αρχάς να αναφερθώ εκτός θέµατος στις πρόσφατες πληµ-
µύρες που έπληξαν την περιοχή µου, την Αργολίδα, το Ναύπλιο,
το Άργος και τη Νέα Κίο. Περιµένουµε από την πολιτεία ότι θα
εκτιµήσει τάχιστα τις ζηµιές για να αποδοθούν οι προβλεπόµενες
αποζηµιώσεις που ιδιαίτερα σε αυτήν τη συγκυρία δεν πρέπει να
καθυστερήσουν ούτε µία µέρα.

Η σηµερινή συζήτηση του νοµοσχεδίου γίνεται στον απόηχο
του πολυδιαφηµιζόµενου δοµικού ανασχηµατισµού, που τελικά
εξελίχθηκε σε µεταµεσονύκτια περιπέτεια. Ενός ανασχηµατισµού
που αντί να οδηγήσει στο ολιγοµελές και ευέλικτο σχήµα, για το
οποίο πολλάκις δεσµεύθηκε ο Πρωθυπουργός, είχε ως αποτέ-
λεσµα το πολυπληθέστερο κυβερνητικό συµβούλιο των τελευ-
ταίων ετών. Η ανακοίνωσή τους στις 2.00' τα ξηµερώµατα, µαζί
µε την απροθυµία των υποψηφίων περιφερειαρχών, αποκαλύπτει
τα τεράστια οργανωτικά και λειτουργικά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει το κυβερνών κόµµα.

Είναι µία ξεκάθαρη οµολογία αποτυχίας.Και συγκεκριµένα ενώ
ο Πρωθυπουργός ένα χρόνο πριν κατάργησε το σηµαντικό για
την οικονοµία Υπουργείο Ναυτιλίας, έρχεται σήµερα να το επα-
νασυστήσει, αλλά µε αλλαγµένη ονοµασία. Το ονόµασε: «Θα-
λασσίων Υποθέσεων». ∆ηλαδή µε το ίδιο σκεπτικό πρέπει να
ονοµάσουµε και «Υπουργείο Χερσαίων Υποθέσεων» και «Υπουρ-
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γείο Υποθέσεων Αέρος»!
∆εν διορθώσατε ωστόσο το άλλο µεγάλο λάθος, έστω και µε

αλλαγή ονοµασίας, την κατάργηση του Υπουργείου Τουριστικής
Ανάπτυξης. Θα αναγκαστείτε εκ των πραγµάτων να το διορθώ-
σετε και αυτό, αλλά µέχρι τότε το κόστος της πολιτικής σας το
πληρώνει βαριά ο τουρισµός και η εθνική οικονοµία.

∆εύτερον, προκύπτει ουσιαστικό ζήτηµα επί του νοµοσχεδίου
που συζητάµε, καθώς τα ζητήµατα αθλητισµού δεν είναι πλέον
στην αρµοδιότητα του Υπουργού Πολιτισµού, αλλά πηγαίνουν
στο Υπουργείο Υγείας ∆ιατροφής και Άθλησης. Όπως επίσης τα
θέµατα ΜΜΕ περνάνε βέβαια στον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Χυ-
τήρη, που είναι αναπληρωτής σας.

Όµως, εάν δεν υπάρχει θέµα αντιδεοντολογικό, αντικανονικό
για τη σηµερινή συζήτηση, σίγουρα δοκιµάζει τα όρια του Κανο-
νισµού της Βουλής από ουσιαστικής πλευράς, από τη στιγµή που
οι αρµοδιότητες για τον αθλητισµό έφυγαν από εσάς και πήγαν
στο Υπουργείο Υγείας.

Σε κάθε περίπτωση είναι δύσκολο να µιλήσει κανείς επί της
αρχής για ένα νοµοσχέδιο που δεν έχει ούτε αρχή ούτε µέση
ούτε τέλος. Γιατί τέτοιο είναι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. ∆εν έχει κανένα ειρµό, καµµία ενοποιητική λογική, καµµία
στρατηγική στόχευση. Αρκείται σε κάποιες ρυθµίσεις κάποιων
ζητηµάτων. Άλλωστε δεν το αρνείστε και εσείς.

Ακούσαµε τους συναδέλφους από το ΠΑΣΟΚ, κατά τη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
να δέχονται ουσιαστικά ότι το νοµοσχέδιο είναι εµβαλωµατικό.
Βεβαίως ακόµα και τέτοια νοµοσχέδια, όταν συντάσσονται
σωστά είναι χρήσιµα.

Κάποια από τα ζητήµατα που θίγει το παρόν νοµοσχέδιο χρει-
άζονταν όντως λύσεις µέσα από νοµοθετική ρύθµιση. Όµως, δεν
δίνετε παντού τις επιβεβληµένες λύσεις και θα παρουσιάσουµε
αναλυτικά τις επιµέρους διαφωνίες µας στη συζήτηση κατ’ άρ-
θρον.

Το µεγαλύτερο πρόβληµα, όµως, δεν είναι αυτό. Το πρόβληµα
είναι άλλο. Πρώτα απ’ όλα πιστεύουµε ότι τέτοιου είδους νοµο-
σχέδια που αφορούν αποκλειστικά και µόνο επιµέρους ρυθµίσεις
ζητηµάτων πρέπει να έρχονται ως συµπληρώµατα ευρύτερων και
καθολικότερων νοµοθετικών ρυθµίσεων.

Ακούσαµε από τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας και τα
µέλη της Κυβέρνησης, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, να µας
απαντούν «περιµένετε και θα δείτε»!

Ο αξιότιµος αρµόδιος Υφυπουργός πολλάκις µού απάντησε
ότι σύντοµα πρόκειται να δούµε και νοµοσχέδια πολιτικής µε
στρατηγική στόχευση.

Το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, είναι
πότε θα τα δούµε. Πότε επιτέλους θα δούµε τις πρωτοβουλίες
σας για τον πολιτισµό, τον τουρισµό, τον αθλητισµό; Πότε θα σας
δούµε να εφαρµόζετε κάποιο συνολικό σχέδιο για τους τοµείς
αυτούς; Πέρασε ένας χρόνος, έγινε ανασχηµατισµός και δεν
έχουµε δει τίποτε απολύτως γι’ αυτούς τους τοµείς.

Το «περιµένετε και θα δούµε» της Κυβέρνησης δεν µας αρκεί.
∆εν αρκεί στις Ελληνίδες και τους Έλληνες που ζουν την κρίση
και βιώνουν τις συνέπειές της. ∆εν αρκεί στη µεσαία τάξη που
αποψιλώνεται συστηµατικά. ∆εν αρκεί στους λιγότερο προνοµι-
ούχους που δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. ∆εν αρκεί στην
αγορά, που έχει στερέψει από ρευστότητα. ∆εν αρκεί στους
αγρότες, που δίνουν µάχη επιβίωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν εκλεχτήκατε
χθες. Κυβερνάτε σχεδόν ένα χρόνο, εκτός βέβαια της προηγού-
µενης εικοσαετίας. Και κυβερνάτε σε µία συγκυρία που ο πολιτι-
κός χρόνος κυλά πολύ πιο γρήγορα, πολύ πιο απαιτητικά από
ό,τι συνήθως. Καταλάβετε ότι ιδιαίτερα σ’ αυτήν τη συγκυρία δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο για κωλυσιεργίες. Η κοινωνία ανησυ-
χεί και ο µόνος δρόµος απέναντι στο εκρηκτικό µείγµα της κρί-
σης είναι µια κυβέρνηση που παράγει συγκεκριµένο, µετρήσιµο
αποτέλεσµα.

∆υστυχώς αυτό δεν συµβαίνει µέχρι σήµερα. ∆εν συµβαίνει
για παράδειγµα στον αθλητισµό. Επισηµάναµε στην επιτροπή
πως είναι ανάγκη να αναληφθούν δράσεις για την αντιµετώπιση
της βίας στις αθλητικές διοργανώσεις. Την ώρα που χρειαζόµα-
στε όσο ποτέ την έξωθεν καλή µαρτυρία, συνεχίζουµε να δίνουµε

αφορµές για αρνητικά πρωτοσέλιδα σε όλο τον κόσµο. Τι µας εί-
πατε για αυτό; Ότι αυτά τα γεγονότα είναι πολύ πρόσφατα και γι’
αυτό δεν πρέπει να βιαζόµαστε. Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τα πρωταθλήµατα έχουν ήδη αρχίσει και δεν χρειάζεται να
έχει κανείς διδακτορικό στην Κοινωνιολογία για να γνωρίζει ότι
σε περιόδους έντασης και οικονοµικών δυσκολιών η βία -και βε-
βαίως η βία στα γήπεδα- είναι πολύ πιο πιθανή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α' Αντι-
πρόεδρος αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Έρχοµαι τώρα στο πεδίο που πραγµατικά φαίνεται η παντε-
λής έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού. Περιλαµβάνετε στο νο-
µοσχέδιο ρυθµίσεις για τον τουρισµό. Κρίνετε, για παράδειγµα,
σκόπιµο να θεσπίσετε θέση Γενικού Γραµµατέα του ΕΟΤ και θα
συζητήσουµε στην κατ’ άρθρον διαδικασία για τη σκοπιµότητα
της απόφασης αυτής.

Πολύ σωστά πάντως επιλέξατε να προχωρήσετε σε µία τέτοια
αλλαγή στο τέλος της θερινής τουριστικής περιόδου. Και να ανα-
φερθώ στο αποκορύφωµα αυτής της λογικής: Έρχεστε στο
τέλος της περιόδου να θεσπίσετε αποζηµίωση των 50 ευρώ. Επί
ένα ολόκληρο καλοκαίρι επισκέπτες από ολόκληρο τον κόσµο
υφίσταντο απίστευτη ταλαιπωρία, που σε µεγάλο βαθµό οφείλε-
ται στους λανθασµένους κυβερνητικούς χειρισµούς.

Γιατί και εσείς οι ίδιοι παραδέχεστε ότι, για παράδειγµα, ήταν
τεράστιο λάθος η απόφασή σας να ανοίξει το θέµα των µεταφο-
ρών εν µέσω της τουριστικής περιόδου. Θα προσθέσω ότι δεν
ήταν πολιτικά έντιµος ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίσατε
τους επαγγελµατίες των µεταφορών µε το να υπόσχεστε άλλα
και λίγες µέρες µετά να κάνετε τα αντίθετα. Οι τουρίστες, λοι-
πόν, που εγκλωβίστηκαν στα λιµάνια, στα αεροδρόµια, στις εθνι-
κές οδούς δεν πρόκειται να αλλάξουν εντυπώσεις από την
αποζηµίωση που εκ των υστέρων θεσπίζετε. Είµαστε θετικοί στο
µέτρο αυτό καθεαυτό, αλλά εν πάση περιπτώσει αν όντως πι-
στεύατε ότι θα αποδώσει θα το θεσπίζατε άµεσα, τη στιγµή που
συνέβαιναν όσα συνέβησαν αυτό το καλοκαίρι. ∆εν χρειαζόταν
δα και την τεράστια νοµοτεχνική προετοιµασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια από τις ελπίδες που έχουµε
σ’ αυτήν την κρίση είναι ο τουρισµός. Αυτός είναι ο κύριος, άµε-
σος, αποτελεσµατικός µοχλός ανάπτυξης που διαθέτουµε. Αυτή
είναι –µαζί µε τη ναυτιλία- η βασική πηγή ξένου συναλλάγµατος
για την εθνική µας οικονοµία. Μέσα στην κρίση θα έπρεπε τον
τουρισµό να τον διαφυλάττουµε ως κόρη οφθαλµού. Αντ’ αυτού
τι κάνατε; Ξεκινήσατε µε µια πραγµατικά πολύ κακή επικοινω-
νιακή εκστρατεία, µε το πρόχειρο πείραµα του «ΚΑΛΗΜΕΡΑ» εκεί
που χρειαζόταν ο απόλυτος επαγγελµατισµός, η απόλυτη δέ-
σµευση, εκεί που χρειαζόταν να βάλουµε τα δυνατά µας. Την κρι-
τική αυτή τη συµµερίζονται υψηλά ιστάµενα στελέχη του ΠΑΣΟΚ.
Τη συµµερίζεται ακόµα και ο αδελφός του Πρωθυπουργού, που
επισηµαίνει σε πρόσφατο άρθρο του ότι η διακυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ δεν έχει αντιληφθεί τα νέα δεδοµένα στον τουρισµό.

Καταργήσατε ή απαξιώσατε τα γραφεία εξωτερικού που σή-
κωναν µέρος της ευθύνης για την τουριστική προβολή της
χώρας και δεν προβλέψατε ποιος και πώς θα τα αντικαταστήσει.
Καταργήσατε το Υπουργείο Τουριστικής Ανάπτυξης και έκτοτε
πειραµατίζεστε µε εναλλακτικές διοικητικές δοµές. Και το ξανα-
λέω. Σας καλούµε να ιδρύσετε εκ νέου αυτόνοµο Υπουργείο Του-
ρισµού.

Τώρα εξετάζετε την αύξηση του ΦΠΑ στις τουριστικές υπηρε-
σίες. Αν αυτό συµβεί θα είναι πράγµατι η ταφόπλακα, που θα
σφραγίσει οριστικά τα όποια ψήγµατα ανταγωνιστικότητας δια-
τηρούσε µέχρι σήµερα ο ελληνικός τουρισµός. Απέναντι σε όλα
αυτά τι κάνετε; Θεσπίζετε θέση Γενικού Γραµµατέα του ΕΟΤ. Μια
θέση που από µόνη της, χωρίς στρατηγική, χωρίς πρόγραµµα,
χωρίς στόχευση δεν λέει απολύτως τίποτε, δεν λύνει κανένα απο-
λύτως πρόβληµα.

Την κατάσταση στον τουρισµό την ξέρουµε όλοι καλά. Τα
έσοδα από τον τουρισµό στο πρώτο εξάµηνο του 2010 έπεσαν σε
σχέση µε πέρυσι κατά 12%, κάτω από τρία δισεκατοµµύρια
ευρώ, στα χαµηλότερα επίπεδα των τελευταίων δώδεκα ετών.
Την ίδια ώρα η Κύπρος παρουσίασε αύξηση στα έσοδα κατά
2,2% και η Τουρκία κατά 2,3%. Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση για
όλα αυτά; Αποθαρρύνει τους τουρίστες και µάλιστα εκείνους που
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είναι διατεθειµένοι να αφήσουν το περισσότερο συνάλλαγµα στη
χώρα.

Θεσπίσατε άκριτα, µε λαϊκισµό έκτακτες εισφορές στα τουρι-
στικά σκάφη που δένουν στις ελληνικές µαρίνες για πάνω από
εξήντα ηµέρες, στέλνοντας τα σκάφη αυτά στις απέναντι ακτές.
Σύµφωνα µε τον Πρόεδρο της Ένωσης Μαρινών Ελλάδας η µεί-
ωση του τζίρου των ελληνικών µαρινών, αλλά και του αριθµού
των σκαφών σε αυτές, εκτιµάται ότι θα φτάσει στο 30% σε σχέση
µε πέρυσι και εσείς τι κάνατε; Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε αντί
να προκηρύξετε τάχιστα τη Μαρίνα της Μυτιλήνης την εκχωρείτε
στην ΕΤΑ για να τη διαχειριστεί µε την ίδια «επιτυχία» µε την
οποία διαχειρίζεται άλλες µαρίνες.

Και πάλι, δεν σας ζητάµε να κάνετε θαύµατα. Οφείλετε, όµως,
να λειτουργήσετε συντεταγµένα, υπεύθυνα και αποτελεσµατικά.
Για παράδειγµα, από 1/1/2011 η ευθύνη για την προβολή των
τουριστικών περιοχών της πατρίδας µας περνά από τις νοµαρ-
χίες στις περιφέρειες. Η µετάβαση αυτή που συνεπάγεται πολύ-
πλοκες και χρονοβόρες διαδικασίες γίνεται στη µέση της
περιόδου των διεθνών τουριστικών εκθέσεων, που ξεκινά από το
Νοέµβριο και συνεχίζει ως το Μάρτιο. Και αυτό µου το επισηµαί-
νουν συνεχώς εκπρόσωποι των φορέων του τουρισµού στην πε-
ριφέρεια που εκλέγοµαι, την Αργολίδα, µία από τις κατεξοχήν
τουριστικές περιοχές. Πώς θα γίνει αυτή η µετάβαση; ∆εν θα
έπρεπε να είχατε ήδη προβλέψει τα προβλήµατα που θα δηµι-
ουργηθούν και να έχετε ήδη φροντίσει για την επίλυσή τους;
Έχω καταθέσει και σχετική ερώτηση γι’ αυτό και περιµένω να
ανταποκριθείτε τάχιστα.

Το άλλο µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει σε αυτό το νοµοσχέ-
διο αφορά τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε, τον τρόπο µε τον
οποίο θεσπίζονται διάφορες ρυθµίσεις. Πρώτα απ’ όλα να επι-
σηµάνω ότι δεν επισυνάπτεται, όπως προβλέπεται, η έκθεση αι-
τιολόγησης συνεπειών της ρύθµισης και η έκθεση της δηµόσιας
διαβούλευσης. Παράλειψη που συνιστά παράβαση διάταξης κα-
νονιστικής ισχύος. ∆εσµευτήκατε ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο θα
δίνατε λύση στο πρόβληµα της πρόσληψης ωροµίσθιου προσω-
πικού ειδικών κατηγοριών στα έργα του Υπουργείου Πολιτισµού,
ένα πρόβληµα υπαρκτό και που όλοι σε αυτή την Αίθουσα ανα-
γνωρίζουµε. Παρά τις δεσµεύσεις σας δεν το θίγεται καν.

Ξαναλέµε, ότι θα µπορούσατε να προτείνετε την εξ ολοκλή-
ρου εξαίρεση από τις κείµενες διατάξεις του προεδρικού δια-
τάγµατος 164/2004 για την πρόσληψη ωροµίσθιου προσωπικού
ειδικών κατηγοριών εργαζοµένων στα έργα του Υπουργείου,
όπως αρχαιολόγοι, συντηρητές αρχαιοτήτων, εξειδικευµένοι τε-
χνίτες. Θα µπορούσατε εναλλακτικά να προτείνετε ρύθµιση, η
οποία θα επέτρεπε να προσλαµβάνονται οι συµβασιούχοι που
έχουν στο παρελθόν απασχοληθεί σε έργα επιδοτούµενα από το
Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο, σε όλα τα έργα του ΕΣΠΑ, χωρίς διάκριση
για το είδος του έργου, στο οποίο προηγουµένως είχε απασχο-
ληθεί ο εργαζόµενος. Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία και
σας καλούµε να τη συµπεριλάβετε.

Σε ό,τι αφορά την ΕΡΤ προχωρείτε σε διάκριση του Προέδρου
και του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου χωρίς να αιτιολογείτε επαρκώς
την επιλογή σας αυτή. Εµείς σας επισηµαίνουµε ότι σε ένα ορ-
γανισµό όπως η ΕΡΤ µε τα οργανωτικά και τα διοικητικά προ-
βλήµατα, που όλοι γνωρίζουµε, χρειάζεται ευελιξία στη λήψη των
αποφάσεων και όχι η δηµιουργία ενός ακόµα επιπέδου γραφει-
οκρατικής ιεραρχίας. Προβλέπετε την εξαίρεση από το πλαφόν
στις αµοιβές για τις θέσεις αυτές. Χρειάστηκαν, βέβαια, έντεκα
µήνες για να καταλάβετε τα αδιέξοδα στα οποία νοµοτελειακά
οδηγεί ο λαϊκισµός. Μένουν βεβαίως δύο πράγµατα. Πρώτον, να
ανακοινώσετε δηµοσίως τις αµοιβές αυτές, γιατί ο στόχος είναι
οι αµοιβές αυτές να ανταποκρίνονται στην ευθύνη που συνεπά-
γονται οι θέσεις και ταυτόχρονα στις δηµοσιονοµικές δυνατότη-
τες της χώρας. ∆εύτερον, οφείλετε, εφόσον έµπρακτα αναγνω-
ρίζετε τα αδιέξοδα του λαϊκισµού σας να ζητήσετε ευθαρσώς
συγγνώµη από όλους εκείνους που διασύρατε όλο αυτό το διά-
στηµα.

Σε ό,τι αφορά το ΕΣΚΑΝ, προωθείτε αντικανονική ρύθµιση των
χρεών του την ώρα που το πρόβληµα υπάρχει από το 2009 και
οφείλατε να το είχατε ρυθµίσει για το 2010 µε την ένταξή του
στον αντίστοιχο προϋπολογισµό.

Σε ό,τι αφορά τους συµβασιούχους της µίας ηµέρας του
ΟΠΑΠ που εργάζονται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, επε-
κτείνετε τις συµβάσεις ουσιαστικά µέχρι το τέλος του έτους, το
τέλος του 2010, ενώ στην αιτιολογική έκθεση επικαλείσθε ότι η
ρύθµιση αυτή γίνεται για την κάλυψη των αναγκών ετοιµασίας
των Μεσογειακών Αγώνων του 2013. Εµείς καταθέσαµε σχετική
τροπολογία για την επέκταση της σύµβασης µέχρι το τέλος του
2013, την οποία σας καλούµε έστω και τώρα να αποδεχτείτε.
Όπως, επίσης, σας καλούµε ξανά να συµπεριλάβετε στο άρθρο
για τους πρωταθλητές και τους κωφούς αθλητές µας, που δεν
συµµετέχουν στις ευνοϊκές ρυθµίσεις.

Με το άρθρο 15 νοµιµοποιείτε τις παράνοµες λόγω του ν.
3130/2003: «Περί µισθώσεων του δηµοσίου» µισθώσεις του
Υπουργείου Πολιτισµού. Ζητάµε εδώ συγκεκριµένα να µας πείτε
ποια ακίνητα αφορούν και το ύψος των κονδυλίων αυτών.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να επισηµάνω επίσης την υποκριτική
αιτιολόγηση για τη µείωση της έκτασης του Mουσείου Ολυµπια-
κών Αγώνων. Στο άρθρο 19 προβλέπεται σηµαντική µείωση των
τετραγωνικών στα µουσεία Κλασικού Αθλητισµού και Ολυµπια-
κών Αγώνων µε την αιτιολογία ότι είναι υπερβολικά µεγάλος ο
χώρος που προβλεπόταν και δεν υπάρχουν δήθεν τα ανάλογα
εκθέµατα. Μην προκαλείτε τη νοηµοσύνη των πολιτών. Και εκ-
θέµατα υπάρχουν, τα οποία στοιβάζονται σε αποθήκες και τα
σχολεία αλλά και οι επισκέπτες Έλληνες και ξένοι θα ενδιαφέ-
ρονταν να επισκεφθούν ένα τέτοιο µουσείο. Οφείλουµε ηθικά και
πολιτιστικά να έχουµε τα ανάλογα µουσεία για τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες στον τόπο που αυτοί γεννήθηκαν. Αυτό που λείπει,
λοιπόν, είναι η δική σας σχετική βούληση, βούληση που την έχετε
όταν πρόκειται να δώσετε αρκετά ακόµα τετραγωνικά σε γρα-
φεία ή σε άλλες χρήσεις.

Θέλω, όµως, στο σηµείο αυτό να επισηµάνω τη µεγαλύτερη
ανακολουθία σας στο νοµοσχέδιο αυτό, µια ανακολουθία που
σας εκθέτει, που αποκαλύπτει την παρελκυστική πολιτική που
ασκείτε κάθε φορά που βρίσκεστε στην αντιπολίτευση. Αφορά
το άρθρο 19 και την πρόβλεψη που σχετίζεται µε την ολυµπιακή
εγκατάσταση Kanoe-Kayak-Slalom.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, κάτι το οποίο δείχνει πώς πολι-
τεύεστε όταν είστε στην αντιπολίτευση και τι εφαρµόζετε όταν
έρχεστε στην κυβέρνηση. Τον Ιούνιο του 2009 σε ένα αντίστοιχο
νοµοσχέδιο η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είχε φέρει µία
ρύθµιση που προέβλεπε, σχεδόν κατά γράµµα, αυτά που περι-
λαµβάνονται στο δικό σας νοµοσχέδιο σήµερα. Τότε η εισηγή-
τρια του ΠΑΣΟΚ και οι Βουλευτές σας είχαν αντιδράσει µε πολύ
έντονο τρόπο. Έλεγαν µεταξύ άλλων πως είναι ανεπίτρεπτο και
ύποπτο το Υπουργείο Πολιτισµού να νοµιµοποιεί σχεδιασµούς
του ΥΠΕΧΩ∆Ε για τους οποίους έχουν εκφράσει µε αποφάσεις
τους την αντίθεσή τους τόσο ο ∆ήµος Ελληνικού όσο και η Νο-
µαρχία Αθηνών και έχουν καταθέσει προσφυγές στο Συµβούλιο
της Επικρατείας. Η Νέα ∆ηµοκρατία µπροστά σ’ αυτήν την αντί-
δραση πήρε πίσω το συγκεκριµένο άρθρο. Σήµερα εσείς οι ίδιοι
που λυσσαλέα τότε το πολεµήσατε, το ξαναφέρνετε προς ψή-
φιση. Τι άλλαξε, λοιπόν, από τότε µέχρι σήµερα; Τι µεσολάβησε;
Οφείλετε µία ξεκάθαρη εξήγηση. Πότε κάνατε λάθος; Τότε που
πνέατε µένεα ή σήµερα που εσείς οι ίδιοι φέρνετε ακριβώς την
ίδια ρύθµιση προς ψήφιση; Επιτέλους πια, ο λαϊκισµός έχει και
όρια!

Καταθέτω στα Πρακτικά την τότε εισήγηση του ΠΑΣΟΚ στο
σχετικό άρθρο καθώς και τα δύο άρθρα για να φανεί η ταυτό-
σηµη διατύπωσή τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ανδριανός καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ενδεικτικό του τρόπου µε
τον οποίο πολιτεύεσθε. Άλλα λέτε ως αντιπολίτευση και άλλα κά-
νετε ως Kυβέρνηση. ∆εν µπορείτε να προβλέψετε ούτε τις απο-
λύτως αναµενόµενες εξελίξεις και να επιλύσετε εγκαίρως ζητή-
µατα, που λόγω συγκεκριµένων δεδοµένων θα ανακύψουν. ∆εν
δίνετε ούτε εκεί που υποσχεθήκατε ότι θα δώσετε λύσεις. Αντί να
κοιτάτε τα µεγάλα και σηµαντικά, ενδιαφέρεστε να δηµιουργή-
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σετε νέες προσωποπαγείς θέσεις, επιχειρείτε µπαλώµατα, γιατί
δεν φροντίσατε για θεσµικές λύσεις όταν έπρεπε. ∆εν έχετε καµ-
µία στρατηγική, κανένα όραµα, καµµία στόχευση για τους κρίσι-
µους τοµείς που διαχειρίζεστε. Ακολουθείτε µία πολιτική που αντί
να βγάζει τη χώρα, την κοινωνία, την οικονοµία από την κρίση,
µας βυθίζει ακόµα πιο κάτω στην ύφεση.

Για τους λόγους αυτούς, για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθε-
τείτε, εµείς καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννης
Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά το
γεγονός ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ρυθµίζει αρκετά ζητή-
µατα και ανόµοια εν πολλοίς µεταξύ τους, θεωρούµε ότι απο-
δεικνύεται και από τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις η φιλοσοφία και
η πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης σε σχέση µε µία σειρά από
σηµαντικά ζητήµατα, που αφορούν τον πολιτισµό, τον αθλητισµό
και τον τουρισµό στη χώρα µας. Ποια είναι αυτή η πολιτική; Από
τη µια µεριά παραχωρήσεις και προνόµια στο ιδιωτικό κεφάλαιο,
στους µεγάλους επιχειρηµατίες, όπως γίνεται στην περίπτωση
της «Εταιρείας Τουριστικής Ανάπτυξης Α.Ε.», από την άλλη µεριά
εργαζόµενοι σε οµηρία, εργαζόµενοι σε διαρκή αβεβαιότητα, ερ-
γαζόµενοι µε εργασιακές σχέσεις λάστιχο, όπως είναι οι εργα-
ζόµενοι στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Αποκλεισµός της
συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, των εργαζοµέ-
νων, της νεολαίας, από το αναφαίρετο δικαίωµα στην αναψυχή,
στον πολιτισµό, τον τουρισµό, που µετατρέπεται κυριολεκτικά σε
εµπόρευµα. Κατά τη γνώµη µας βέβαια δεν θα µπορούσε να είναι
και διαφορετικά, γιατί η συνολική πολιτική της Κυβέρνησης είναι
ακριβώς αυτή, επίθεση στα εργατικά λαϊκά δικαιώµατα και πα-
ροχές προς το µεγάλο κεφάλαιο. Αυτή είναι η γενική πολιτική
γραµµή της Κυβέρνησης, αυτή είναι η γενική πολιτική του µνη-
µονίου, αυτήν την πολιτική υπηρετείτε και στο χώρο του πολιτι-
σµού, του αθλητισµού και του τουρισµού. Από µία άποψη,
λοιπόν, είστε συνεπείς µε τις στρατηγικές πολιτικές επιλογές που
ακολουθείτε και µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Από εκεί και πέρα οι ρυθµίσεις που αφορούν την ΕΡΤ και τον
ΕΟΤ είναι κάτι σαν το χθεσινοβραδινό ανασχηµατισµό της Κυ-
βέρνησης: Ανακατανοµή αρµοδιοτήτων, ανακατανοµή ρόλων, εν-
δεχοµένως αλλαγές προσώπων, όµως επί της ουσίας η πολιτική
παραµένει ακριβώς η ίδια. Και για µας το κρίσιµο ζήτηµα είναι
ακριβώς αυτό, ποια πολιτική δηλαδή θα κληθούν να εφαρµόσουν
τα διάφορα πρόσωπα και τα διάφορα όργανα των συγκεκριµέ-
νων οργανισµών. Και εδώ η κατάσταση είναι συγκεκριµένη.

Ειδικά µιλώντας για την ΕΡΤ µιλάµε για µια επιχείρηση, για µια
ανώνυµη εταιρεία που λειτουργεί µε γνώµονα και κριτήριο το
κέρδος σε έναν κλάδο, αυτόν των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
όπου αναπτύσσεται ένας οξύτατος ανταγωνισµός επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων. Συνεπώς και το παραγόµενο έργο και οι ερ-
γασιακές σχέσεις των εργαζοµένων στην ΕΡΤ και όλα τα
προβλήµατα που επισηµάνθηκαν κατά τη συζήτηση στην επι-
τροπή, έχουν να κάνουν µε αυτόν ακριβώς το ρόλο που παίζει
σήµερα η ΕΡΤ και επιπλέον ως εργαλείο προβολής της κυρίαρ-
χης πολιτικής.

Και επειδή αναφερόµαστε στην ΕΡΤ, κύριε Υπουργέ, και
επειδή βρισκόµαστε σε προεκλογική περίοδο, εµείς ως κόµµα
θέλουµε για µία ακόµα φορά να δείξουµε την προκλητική απο-
σιώπηση από τη δηµόσια τηλεόραση των θέσεων και των δρα-
στηριοτήτων των στελεχών και των υποψηφίων που στηρίζει το
ΚΚΕ στις τοπικές εκλογές, την ίδια στιγµή που υποψήφιοι και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, ακόµα και αυτοί που δεν
έχουν ανακηρυχθεί καν υποψήφιοι είναι καθηµερινά στα δελτία
και στις εκποµπές. Και αποδεικνύεται και από αυτό το γεγονός
πόσο υποκριτικά είναι τα βαρύγδουπα περί διαφάνειας, τα οποία
επικαλείται η Κυβέρνηση, η οποία ψήφισε και το σχετικό εκλο-
γικό νόµο, τη στιγµή που υπάρχει µία κατάσταση, η οποία παρα-
βιάζει βάναυσα τη στοιχειώδη αντικειµενική ενηµέρωση του
ελληνικού λαού. Και θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, µία απάντηση σε
σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Από εκεί και πέρα διαφωνούµε και καταψηφίζουµε τις διατά-
ξεις που αφορούν την «Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης Α.Ε.»
και αυτές που αφορούν στην παραχώρηση στην ΕΤΑ τουριστι-
κών ακινήτων και αυτές που αφορούν τη συγχώνευσή της µε τα
Ολυµπιακά Ακίνητα. Ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας διαφω-
νούµε ριζικά και διαφωνήσαµε και στο παρελθόν µε το χαρα-
κτήρα και τη λειτουργία της συγκεκριµένης επιχείρησης. Η «ΕΤΑ
Α.Ε.» λειτούργησε στο παρελθόν και λειτουργεί και σήµερα ως
µοχλός παράδοσης στο ιδιωτικό κεφάλαιο της τεράστιας περι-
ουσίας του ΕΟΤ, λειτουργεί ως εργαλείο για την ιδιωτικοποίηση
τουριστικών υποδοµών, των «ΞΕΝΙΑ», των µαρίνων, των ακτών,
των ιαµατικών πηγών, είτε µέσω της εκποίησής τους, είτε µέσω
συµβάσεων εκµίσθωσης, διάρκειας εξήντα, εβδοµήντα, ακόµα
και εκατό χρόνων, όπως επίσης λειτουργεί για την προώθηση αλ-
λαγών στις χρήσεις γης, για την άρση προστατευτικών περιορι-
σµών σε αιγιαλούς, ορεινούς όγκους, µε στόχο την κατασκευή
µονάδων, την προσέλκυση επενδύσεων κ.ο.κ.. Συνεπώς οι ρυθ-
µίσεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου υπηρετούν ακριβώς
αυτόν το στόχο, να επιταχύνουν δηλαδή την παράδοση στο ιδιω-
τικό κεφάλαιο τεράστιων εκτάσεων του δηµοσίου µέσα από την
επέκταση της δράσης της «ΕΤΑ Α.Ε.».

Όσον αφορά δε τη συγχώνευση µε τα Ολυµπιακά Ακίνητα, επι-
βεβαιώνεται στο σηµείο αυτό η θέση που είχε το ΚΚΕ όλα αυτά
τα χρόνια, ότι δηλαδή αυτά τα έργα τα οποία χρυσοπλήρωσε ο
ελληνικός λαός θα δοθούν για χρήση και αξιοποίηση από το µε-
γάλο κεφάλαιο. Και ήδη όπως ακούγεται προετοιµάζεται η πα-
ραχώρηση του Παγκρήτιου Σταδίου, του Πανθεσσαλικού, του
Σταδίου Τάε κβο ντο.

Υπάρχει ένα συνολικότερο ζήτηµα, το οποίο θίξαµε και στην
επιτροπή, το ζήτηµα της αξιοποίησης. Ο κύριος Υφυπουργός,
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή, επανέλαβε πολ-
λές φορές τη λέξη «αξιοποίηση αυτών των εκτάσεων» κ.ο.κ..

Κι εµείς µιλάµε για αξιοποίηση, όµως έχουµε ριζικά διαφορε-
τική αντίληψη και προσέγγιση για το ζήτηµα της αξιοποίησης.
Όχι αξιοποίηση γενικά, αλλά αξιοποίηση προς όφελος του ελ-
ληνικού λαού, µε κριτήριο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Εσείς, παραδείγµατος χάριν θεωρείτε ως αξιοποίηση την πα-
ράδοση αυτών των εκτάσεων στο µεγάλο κεφάλαιο. Θεωρείτε
ως αξιοποίηση το να χρυσοπληρώνει σήµερα µία λαϊκή οικογέ-
νεια, να δίνει παραπάνω από ένα µεροκάµατο για να έχει πρό-
σβαση ακόµα και στις πιο κοντινές ακτές και παραλίες της
Αττικής.

Εµείς ως αξιοποίηση θεωρούµε το να απολαµβάνουν οι εργα-
ζόµενοι αυτές τις εκτάσεις, αυτούς τους χώρους, να τους απο-
λαµβάνουν αυτοί που παράγουν τον πλούτο, οι ακτές να είναι
ελεύθερες, να δηµιουργηθούν κατασκηνώσεις για τα παιδιά
όλων των εργαζοµένων, των ανέργων, να δηµιουργηθούν κά-
µπινγκ για τους νέους, δηµόσιοι και δωρεάν χώροι αναψυχής µε
ειδικό εξοπλισµό, υποδοµές, εκπαιδευµένο προσωπικό για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και, αν θέλετε, µε κοινωνικά κριτήρια
µέσα από τα ασφαλιστικά ταµεία.

Αυτές οι προτάσεις για αξιοποίηση που έχουµε σαν κόµµα
απορρέουν από τη βασική µας θέση ότι ο τουρισµός και η ανα-
ψυχή αποτελούν ανθρώπινη ανάγκη. Είναι καθολικό αναφαίρετο
λαϊκό δικαίωµα των εργαζοµένων για ξεκούραση, για την ανα-
πλήρωση της εργατικής τους δύναµης.

Βεβαίως, και για τη σηµερινή και για την προηγούµενη Κυ-
βέρνηση, τουρισµός ως «βαριά βιοµηχανία», όπως συνηθίζουν
να αναφέρουν, είναι τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων, των
µεγάλων ξενοδοχειακών µονάδων, τα κέρδη των διαφόρων λε-
γόµενων tour operators σε βάρος και των εργαζοµένων στο χώρο
του τουρισµού και των µικρών επιχειρήσεων, των αυτοαπασχο-
λούµενων.

Μου έκανε εντύπωση και το συζητήσαµε και στην επιτροπή
πως όταν αναφέρεστε στον τουρισµό δεν λέτε κουβέντα για το
γεγονός ότι η επίθεση στο εισόδηµα που προωθεί η Κυβέρνηση,
οι αυξήσεις στα εισιτήρια και στα καύσιµα αποτρέπουν το 50%
του ελληνικού λαού να κάνει έστω και µία µέρα το χρόνο διακο-
πές. ∆εν λέτε κουβέντα για τη µείωση των δικαιούχων στα δελ-
τία κοινωνικού τουρισµού. ∆εν λέτε κουβέντα για την τραγική
κατάσταση που βιώνουν οι εργαζόµενοι και οι αυτοαπασχολού-
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µενοι στον κλάδο αυτό. Κατά τα άλλα φταίνε οι απεργίες και οι
κινητοποιήσεις των εργαζοµένων.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι και µε τις συγκεκριµένες
ρυθµίσεις και µέσα από την πραγµατικότητα την οποία διαπι-
στώσαµε και αυτό το καλοκαίρι, αποδεικνύεται ότι ο καπιταλι-
στικός δρόµος ανάπτυξης και στον κλάδο του τουρισµού δεν
µπορεί να ικανοποιήσει τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες στην ανα-
ψυχή και την ξεκούραση. Ένας άλλος δρόµος ανάπτυξης είναι
αναγκαία προϋπόθεση. Είναι αναγκαία προϋπόθεση ο κεντρικός
σχεδιασµός και στην κοινωνική τουριστική εργασία ως αναπό-
σπαστο στοιχείο της λαϊκής οικονοµίας.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που πραγµατεύεται το νο-
µοσχέδιο, υποτίθεται ότι προσπαθείτε να λύσετε µία σειρά από
ζητήµατα εκκρεµή και επείγοντα που καθηλώνουν και κρατούν
ένα µεγάλο αριθµό εργαζοµένων σε ανασφάλεια.

Το µόνο που κάνετε µέσα από τις ρυθµίσεις του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου είναι να παρατείνετε την ανασφάλεια αυτών
των εργαζοµένων. Αναφέροµαι πρώτα και κύρια στους εργαζό-
µενους που είναι αποσπασµένοι στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού. Το όλο ζήτηµα εδώ και χρόνια έχει καταντήσει κοροϊδία.
Από τη µία µεριά αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση η χρησι-
µότητα, η εµπειρία, η συµβολή αυτών των εργαζοµένων στο έργο
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και από την άλλη µεριά πα-
ρατείνετε την οµηρία τους και ανανεώνετε τις συµβάσεις τους
µέχρι το τέλος του χρόνου.

Εδώ αποδεικνύεται η υποκρισία και της Νέας ∆ηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. Η µεν Νέα ∆ηµοκρατία φωνάζει, καταθέτει τροπο-
λογίες, ενώ θα µπορούσε να είχε λύσει ως κυβέρνηση το συγκε-
κριµένο πρόβληµα, το δε ΠΑΣΟΚ, που φώναζε ως αντιπολίτευση,
έρχεται και επαναφέρει την ίδια ακριβώς ρύθµιση που είχε κα-
ταθέσει η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Εµείς λέµε ότι πρέπει να µπει τέλος πια σ’ αυτή την κοροϊδία.
Η λύση του προβλήµατος δεν είναι να παραταθούν οι συµβάσεις
αυτών των ανθρώπων µέχρι το 2013 και τους Μεσογειακούς
Αγώνες. Η λύση στο πρόβληµα είναι να κατοχυρωθεί το δικαί-
ωµα αυτών των ανθρώπων στη σταθερή εργασία µε πλήρη δι-
καιώµατα, όπως το διεκδικούµε για όλους τους εργαζόµενους. Σ’
αυτήν την κατεύθυνση καταθέσαµε και αντίστοιχη τροπολογία.
Το ίδιο βέβαια ισχύει και µε τους συµβασιούχους στο Υπουργείο
Πολιτισµού.

Από εκεί και πέρα, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο που µιλάει
για τους αθλητές των εθνικών οµάδων, οι οποίοι έχουν διοριστεί
στο δηµόσιο. ∆εν µπαίνω στο ζήτηµα αν έχει γίνει κακοδιαχεί-
ριση ή όχι. Ενδεχοµένως να έχει γίνει κακή χρήση των συγκεκρι-
µένων ευνοϊκών ρυθµίσεων. Είναι θέµα ελέγχου.

Η συγκεκριµένη λύση, όµως, µε την άδεια άνευ αποδοχών δεν
λύνει το πρόβληµα. Μπορεί να αντιµετωπίζει µία κατάσταση που
υπήρχε µέχρι σήµερα -αυτοί οι άνθρωποι να πρέπει να καταθέ-
σουν το δελτίο τους- όµως το πρόβληµα παραµένει. Εµείς κά-
νουµε την πρόβλεψη ότι οι συγκεκριµένοι αθλητές, αν δεν
αναγκαστούν να γίνουν ζητιάνοι χορηγών και εταιρειών προκει-
µένου να συνεχίσουν την αθλητική τους δραστηριότητα, θα ανα-
γκαστούν να την εγκαταλείψουν.

Είπε, ο κύριος Υφυπουργός, στην επιτροπή της Βουλής ότι
πληρώνονται από τις οµοσπονδίες τους. Η ενηµέρωση τουλάχι-
στον που έχουµε εµείς, κύριε Υπουργέ, είναι ότι τα ποσά που
παίρνουν από τις οµοσπονδίες τους είναι της τάξης των 500, 600,
800 ευρώ. Συνδέεται µάλιστα η αµοιβή τους και µε τις επιδόσεις.
Άρα, ένας αθλητής πρέπει να είναι σε παρατεταµένη φόρµα µε
υψηλές επιδόσεις προκειµένου να παίρνει 800 ευρώ. Επί της ου-
σίας, µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση δεν λύνεται το πρόβληµα.

Επειδή αναφερόµαστε στο συγκεκριµένο ζήτηµα των αθλητών,
θέλουµε να θέσουµε ένα γενικότερο ζήτηµα, τι γίνεται µ’ αυτό
που ονοµάζουµε «επαγγελµατίες αθλητές». Εµείς αυτόν τον όρο
δεν τον υιοθετούµε. ∆εν θεωρούµε, δηλαδή, ότι ένας αθλητής
θα πρέπει να θεωρείται επαγγελµατίας. Είµαστε γενικά αντίθε-
τοι σ’ αυτό που ονοµάζεται «επαγγελµατικός αθλητισµός»,
«αθλητισµός – επιχείρηση». Για εµάς αθλητισµός σηµαίνει πρώτα
και κύρια άσκηση, υγεία, διαµόρφωση προσωπικότητας και συλ-
λογικών αξιών.

Ταυτόχρονα θεωρούµε ότι µια σειρά φαινοµένων που παρα-

τηρούνται, ιδιαίτερα το τελευταίο διάστηµα, το ντόπινγκ, η βία,
έχουν να κάνουν µε την ύπαρξη αυτού ακριβώς του χαρακτήρα
του σηµερινού αθλητισµού. Υπάρχει, όµως, µία πραγµατικότητα
που λέει ότι υπάρχουν αθλητές, υπάρχουν άνθρωποι που ζουν
από τη συγκεκριµένη δραστηριότητα. Είναι εργαζόµενοι σε ΠΑΕ,
ΚΑΕ, δηλαδή σε επιχειρήσεις. Όλοι αυτοί δεν είναι υψηλόµισθοι
µε παχυλά συµβόλαια.

Μάλιστα, το τελευταίο διάστηµα υπάρχουν αθλητές µε µαύρα
συµβόλαια, αθλητές που ενώ παρακρατείται από την αµοιβή
τους το ποσό για το ένσηµο, δεν έχουν καν καρτέλα στο ΙΚΑ για
να µπορούν να έχουν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη οι ίδιοι και
οι οικογένειές τους. Υπάρχουν πιέσεις, ιδιαίτερα αυτήν την πε-
ρίοδο, για µειώσεις αποδοχών στο όνοµα της κρίσης κ.ο.κ..

Για εµάς, εποµένως, υπάρχει ένα θέµα, τι γίνεται µ’ αυτούς
τους ανθρώπους. Εµείς λέµε, όπως για άλλους εργαζόµενους,
έτσι και για τους συγκεκριµένους, πρέπει να κατοχυρώνονται τα
ασφαλιστικά, τα µισθολογικά, τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώ-
µατα και η επαγγελµατική τους αποκατάσταση, εφόσον ολοκλη-
ρώσουν την αθλητική τους σταδιοδροµία και δραστηριότητα. Με
επιµόρφωση, µε κριτήρια αυτοί οι άνθρωποι µπορούν να προ-
σφέρουν.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 23 που αναφέρεται
στην αποζηµίωση αλλοδαπών επισκεπτών στη χώρα µας, οι
οποίοι εµποδίστηκαν να επιστρέψουν στις πατρίδες τους για λό-
γους που έχουν να κάνουν µε φυσικές καταστροφές, απεργίες
κ.ο.κ..

Για εµάς το συγκεκριµένο άρθρο είναι πρόκληση. Με το συ-
γκεκριµένο άρθρο αντικειµενικά διευρύνεται το νοµικό οπλο-
στάσιο που στο µέλλον µπορεί να ασκηθεί σε βάρος των
εργατικών λαϊκών αγώνων. Για πρώτη φορά εισάγεται η έννοια
της ζηµιάς και της αποζηµίωσης σε σχέση µε απεργιακές κινη-
τοποιήσεις. Σήµερα το φέρνετε στον τουρισµό, αύριο -µεθαύριο
µπορεί να το επεκτείνετε στα νοσοκοµεία, στην ενέργεια, στις
τηλεπικοινωνίες, στα εργοστάσια, όπου θέλετε.

Αντικειµενικά, λοιπόν, διευρύνετε το οπλοστάσιο, στρώνετε το
έδαφος για να ασκηθούν πολύµορφες πιέσεις -και πολιτικές και
νοµικές, δικαστικές- σε βάρος των εργατικών αγώνων. ∆ίνονται
ακόµη περισσότερα επιχειρήµατα στα δικαστήρια για να κηρύ-
ξουν παράνοµες και καταχρηστικές τις απεργίες. Αύριο –µεθαύ-
ριο µπορεί να πηγαίνετε και το λογαριασµό στα Σωµατεία για να
τον πληρώσουν.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόνο και
µόνο για το συγκεκριµένο άρθρο –πέρα από τις άλλες αντιρρή-
σεις και διαφωνίες που έχουµε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και την πολιτική που αυτό υπηρετεί- καταψηφίζουν επί της αρχής
το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άδωνις Γεωρ-
γιάδης.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ –Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Ασφαλώς και θα ξεκινήσω κι εγώ από το συγκεκριµένο άρθρο
23, απ’ όπου τελείωσε την οµιλία του ο συνάδελφος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.

Κύριε Υπουργέ, δεν ήµασταν µαζί στην επιτροπή. Τα λέγαµε µε
τον Υφυπουργό σας. Οφείλω κατ’ αρχάς να εκφράσω από το
ιερόν Βήµα της Βουλής των Ελλήνων τα λαµπρότερα συγχαρη-
τήριά µου στο σοφό συντάκτη του άρθρου. Το διαβάζω για
όσους τυχόν δεν το ξέρουν. «Σε περιπτώσεις που απεργίες εντός
της ελληνικής επικράτειας ή φυσικές καταστροφές, που συνι-
στούν ανωτέρα βία, καθιστούν αποδεδειγµένα αδύνατη για τους
ευρισκοµένους στην Ελλάδα τουρίστες µε µόνιµη διαµονή στην
αλλοδαπή την αναχώρησή τους από τη χώρα…κ.λπ.». Είναι η
πρώτη δηµόσια παραδοχή και µάλιστα από ένα σοσιαλιστικό
κόµµα -άρα έχετε ένα επιπλέον βραβείο- και µάλιστα µε πρόε-
δρο τον Πρόεδρο της Σοσιαλιστικής ∆ιεθνούς! Αυτό θα µπο-
ρούσε να γίνει και µότο στη Σοσιαλιστική ∆ιεθνή. Αριστούργηµα!

Αισθάνοµαι την ανάγκη να το ψηφίσω µε τα δυο µου χέρια, να
εκφράσω τα συγχαρητήριά µου, κύριε Υπουργέ. Έχετε γράψει
λαµπρή σελίδα στην ελληνική ιστορία. Μετά από σαράντα χρόνια
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ταλαιπωρίας από κάθε είδους συνδικάτο, από κάθε είδους κοµ-
µατικοκαρεκλοκένταυρο -δεν θα πω πιο βαριά φράση, γιατί θα
ξεφύγω- που ταλαιπωρεί τον επιχειρηµατικό κόσµο της χώρας,
τις µεταφορές, την κυκλοφορία, την οικονοµία, επιτέλους µε σο-
σιαλιστική βούλα εξοµοιώνονται οι απεργίες µε τις φυσικές κα-
ταστροφές. Λαµπρά!

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας συγχαρώ –στον κύριο Υφυ-
πουργό απευθύνοµαι τώρα- σε προσωπικό επίπεδο. Μάλιστα
είναι εδώ και ο κ. Αηδόνης που είχαµε µια ιδεολογική διαφωνία
επί του θέµατος. Πρέπει να σας συγχαρώ ιδιαίτερα σε προσω-
πικό επίπεδο. Καλώ τους συναδέλφους να πάρουν τα Πρακτικά
της Βουλής των Ελλήνων. Κύριε Βορίδη, σας διαβεβαιώ ότι
ακόµα κι εσείς δεν θα βρείτε να διορθώσετε ούτε ένα κόµµα στη
δοµηµένη τεκµηρίωση από τον Υφυπουργό κ. Νικητιάδη της βλά-
βης που προξενούν οι συνεχόµενες απεργίες στην εθνική οικο-
νοµία.

Ασφαλώς θα άξιζε, για λόγους ιστορίας, ο κ. Νικητιάδης να
µας πει και τις τεράστιες ευθύνες του Πανελληνίου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος εις την καλλιέργεια όλης αυτής της βλάβης. Πα-
ραδείγµατος χάριν, απεργίες στο λιµένα του Πειραιώς επί
κυβερνήσεως Καραµανλή για τη συµφωνία µε τους Κινέζους, η
οποία στη συνέχεια έγινε ένα από τα µεγάλα χαρτιά για την
έξοδό µας από τη διεθνή οικονοµική κρίση. Όµως, εν πάση πε-
ριπτώσει, µετά απ’ αυτήν τη λαµπρή διατύπωση του άρθρου
αυτά εγώ προσωπικά σας τα συγχωρώ. Καταλαβαίνω ότι η µε-
τάνοιά σας είναι ειλικρινής. Και πάµε παρακάτω.

Μία µικρή ένσταση έχω. Αφού φθάσατε µέχρι εδώ, ολοκλη-
ρώστε το. Γιατί, ξέρετε, στην Ιαπωνία αυτοί οι οποίοι κάνουν
απεργίες και βλάπτουν την οικονοµία, -και αποδεδειγµένα λέει
το άρθρο σας για απεργίες που βλάπτουν την οικονοµία και άρα
πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο, επειδή οι απεργίες βλάπτουν την
οικονοµία- χρεώνουν το λογαριασµό όχι στο φορολογούµενο
αλλά στο σωµατείο που κάνει την απεργία. Ολοκληρώστε το
βήµα. Μην το κάνετε µισό. Θα πάρετε λεφτά από µένα, γιατί λέτε
εδώ ότι οι απεργίες βλάπτουν. Ο λογαριασµός στο ΠΑΜΕ. Γιατί
να τον πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος; Αυτό θα ήταν µια
ολοκληρωµένη φιλελεύθερη προσέγγιση, η οποία θα µπορούσε
να διεκδικήσει και µεταγραφή στη Φιλελεύθερη ∆ιεθνή. ∆εν ξέρω
αν υπάρχει αντίστοιχο όργανο.

Επί της ουσίας τώρα, για να µιλήσουµε και λίγο σοβαρά, θα
υπερψηφίσουµε το άρθρο γιατί πραγµατικά µας αρέσει πάρα
πολύ.

Πάµε όµως τώρα στην ουσία αυτού του νοµοσχεδίου. Και κυ-
ρίως το αναφέρω για τους συναδέλφους, οι οποίοι δεν ήταν πα-
ρόντες στην επιτροπή. Ως γνωστόν, µετά από δηµόσια παραδοχή
του κυρίου Υφυπουργού, η Κυβέρνηση αυτή δεν έχει µόνο Πε-
ταλωτή. Έχει και µπαλωµατή! ∆ιότι δικαίως ο κύριος Υπουργός
–κι εγώ το αντιλαµβάνοµαι ως σωστό, έτσι είναι- λέει ότι εδώ δεν
µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο –και δεν θέλω να νοµίσει κανείς ότι τα
λέω εγώ, αυτές είναι ρήσεις του Υπουργού- αλλά για «µπαλώ-
µατα». Είναι «µπαλώµατα», συµφύρµατα, φύρδην µίγδην, για να
λύσουµε γρήγορα προβλήµατα που πρέπει να λυθούν.

Εγώ δεν λέω ότι δεν πρέπει να λυθούν. Πρέπει να λυθούν. Βέ-
βαια είναι λίγο οξύµωρον το ότι χρειάστηκε να περάσει σχεδόν
ένας χρόνος για να παρουσιάσει η Κυβέρνησή σας ένα νοµο-
σχέδιο που είναι, κατά δική σας δήλωση, «µπαλώµατα». ∆εν ευ-
θύνεστε εσείς, γιατί έχετε αναλάβει πολύ γρήγορα, οπότε
προφανώς η ευθύνη δεν είναι ατοµική. Αναφέροµαι τώρα στην
Κυβέρνηση που θα έπρεπε να έχει λύσει αυτά τα προβλήµατα
κατά το πρώτο διάστηµα της θητείας της, ώστε µετά από ένα
χρόνο να έχουµε την ευκαιρία να θαυµάσουµε το όραµά της για
την τουριστική πολιτική της χώρας. ∆υστυχώς αυτή την καλή ευ-
καιρία δεν µας την παρέχει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που
επαναλαµβάνω ότι είναι «µπαλώµατα».

Για να µην µπω σε µία επί των άρθρων συζήτηση, όπως έκανε
ο συνάδελφος κ. Ανδριανός, -αυτά θα τα πούµε ούτως ή άλλως
αύριο, επί των άρθρων συγκεκριµένα- θα πω δύο-τρία πράγµατα
για τα κοµβικά σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου, για να γνωρίζουν
οι φίλοι συνάδελφοι γιατί ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός κα-
ταψηφίζει επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο.

Το πρώτο κοµµάτι αφορά στην ΕΡΤ. ∆εν ξέρω. Θα έπρεπε να

είναι κι ο κ. Χυτήρης εδώ σήµερα; ∆εν έγινε ο ανασχηµατισµός;
Πλέον ο κ. Χυτήρης έχει την αρµοδιότητα; Ειρήσθω εν παρόδω,
πρέπει να πω δηµοσίως ότι συγχαίρω το χιούµορ του κυρίου
Πρωθυπουργού. Η τοποθέτηση της κ. ∆ιαµαντοπούλου και της κ.
Γεννηµατά, Βουλευτών Α' Αθηνών, ως Υπουργού και Αναπληρώ-
τριας Υπουργού, θα έχει πολύ ενδιαφέρον το επόµενο διάστηµα
κι ίσως η ΕΡΤ να θέλει να καλύψει πολλά επεισόδια απ’ αυτά που
θα συµβαίνουν στο Υπουργείο. Όµως, εν πάση περιπτώσει, αυτό
είναι δικό σας θέµα, στο µέτρο που δεν βλάπτει τη διακυβέρνηση
του κράτους. Θέλω όµως να µείνω στο πρώτο κοµµάτι, της ΕΡΤ.

Στον τοµέα της ΕΡΤ έχει πολλά δίκια το ΠΑΣΟΚ να κατηγορεί
τη Νέα ∆ηµοκρατία για το τελευταίο διάστηµα Παναγοπούλου,
όπου είναι γνωστό –κύριε Ανδριανέ, λυπούµαι που θα το πω, δεν
φταίτε εσείς προσωπικά, αλλά σίγουρα φταίει η Κυβέρνησή σας-
σε όσους γνωρίζουµε από τηλεόραση ότι αυτά που έγιναν, αγα-
πητοί συνάδελφοι, επί Νέας ∆ηµοκρατίας τα τελευταία χρόνια
στην ΕΡΤ δεν τιµούν το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εσείς
µπήκατε για να νοικοκυρέψετε το κράτος και δεν σας τιµά καθό-
λου το ότι έρχεται το ΠΑΣΟΚ και λέει ότι ο κ. Γαµπρίτσος έβγαλε
για πρώτη φορά την ΕΡΤ µε πλεόνασµα µετά από πολύ καιρό.
Εγώ αν ήµουν νεοδηµοκράτης θα ήµουν πολύ στενοχωρηµένος
αν έπρεπε να εξηγήσω στους ψηφοφόρους µου, γιατί έπρεπε να
έρθει η σοσιαλιστική Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για να έχει η ΕΡΤ
πλεόνασµα. Βεβαίως ξέρουµε πολύ καλά τι έκανε και το ΠΑΣΟΚ
τα προηγούµενα χρόνια. Μην παρεξηγηθούµε. Επαναλαµβάνω
όµως ότι τώρα είµαστε στη φάση της µετάνοιας, οπότε είµαστε
λίγο πιο επιεικείς. Πράγµατι λοιπόν το ΠΑΣΟΚ που κατάφερε να
καταβαραθρώσει την ΕΡΤ, που διόρισε και τους περαστικούς
που περνάγανε απ’ έξω, κατάφερε να επαίρεται εδώ ότι κατά-
φερε να φέρει πλεόνασµα, γιατί εσείς βάλατε µια διοίκηση που
είναι γνωστό τι έχει κάνει. Έχει επέµβει κι ο εισαγγελέας. Τα ξέ-
ρουµε όλοι και δεν χρειάζεται να επεκταθούµε.

Εµείς όµως θα καταψηφίσουµε αυτά που λέτε, για τους εξής
δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι –το έχω πει και στην επι-
τροπή- η πενταετής θητεία, που εµάς δεν βρίσκει σύµφωνους.
Θα σας πω όµως ποιος είναι ο λόγος. Θέλω να είµαι σαφής. Αν
πειστώ, θα αλλάξουµε την ψήφο. Έχει πολύ µεγάλο νόηµα να
δώσουµε ως κράτος την έννοια της διοικητικής σταθερότητας,
για να µπορέσουµε να έχουµε έναν προγραµµατισµό σε µια δη-
µόσια επιχείρηση. Σωστό. Επειδή όµως τελικά αυτές οι θέσεις -
καλώς ή κακώς- είναι πολιτικές και αλλάζουν πάντοτε τα
πρόσωπα όταν αλλάζει η κυβέρνηση, ενίοτε κι όταν αλλάζει ο
Υπουργός στην Ελλάδα δυστυχώς, τα συµβόλαια µακράς διαρ-
κείας το µόνο που τελικά παρέχουν είναι αξίωση αποζηµιώσεως
πολλών χιλιάδων ευρώ απ’ αυτούς που χάνουν τη θέση τους. Εάν
θα µπορέσετε να µας πείσετε ότι θα σεβαστείτε κι εσείς κι οι
επόµενοι αυτή τη θητεία, να το συζητήσουµε, στο πλαίσιο της δι-
οικητικής σταθερότητας. Όµως αν συνεχιστεί αυτό που ξέρουµε
ότι συµβαίνει στην Ελλάδα, ότι µόλις αλλάξει η Κυβέρνηση θα
αλλάξουν όλοι αυτοί και θα τρέχουν στα δικαστήρια για να πά-
ρουν λεφτά, δεν µας πολυαρέσει.

Επίσης πρέπει να σας πω ότι δεν έχω πολύ µεγάλη εµπιστο-
σύνη για το θέµα της ΕΡΤ και στον χειρισµό που κάνατε, πάρα το
πλεόνασµα της περιόδου Γαµπρίτσου, διότι είµαστε πολύ ενο-
χληµένοι από τον τρόπο που χειριστήκατε τα θέµατα των απο-
φάσεων και των διορισµών στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ΕΡΤ.
Παραδείγµατος χάριν, η περίπτωση Κούλογλου. Ο κ. Κούλογλου
δηµοσίως έλεγε ότι σκοπεύει να µπει στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο,
εφόσον του το προτείνατε, και να παραιτηθεί µία ηµέρα προτού
καταθέσει το φάκελο για να εγκριθεί η εκποµπή του. Πού ακού-
στηκε; Και πράγµατι, αυτό έκανε ο άνθρωπος. Όµως ποιος µπο-
ρεί να πειστεί στα αλήθεια ότι ένας άνθρωπος που ήταν µέχρι τη
∆ευτέρα στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ΕΡΤ και την Τρίτη πέρασε
από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο -που ήταν µέχρι τη ∆ευτέρα- ο φά-
κελος για τη δική του εκποµπή, που είχε κοπεί από την προη-
γούµενη διοίκηση, έχει αφήσει ανεπηρέαστο το διοικητικό
συµβούλιο στο οποίο συµµετείχε µέχρι την προηγούµενη µέρα;
Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Αν θέλετε να βάλετε τον κ.
Κούλογλου στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ΕΡΤ, πολύ ευχαρίστως.
Του λέτε: «Κύριε Κούλογλου, αν αποδεχθείς να µπεις στο ∆Σ
της ΕΡΤ δεν θα κάνεις ποτέ ξανά εκποµπή στην ΕΡΤ για την επό-
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µενη δεκαετία, για να µην υπάρχει σκιά». Πώς γίνεται να βάζετε
κάποιον στο ∆Σ και να γίνεται ο ίδιος άνθρωπος στην πραγµατι-
κότητα -για να µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας- ελέγχων και
ελεγχόµενος; Άρα δεν έχετε την έξωθεν καλή µαρτυρία. Έχετε
κάνει κινήσεις, οι οποίες δεν τιµούν τη διαφάνεια την οποία ευ-
αγγελίζεστε. Να µην αναφέρω άλλες περιπτώσεις, γιατί δεν θέλω
να φανώ κακός σε προσωπικό επίπεδο προς συναδέλφους. Πά-
ντως στο θέµα της ΕΡΤ είµαστε αντίθετοι.

Όσον αφορά το θέµα του ΕΟΤ -για να το κλείσω λίγο γρήγορα-
θα υπερψηφίσουµε τα σχετικά άρθρα, αλλά ο λόγος που θα τα
υπερψηφίσουµε δεν είναι πολύ τιµητικός για την Κυβέρνηση.

Όπως µας είπαν και οι παράγοντες της αγοράς οι οποίοι
ήλθαν, στην πραγµατικότητα είναι αδιάφορα αυτά τα άρθρα. Τι
κάνετε; Αλλάζετε τη διοικητική διάρθρωση του ΕΟΤ κ.λπ.. Εντά-
ξει. Το Σύνταγµα της χώρας σας αναγνωρίζει προφανώς το δι-
καίωµα να αλλάξετε την οργανωτική διάρθρωση στον ΕΟΤ.
Κάντε το. Θα κριθείτε εκ του αποτελέσµατος. Αλλά να είναι
σαφές στο Τµήµα ότι δεν πρόκειται περί καµµίας καινοτοµίας µε
την οποία φέρνει η Κυβέρνησή σας το νέο αίµα στον τουρισµό.
Η ακριβής δήλωση του παράγοντα της αγοράς που προσκαλέ-
σαµε στην επιτροπή – το λέω για τους συναδέλφους που δεν
είναι µέλη της επιτροπής- όταν τον ρωτήσαµε αν σας αφορά
αυτό το πράγµα, είπε: «∆εν µας ενδιαφέρει καθόλου». ∆ηλαδή,
εάν κάνουµε ρυθµίσεις στον τουρισµό όπου δεν ενδιαφέρουν κα-
θόλου την αγορά τουρισµού, προφανώς µιλάµε περί όνου σκιάς.
Αλλά σας εύχοµαι καλή επιτυχία.

Στο κοµµάτι που έχει να κάνει µε την αξιοποίηση των ολυ-
µπιακών ακινήτων εκεί θα ήθελα να σταθώ λίγο. Και αναφέροµαι
κυρίως στους νέους συναδέλφους, επειδή δεν ήταν στην προη-
γούµενη σύνθεση. Είναι ένα πολύ κοµβικό σηµείο του γιατί αυτή
η χώρα πάει άσχηµα.

Ακούστε γιατί πάει άσχηµα αυτή η χώρα. ∆ιότι όταν έφερε
ακριβώς την ίδια ρύθµιση η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας,
πως δηλαδή θα µπορέσουµε όσον αφορά στα ολυµπιακά ακίνητα
να νοικιάσουµε λίγο χώρο από αυτά, να νοικιάσουµε λίγο χώρο,
να βγάλουµε λίγα λεφτά από εκεί κλπ, έγινε στην επιτροπή σκο-
τωµός κυρίου. Κύριε Αηδόνη θα το θυµάστε, δεν µπορεί. «Σκάν-
δαλο», έλεγε το ΠΑΣΟΚ, «εκποίηση της Ολυµπιακής περιουσίας»,
«τα µεγάλα συµφέροντα», για ίδια ακριβώς ρύθµιση. ∆εν θυµά-
µαι εάν είχε καµµία διαφορά. Τώρα εάν έχει αλλάξει κανένα
κόµµα, κανέναν σύνδεσµο, πάντως επί της ουσίας είναι το ίδιο.
Και τώρα το φέρνετε ως Κυβέρνηση και το επαινείτε. ∆εν το κα-
ταλαβαίνω αυτό το πράγµα. Ή τότε δεν ξέρατε τι λέγατε και πρέ-
πει να αναφέρετε εδώ γιατί διαφωνούσατε και τι αλλάξατε από
τότε, γιατί εγώ δεν το έχω καταλάβει, για να µπορώ να σας πω ότι
έχετε δίκιο, σας αδίκησα, ή κάτι άλλο συµβαίνει.

Νοµίζω ότι έχει έλθει η ώρα να αξιοποιήσουµε αυτήν την ώρα
της χρεοκοπίας της χώρας, για να συνεννοηθούµε. Εάν συνεχί-
σουµε έτσι, θα χρεοκοπήσουµε σίγουρα. Εµείς εδώ προσπα-
θούµε να σας πείσουµε ότι είναι καλό να µην χρεοκοπήσουµε,
γιατί εάν χρεοκοπήσουµε, θα πεινάσουµε όλοι. Για να µη χρεο-
κοπήσουµε, λοιπόν, θα πρέπει να σοβαρευτούµε. Και επαινώ τη
στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας που το υπερψηφίζει. Γιατί πράγ-
µατι θα ήταν εκπληκτικά γελοίο να το καταψηφίζετε. Ευτυχώς µε
σώζετε από αυτό το µαρτύριο. Μέχρι τελευταία στιγµή είχα µία
αµφιβολία εάν θα το καταψηφίζατε. Ευτυχώς το υπερψηφίζετε
κι έτσι τουλάχιστον µπορούµε να συνεννοηθούµε στα βασικά
µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Άρα, εκεί θα έχετε τη θετική
µας ψήφο, γιατί είναι βασικό να αξιοποιηθούν τα ολυµπιακά ακί-
νητα. Πρέπει να καταλάβουµε ότι το κράτος, ναι, µπορεί να βάζει
και ιδιώτες στο παιχνίδι, ναι, µπορεί και να πουλάει και να νοι-
κιάζει, δεν µπορεί να αφήνει την περιουσία του να σαπίζει. Γιατί
αυτό έχουµε κάνει στην Ελλάδα, φτιάξαµε όλα αυτά τα ακίνητα
και τα έχουµε αφήσει να σαπίζουν. Αυτό δεν µπορούµε να το κά-
νουµε. Πρέπει να βρούµε µία λύση για να µη σαπίζουν. Γιατί κάθε
µέρα που περνάει και αυτά δεν αξιοποιούνται, µειώνεται η αξία
τους. Και ποιανού το περιουσιακό στοιχείο είναι αυτό του οποίου
η αξία µειώνεται; Του Έλληνα φορολογούµενου, του ελληνικού
λαού. Άρα, αφού εµείς εδώ είµαστε ταγµένοι για να προστατεύ-
ουµε τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, πρέπει να µας ενδια-
φέρει το ότι κάθε µέρα που µένουν αυτά κλειστά και σαπίζουν

πέφτει η περιουσία του ελληνικού λαού. Άρα, καλώς κάνετε και
το προχωράτε.

Και βεβαίως χαίροµαι που ο κ. Νικητιάδης δεσµεύθηκε ότι θα
προσπαθήσετε το ελληνικό κράτος να αξιοποιήσει όλα τα κτήρια
που έχει άδεια και που είναι κενά, ώστε να µην πληρώνουν ενοί-
κια σε άλλα κτήρια. Πάρα πολύ σωστό. Κι εγώ δεν µπορώ να κα-
ταλάβω γιατί έχουµε κτήρια που είναι άδεια και σαπίζουν και
νοικιάζει το ελληνικό δηµόσιο άλλα κτήρια για διάφορες υπηρε-
σίες του. Αυτά είναι τραγελαφικά πράγµατα.

Σε γενικές γραµµές αυτό είναι το νοµοσχέδιο, όπου για τα
άρθρα θα µιλήσουµε αύριο.

Θέλω όµως να κάνω και δύο παρατηρήσεις, γιατί δεν θέλω να
τις λησµονήσω και δεν ξέρω εάν έγιναν κάποιες αλλαγές, δεν
πρόλαβα να το καταλάβω.

Είχαµε πει και είχατε δεσµευθεί ότι θα συµπεριλάβετε και την
κατηγορία των κωφών. Υπενθυµίζω στους συναδέλφους ότι επί
Νέας ∆ηµοκρατίας όταν νοµοθετήθηκε το θέµα του να είναι οι
νικητές των Ολυµπιακών Αγώνων µαζί µε αυτούς των Παραολυ-
µπιακών -κι εγώ δεν το γνώριζα τότε, γιατί ήµουν κι εγώ στην επι-
τροπή και αναλαµβάνω κι εγώ το µερίδιο της ευθύνης µου- είχε
ειπωθεί ότι οι κωφοί έχουν δικούς τους Ολυµπιακούς Αγώνες ξε-
χωριστούς. ∆εν είναι στους Παραολυµπιακούς, αλλά έχουν τη
∆ιεθνή Ολυµπιάδα Κωφών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τελειώνετε, κύριε συνά-
δελφε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόε-
δρε.

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει ένας άνθρωπος σε αυτήν την Αίθουσα
που θα πει ότι, ναι πρέπει να µην παίρνουν οι κωφοί τα ίδια που
παίρνουν οι υπόλοιποι.

Άρα φαντάζοµαι αυτό θα το έχετε διορθώσει, κύριε Υπουργέ,
γιατί είναι θέµα κοινωνικής δικαιοσύνης, που δεν µπορούµε να
το προσπεράσουµε κατά κανέναν τρόπο.

Το δεύτερο είναι αυτό που θέλω να πω για το θέµα των υπαλ-
λήλων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Το εξαντλήσαµε
στην Επιτροπή. Εγώ θα ήθελα τη δέσµευση του κυρίου Υπουρ-
γού, γιατί έχουµε ζήσει διάφορα, έχουν συµβεί διάφορα εδώ και
τρία χρόνια, όπου αναλόγως µε το ποιος Υπουργός αλλάξει –όχι
κόµµα αλλά Υπουργός- όλοι από κάτω στην επιτροπή λένε ότι,
ναι, πρέπει να λυθεί το θέµα τους και µόλις έρχεται ο άλλος
Υπουργός λέει ότι δεν γίνεται. Εκεί υπάρχει θέµα.

Άκουσα το αντεπιχείρηµά σας και πως θα λυθεί και ότι το βά-
λατε στα Πρακτικά και ότι το υπάρχει στην αιτιολογική έκθεση
και ότι µπορούν να σταθούν στο δικαστήριο, αλλά αυτά δεν είναι
πολύ σοβαρά πράγµατα. Ή αποφασίζουµε όλοι ότι αυτοί οι άν-
θρωποι έχουν αδικηθεί και πρέπει να µονιµοποιηθούν, να τελει-
ώνουν, όπως όλοι οι υπόλοιποι, ή αποφασίζουµε ότι δεν τους
θέλουµε. Αλλά τώρα αυτή η κοροϊδία ότι, ναι, το βάλαµε στην αι-
τιολογική έκθεση, και άρα αν πάνε στο δικαστήριο θα κερδίσουν
και δεν µπορούµε να το πούµε µην µας βάλει πιπέρι η τρόϊκά,
δεν µπορεί να υπάρχει. Ας πάρουµε, εν πάση περιπτώσει, τηλέ-
φωνο τον κ. Τόµσεν να τον ρωτήσουµε, «µας επιτρέπεις αυτούς
τους εξήντα οκτώ να τους βάλουµε», για να τελειώνουµε, εάν
αυτό είναι το θέµα;

Θέλω να κλείσω, κύριε Υπουργέ Πολιτισµού, µε ένα θέµα που
προέκυψε την τελευταία στιγµή και το θεωρώ πολύ σηµαντικό
και γι’ αυτό το άφησα τελευταίο.

Προχθές ήταν στο γραφείο µου όλο το ∆ιοικητικό Συµβούλιο
των συµβασιούχων υπαλλήλων του ΟΠΕΠ. ∆εν ξέρω κατά πόσο
έχετε ασχοληθεί µε αυτό. Μάλιστα σήµερα µε πληροφόρησαν
ότι ήλθαν σε επαφή µε την κ. Μενδόνη, η οποία κατά δική τους
δήλωση δεν τους µίλησε καθόλου καλά.

Τι έχει συµβεί για τους συναδέλφους; Όλα τα αντικείµενα τα
οποία πωλούνται στα ελληνικά µουσεία, τα αντίγραφα των αγ-
γείων, των αγαλµάτων κ.λπ. ήταν επί πολλά χρόνια στο ΤΑΠΑ, το
Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων. Πρέπει να σας πω, χωρίς να επε-
κταθώ γιατί θα το κάνω στην αυριανή συζήτηση, ότι όσοι έχουν
ασχολία -κι εγώ ασχολία επαγγελµατική µε αυτού το είδους τα
πράγµατα- γνωρίζαµε ότι η περίπτωση ΤΑΠΑ ήταν αστεία, δη-
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λαδή δεν πωλείτο τίποτα τελικώς γιατί ήταν ένα σκληρό δηµόσιο
που δεν έκανε τίποτα.

Ιδρύσατε εσείς, ως κυβέρνηση Σηµίτη δηλαδή, τον ΟΠΕΠ εν
όψει των Ολυµπιακών Αγώνων, για να υπάρχουν πωλητήρια.
Πραγµατικά έγιναν καλά πωλητήρια, όµορφα πωλητήρια, µπή-
καν διάφορα µουσεία, άρχισε να γίνεται ένας τζίρος.

Φυσικά, όπως όλα γίνονται στην Ελλάδα, έγινε ένας τζίρος 3 -
4 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο, αλλά µε τόσους που βάλανε µέσα
ξόδευε 6. Γιατί η λογική ήταν, όπως κάθε επιχείρηση, όταν ει-
σπράττω 4, να ξοδεύω 2, να ξοδεύω 3. Τώρα ΠΑΣΟΚ στην κυ-
βέρνηση και ήλθε µετά και η Νέα ∆ηµοκρατία µε άλλους τόσους
και ξέφυγαν τα νούµερα. Εκεί έχετε δίκιο, µπαίνετε µέσα. Στην
πραγµατικότητα, όµως, δεν µπαίνετε µέσα γιατί φταίει ο ΟΠΕΠ,
αλλά µπαίνετε µέσα γιατί κάνετε και οι δύο ρουσφέτια. Στην
πραγµατικότητα από εκεί πουλάγαµε και από τα εκµαγεία παίρ-
ναµε 50.000 ευρώ το χρόνο, µε το ΟΠΕΠ πουλάµε και παίρνουµε
3 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. Άρα πείτε πως θα διορθώσετε το
σφάλµα που κάνετε, να το καταλάβω. Αλλά µην µου πείτε ότι κα-
ταργείτε τον ΟΠΕΠ και πετάτε στο δρόµο τους συµβασιούχους
που τους έχετε εκεί δέκα χρόνια και το γυρνάτε στο ΤΑΠΑ.

Είµαι βέβαιος ότι αν ψάξω στα Πρακτικά, κύριε Ευθυµίου, θα
δω οµιλίες νυν κοινοβουλευτικών έξοχων ανδρών του ΠΑΣΟΚ
που εξηγούν γιατί δεν δουλεύει το ΤΑΠΑ και πρέπει να γίνει
ΟΠΕΠ. Μάλιστα, δεσµεύοµαι να το κάνω στην αυριανή συζή-
τηση, να φέρω και τα Πρακτικά, µην τυχόν και έχει µιλήσει ο κ.
Ευθυµίου. Μόνο και µόνο, κύριε Ευθυµίου γιατί είστε άνθρωπος
ειδικός επί τους θέµατος αυτού. Αλλά σίγουρα υπάρχουν, δεν
µπορεί να µην υπάρχουν αφού το ιδρύσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τελειώνετε, κύριε Γε-
ωργιάδη.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόε-
δρε.

Για φανταστείτε τώρα να σας διαβάζω εγώ τα Πρακτικά των
κοινοβουλευτικών του ΠΑΣΟΚ, γιατί το ΤΑΠΑ δεν δουλεύει και
πρέπει να γίνει ο ΟΠΕΠ κι εσείς να µου εξηγείτε γιατί πρέπει να
καταργηθεί ο ΟΠΕΠ και να γυρίσει το ΤΑΠΑ.

∆εν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Κάποτε πρέπει σε αυτήν τη χώρα να σοβαρευτούµε. Ειλι-
κρινά σας το λέω. Θέλω µία απάντηση τι συµβαίνει µε τον ΟΠΕΠ.
Και, εν πάση περιπτώσει, θα τον καταργήσετε, αλλά τι θα κάνετε
µε αυτούς τους ανθρώπους που είναι δέκα χρόνια συµβασιού-
χοι εκεί; Θα τους πετάξετε στο δρόµο; Και αυτούς θα τους πε-
τάξετε; Να πάρουµε όλοι µαζί τον Τόµσεν, εάν δεν µπορείτε
µόνοι σας, να πούµε, κύριε Τόµσεν είναι άλλοι πενήντα, ογδόντα
εκεί πέρα. Τι θα τους κάνουµε; ∆έκα χρόνια τους έχουµε µέσα.
Εάν δεν µπορείτε να τα βάλετε εσείς µε την τρόικα, πείτε να τα
βάλουµε εµείς, αλλά δεν πετάµε ανθρώπους στο δρόµο. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, θέλω µία απάντηση, κύριε Υπουργέ, τι συµ-
βαίνει µε τον ΟΠΕΠ, γιατί θα γυρίσουµε στο πρότερο καθεστώς
το οποίο ήταν εξωφρενικά κακό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της
Βουλής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ανα-
στάσιος Κουράκης έχει το λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, υποθέτω ότι όταν ετοιµάζατε
το άρθρο 23 δεν φανταζόσασταν ότι θα τύχει τέτοιας υποδοχής
από το ΛΑΟΣ.

Ακριβέστερα, για να µην αδικώ και τους άλλους συναδέλφους
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού –γιατί δεν ξέρω πώς ταυτί-
ζονται µε τις απόψεις που µόλις εξέφρασε ο κ. Γεωργιάδης- ανα-
φέροµαι στο «ιδεολογικό µανιφέστο» εναντίον των απεργιών και
σ’ αυτό που είπε ότι δεν φανταζόταν ότι µία σοσιαλιστική Κυ-
βέρνηση θα εξίσωνε τις απεργίες µε τις φυσικές καταστροφές,
θεωρώντας ότι οι απεργίες είναι κάτι εξαιρετικά κακό. Βέβαια
µέσα από τους κοινωνικούς αγώνες και τις απεργίες προφανώς
κάποιοι συµπολίτες µας ταλαιπωρούνται, αλλά αυτοί οι αγώνες
των εργαζοµένων είναι ο µόνος δρόµος που έχει ανοίξει για κοι-

νωνική πρόοδο. Μέσα από τις απεργίες πολλοί άνθρωποι έχουν
χάσει τη δουλειά τους ή τη ζωή τους.

Βεβαίως πρέπει να θυµόµαστε µία κορυφαία στιγµή της απερ-
γιακής κινητοποίησης επί κατοχής που µπόρεσε και ακύρωσε και
µαταίωσε την πολιτική επιστράτευση που η κατοχική κυβέρνηση
είχε σκοπό να κάνει. Βεβαίως και τότε ταλαιπωρήθηκε το κοινω-
νικό σύνολο. Ενδεχοµένως σύµφωνα µε την άποψη του κ. Γεωρ-
γιάδη δεν θα έπρεπε ούτε τότε να υπάρξει αυτή η µεγαλειώδης
κινητοποίηση και θα έπρεπε να άφηναν την κατοχική κυβέρνηση
να κάνει τη δουλειά της.

Καταλαβαίνετε ότι κανένας δεν το περίµενε αυτό από µία Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ, γιατί υπάρχουν και άνθρωποι µέσα στις δυ-
νάµεις του ΠΑΣΟΚ –συνδικαλιστές- που έχουν δώσει πολλούς
αγώνες µαζί µε τις δυνάµεις της Αριστεράς για κοινωνική δικαι-
οσύνη και για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Κανένας δεν πε-
ρίµενε ότι θα φτάνατε στο σηµείο να έχετε τα εύσηµα από το
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό όσον αφορά στην εξίσωση των
απεργιών µε τις φυσικές καταστροφές. Καταλαβαίνετε βέβαια
ότι αυτά τα εύσηµα θα σας συνοδεύουν για όλη την κατοπινή
σας πορεία. Αναφέροµαι στην προσωπική πολιτική πορεία.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, στα θέµατα της ΕΡΤ έχουµε πολ-
λές ενστάσεις µε τον συγκεντρωτισµό και τις υπερεξουσίες που
συγκεντρώνει ο διευθύνων σύµβουλος, υπερεξουσίες που φθά-
νουν µέχρι την εξουσιοδότηση από το ∆Σ να ασκεί και άλλες,
ακόµη µεγαλύτερες αρµοδιότητες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Θα σηµειώσουµε ότι σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο απαιτείται για
τον διευθύνοντα σύµβουλο µόνο πανεπιστηµιακό πτυχίο και πε-
νταετής εµπειρία σε θέση ευθύνης στον δηµόσιο και στον ιδιω-
τικό τοµέα, λες και η ΕΡΤ δεν έχει ιδιαίτερο χαρακτήρα και
ιδιαίτερη λειτουργία που απαιτεί εξειδίκευση στην τηλεόραση,
την παραγωγή και τις νέες οπτικοακουστικές τεχνολογίες. Επί-
σης περιέργως δεν αναφέρεται καν ούτε σε µεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών, αλλά ούτε και σε άριστη γνώση τουλάχιστον µίας
ξένης γλώσσας που απαιτείται και για τον τελευταίο στην ιεραρ-
χία υπάλληλο.

Σχετικά µε την αναφορά για τα εννέα µέλη του ∆.Σ. ότι πρέπει
να είναι πρόσωπα τα οποία λόγω των ειδικών γνώσεων και της
πείρας τους µπορούν να συµβάλουν κ.λπ., θεωρούµε ότι θα
έπρεπε να προσδιοριστούν τα προσόντα τους τα οποία να συ-
νάδουν µε το ραδιοτηλεοπτικό αντικείµενο και τον πολιτιστικό,
κοινωνικό, ενηµερωτικό και ψυχαγωγικό χαρακτήρα της δηµό-
σιας ΕΡΤ.

Θα σηµειώσουµε ότι από την όλη διοικητική δοµή για ένα τόσο
σηµαντικό κοµµάτι όπως είναι αυτό της κρατικής ραδιοτηλεόρα-
σης, απουσιάζει τελείως το στοιχείο του κοινωνικού ελέγχου.
Εκτιµούµε ότι για ένα δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό, για το οποίο
οι πολίτες πληρώνουν, δεν είναι δυνατό να µην µπορούν να εκ-
φράσουν καµµία γνώµη και όλα να γίνονται µε ιδιωτικοοικονο-
µικά κριτήρια. Αυτό τεκµηριώνεται στα άρθρα 1 και 2 κυρίως µε
την αντικατάσταση των άρθρων του ν. 1730/1987 στον οποίο για
παράδειγµα προβλεπόταν η συµµετοχή της ΑΣΚΕ, δηλαδή της
Αντιπροσωπευτικής Συνέλευσης Κοινωνικού Ελέγχου σε κρίσι-
µες λειτουργίες όπως είναι η συγκρότηση του προϋπολογισµού
της ΕΡΤ κ.λπ.. Βεβαίως γνωρίζουµε ότι η ΑΣΚΕ δεν λειτουργεί
εδώ και χρόνια µε ευθύνη των κυβερνήσεων που υπήρξαν.

Το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου αφορά στους εβδοµήντα ερ-
γαζόµενους µε σύµβαση εργασίας µιας ηµέρας. Θεωρούµε ότι
τους αδικεί κατάφωρα καθώς οι εν λόγω εργαζόµενοι προσφέ-
ρουν -εδώ και εννιά χρόνια το µέγιστο και έξι χρόνια το ελάχι-
στο- τις υπηρεσίες τους στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µαζί
µε τους λοιπούς εργαζόµενους, µόνιµους και ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. Αυτοί οι εργαζόµενοι έχουν αποκτήσει εξειδί-
κευση, γνώση και εµπειρία στο εργασιακό αντικείµενο της Γενι-
κής Γραµµατείας Αθλητισµού, καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και θεωρούµε ότι
ταλαιπωρούνται κοντά στα δέκα χρόνια από τις αντεργατικές
«ευρεσιτεχνίες» του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, καθώς
αναγκάζονται να εργάζονται σ’ ένα «αιχµαλωσιακό» καθεστώς
«οµηρίας». Θα καταθέσουµε σχετική µε το θέµα αυτό τροπολο-
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γία και θα µιλήσουµε διεξοδικότερα γι’ αυτό αύριο το πρωί.
Ένα άλλο σηµείο το οποίο θεωρούµε ότι πρέπει να επισηµαν-

θεί είναι αυτό των αρχαιολόγων. Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, είναι αδιανόητο να αντιµετωπίζεται αυτό το θέµα µε τον
τρόπο που προβλέπεται, µάλιστα –θα έλεγα- µ’ έναν τρόπο
εµπαιγµού, καθώς θεωρείται ότι αν δουλέψουν µέχρι είκοσι τέσ-
σερις µήνες, µετά δεν επιτρέπεται να εργαστούν µε την ίδια ει-
δικότητα στον ίδιο φορέα. Θα θυµίσουµε ότι είχατε φέρει
διάταξη που αποκαθιστούσε τη δικαιοσύνη στο σηµείο αυτό
προς όφελος των ιδίων αλλά και του πολιτισµού. Ακυρώνετε µία
διάταξη, δηλαδή αίρετε µία προηγούµενη διάταξη στο νοµοσχέ-
διο όπως είχε κατατεθεί στην αρχική του µορφή. Με αυτή που
επαναφέρετε τώρα θα έλεγα ότι η Αρχαιολογική Υπηρεσία απο-
δυναµώνεται από ένα έµπειρο και εξειδικευµένο επιστηµονικό
προσωπικό και στερείτε το δικαίωµα εργασίας σε εκατοντάδες
ανθρώπους, καθώς ο µόνος φορέας όπου µπορούν να δουλέ-
ψουν αυτοί οι εργαζόµενοι είναι το Υπουργείο Πολιτισµού και
Τουρισµού.

Η αναγκαιότητα της εξαίρεσης του προσωπικού αυτού που ερ-
γάζεται στο Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού από το εικο-
σιτετράµηνο έχει αναγνωριστεί –και το γνωρίζετε καλύτερα από
µας- από πολλούς παράγοντες όπως φορείς της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας, πανεπιστηµιακούς και Βουλευτές όλων των παρατά-
ξεων. Θα θυµίσουµε ότι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ κ.κ. ∆αµανάκη,
Σκραφνάκη, Στρατάκης, Κεγκέρογλου και Μερεντίτη µε ερωτή-
σεις έθεσαν αυτό το ζήτηµα στον εκάστοτε Υπουργό Πολιτισµού
ζητώντας την εξαίρεσή αυτού του προσωπικού από το εικοσιτε-
τράµηνο. Θα θέλαµε αυτοί οι Βουλευτές -αλλά και άλλοι που
είναι στην Αίθουσα αυτή- να επιµείνουν στην αρχική τους τοπο-
θέτηση.

Θα σηµειώσουµε –όπως είπα προηγουµένως- ότι το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Τουρισµού έχει παραδεχθεί επανειληµµένα
τα προβλήµατα δυσλειτουργίας που παρατηρούνται στην Αρ-
χαιολογική Υπηρεσία µε την εκδίωξη που θα υπάρξει αυτού του
έµπειρου προσωπικού, γι’ αυτό και τον Ιούνιο του 2010, δηλαδή
µόλις πριν από λίγους µήνες, κατέθεσα στη Βουλή σηµείωµα του
πολυνοµοσχεδίου το οποίο εµπεριείχε άρθρο που εξαιρούσε
µέρος ειδικοτήτων της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας από τον πε-
ριορισµό του εικοσιτετραµήνου.

Όπως όµως διαπιστώνουµε όλοι µας, στο παρόν σχέδιο νόµου
δεν υπάρχει αναφορά για την εξαίρεση από το εικοσιτετράµηνο
και δικαίως κάποιος µπορεί να ισχυριστεί ότι όλο αυτό το πή-
γαινε-έλα –εµπαιγµό το χαρακτήρισα προηγουµένως- ήταν για
να µην κινητοποιηθούν στην τουριστική σεζόν και µόλις πέρασε
η τουριστική σεζόν, αποσύρθηκε. Νοµίζω ότι αυτό προσβάλλει
πέρα απ’ όλα τα άλλα και τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Έτσι, λοιπόν, εργαζόµενοι µε αγάπη και πάθος για τη δουλειά
τους, άνθρωποι µε πολυετείς σπουδές, µε µεταπτυχιακούς και
διδακτορικούς τίτλους και µε πολυετή εµπειρία, ανάµεσά τους
και οικογενειάρχες µε περισσότερα από είκοσι χρόνια προϋπη-
ρεσία, δεν µπορούν να εργαστούν ξανά πουθενά. Αυτά που η Κυ-
βέρνηση τους δίνει πλέον ως µόνες λύσεις είναι ή να αλλάξουν
επάγγελµα ή να αλλάξουν χώρα ή φυσικά να διεκδικήσουν δυ-
ναµικά το δικαίωµά τους να είναι αρχαιολόγοι. Ο ΣΥΡΙΖΑ στηρί-
ζει απολύτως το αίτηµα αυτό και µε σχετική τροποποίηση θα
ζητήσουµε απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής να στηρίξουν αυτή
την τροπολογία.

Στο άρθρο 19 –το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό- προτεί-
νεται η µετασκευή του ∆ιεθνούς Κέντρου της Ραδιοτηλεόρασης
-του οποίου σηµαντικό µέρος αλλάζει χρήση- σε εµπορικό και
επιχειρηµατικό συγκρότηµα, ενώ για εµπορικές και επιχειρηµα-
τικές χρήσεις προβλέπεται πλέον και κοµµάτι έκθεσης που προ-
οριζόταν για δύο µουσεία. ∆ιαφωνούµε και µε τις δύο προτάσεις.

Με την πρώτη παράγραφο του άρθρου 21 θεσµοθετείται η µε-
ταβίβαση της «Ολυµπιακά Ακίνητα Α.Ε.» στην «ΕΤΑ Α.Ε.», δηλαδή
σε µια εταιρεία η οποία έχει οδηγήσει σε εκποίηση, εµπορευµα-
τοποίηση και «τσιµεντοποίηση» πολλές και µεγάλες εκτάσεις φυ-
σικού πλούτου της χώρας. Όπως µάλιστα βλέπουµε στην
παράγραφο 4, η ΕΤΑ δηµόσια δεν υπάγεται στις διατάξεις που
αφορούν τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, γεγονός που εντείνει τις
ενστάσεις µας για το σχέδιο νόµου. Πρόκειται για µία αντίληψη

της Κυβέρνησης µε την οποία διαφωνούµε, δηλαδή µ’ αυτή της
µεταφοράς θεµάτων αθλητισµού στον τουρισµό, όπως φάνηκε
και µε τη νέα δοµή του σχετικού Υπουργείου, µία µεταφορά που
βλέπει τον αθλητισµό ως τουριστικό προϊόν, ως προϊόν οικονο-
µικής εκµετάλλευσης.

Θα κλείσω, όπως άρχισα. Το άρθρο 13 νοµίζω, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να αλλάξει απολύτως δοµή και φιλοσοφία. Μας ενοχλεί,
κυρίως, η φιλοσοφία για την ταύτιση, όπως είπα και την ευθεία
επίθεση στο κοινωνικό δικαίωµα των απεργιών.

Γι’ αυτούς τους λόγους που εξήγησα προηγουµένως, θα έρ-
θουµε αναλυτικά στη συζήτηση κατ’ άρθρο. Ορισµένα από τα
άρθρα θα τα ψηφίσουµε και θα εξηγήσουµε αύριο. Θα καταθέ-
σουµε και τις σχετικές τροπολογίες.

Πάντως επί της αρχής καταψηφίζουµε και θα το δούµε ανα-
λυτικότερα για τα άρθρα αύριο το πρωί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστάσιο Κου-
ράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Ανάπτυξη της ∆ιά
Βίου Μάθησης και λοιπές διατάξεις».

Εισερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών. Παρακαλώ την κ.
Μαρία Θεοχάρη, Βουλευτή Καρδίτσας του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το
λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Κύριε
Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζη-
τάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αποτελεί σηµαντική νοµοθε-
τική πρωτοβουλία του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού.
Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, όχι µόνο γιατί ρυθµίζει θέµατα που
έχουν προκαλέσει προβλήµατα στη σωστή λειτουργία των δια-
φόρων οργανισµών και εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου,
αλλά και γιατί επιλύει προβλήµατα µε τρόπο δίκαιο, διαφανή και
αποτελεσµατικό.

Το νοµοσχέδιο βάζει τέλος στην αδιαφάνεια και την έλλειψη
ελέγχου στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούσε ο ειδικός λογα-
ριασµός του Υπουργείου, µε όλα τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γήθηκαν µε την κατάργησή του, αλλά και στην νοοτροπία που
έχει επικρατήσει και στα θέµατα του Υπουργείου Πολιτισµού,
αλλά και γενικώς στη χώρα µας, την νοοτροπία των προσωρινών,
εύκολων λύσεων, που τελικά δηµιουργούν µεγαλύτερα προβλή-
µατα µακροπρόθεσµα.

Ένα µεγάλο τµήµα του πολυνοµοσχεδίου αφορά τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, ένα χώρο τον οποίον υπηρέτησα επί
σειρά ετών και µέχρι την εκλογή µου στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Έχω, λοιπόν, µακρόχρονη ενασχόληση µε την Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού και πολυετή εµπειρία. Γνωρίζω καλά τα προ-
βλήµατα εκ των έσω.

Όπως τόνισα και στην επιτροπή, ξεκινώ από τη ρύθµιση που
επιλύει θέµατα που έχουν να κάνουν µε το Εθνικό Συµβούλιο Κα-
ταπολέµησης του Ντόπινγκ. Το ΕΣΚΑΝ σήµερα µε τη µορφή που
έχει ως Συµβούλιο αντιµετωπίζει τεράστιο πρόβληµα ως προς
τις δαπάνες που αφορούν στην αποζηµίωση των δειγµατολη-
πτών, αλλά και τις λειτουργικές του δαπάνες.

Θα πρότεινα, λοιπόν, να δηµιουργηθεί ένας φορέας, για να δο-
θούν ουσιαστικές λύσεις στα χρόνια προβλήµατα του ΕΣΚΑΝ,
γιατί θεωρώ ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση για τις οφειλές που
προέκυψαν από την κατάργηση του ειδικού λογαριασµού τα επι-
λύει προσωρινά. Στο µέλλον η ηγεσία του Υπουργείου θα κληθεί
να αντιµετωπίσει εκ νέου τα προβλήµατα.

Θα ήθελα να σταθώ και σε κάποια εργασιακά θέµατα, µε
πρώτο ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που έχω ζήσει από κοντά.
Αυτό των εβδοµήντα υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας Αθλη-
τισµού που εργάζονται µε απόσπαση από τον ΟΠΑΠ. Έχω δου-
λέψει αρκετά χρόνια µαζί τους. Είναι υπάλληλοι που έχουν
τεχνογνωσία και εµπειρία πάνω από δέκα χρόνια και θεωρώ ότι
αυτός ο αγώνας που δίνουν τόσα χρόνια πρέπει κάποια στιγµή να
δικαιωθεί. Βεβαίως, δεν θα δικαιωθεί µε το να παραταθεί η σύµ-
βασή τους µέχρι το τέλος του χρόνου.
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Εφόσον ο λόγος για τον οποίον δίνεται αυτή η παράταση είναι
η προετοιµασία ανειληµµένων σηµαντικών διεθνών υποχρεώ-
σεων και αφορά διεθνείς αθλητικές διοργανώσεις που θα τελε-
στούν από το 2011, αρχίζοντας µε τους Special Olympics και
φτάνοντας µέχρι το 2013, µε αποκορύφωµα τους Μεσογειακούς
Αγώνες, η απόσπαση δεν θα έχει νόηµα παρά µόνο, αν παρατα-
θεί µέχρι το τέλος του 2013, τοποθετώντας τους συγκεκριµένους
υπαλλήλους στην οργανωτική επιτροπή των Μεσογειακών Αγώ-
νων.

Με αυτόν τον τρόπο όχι µόνο θα µπορέσουν να αξιοποιήσουν
τη γνώση, την εµπειρία, την τεχνογνωσία των εργαζοµένων, δια-
φυλάσσοντας παράλληλα τις θέσεις εργασίας τους για δυο
ακόµα χρόνια, γεγονός ιδιαίτερα σηµαντικό στην τρέχουσα οι-
κονοµική συγκυρία, αλλά και δεν θα αναγκαστούµε να πάρουµε
νέους υπαλλήλους δηµιουργώντας νέα γενιά συµβασιούχων
υπαλλήλων. Θα είναι άδικο, κύριε Υπουργέ, µετά από δέκα χρό-
νια αυτοί οι υπάλληλοι στο τέλος του χρόνου να βρεθούν χωρίς
δουλειά. Θεωρώ ότι είναι άλλωστε και διακοµµατική απαίτηση
και από το παρελθόν, να δοθεί λύση στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Με το νοµοσχέδιο όµως αποκαθίσταται µια άλλη αδικία που
έχει να κάνει µε την αναγνώριση προϋπηρεσίας εργαζοµένων
υπαλλήλων αορίστου χρόνου στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού. Σε κάποιους υπαλλήλους είχε αναγνωριστεί η προϋπηρε-
σία µε τον αποκαταστατικό, τότε, νόµο Πετραλιά. Όµως για
διακόσια πενήντα δύο άτοµα που είχαν προσληφθεί µε το ίδιο
καθεστώς στον ΑΣΕΠ δεν αναγνωριζόταν η προϋπηρεσία εδώ
και δέκα χρόνια, δηµιουργώντας µια κατάσταση µε υπαλλήλους
δυο ταχυτήτων.

Όµως θεωρώ ότι, για να αποκατασταθεί πλήρως αυτή η αδικία,
πρέπει στις περιπτώσεις αυτές να προστεθεί και η περίπτωση
τριών µονίµων υπαλλήλων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
καθώς δεν έχει γίνει πρόβλεψη να αναγνωριστεί και γι’ αυτούς η
προϋπηρεσία.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην ΕΥ∆Ε του π.δ. 220/2000 των
Ολυµπιακών έργων, που σήµερα την µετονοµάζουµε και της δί-
νουµε αρµοδιότητες για εγκαταστάσεις πολιτιστικής και τουρι-
στικής ανάπτυξης, αθλητικών και λοιπών έργων.

Οι υπάλληλοι της ΕΥ∆Ε του παραπάνω διατάγµατος ήταν οι
περισσότεροι µηχανικοί αποσπασµένοι από την Γενική Γραµµα-
τεία, µε τεχνογνωσία και εµπειρία, πολλοί από τους οποίους ήταν
επικεφαλής µεγάλων ολυµπιακών έργων. Μετά το 2004 οι πε-
ρισσότεροι απ’ αυτούς επέστρεψαν στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού. Παρέµειναν µόνο τρεις µηχανικοί και οκτώ διοικητι-
κοί για να στηρίξουν τη διοικητική λειτουργία και την υλοποίηση
δυο µουσείων στο ΟΑΚΑ.

Το υπάρχον προσωπικό στην ΕΥ∆Ε σήµερα είναι συνολικά σα-
ράντα ένα άτοµα µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, που η σύµβασή τους λήγει στις 31/12/2010. Συνεπώς η
τεχνογνωσία που απαιτείται δεν µπορεί να αντληθεί από υπαλ-
λήλους ορισµένου χρόνου. Βασικός πυρήνας της τεχνογνωσίας
είναι οι µηχανικοί της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού που µπο-
ρεί να πραγµατοποιήσουν τους Μεσογειακούς Αγώνες και άρα,
θα πρέπει να στελεχωθεί πάλι από αποσπασµένους υπαλλήλους
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

Γιατί, λοιπόν, οι Μεσογειακοί Αγώνες να µη γίνουν µε τη τε-
χνική υπηρεσία της Γενικής Γραµµατείας; Αν αναλογιστούµε ότι
ο προϋπολογισµός των Μεσογειακών Αγώνων είναι 40 εκατοµ-
µύρια και µόνο το Παγκρήτιο, ένα ολυµπιακό έργο το οποίο κα-
τασκεύασε η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού στοίχισε 60
εκατοµµύρια, είναι προφανές ότι η τεχνογνωσία δεν υπάρχει
στους υπαλλήλους του ορισµένου χρόνου που είναι ήδη στην
ΕΥ∆Ε σήµερα, αλλά στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού που
µπορούν να ανταποκριθούν σ’ αυτές τις απαιτήσεις.

Θεωρώ ότι τα έργα των Μεσογειακών Αγώνων µπορούν να
πραγµατοποιηθούν από το τεχνικό στελεχιακό δυναµικό της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού και η νέα ΕΥ∆Ε που τώρα συ-
στήνεται να αναλαµβάνει έργα τουριστικής και πολιτιστικής
ανάπτυξης, πλην των αθλητικών. Έτσι θα στηρίξουµε µια υπη-
ρεσία µε πλούσια διοικητική και τεχνική εµπειρία που έφερε σε
πέρας µεγάλες αθλητικές διοργανώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί

µια ακόµα έµπρακτη απόδειξη της στοχευµένης προσπάθειας
που καταβάλλει η Κυβέρνηση για εξοικονόµηση πόρων, υπεύ-
θυνη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, διαφάνεια και λογοδοσία. Έχουν γίνει
ήδη σηµαντικά βήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση από την ηγε-
σία του Υπουργείου, για να επιλυθούν τα διοικητικά προβλήµατα
που αντιµετώπιζε ο χώρος του πολιτισµού και του τουρισµού. Και
µε το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε γίνεται ένα
ακόµα πολύ σηµαντικό βήµα, προκειµένου να αναδείξουµε τις
πιο αποτελεσµατικές λύσεις, να θέσουµε προτεραιότητες και να
εξαλείψουµε τη σπατάλη και τη γραφειοκρατία.

Γι’ αυτό και οφείλουµε όλοι να το υπερψηφίσουµε.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Θε-

οχάρη.
Παρακαλώ το Βουλευτή του Νοµού Λακωνίας της Νέας ∆η-

µοκρατίας, κ. Γρηγόρη Αποστολάκο να λάβει το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

προσπαθώ από χθες που διάβαζα το νοµοσχέδιο να δω πού είναι
όλη αυτή η δοµική αλλαγή που επιφέρει αυτή η παρούσα κυ-
βερνητική νοµοθετική πρωτοβουλία και να καταλάβω σε τι έχει
συµβάλει σε όλα αυτά τα οποία προσπάθησε µε φιλότιµο τρόπο
να πει η µόλις κατελθούσα από το Βήµα συνάδελφός µας.

Κύριε Υπουργέ, µήπως δεν έχετε συνειδητοποιήσει πού βρί-
σκεται η χώρα; Μήπως δεν έχετε συνειδητοποιήσει το εύρος των
προβληµάτων, τα οποία αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός;

Θα σας πω τι εννοώ µε αυτό. Μήπως έχετε λησµονήσει ότι βρι-
σκόµαστε µέσα στη δίνη µιας πολύ βαριάς οικονοµικής και κοι-
νωνικής κρίσης µε ύφεση, ανεργία, µε φοβερά προβλήµατα σε
ό,τι αφορά τα εργασιακά θέµατα των Ελλήνων πολιτών, µε επι-
δροµή φόρων, µε µείωση εισοδηµάτων;

Από την άλλη µεριά, µήπως έχετε λησµονήσει ότι είναι ευθύνη
αυτής της Κυβέρνησης να δώσει µία διέξοδο µε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο για την ανάπτυξη της χώρας, όπου αυτό το ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο εσείς προσωπικά, η πολιτική ηγεσία –και αναφέ-
ροµαι στον Υπουργό αυτήν τη στιγµή- έχει µία τεράστια ευθύνη
µιας κι έχει την αποκλειστική, αν θέλετε, αρµοδιότητα για δύο
θέµατα που αποτελούν τα σηµαντικότερα πλεονεκτήµατα για την
ανάπτυξη αυτής της χώρας; Και ποια είναι αυτά τα θέµατα; Ο
πολιτισµός και ο τουρισµός. Και περιµένουµε ένα χρόνο τώρα να
µας δώσετε µία συγκεκριµένη απάντηση, µε µία συγκεκριµένη
κυβερνητική πρωτοβουλία, τι έχετε κάνει.

Φέρατε αυτό το συνονθύλευµα κάποιων διατάξεων, τα οποία
θα µπορούσαν να γίνουν όχι µε νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά
ακόµα και µε διοικητικές πράξεις και ισχυρίζεστε ότι συµβάλλετε
στην αναµόρφωση του πολιτισµού και του τουρισµού. Με ποιον
τρόπο; Με αυτές τις ρυθµίσεις; Πολλές από αυτές µπορεί να τις
ψηφίσουµε κι εµείς στην κατ’ άρθρο συζήτηση.

Ειλικρινά, όµως, πιστεύετε ότι στην πρόκληση των καιρών ως
ο αρµόδιος Υπουργός Πολιτισµού για θέµατα πολιτισµού -το κατ’
εξοχήν συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας- για θέµατα Τουρι-
σµού -το κατ’ εξοχήν συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας- χωρίς
κανένα συντονισµό µε τον αναπτυξιακό νόµο της χώρας µπορείτε
να µας πείσετε ότι κάνετε σωστή κυβερνητική πολιτική; Ε, δεν
κάνετε! ∆εν κάνετε κι έχετε πολύ µεγάλη ευθύνη γι’ αυτό.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο, όπως σας είπα, απο-
σπασµατικό και όλως αντιφατικό. Θέλετε να ακούσετε κάποιες
αντιφατικές προσεγγίσεις; Να σας τις πούµε λοιπόν:

Λέτε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό συµβάλλετε στη µείωση του
δηµοσιονοµικού κόστους λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
Θα µπορέσετε επιτέλους να συνεννοηθείτε, από τους εξακόσι-
ους είκοσι πέντε -που το έχετε επαγγελθεί- δηµόσιους οργανι-
σµούς που θα καταργήσετε, ποιους καταργείτε εσείς; Πείτε µας,
ποιους καταργείτε;

Αντιθέτως, µάλιστα, µε έλλειψη συντονισµού, έρχεστε εδώ και
περνάτε από το παράθυρο διατάξεις, ποιείτε την πολιτική νήσσα
εσείς και η αρµοδία Υπουργός, η κ. Μπιρµπίλη, για την περίφηµη
ΕΕΑΧΑ, παραδείγµατος χάριν, η οποία είναι µία ζηµιογόνος επι-
χείρηση για το ελληνικό δηµόσιο. Αυτήν τη στιγµή χρωστάει
15.000.000 ευρώ. Κάθε χρήση της είναι και ζηµιογόνος την τε-
λευταία δεκαετία. Και δεν είναι µόνο αυτό, της δίνετε και πρό-
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σθετες αρµοδιότητες. Η Εταιρεία Ενοποίησης Αρχαιολογικών
Χώρων Αθηνών, έγινε Εταιρεία Ενοποίησης Αρχαιολογικών
Χώρων και Αναπλάσεων. Το γνωρίζετε εσείς αυτό, κύριε
Υπουργέ; Είναι στην καθ’ ύλην αρµοδιότητά σας αυτό. Τι θα
κάνει; Αναπλάσεις σε όλη την Ελλάδα; Πού θα βρει τα λεφτά; Με
ζηµιογόνα επιχείρηση;

Σας είπα ένα απλό παράδειγµα για µία άκρως αντιφατική πο-
λιτική την οποία ασκείτε, χωρίς κανένα συντονισµό.

Συντονιστήκατε καθόλου για το θέµα -το οποίο είναι άλλο ένα
παράδειγµα της προχειρότητας µε την οποία λειτουργείτε- της
ρύθµισης για την τροποποίηση των άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164,
σε ό,τι αφορά τους αρχαιολόγους, ανθρώπους µε ειδικές γνώ-
σεις της επιστήµης και της τέχνης, που είναι άκρως απαραίτη-
τοι; Το φέρνετε στις αρχές του καλοκαιριού και τώρα το
αφαιρείτε. Και περιµένετε τις δήθεν νοµοθετικές πρωτοβουλίες
ή όποτε θελήσει, εν πάση περιπτώσει, ο αρµόδιος Υπουργός, ο
κ. Ραγκούσης, να τα φέρει. Μα, συντονιστείτε επιτέλους! Κάντε
κάτι! Κυβέρνηση είναι αυτή ή ο καθένας λειτουργεί, όπως του
κατέβει στο κεφάλι; Και συγχωρείστε µου την έκφραση.

Από εκεί και πέρα, θέλετε µία άλλη απόδειξη της αντιφατικό-
τητάς σας; Το ακούσατε νωρίτερα. Και δεν διστάζω να το πω.
Και για πρώτη φορά µας επιδαψίλευσε και τιµές ο εισηγητής του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ο κ. Γεωργιάδης, για το άρθρο
19. Να τι κάνατε: Λέγατε σε όλα «όχι». Και τώρα έρχεστε να ψη-
φίσετε διατάξεις που θέλατε να καταψηφίσετε επί Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Εµείς ψηφίζουµε, γιατί είµαστε συνεπείς. ∆εν έχουµε
κανένα σύνδροµο οβιδιακών µεταµορφώσεων, άλλα να λέµε ως
Αντιπολίτευση και άλλα ως Συµπολίτευση.

Θέλετε κάτι άλλο; Ποµπωδώς βγαίνατε και µιλούσατε για τις
υπέρογκες αµοιβές. Τις καταργήσατε κι αυτές, το πλαφόν. Για
ποιο λόγο; Και ποια είναι η εξασφάλιση, αν θέλετε, της αξιολο-
γικής κρίσης των επικεφαλής, που κόπτεστε για τη διαφάνεια και
την αξιοκρατία; Φέρτε, αν θέλετε, τη διαδικασία επιλογής του
Προέδρου, του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου και των ∆ιοικητικών
Συµβουλίων της ΕΡΤ, για να υπάρχει σε όλο το πολιτικό σύστηµα
ασφάλεια –και στον ελληνικό λαό- µέσα από την Επιτροπή Θε-
σµών και ∆ιαφάνειας της Βουλής των Ελλήνων. Γιατί δεν το κά-
νετε αυτό;

Πώς θα εξασφαλίσετε, αν θέλετε και κάτι άλλο, το γεγονός ότι
δεν θα έρθουν κάποιοι, µε την πενταετή θητεία την οποία βάζετε,
να ζητούν υπέρογκες αποζηµιώσεις από τον ελληνικό λαό;

Είναι ρυθµίσεις αυτές; Θεωρείτε ότι µπορεί κανείς βάσιµα να
υποστηρίξει ότι υπάρχει ένα οργανωµένο σχέδιο κυβερνητικής
πολιτικής;

Βγείτε στην ελληνική περιφέρεια. Μην κάνετε ταξίδια µόνο για
λόγους επικοινωνιακούς, επισκεπτόµενος αρχαιολογικούς χώ-
ρους από τη Ρόδο, τα ∆ωδεκάνησα µέχρι τη Μακεδονία. ∆είτε τι
γίνεται στην Περιφέρεια Πελοποννήσου. Έχουν εγκαταλειφθεί
τα πάντα. Τα πάντα! Και οφείλετε να δώσετε µία απάντηση, ποιο
είναι το κυβερνητικό σας έργο για τον τοµέα του πολιτισµού,
αλλά και του τουρισµού.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι καλό θα είναι κάποια
στιγµή να σκύψετε πάνω στα προβλήµατα του τόπου. Καλό θα
είναι να συνεννοηθείτε µεταξύ σας. Καλό θα είναι να φέρετε ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο για την ανάπτυξη του πολιτισµού, για να
αξιοποιήσετε, εν πάση περιπτώσει, αυτό το συγκριτικό πλεονέ-
κτηµα της χώρας. ∆εν έχουµε πολλά. Τον πολιτισµό έχουµε. Τον
τουρισµό έχουµε. Τη ναυτιλία έχουµε. Αναγνωρίζετε τα λάθη
σας, κατόπιν νυχτερινών διαβουλεύσεων, φαίνεται, όταν κάνετε
ανασχηµατισµούς στις 2.00' η ώρα το πρωί.

Εν πάση περιπτώσει, αποφασίστε να κυβερνήσετε αυτό τον
τόπο. Εµείς τέτοια πρόχειρα νοµοθετήµατα, τέτοια νοµοθετή-
µατα στο πόδι, είναι αδύνατον να τα ψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Απο-

στολάκο.
Με δεδοµένο ότι ο πολιτισµός είναι η καλύτερη επένδυση για

τη χώρα µας, παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Κα-
ρατζαφέρης, να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Έγινε καλή και αρκετή συζήτηση για το
άρθρο 23. Προσωπικά εγώ δεν πιστεύω αυτό που πιστεύει η Κυ-
βέρνηση, ότι οι θεοµηνίες και οι απεργίες είναι το ίδιο πράγµα ή
παράγουν το ίδιο αποτέλεσµα.

Η απεργία προφυλάσσεται από το Σύνταγµα και ο καθένας
µπορεί, µε κανόνες όµως, να απεργεί. Αυτό που είναι επικίνδυνο
είναι ο εκφυλισµός των απεργιών, όπως γίνεται τον τελευταίο
καιρό πρακτική. Όπως πέρυσι στη Θεσσαλονίκη –και φοβούµαι
ότι και φέτος κάποιοι ετοιµάζουν τα όµοια γεγονότα το Σάββατο-
όπου από µία απεργία έγινε πόλεµος, Βιετνάµ. Βιετνάµ! ∆ηλαδή,
αν έβλεπε κάποιος τα πλάνα µε τις φωτιές και τις καταστροφές,
δεν ήξερε αν βλέπει ταινία του Βιετνάµ ή βλέπει τη συµπρωτεύ-
ουσα της Ελλάδας το 2009. Και, µάλιστα, πρωταγωνιστές αυτών
των ακραίων φαινοµένων ήταν και κάποια παιδάκια συναδέλφων
εδώ µέσα, όπου τελευταία στιγµή οι µπαµπάδες έτρεχαν στον
Υπουργό και παρακαλούσαν να µην υπάρξει δίωξη.

Αυτό δεν θέλουµε. ∆εν θέλουµε τα ακραία φαινόµενα, τα
οποία είναι συνοδά ενίοτε –και µε σκοπιµότητα τις περισσότερες
φορές- των απεργιών. Αυτά που είδαµε. Βλέπουµε καράβια µε
τουρίστες και µπλοκάρονται στο λιµάνι. Οποίο το όφελος και για
ποιον; Οποίο το όφελος; Βλέπουµε να κλείνονται τα µεγάλα ξε-
νοδοχεία της πόλης. Ό,τι κι αν κάνει ο Νικητιάδης, δεν θα έρθει
τουρίστας, όταν βλέπει τη σκηνή στα µεγάλα ξενοδοχεία να έχει
απέξω –µην πω στρατό- απεργούς σε ρόλο στρατιωτικών και να
µην επιτρέπεται να µπει και να βγει ο κόσµος.

Σαφέστατα αυτά είναι ακραία φαινόµενα και πρέπει να λη-
φθούν µέτρα.

Προχθές που ετέθη το θέµα της απελευθέρωσης της ενέρ-
γειας –µε τον τρόπο που το έθεσε η Κυβέρνηση- απάντησε το
Συνδικάτο, ο Πρόεδρος, «θα κατεβάσουµε τους διακόπτες», πρα-
κτική την οποία κατά κόρον έχει χρησιµοποιήσει στο παρελθόν.
«∆ιακόπτες». Σας θυµίζω την εποχή του Μπάκουλη.

Λέω, λοιπόν, τώρα: Εάν αύριο το πρωί αποφασίσει ο νέος Πρό-
εδρος της ΓΕΝΟΠ-∆ΕΗ να κατεβάσει τους διακόπτες, για να
εκβιάσει την πολιτική, ποια καταστροφή θα γίνει; Ξέρετε; Έχετε
συνειδητοποιήσει για τι µεγέθους κοινωνική καταστροφή µιλάµε;
Αυτοµάτως θα διαγραφεί η µνήµη δύο εκατοµµυρίων κοµπιού-
τερ.

Όλοι οι φοιτητές θα πρέπει να ξαναµαζέψουν την ύλη, που µα-
ζεύουν πέντε χρόνια, αν κατεβεί ο διακόπτης. ∆εν το ξέρετε;
Αυτά τα παιδιά και όλους αυτούς ποιος θα τους αποζηµιώσει;

Να τολµήσετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να πείτε: «Όταν επέρ-
χεται ζηµία από ενέργεια απεργού εις βάρος του κοινωνικού συ-
νόλου, θα πρέπει να είναι υπεύθυνος, τουλάχιστον αστικώς,
αυτός ο οποίος δηµιουργεί τη ζηµιά».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
∆εν µπορεί! ∆εν είναι δυνατόν! Αποφάσισε ο κύριος να κατε-

βάζει τους διακόπτες και έσβησαν τα κοµπιούτερ δύο εκατοµ-
µυρίων φοιτητών. Τι φταίει ο φοιτητής; Τι δεν έκανε σωστά ο
φοιτητής που διαβάζει και του σβήνει όλα τα προγράµµατα από
µέσα; Επιχειρήσεις ολόκληρες! Ταµεία ολόκληρα!

∆εν είναι το 1990 το 2010.Οι συνέπειες από την αυθαίρετη δια-
κοπή του ρεύµατος έχουν τεράστια απήχηση. ∆εν είναι απεργία
αυτό. Απεργία είναι ότι δεν δουλεύω και να πάει η σύνθεση που
προβλέπεται εκ του νόµου, αλλά να µην υποστεί ζηµιές ο κό-
σµος.

Σας λέω: Θεοµηνία. Η µεγαλύτερη θεοµηνία που έχει πλήξει
την πρωτεύουσα είναι ο σεισµός του 1999. Πόσες ζηµιές έκανε
στο κέντρο των Αθηνών ο σεισµός και πόσες ζηµιές έγιναν στις
6 ∆εκεµβρίου του 2008 µε τα γεγονότα που είχαµε;

Εποµένως, πρέπει να προστατεύσουµε την κοινωνία. «Ναι»
στην απεργία. «Ναι» εις την διεκδίκηση του οποιουδήποτε εργα-
ζόµενου, αλλά «όχι» να επιτρέπουµε τα ακραία αυτά φαινόµενα,
τα οποία ταλαιπωρούν και προσβάλλουν την δηµοκρατία. Να
έχουµε τη δύναµη να πούµε «ναι» - επαναλαµβάνω – στην απερ-
γία, γιατί κάποιοι θα παρεξηγήσουν την κουβέντα. Όχι στα
ακραία φαινόµενα, να ανοίγουµε κεφάλια στο δρόµο ή να δηµι-
ουργούµε προϋποθέσεις να συµβαίνουν ακραία φαινόµενα, σαν
και αυτά τα οποία ζήσαµε, πλατφόρµα, δηλαδή.

Βεβαίως, δεν εννοώ ότι αυτός που συµµετέχει σε µια απεργία,
πάει και συµµετέχει σε ακραία φαινόµενα. Όµως, δηµιουργείται,
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ενίοτε, η πλατφόρµα πάνω στην οποία κάποιοι χρησιµοποιούν τα
ακραία φαινόµενα.

Άρα, λοιπόν, χρειάζεται τεράστια προσοχή, γιατί πιστεύω ότι
ξεκινώντας από την Έκθεση Θεσσαλονίκης πρέπει να περιµέ-
νουµε ότι θα υπάρξει µια έκρυθµη κατάσταση που απεύχοµαι.

Η οποιαδήποτε συνδροµή δική µου εδώ είναι να υπάρξει η δυ-
νατότητα αποκλεισµού των ακραίων φωνών. Ο οποιοσδήποτε
µπορεί να διεκδικήσει και να φωνάξει εις βάρος των αποφάσεων
της Κυβέρνησης του κ. Παπανδρέου. Και εγώ διαφωνώ σε µια
σειρά πραγµάτων, οικονοµικής, τουλάχιστον, αντίληψης, αλλά
αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει το Σάββατο να δούµε µια Θεσσα-
λονίκη καιόµενη, µια διαλυµένη πόλη. Βλέπουν τα κανάλια εκεί.
Βλέπει η Ευρώπη. Βλέπει ο κόσµος. Γιατί κάθε φορά πρέπει να
λένε: «Αµάν, η Ελλάδα είναι τριτοκοσµική χώρα» από αυτές τις
εκδηλώσεις; Αυτό µε φοβίζει και αυτό δεν θέλω.

Εποµένως, λοιπόν, άλλο απεργία και άλλο τα παρελκόµενα της
απεργίας. Επειδή η απεργία δεν λέει τίποτα εις τους κυβερνώ-
ντες, πρέπει να υπάρξουν τα παρελκόµενα που θα δηµιουργή-
σουν εικόνες στην τηλεόραση, για να πιεστεί ο κυβερνήτης.

Αυτά νοµίζω ότι πρέπει όλους να µας φοβίσουν. ∆εν νοµίζω
ότι ο χειµώνας αυτός θα είναι ένας εξαιρετικά εύκολος χειµώ-
νας. Πιστεύω ότι θα είναι πολύ πιο δύσκολος από τον προηγού-
µενο. Το ξέρει και ο Πρωθυπουργός και γι' αυτό έκανε αυτόν τον
ανασχηµατισµό, για να προφυλάξει τον εαυτό του από τους
«οµαδάρχες του εσωτερικού αντάρτικου». ∆εν ήταν ένας ανα-
σχηµατισµός προοπτικής µιας καλύτερης και ευρύτερης και απο-
δοτικότερης πολιτικής. Ήταν ένας ανασχηµατισµός, να βάλω
τους πιθανούς οµαδάρχες του αντάρτικου µέσα για να µην έχω,
τουλάχιστον, την εσωτερική πίεση σε όλα αυτά τα οποία θα γί-
νουν.

Γιατί, βεβαίως, δεν µπορεί να µην ξέρει ο κ. Παπανδρέου, ότι
είµαστε σε µια περίοδο µεγάλης κρίσης. Σε µια περίοδο µεγά-
λης κρίσης αφαιρείς έξοδα και δεν προσθέτεις έξοδα. ∆εν µπο-
ρεί να έχουµε µια από τις πολυπληθέστερες κυβερνήσεις που
είχαµε από την Μεταπολίτευση και µετά.

Πού είναι τα µικρά σχήµατα µε τα οποία πήγατε στις εκλογές,
όταν αυτήν τη στιγµή µιλάµε για σχεδόν πενήντα Υπουργούς; Ο
ένας στους τρεις Υπουργός και τι χρειάζονται επιτέλους; Αν χρει-
άζονται τόσοι πολλοί τώρα, γιατί δεν χρειάζονταν πέρσι και
έβαλε λιγότερους; Ή πέρσι δεν ήξερε τι έκανε ή φέτος δεν ξέρει
τι κάνει. ∆εν µπορεί και τα δύο να είναι σωστά.

Εποµένως, σε µια περίοδο οικονοµικής κρίσης, ο Πρωθυ-
πουργός, δείχνει το αντίθετο. Πολυσπάταλος. Άντε, να κάνουµε
πολλούς Υπουργούς, να υπάρχουν πολλά γραφεία, πολλοί σύµ-
βουλοι – δεν λέω, βέβαια, ότι θα φτάσει τους εκατόν είκοσι που
έχει το Μαξίµου – αλλά εν πάση περιπτώσει, ο κάθε Υπουργός
κουβαλάει και τη στρατιά του, πολλές µερσεντές, πολλά κυβερ-
νητικά αυτοκίνητα και πάει λέγοντας. Νοµίζω ότι αυτό δεν εξυ-
πηρετεί.

Άρα, επειδή ο Πρωθυπουργός, ξέρει καλύτερα παντός άλλου
ότι υπάρχει κρίση, το έκανε γιατί; Σου λέει, έρχεται µια κατά-
σταση άγρια, να βάλω τους οποιουσδήποτε «φυλάρχους» µέσα,
για να µην έχω φασαρία και προβλήµατα. Αυτή είναι η κατά-
σταση.

Νοµίζω ότι ο λόγος µου θα δικαιωθεί, προϊόντος του χρόνου,
όταν θα αρχίσει η γκρίνια να πολλαπλασιάζεται. Μια γκρίνια, την
οποία είδαµε προχθές εις το Στάδιο όπου, άκουσον – άκουσον,
ο Πρωθυπουργός του 44%, των εκατόν εξήντα Βουλευτών,
έλεγε: «Πήγαινε εσύ να γίνεις Περιφερειάρχης», στο θεσµό που
εγώ έφτιαξα, που θέλω να τιµήσω. Και του είπαν. «Όχι δεν πάω».
Είπαν «όχι» όλοι.

Αν κάποιοι στο τέλος είπαν το «ναι» - διαβάζω από το ρεπορ-
τάζ, που έκαναν οι συντάκτες που πρόσκεινται στο ΠΑΣΟΚ- είναι
αυτοί οι οποίοι εξεβιάσθησαν την τελευταία στιγµή.

Άρα, λοιπόν, εκ των πραγµάτων αποδεικνύεται ότι υπάρχουν
προβλήµατα εις την Κυβέρνηση, τα οποία µετακινούνται και σε
άλλες, αν θέλετε, ατραπούς της πολιτικής δράσης.

Κύριε Υπουργέ, διαβάζω το άρθρο 22, που λέτε ότι µε το
άρθρο αυτό λήγει αυτοδικαίως και αζηµίως για το δηµόσιο η θη-
τεία του ∆ιευθυντή του Κρατικού Ωδείου Θεσσαλονίκης, των
µελών της Εφορείας της Όπερας Θεσσαλονίκης και του Καλλι-

τεχνικού ∆ιευθυντή αυτής, καθώς και του ∆ιευθυντή του Ταµείου
∆ιαχείρισης Πιστώσεων για την Εκτέλεση Αρχαιολογικών Έργων.
∆ώστε µια εξήγηση, γιατί; Αυτό µοιάζει µε δίωξη. Φωτογραφίζετε
δέκα ανθρώπους και λέτε: «Μακριά». Γιατί; Υπάρχει κάποιος
λόγος; ∆εν έκαναν σωστά τη δουλειά τους; Έκλεψαν; Πείτε µας:
«Συνελήφθηκε αυτός ως ενεργών παρανόµως, για λαθροχειρία».

Γιατί ξαφνικά; Επειδή τους έβαλε το προηγούµενο καθεστώς,
δεν κάνουν σε εσάς; Εποµένως, µια νέα Πλατεία Κλαυθµώνος
ετοιµάζετε; ∆εν νοµίζω. Ούτε οι εξηγήσεις, τις οποίες δώσατε
εσείς στην επιτροπή, ήταν αρκετά σοβαρές.

Έχω να θίξω δύο θέµατα.
Πρώτο θέµα, κύριε Υπουργέ. Είναι δυνατόν, είστε έντεκα

µήνες στην Κυβέρνηση, να µην έχετε διοίκηση στην ΕΡΤ; Είναι
δυνατόν να µην υπάρχει διοίκηση στην ΕΡΤ; Έφυγε από εδώ ο
ένας, έφυγε από εκεί ο άλλος, ο άλλος βολεύτηκε µε εκποµπές.
Είναι δυνατόν; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά στο µεγαλύτερο
φορέα ραδιοτηλεόρασης; Φαντάζεται κανείς ακέφαλο το «Mega»
για επτά µήνες; Φαντάζεται κανείς ακέφαλο τον «Antenna» για
έξι µήνες; ∆εν µπορεί να συµβαίνουν αυτά τα πράγµατα.

Επιτέλους, µε την ευαισθησία, την οποία έχετε εσείς σε θέ-
µατα διαφόρων λαθροχειριών, δεν ανακαλύψατε καµµία λαθρο-
χειρία όλα τα χρόνια που ήταν οι διοικήσεις που είχε επιβάλει η
Νέα ∆ηµοκρατία; ∆εν είδατε τίποτα σε κανένα επίπεδο;

Εδώ, ο Πρωθυπουργός, σε οµιλία δική µου είπε ότι πρέπει να
φτάσουµε µέχρι και σε εξεταστική επιτροπή, ενδεχοµένως. Πείτε
µας, λοιπόν, όλοι αυτοί πού είναι. Ποιοι από αυτούς πήγαν στον
εισαγγελέα; Ποιοι από αυτούς πέρασαν το κατώφλι της Ευελπί-
δων και ποιοι τρώνε εις βάρος του ελληνικού λαού αυτά τα
οποία, παρανόµως, απέκτησαν;

Για µια εκποµπή, που σας κατήγγειλα εγώ, που κόστιζε την
εβδοµάδα περίπου εβδοµήντα χιλιάδες ευρώ, κύριε Υπουργέ,
ήρθατε σε µια συνεννόηση και πετύχατε να κατέβει στις σαράντα
χιλιάδες ευρώ. Κατά τριάντα χιλιάδες ευρώ κάτω. Μιλάω για την
εκποµπή του κ. Παπαδόπουλου. Πείτε µου, αν κάνω λάθος. ∆εν
κατεβάσατε λίγο το κόστος, κύριε Υπουργέ;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Το κατεβάσατε, ωραία.

Άρα, λοιπόν, τόσα χρόνια έκλεβε ο κ. Παπαδόπουλος το ελ-
ληνικό δηµόσιο, παίρνοντας εβδοµήντα χιλιάδες για κάτι το
οποίο µπορεί να το κάνει σε εµάς µε σαράντα χιλιάδες, µε τα
µισά λεφτά.

Ασχοληθήκατε; Γιατί για µια σειρά ετών αυτός ο άνθρωπος
έπαιρνε τόσα χρήµατα από το ελληνικό δηµόσιο; Έχετε σκεφτεί
ότι στα πέντε χρόνια είναι διακόσια πενήντα Σάββατα, άρα πήρε
διακόσιες πενήντα χιλιάδες επί τριάντα; Αυτά είναι τα λεφτά.
Γιατί υπάρχει αυτή η κάλυψη; Σας είπα µια εκποµπή. Εάν ψάξετε
σωστά, θα βρείτε πολλές εκποµπές.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, γνωρίζω και την ευαι-
σθησία σας και γνωρίζω και τη σεµνότητα σας. Πιστεύω, όµως,
τώρα ότι ο αναλαµβάνων τα χρέη αυτού του Υπουργείου έχει µια
εµπειρία και δεν µπορεί να πει: «∆εν ξέρω».

Πρέπει κάποια στιγµή, πρώτον, να αποκτήσει ο οργανισµός
αυτός κεφαλή - που δεν έχει – και, δεύτερον, κάποιοι να πληρώ-
σουν. Είναι αδιανόητο να έχουν κατακλέψει το δηµόσιο. Ξέρουµε
πώς γινόντουσαν οι αναθέσεις σε ηµέτερους και ηµέτερες.

Ένα άλλο θέµα είναι ότι ερχόσαστε να ρυθµίσετε θέµατα του
Υπουργείου Αθλητισµού. Μέσα στην Αίθουσα υπάρχουν άνθρω-
ποι, οι οποίοι δέκα χρόνια δουλεύουν για τον Αθλητισµό, στον
ΟΠΑΠ, µετά στη Γραµµατεία Αθλητισµού.

Ζουν µε ένα καθεστώς δουλείας, άντε κάθε µέρα και µία ανα-
νέωση. Για να µη δηµιουργήσουµε κεκτηµένα, τους τραβάµε
δέκα χρόνια. Έχουν κάνει οικογένειες, έχουν βάλει γραµµάτια,
έχουν πάρει δάνεια και ζουν µε αυτή την αγωνία.

Χρειάζονται ή δεν χρειάζονται; Εάν χρειάζονται, µονιµοποιεί-
στε τους. Είναι ντροπή αυτή η συνέχεια της οµηρίας. Είναι αδια-
νόητο να τους πηγαίνουµε µήνα-µήνα, δύο µήνες. Νοµοθετούµε
τώρα για τρεις, τέσσερις µήνες; Τους χρειαζόµαστε για να κά-
νουµε τους Μεσογειακούς Αγώνες ή µπορείτε να κάνετε τους
Μεσογειακούς Αγώνες χωρίς την παρουσία αυτών των έµπειρων
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συνεργατών;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)
Εάν τους χρειάζεστε, προχωρήστε. Όταν ήσασταν Αντιπολί-

τευση, ήσασταν υπέρ αυτής της θέσης. Τώρα που γίνατε Κυ-
βέρνηση, αλλάζετε θέση. ∆εν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά.

Τολµήστε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε το εξής: Βγάλτε το από
το νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς είναι παράνοµο ότι το έχετε εσείς.
Ανήκει σε άλλο Υπουργείο τώρα. ∆εν µπορείτε σήµερα που µι-
λάµε, εσείς να νοµοθετήσετε για το Υπουργείο Αθλητισµού. Το
Υπουργείο Αθλητισµού έχει πάει σε άλλο Υπουργείο. Αρµόδιος
είναι ο κ. Λοβέρδος να το λύσει. Ορκίστηκε η νέα Κυβέρνηση.

Άρα, λοιπόν, δεν µπορείτε να προχωρήσετε εσείς να ρυθµί-
σετε θέµα άλλου Υπουργείου. Απλά είναι τα πράγµατα. Παρα-
καλώ πάρα πολύ για την τακτοποίηση και τη δίκαιη αντιµετώπιση
του θέµατος που σας έθεσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο εισηγητής µας, ο Γιάννης ο Γκιό-

κας, αναφέρθηκε αναλυτικά στο πολυνοµοσχέδιο που συζη-
τούµε, αλλά θα ήθελα να ξεκινήσω από τη συζήτηση που γίνεται
για το άρθρο 23.

Η ταύτιση που έκανε ο Αρχηγός του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Καρατζαφέρης αυτών που καίνε και σπάνε τις βι-
τρίνες µε το ταξικό κίνηµα και µε τις απεργίες, είναι τουλάχιστον
προβοκατόρικη, κύριε Καρατζαφέρη. Το οργανωµένο ταξικό κί-
νηµα, το οργανωµένο λαϊκό κίνηµα µε όλες τις µορφές που χρη-
σιµοποιεί, δεν έχει καµµία σχέση µε όλους αυτούς που καίνε,
σπάνε και ρηµάζουν. Τη σχέση που έχουν αυτοί –δεν λέω όλοι,
αλλά αυτοί που τους καθοδηγούν από πολύ ψηλά- µπορείτε να
την αναζητήσετε στους κόσµους µυστικών υπηρεσιών και δια-
φόρων άλλων. Και µπορείτε να αναζητήσετε και πολιτικά ποιους
ωφελούν, σε ποιους δίνουν το δικαίωµα να τροµοκρατούν τον
κόσµο, για να µην κατεβαίνει στις απεργίες.

Άρα, λοιπόν, αυτή η προβοκατόρικη αντίληψη για τον κόσµο
που µάχεται σήµερα, πεθαίνει κυριολεκτικά, ανασαίνει βαριά από
αυτά τα βαριά µέτρα και προσπαθεί να αντιπαρατεθεί στο κρά-
τος και στην εργοδοσία, είναι το λιγότερο απαράδεκτη και θα
απαντηθεί από τους ίδιους τους εργαζόµενους και τους δικούς
σας τους ψηφοφόρους. Και η απάντηση θα είναι µία.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε την εντύπωση ότι µε πρόστιµο θα κα-
ταργήσετε τις απεργίες; Ζηλέψατε το Λάσκαρη; Εκείνος κατάρ-
γησε µε νόµο την ταξική πάλη. Θα πω γιατί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): (∆εν ακούστηκε).

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πολύ καλά, πολλές φορές µήπως και
κάνω λάθος.

Και µάλιστα δεν ξέρω, αν υπάρχει παγκόσµιο προηγούµενο σε
κάποια νοµοθεσία -δεν έχει πέσει στην αντίληψή µου. Και µάλι-
στα το βάζετε και µπροστά από τις φυσικές καταστροφές.
Πρώτα η απεργία, µετά οι φυσικές καταστροφές.

Λέω, λοιπόν, το εξής: Μπορείτε να µου απαντήσετε µε πάρα
πολλούς τρόπους, όµως εδώ δεν γλείφουµε το δάκτυλό µας. Ο
καθένας το αντιλαµβάνεται και ήταν αποκαλυπτική και η οµιλία
του κ. Καρατζαφέρη προηγουµένως. Πού πάτε µε αυτό; ∆ηµι-
ουργείτε κατ’ αρχάς υποδοµή ότι υπάρχει ζηµιά. Χάνει το δηµό-
σιο, άρα τα δικαστήρια εκεί που έβγαζαν αποφάσεις, καθυστε-
ρηµένα έστω, ότι είναι παράνοµες οι απεργίες, θα τις βγάζουν
εκ των προτέρων. Εδώ το Πρωτοδικείο του Πειραιά ζήτησε να
παρέµβει η Αστυνοµία πριν να ανακοινώσει την απόφαση. Σκάν-
δαλο! Και το καταγγείλαµε. Πριν ακόµα πάρει απόφαση, αν είναι
νόµιµη ή παράνοµη ζήτησε να πάει η Αστυνοµία. Τώρα εκ των
προτέρων, λέγοντας ότι το δηµόσιο θα πληρώσει 50 ευρώ ζηµιά
στον κάθε τουρίστα, θα τη βγάζει παράνοµη. Ανοίγεται ο δρό-
µος –και ειπώθηκε πολύ καλά- για όλες τις απεργίες.

Τελικά να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα, όταν λέτε -υποκριτικά
κατά τη γνώµη µας- ότι προστατεύεται η απεργία από το Σύ-
νταγµα. Ορισµένοι δεν ξέρουν από απεργίες και το καταλαβαί-

νουµε, ούτε έχουν καµµιά ιδέα τι πάει να πει να δουλεύεις στο
τρίτο αµπάρι µε την ηλεκτροκόλληση και να κινδυνεύεις να καείς
ζωντανός, ούτε να είσαι εξήντα πέντε χρονών και να ανεβαίνεις
στη σκαλωσιά. Είναι λογικό να µην το ξέρουν, αλλά εκείνοι που
ξέρουν από απεργίες, γνωρίζουν ότι απεργία σηµαίνει να πιέσω
οικονοµικά τον εργοδότη, για να υποχωρήσει. Εάν δεν τον πιέσω
οικονοµικά, τι απεργία είναι;

Εσείς θέλετε να απεργούν και να δουλεύουν. Μήπως θέλετε να
κάνετε και το ιαπωνικό µοντέλο; Προτείνετέ το στην Κυβέρνηση.
Μπορεί να το εφαρµόσει. Στην Ιαπωνία έβαζαν περιβραχιόνιο
«απεργώ» και δούλευαν διπλάσια. Υπονοµεύετε το δικαίωµα της
απεργίας, εκτός εάν είναι θέση της Σοσιαλιστικής ∆ιεθνούς στα
πλαίσια της πάλης κατά του καπιταλισµού –το λέω ειρωνικά.

∆εν θα περάσει και πρόστιµα να βάλετε, ό,τι και να βάλετε,
γιατί ο κόσµος δεν έχει άλλο όπλο. Έχει την απεργία και τον πο-
λιτικό αγώνα για ριζικές αλλαγές και ανατροπές.

Θα ήθελα να αναφερθώ, όµως, παρ’ ότι «έφαγα» το χρόνο, σε
ορισµένες ρυθµίσεις των άρθρων 19, 20 και 21, που αφορούν τα
Ολυµπιακά και Τουριστικά Ακίνητα. ∆εν είναι επιµέρους ζητή-
µατα. Εµείς δεν συµφωνούµε ότι είναι αποσπασµατικό. Μπορεί
να έχει αποσπασµατικές ρυθµίσεις, αλλά είναι εντεταγµένο σε
µια γενικότερη στρατηγική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ µε το
ονοµαζόµενο «αναπτυξιακό µοντέλο», που προωθεί γενικά και
ιδιαίτερα στην Αττική. Τι είναι αυτό το µοντέλο; Όλα στο κεφά-
λαιο, όλα στους επιχειρηµατικούς οµίλους και από εκεί θα προ-
κύψει ανάπτυξη, θα καλυφθούν οι λαϊκές ανάγκες.

Το ερώτηµα είναι ανάπτυξη για ποιον και ποιος θα τη χρηµα-
τοδοτήσει. Εµείς απευθυνόµαστε στον κόσµο, σε όσους µπο-
ρούν να µας δουν και του βάζουµε το εξής απλό ερώτηµα: Όλα
αυτά τα χρόνια δεν του ζητούσαν λιτότητα, υποµονή, του έβα-
ζαν άγρια φορολογία για να υπάρξει ανάπτυξη, να µεγαλώσει το
ΑΕΠ και από την πίτα αυτή θα περνούσε καλά; Αυτό δεν έγινε;
Φθάσαµε µέχρι 4,5% αύξηση του ΑΕΠ.

Χρηµατοδότησε, λοιπόν, ο ελληνικός λαός από τον ιδρώτα και
το αίµα του πολλές φορές όλες αυτές τις επενδύσεις που έκαναν
οι επιχειρηµατικοί όµιλοι και το αποτέλεσµα ήταν όχι µόνο να µην
καλύπτονται οι λαϊκές ανάγκες, αλλά ο κόσµος να βρίσκεται σε
ολοένα και χειρότερη µοίρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Τι αναπτύχθηκαν; Τα αµύθητα κέρδη. ∆ισεκατοµµύρια, αστρο-
νοµικά ποσά. Εµείς είχαµε επισηµάνει ότι ο χαρακτήρας αυτών
των επενδύσεων για την κατασκευή των έργων για τους Ολυ-
µπιακούς Αγώνες ήταν αντιπαραγωγικός. Είχαµε, επίσης, πει ότι
πλέον το ΠΑΣΟΚ διαµορφώνει πριν από το 2004 ένα θεσµικό
πλαίσιο, για να ξεπουλήσει κυριολεκτικά αυτές τις ολυµπιακές
εγκαταστάσεις.

Να σας πω κάτι πολύ απλό. Είπαµε ότι δεν θέλουµε να γίνουν.
Αφού θα γίνουν και θα γίνουν τόσες εγκαταστάσεις, χαλάλι,
αρκεί να πάνε στον κόσµο µετά. Τι έγινε; Ακριβώς το αντίθετο.
Όχι µόνο δεν πήγαν στον κόσµο, για να καλύψουν λαϊκές ανά-
γκες, αλλά συνέβη το αντίθετο. ∆ίνονται στο µεγάλο κεφάλαιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να µου δώσετε δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Και είχε διαµορφωθεί το θεσµικό πλαίσιο πολύπλευρα. Προε-

τοιµάστηκε, δηλαδή, αυτή η παράδοση από την κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ, το βρήκε η Νέα ∆ηµοκρατία και το προχώρησε παρα-
πέρα και έρχεται το ΠΑΣΟΚ τώρα και το επιταχύνει. Υπήρχε κατ’
εξαίρεση από τη νοµοθεσία ανάθεση µεγάλων έργων, αυτοχρη-
µατοδότηση, παρεµβάσεις για το Κτηµατολόγιο, αλλαγές χρή-
σεων γης στην Αττική, τσιµεντοποίηση, δέσµευση ελεύθερων
χώρων.

Ο κοινός παρονοµαστής ήταν ένας, αυτός που λέτε και σή-
µερα. Ήταν ότι πρέπει να αναπτυχθεί η επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα µεγάλης κλίµακας γύρω από τη γη και τη χρήση της, την
παραγωγή δοµηµένου περιβάλλοντος και τη διαχείριση του φυ-
σικού. Έτσι επιταχύνθηκε ταυτόχρονα και η συγκέντρωση και η
συγκεντροποίηση της παραγωγής και του κεφαλαίου στον κλάδο
των κατασκευών.

Σήµερα η συζήτηση ήταν αποκαλυπτική εδώ, όπως είναι πολ-
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λές φορές. Βγαίνει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας και λέει:
«Μα, καλά, µόλις αυτό το κάναµε εµείς, το ΠΑΣΟΚ φώναζε, όταν
ήταν Αντιπολίτευση». Τώρα φωνάζει η Νέα ∆ηµοκρατία και λέει
ότι καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Τέτοια υποκρισία; Αφού την ίδια
πολιτική έχετε. Ειδικά σε αυτόν τον τοµέα, του ξεπουλήµατος
των Ολυµπιακών Ακινήτων, έχετε ακριβώς την ίδια πολιτική,
όπως και παντού. Και είναι φυσικό να την έχετε, γιατί θεωρείτε
ότι κινητήρια δύναµη είναι το κέρδος, κινητήρια δύναµη είναι ο
ίδιος ο καπιταλιστής και όχι ο εργαζόµενος.

Και τι κάνετε στην παράγραφο 4 µε τη συγχώνευση της ΕΤΑ µε
τα Ολυµπιακά Ακίνητα; Λέτε ότι η «ΕΤΑ Α.Ε.» δεν υπάγεται στις
διατάξεις που αφορούν τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Γιατί, είναι
το ερώτηµα. Για να τους απαλλάξετε από περιορισµούς σε ό,τι
αφορά τη χρήση γης.

∆ύο επιχειρήµατα έχει η Κυβέρνηση και αυτά θέλω να σχο-
λιάσω. Το πρώτο είναι ότι το κόστος είναι 20.000.000 ευρώ και
εποµένως πού θα τα βρούµε.

Και την ίδια στιγµή που µιλάτε για είκοσι εκατοµµύρια ευρώ,
δίνετε δισεκατοµµύρια στους επιχειρηµατικούς οµίλους ακόµα
και για την αξιοποίηση αυτών των έργων.

∆εύτερο επιχείρηµα: Λέτε «ναι, εντάξει. ∆εν µπορούµε να κά-
νουµε αλλιώς. Όµως, αφού θα τα πάρουν οι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι θα υπάρξουν αναπλάσεις, πολιτιστικές οάσεις, βιώσιµη
ανάπτυξη και όλα τα υπόλοιπα». Αυτό είναι ψέµα. Αυτό µπορεί
να το κρίνει και ο κόσµος. Οι µεγάλες επιχειρήσεις που θα τα πά-
ρουν προωθούν µεγάλα εµπορικά κέντρα, συναυλιακούς χώρους
µε υψηλό τίµηµα και τουριστικές εγκαταστάσεις υψηλής ποιότη-
τας και υψηλού κόστους. Για τον κόσµο λοιπόν, τι µένει; Τίποτα!
Και εδώ πρέπει να κρίνει κανείς ποιος είναι µε το λαό και ποιος
δεν είναι.

Πρώτο ερώτηµα: Ποιος τα πλήρωσε αυτά τα έργα, κύριε
Υπουργέ και κύριοι Βουλευτές; Ο ελληνικός λαός δεν τα πλή-
ρωσε; Ο εργαζόµενος δεν τα πλήρωσε; Ποιοι τα πλήρωσαν; Οι
µεγαλοκαπιταλιστές; Τα µονοπώλια; Από τη φορολογία την
άγρια και την λιτότητα είναι τα χρήµατα. Και τώρα αφού πλή-
ρωσε µία, αφού πλήρωσε δεύτερη φορά τη συντήρησή τους, τα
είκοσι εκατοµµύρια, τώρα τα χαρίζετε στους ιδιώτες. Τι θα κερ-
δίσει ο κόσµος από αυτό; Τίποτα, µηδέν! Και ό,τι δηµιουργηθεί
θα είναι µε χρήµα. Κινδυνεύουµε σε λίγο καιρό να πάµε στο
χωριό µας και να πληρώνουµε εισιτήριο αφού θα δώσετε και
τους ορεινούς όγκους.

∆εν υπάρχει λοιπόν, καµµιά ελπίδα προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Μία ελπίδα υπάρχει: Να σας πληρώσει ακριβά ο ελληνι-
κός λαός στις επόµενες εκλογές. Να δώσει µεγάλη δύναµη στο
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και τη λαϊκή συσπείρωση για να
σας εµποδίσουµε στο νέο, µεγάλο πλιάτσικο της περιουσίας του
ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

φίλη.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού

κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Ένα λεπτό
χρειάζοµαι µόνο.

Ο απερχόµενος από το Βήµα είπε ότι είναι προβοκατόρικος ο
λόγος µας.

Μα, από αυτό ακριβώς το Βήµα, κύριε Παφίλη, είχα πει στους
µεγάλους βανδαλισµούς του ∆εκεµβρίου του 2008 «Μπράβο στο
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος που µπορεί και περιφρουρεί τις
απεργίες και τις διαδηλώσεις του και δεν µπορούν να υπεισέρ-
λουν όλοι οι γνωστοί άγνωστοι». Αυτό το είπα εδώ. Και µάλιστα,
µου δώσατε και συγχαρητήρια που το είπα.

Θέλω να καταλάβω, λοιπόν, τι συνέβη µέσα σε έξι µήνες; Το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος έχασε τη δυνατότητά του να πε-
ριφρουρεί τις πορείες του;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί έγινε τίποτα από την πορεία του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Στη «MARFIN» τί έγινε από τη µεγάλη απερ-
γία;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βρείτε τους. Τι σχέση έχουµε εµείς
µε την «MARFIN»;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Παφίλη, σας πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Καλά, αφήστε τα αυτά. Φωνάξτε όσο θέ-
λετε. Έχουµε τρεις νεκρούς µε πλατφόρµα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχει καµµία σχέση µε τη «MARFIN»
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εµείς µιλάµε, εσείς φωνάζετε. Αφήστε µε
να τελειώσω. Εγώ άκουσα µε υποµονή, αυτά τα οποία λέγατε.
Περιµένετε λίγο να ακούσετε. Μη συµπεριφέρεστε πάντα σαν
κοµµουνιστής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχει καµµιά σχέση;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Παφίλη, σας πα-

ρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Το θέµα είναι απλό. Η απεργία είναι θεµιτή
και σύµφωνη µε το Σύνταγµα. Το λέει και το επιτάσσει το Σύ-
νταγµα. Από εκεί και πέρα δηµιουργείται η πλατφόρµα για όσα
extreme γεγονότα συµβαίνουν.

Λέω, λοιπόν: Αν κάποιος που θέλει να κάνει µια απεργία δεν
µπορεί να την περιφρουρήσει από τους γνωστούς, αγνώστους –
που, όπως λέει ότι «ξέρει» ο κ. Παφίλης, ότι «είναι πράκτορές της
ΕΥΠ»- τότε να αναλάβει την ευθύνη όλων αυτών των γεγονότων.
∆ιαφορετικά να καταγγείλει: «ο Α, ο Β, ο Γ, ο ∆»! ∆εν µπορεί να
υπάρχει αυτή η νοοτροπία.

Επαναλαµβάνω, έχω λόγους να φοβούµαι και να προβληµατί-
ζοµαι γι’ αυτά τα οποία έρχονται και πιστεύω ότι θα τα ζήσουµε
σε λιγότερο από µία εβδοµάδα. Στην απεργία «ναι». Το κάψιµο,
όµως, της περιουσίας, του εργαζόµενου –που λέτε εσείς- δεν τη
θέλω. Κάηκε η Θεσσαλονίκη. Ποιος πλήρωσε; Το κράτος πλή-
ρωσε. Ποιος πληρώνει το κράτος; Οι εργαζόµενοι που είπατε
εσείς. Αυτό λοιπόν, δεν το θέλω.

Και επιτέλους, κύριε Παφίλη, εσείς είστε ο θεωρητικός της
απεργίας. Φαντάζοµαι τι θα γίνει, αν εκλεγείτε περιφερειάρχης.
Θα γεµίσει η Αττική απεργίες. Αυτό ας το καταλάβει καλά ο λαός
που ζει στην Αττική και να ξέρει τι θα ψηφίσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

ρατζαφέρη.
Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λεβέντης, Ανεξάρτητος Βουλευ-

τής Αττικής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πλουσιοπάροχα τα εύσηµα του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού στο άρθρο 23. Και συγχαρητήρια στον Πρό-
εδρο της Σοσιαλιστικής ∆ιεθνούς που βάζει τις απεργίες στο ίδιο
καλάθι µε τις φυσικές καταστροφές. Είναι κάτι που πρέπει πολύ
να σας προβληµατίσει.

Οι απεργίες είναι κατακτήσεις των εργαζοµένων που έχουν
αποκτηθεί µε αγώνες και αίµα και σε όλο τον κόσµο και στη χώρα
µας. Όταν υπάρχουν εργασιακά, εργατικά δικαιώµατα και απο-
λαβές –αν θέλετε- αυτά δεν έχουν δοθεί έτσι απλά. Έχουν απο-
κτηθεί, έχουν κατακτηθεί. Χρειάζεται, λοιπόν, µεγάλη προσοχή.
Εµείς κατηγορηµατικά είµαστε αντίθετοι στο άρθρο 23, το άρθρο
το οποίο ονοµάζει τις φυσικές καταστροφές και χαρακτηρίζει τις
απεργίες και τις βάζει στο ίδιο τσουβάλι.

Ασφαλώς, βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν εγκρίνουµε και
καταδικάζουµε ανεπιφύλακτα τα έκτροπα που γίνονται, τις φω-
τιές, τις λεηλασίες και όλα τα συναφή. Είναι άλλο κεφάλαιο αυτό.
Και άλλο κεφάλαιο είναι, όµως. να συγχέουµε τις απεργίες και
τις φυσικές καταστροφές. Αν υπάρχουν συνέπειες από τις απερ-
γίες, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο θα πρέπει να τις πληρώνουν οι
απεργοί. Τι θα γίνει δηλαδή, αύριο το πρωί σε οποιαδήποτε
απεργία; Οπωσδήποτε υπάρχουν συνέπειες, όταν κλείσει µια επι-
χείρηση, όταν κλείσει ένας οργανισµός κοινής ωφέλειας.

Αλλά και το άλλο που είπε ο κ. Καρατζαφέρης: «Αν κατέβει το
ρολόι της ∆ΕΗ στα κοµπιούτερ, τότε θα χαλάσουν όλα τα κο-
µπιούτερ». Μα, έχουµε κάθε τόσο διακοπές ηλεκτρικού ρεύµα-
τος σε όλη τη χώρα και δεν συνέβη αυτός ο χαλασµός. Νοµίζω
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ότι δεν θα πρέπει να υπάρχουν τέτοιου είδους κινδυνολογίες.
Όσον αφορά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού που

συζητάµε σήµερα, περιλαµβάνονται συγκεκριµένα άρθρα, τα
οποία µας βρίσκουν αντίθετους. Για το λόγο αυτόν θα το κατα-
ψηφίσουµε επί της αρχής. Θα αναπτύξω τους λόγους στη συνέ-
χεια.

Όσον αφορά τώρα τις αλλαγές στην ΕΡΤ και στον ΕΟΤ, αυτό
που πρέπει να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, είναι, τί θέλετε να
πετύχετε µε αυτές τις αλλαγές; Προφανώς επιδιώκετε να κάνετε
πιο λειτουργικούς αυτούς τους οργανισµούς. Αρκούν όµως,
αυτές οι αλλαγές; Είναι οι πιο κατάλληλες; Όπως αντιλαµβανό-
µαστε όλοι, σηµαντικό στοιχείο σε κάθε οργανισµό είναι τα πρό-
σωπα. Το πλέον όµως καθοριστικό είναι η πολιτική που θα
ακολουθήσουν, πολιτική που εκπονείται από την εκάστοτε κυ-
βέρνηση. Και όσο και αν είµαστε καλόπιστοι, οι ενδείξεις επί του
προκειµένου είναι ανησυχητικές.

Όσον αφορά την ΕΡΤ, τα προβλήµατα είναι γνωστά και στα
θέµατα λειτουργίας και οργάνωσης αλλά και κακοδιαχείρισης.
Και βέβαια το ότι είναι τόσους µήνες ακέφαλη είναι ένα χαρα-
κτηριστικό δείγµα ότι πολλά στραβά και ανάποδα υπάρχουν εκεί
και πολλοί κακοί χειρισµοί έχουν γίνει και από την πλευρά της
Κυβέρνησης.

Το τηλεοπτικό πρόγραµµα έχει υποβαθµιστεί ενώ εξαιρετικά
προκλητικές είναι διάφορες συµβάσεις όπου προκύπτει κατα-
σπατάληση δηµοσίου χρήµατος, παραδείγµατος χάριν, τηλεο-
πτικά συµβόλαια µε τεράστια ποσά σε ποδοσφαιρικές ανώνυµες
εταιρίες.

Αυτό που πρέπει να επισηµάνουµε σε αυτά τα άρθρα είναι το
εξής: Είναι µεγάλο το διάστηµα της πενταετίας για τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου της ΕΡΤ. Γιατί, κύριε Υπουργέ, τόσο µε-
γάλο διάστηµα; Ούτε Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας να ήταν! ∆εν
υπάρχει αναφορά στο ύψος των αµοιβών της διοίκησης. Αυτό
είναι ένα θέµα που σε πολλές περιπτώσεις στο παρελθόν έχει
βρεθεί στην επικαιρότητα µε αφορµή τις προκλητικές αµοιβές.

Στα άρθρα αυτά καταργείται κάθε δικαίωµα τις αντιπροσω-
πευτικής συναίνεσης κοινωνικού ελέγχου τηλεθεατών, ακροα-
τών. ∆εν µπορεί να απουσιάζει ο κοινωνικός έλεγχος για ένα
αγαθό, για το οποίο οι πολίτες πληρώνουν. Και αυτό δεν πρέπει
να το ξεχνάµε. Βέβαια, στην ουσία αυτός ο έλεγχος έχει καταρ-
γηθεί. Τώρα όµως, έρχεστε και το επικυρώνετε µε νόµο, αντί να
προτείνετε τρόπους για την αναβάθµιση της λειτουργίας της,
έστω και µε µια νέα αντίληψη. Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, η αντί-
ληψή σας για την αντιπροσωπευτική συνέλευση κοινωνικού ελέγ-
χου είναι η κατάργησή της;

Όσον αφορά τα άρθρα 6-9 για τον ΕΟΤ, θα θέλαµε να διατυ-
πώσουµε την άποψή µας ότι στη θέση του γενικού γραµµατέα
θα έπρεπε να επιλέγεται πρόσωπο όχι µόνο αναγνωρισµένου κύ-
ρους µε διοικητική εµπειρία, όπως προτείνει το σχέδιο νόµου,
αλλά και πρόσωπο που να είναι ανεπηρέαστο από πολιτικές επιρ-
ροές, να είναι επιστήµονας µε πολυετή εµπειρία στο χώρο του
τουρισµού και αποδεδειγµένη διοικητική εµπειρία στο δηµόσιο
τοµέα. Και αυτό, γιατί ο τοµέας αυτός απαιτεί πολύ εξειδικευµέ-
νες γνώσεις, βρίσκεται σε µεσοπρόθεσµη διαρθρωτική κρίση και
δεν αντέχει τις αλλαγές προσώπων και πρακτικών που ξεκινούν
κάθε φορά από το τι είναι τουρισµός. Και ξέρουµε πάρα πολύ
καλά ότι ο τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία ουσιαστικά της
χώρας µας, έχει σοβαρότατα προβλήµατα, βρίσκεται σε κρίση
και δεν αξιοποιούµε τις δυνατότητες µας.

Και στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θυµίσω ότι λέγαµε µε τους
Ολυµπιακούς Αγώνες ότι θα γινόταν χαλασµός από την προσέ-
λευση τουριστών. Έγιναν οι Ολυµπιακοί Αγώνες και κατασπατα-
λήθηκαν δεκάδες δισεκατοµµύρια που ακόµα δεν ξέρουµε πόσα
ήσαν. ∆εν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν κάποτε είστε σε θέση να δώ-
σετε ακριβή στοιχεία, πόσο µας στοίχησαν οι Ολυµπιακοί Αγώ-
νες; Ας ελπίσουµε ότι κάποτε θα γίνει υπεύθυνα αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Έχει γίνει υπολογισµός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Όλα αυτά, όµως, δεν απέδωσαν τί-
ποτα από τα αναµενόµενα και τα υπεσχηµένα.

Το πρόσωπο, λοιπόν, που θα αναλάβει τον ΕΟΤ θα πρέπει να
προσλαµβάνεται, τουλάχιστον, µε τριετή θητεία και να µην είναι

µετακλητό, ώστε να διατηρείται η συνέχεια στη διοίκηση και στη
δράση του ΕΟΤ.

Ανάλογα προσόντα θα πρέπει να έχουν ο πρόεδρος και τα
µέλη του διοικητικού συµβουλίου. Εδώ θα πρέπει να προβλεφθεί
ex officio συµµετοχή των κύριων συλλογικών φορέων στο διοι-
κητικό συµβούλιο. Οι αρµοδιότητες του διοικητικού συµβουλίου
θα πρέπει να καθοριστούν ρητά, ώστε να µη χρειάζεται να περνά
από διοικητικό συµβούλιο όλη η δραστηριότητα του ΕΟΤ. Οι σύµ-
βουλοι και οι συνεργάτες -στην περίπτωση που χρειάζονται- θα
πρέπει να είναι αυστηρά µετακλητοί. Τι νόηµα έχει η σύµβαση
ορισµένου χρόνου, εάν µε την αποχώρηση του συµβεβληµένου
προϊσταµένου τους αποχωρούν;

Στο άρθρο 10 για το ΕΣΚΑΝ εµείς είµαστε θετικοί, γιατί ρυθ-
µίζει οικονοµικές εκκρεµότητες του Εθνικού Συµβουλίου Κατα-
πολέµησης του Ντόπινγκ. Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να
επισηµάνουµε ότι πρέπει να γίνει αναδιάρθρωση του τρόπου λει-
τουργίας του ΕΣΚΑΝ, ώστε να υπάρχουν αποτελεσµατικοί έλεγ-
χοι και να µην υπάρχουν περιπτώσεις, όπου ο ΕΣΚΑΝ για
διάφορους λόγους δεν επιτελεί καλά το έργο του. Πρόσφατα,
µάλιστα, καταθέσαµε και σχετική ερώτηση για τη µη διενέργεια
ντόπινγκ κοντρόλ στους αγώνες της πρώτης αγωνιστικής της
«Super League» λόγω χρέους του ΕΣΚΑΝ. Ο νόµος πρέπει να
εφαρµόζεται και από το κράτος, χωρίς παρεµβάσεις, αλλά και
από τους άλλους φορείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δύο λεπτά ακόµα την υποµονή σας και για
µένα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ.
Στο άρθρο 11 προβλέπεται η παράταση µέχρι το τέλος του

έτους της απόσπασης του προσωπικού του ΟΠΑΠ που υπηρετεί
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού για την υποβοήθηση της
προετοιµασίας της διοργάνωσης των Μεσογειακών Αγώνων. Και
εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι από τους Ολυµπιακούς Αγώνες
υπάρχει αυτό το προσωπικό και ακόµα εκκρεµεί. Εφόσον χρειά-
ζεται, θα πρέπει να µετατραπούν οι συµβάσεις σε αορίστου χρό-
νου. Εµείς είµαστε υπέρ του να προσλαµβάνονται µόνιµοι
υπάλληλοι, βέβαια µε σχετικές προκηρύξεις µέσω του ΑΣΕΠ,
γιατί εδώ πολύ περίεργοι τρόποι έχουν χρησιµοποιηθεί µέσα από
µία ανώνυµη εταιρεία για να γίνουν διάφορες προσλήψεις.

Σχετικά µε το άρθρο 12, θα ήθελα να πω ότι εµείς είµαστε
υπέρ του να δίνονται κίνητρα σε ερασιτέχνες αθλητές, αλλά αυτό
διαφέρει από την ασυδοσία των προηγούµενων χρόνων. Η συ-
γκεκριµένη ρύθµιση, αν και επιχειρεί να ξεπεράσει τη στρεβλή
κατάσταση στο χώρο των αθλητών, στην ουσία δεν λύνει το πρό-
βληµα. Χρειάζεται µια γενική στρατηγική µε συγκεκριµένη κα-
τεύθυνση για τα κίνητρα του ερασιτεχνικού αθλητισµού και
συνεργασία µε τις οµοσπονδίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν υπάρχει αρκετός χρόνος, θα αναφερθώ στο άρθρο
19 για τη ρύθµιση θεµάτων Ολυµπιακών Ακινήτων, όπου υπάρ-
χουν σοβαρά προβλήµατα. Φτιάχτηκαν όλα αυτά τα δηµιουργή-
µατα, που ήταν πολυέξοδα, πολυδάπανα και όµως, αυτήν τη
στιγµή δεν αξιοποιούνται. Οφείλουν η Κυβέρνηση και η ΤΕ∆ΝΑ
να ανοίξουν ένα µεγάλο διάλογο γύρω από το µέλλον του Ελλη-
νικού. Αυτή η περίοδος των αυτοδιοικητικών εκλογών προσφέ-
ρεται. Εγκαταλείψτε, κύριε Υπουργέ, τη λογική να φτιάξετε
τετελεσµένα σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα για το µέλλον του
Λεκανοπεδίου.

Για τα άρθρα 20 και 21, τη σχέση του ΕΟΤ µε τα ΕΤΑ, θα ήθελα
να πω κάτι για αυτά τα «αµαρτωλά» Τουριστικά Ακίνητα. «ΞΕΝΙΑ»,
µαρίνες, περιοχές ιδιαίτερου φυσικού κάλλους, ακτές, ορεινοί
όγκοι µεταβιβάστηκαν στην ΕΤΑ και εκχωρήθηκαν αντί πινακίου
φακής σε διάφορους αετονύχηδες. Ξέρουµε πάρα πολλές τέ-
τοιες περιπτώσεις. Έχουν γραφτεί και αναπτυχθεί και από το
Βήµα της Βουλής. Εδώ η διάταξη µεταφέρει στον ΕΟΤ τα ακί-
νητα, προκειµένου αυτά να περάσουν άµεσα στην ΕΤΑ. Θα πρέ-
πει να επανεξεταστεί όλη η νοµοθεσία περί ΕΤΑ και, κυρίως, οι
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κατευθύνσεις λειτουργίας της και να εκκαθαριστούν οι διαφορές
µε τους µισθωτές, γιατί υπάρχουν πάρα πολλές καταστάσεις σε
αυτές τις συναλλαγές µε τα ΕΤΑ που θυµίζουν Βατοπέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω κάτι ακόµα. Η περίεργη
λειτουργία της ΕΤΑ φαίνεται και στο άρθρο 21, όπου στην πα-
ράγραφο 4 ορίζεται ότι η ΕΤΑ δεν υπάγεται στις διατάξεις που
αφορούν τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Άρα, ο φορέας αξιοποί-
ησης της δηµόσιας περιουσίας παύει να είναι δηµόσιος και να
ελέγχεται από το δηµόσιο. Αυτό καταλαβαίνετε πόσα αµαρτή-
µατα µπορεί πια να δηµιουργήσει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Λε-

βέντη.
Βεβαίως, αύριο στη συζήτηση επί των άρθρων έχετε όλη τη

δυνατότητα να µιλήσετε για αυτά τα συγκεκριµένα θέµατα.
Παρακαλώ το Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του ΠΑΣΟΚ κ. Πα-

ναγιώτη Κουρουµπλή να λάβει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζούµε σε

εποχή που ο καπιταλισµός συσσωρεύει τον πλούτο στα χέρια
των λίγων επιφυλάσσοντας τη φτώχεια για τους πολλούς και δεν
µπορεί κανείς γι’ αυτό τον λόγο να ενοχοποιεί την απεργία ως
διαδικασία που πλήττει την οικονοµική ανάπτυξη µιας χώρας. Βε-
βαίως, δεν µπορεί να είναι κανείς υπέρ των ακροτήτων και της
βίας. Ωστόσο, το δικαίωµα αυτό είναι δικαίωµα του ελληνικού
λαού, καθώς και κάθε ευρωπαϊκού λαού, να αντισταθεί δηλαδή
στην κατάργηση του υφιστάµενου κοινωνικού µοντέλου, που
είναι αποτέλεσµα σκληρών και αιµατηρών αγώνων. Εάν δεν
υπάρξει αντίσταση, φοβούµαι ότι αντί να µεταφέρουµε το κοι-
νωνικό µοντέλο της Ευρώπης στην σύγχρονη Κίνα, θα φέρουµε
την εργασιακή ζούγκλα της Κίνας στην Ευρώπη.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω ότι οργανισµοί
που συνθέτουν αυτό που λέµε «κράτος», είναι δηλαδή οργανι-
σµοί που διαχειρίζονται την ίδια τη ζωή και την εξέλιξή της. Χρει-
άζονται κάθε φορά θεσµικό εκσυγχρονισµό, για να µπορούν να
παρακολουθούν τις εξελίξεις και να καθίστανται ικανοί να απο-
δώσουν αυτά που πρέπει να αποδώσουν προς όφελος της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας.

Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά την ΕΡΤ, θα ήθελα να πω ότι
αυτά που ξέρουµε, που ακούµε, που γράφονται περιγράφουν
ένα χώρο που, πραγµατικά, έχει µετατραπεί σε ένα διαφθορείο.
Ξοδεύονται τα λεφτά που ελληνικού λαού, χωρίς να υπάρχει πο-
λιτιστικό προϊόν αντάξιο των χρηµάτων που ξοδεύονται. Ποτέ δεν
έγινε µία αξιολόγηση του έργου της ΕΡΤ από ειδικούς που µπο-
ρούν να πουν εάν τα χρήµατα που ξοδεύει ο ελληνικός λαός,
φτωχοί και πλούσιοι, για την ΕΡΤ έχουν πιάσει τόπο, όταν µάλι-
στα, κύριε Υπουργέ, ακόµα και σήµερα το ελληνικό κράτος αφή-
νει κοινωνικές οµάδες να αντιµετωπίζουν το ζήτηµα του
πολιτισµού και της εγκυκλοπαιδικής µόρφωσης στην τύχη. Θέλω
να σας πω ότι µέχρι σήµερα δεν υπάρχει κρατική ταινιοθήκη για
τους τυφλούς στην Ελλάδα, όταν το 1922 η Βιβλιοθήκη της Ευ-
αγγελικής Σχολής της Σµύρνης είχε τµήµα Μπράιγ για τους τυ-
φλούς της Σµύρνης.

Είναι ένα θέµα, το οποίο κάποια στιγµή θα πρέπει να αντιµε-
τωπισθεί, ιδίως όταν υπάρχουν εκποµπές, για τις οποίες σας είχα
καταθέσει σχετική ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και πραγµατικά
προκαλούσαν. Ακόµα και η συµφωνία, στην οποία προχωρήσατε,
προκαλεί σε τέτοιες εποχές όταν µε 40.000 ευρώ αµείβονται για
µια εκποµπή την εβδοµάδα, κύριε Υπουργέ! Και µετά µας φταίνε
οι απεργίες;

Σε ό,τι αφορά τον ΕΟΤ, θα ήθελα να πω ότι ο τουρισµός είναι
η βαριά βιοµηχανία για την Ελλάδα. Θα πρέπει, λοιπόν, µε κάθε
τρόπο να υπάρξουν ικανοί θεσµοί να µπορέσουν να λειτουργή-
σουν αποτελεσµατικά.

Υπάρχουν πολλά παράπονα, κύριε Υπουργέ, ερευνήστε γιατί
δεν υπήρξε µία καλή προετοιµασία - παρέµβαση στην αγορά της
Ρωσίας, µε την οποία για πολλούς λόγους έχουµε προνοµιακή
σχέση για την Ελλάδα. Γιατί δεν αξιοποιήθηκε περισσότερο σε
µια δύσκολη περίοδο για τον τουρισµό.

Σε ό,τι αφορά τα Ολυµπιακά Ακίνητα,κύριε Υπουργέ, πραγµα-

τικά είναι προκλητικό αυτό που συµβαίνει στην Ελλάδα σχετικά
µε τη δηµόσια περιουσία τόσο στο χώρο των ολυµπιακών ακινή-
των, όσο και στον ευρύτερο χώρο της δηµόσιας περιουσίας.

Είναι προκλητικό σε τέτοια εποχή η Κτηµατική Εταιρεία του
∆ηµοσίου, που σήµερα στην ιδιοκτησία της υπάρχουν πάνω από
διακόσιες πενήντα χιλιάδες ακίνητα, να στεγάζεται σε ιδιωτικά
κτήρια, πληρώνοντας 750.000 ευρώ το χρόνο. Είναι πρόκληση
να βρίσκεται αυτή η δηµόσια περιουσία σε κατασπατάληση και
να µην µπορεί να αξιοποιηθεί µε οργανωµένο τρόπο. Έχει ευθύ-
νες το πολιτικό σύστηµα. Είναι η ανικανότητα; Είναι η υποταγή σε
συµφέροντα; Είναι και τα δύο µαζί; Είναι πολλά µαζί;

Σήµερα χρειάζεται να αντιµετωπιστούν πολλά και ζέοντα προ-
βλήµατα ως της νέας φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού
και απειλούν µε σύνθλιψη την αξιοπρέπεια χιλιάδων ανθρώπων,
πρέπει να υπάρξει οργανωµένη, ευαίσθητη κρατική κοινωνική αλ-
ληλεγγύη, ώστε να µην επιτρέψουµε τη συσσώρευση κοινωνικής
πυρίτιδας που µπορεί να ξεσπάσει κάποια στιγµή µε ανεξέλε-
γκτες συνέπειες για την ίδια την κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει, να αντιµετωπίσετε τα ζητήµατα της
απεργίας στο άρθρο 23, διατυπώνοντας το άρθρο µε έναν κα-
λύτερο τρόπο, γιατί δεν µπορούµε να ενοχοποιούµε τις απεργίες
σε µια τόσο δύσκολη εποχή. ∆εν φταίνε οι απεργίες για τη γρα-
φειοκρατία που απορροφά το 7% του ΑΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

∆εν φταίνε οι απεργίες, κύριε Υπουργέ, για την κατασπατά-
ληση του δηµοσίου χρήµατος και την αρπαγή του µέσα από την
εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων, όπως έχει γίνει στο χώρο
της υγείας και του φαρµάκου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άλλα είναι αυτά που φταίνε. Θεσµοί σύγχρονοι, ικανοί και απο-
τελεσµατικοί χρειάζονται, για να µπορέσουν να προστατεύσουν
και το δηµόσιο χρήµα, ώστε κάθε ευρώ να φτάνει πραγµατικά
στον πολίτη να πιάνει τόπο και να υπηρετεί την κοινωνία και όχι
τα συµφέροντα των ολίγων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουρουµπλή.

Το λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Σπυρίδων Γαληνός, Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας της Λέσβου.

Ορίστε, κύριε Γαληνέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, λέµε

πολλές φορές µε αυταρέσκεια ότι ο πολιτισµός είναι η ψυχή της
χώρας µας και ο τουρισµός είναι η βαριά της βιοµηχανία. Τουρι-
σµός και πολιτισµός συνεισφέρουν στην εικόνα της χώρας µας,
αλλά εξαρτώνται και από αυτήν που τον τελευταίο καιρό έχει
συνδεθεί µε αρνητικές καταστάσεις και εικόνες, µε επονείδιστες
πραγµατικότητες.

Η εικόνα της χώρας µας έχει αποδοµηθεί. Το «Brand Greece»
καταρρέει. Κάθε νοµοσχέδιο, κάθε πολιτική που αφορά τον του-
ρισµό και τον πολιτισµό ρητά ή άρρητα σχετίζεται µε την ανάγκη
να επέµβουµε και να διαχειριστούµε αυτήν την πραγµατικότητα.
Εφόσον θεωρούµε τον τουρισµό βαριά βιοµηχανία, πρέπει να τον
σώσουµε από την αποβιοµηχάνιση, να ενισχύσουµε τις υποδο-
µές του, την ανταγωνιστικότητά του, να δώσουµε προστιθέµενη
αξία στο τουριστικό προϊόν. Πρέπει να χρησιµοποιήσουµε τον
πολιτισµό µας δυναµικά, επιθετικά, για να ξαναφτιάξουµε την ει-
κόνα της χώρας µας. Πρέπει να δηµιουργήσουµε σύγχρονη πο-
λιτιστική πολιτική, πολιτιστική διπλωµατία, δράσεις που να
τονώνουν την ελληνικότητα ως πολιτικό στίγµα εντός και εκτός
της χώρας µας.

Στο παρόν νοµοσχέδιο κατά µία έννοια αυτά τα οποία παρα-
λείπονται είναι σηµαντικότερα από αυτά τα οποία λέγονται, εκτός
αν θεωρούµε ότι η επανασύσταση της θέσης του γενικού γραµ-
µατέα του ΕΟΤ και η συγχώνευση της Εταιρείας Τουριστικής
Ανάπτυξης µε τα «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ ΑΚΙΝΗΤΑ Α.Ε.» λύνουν το πρό-
βληµα στον τουρισµό και το λύνουν αυτόµατα.

Μια συζήτηση επί της αρχής ενός νοµοσχεδίου προϋποθέτει
ότι αυτό το νοµοσχέδιο διαθέτει αρχή, ένα όραµα, µια ευρύτερη
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πολιτική στόχευση. Τίποτα από όλα αυτά δεν υπάρχουν εδώ. Το
νοµοσχέδιο είναι εµβαλωµατικού χαρακτήρα και ο πραγµατικός
κίνδυνος είναι αν αυτός ο εµβαλωµατικός χαρακτήρας δεν
αφορά µόνο το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά την ευρύτερη πολιτική
του Υπουργείου.

Σε ένα νοµοσχέδιο γεµάτο µπαλώµατα θα µου επιτρέψετε να
εστιάσω την προσοχή µου στα δύο µπαλώµατα που αφορούν το
νοµό µου.

Μπάλωµα πρώτο: Μαρίνα Μυτιλήνης. Κόλαφος για το νησί
µας. Επί τέσσερα χρόνια µια εικόνα εγκατάλειψης σε µια από τις
σηµαντικότερες τουριστικές υποδοµές της Λέσβου. Προσδο-
κούσα, κύριε Υπουργέ, από αυτό το νοµοσχέδιο µια στρατηγική
για την αξιοποίηση, για την ανάπτυξη του θαλάσσιου τουρισµού.
Αντ’ αυτού, εισπράξαµε µια εµβαλωµατικού χαρακτήρα λύση. Η
λειτουργία και η χρήση του τουριστικού λιµένα ανατίθεται στην
«Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης Α.Ε.», για να τον διαχειριστεί
άραγε µε την αποτελεσµατικότητα που διαχειρίζεται και τις
άλλες µαρίνες; Το πρώτο δείγµα πάντως µε την τιµολογιακή της
πολιτική είναι αρνητικό. Οι ανταγωνιστές µας από τα απέναντι
παράλια τρίβουν τα χέρια τους. Είναι προτιµότερη, κατά τη
γνώµη µου, η άµεση επαναπροκήρυξη του διαγωνισµού ή της
διερεύνησης της αξιοποίησης της µαρίνας στα πλαίσια του νέου
καλλικράτειου δήµου.

Μπάλωµα δεύτερο: Μουσείο Τεριάντ. ∆ραµατική και εκεί η κα-
τάσταση της λειτουργίας του µουσείου. Το µουσείο δεν έχει καµ-
µιά λειτουργική υποστήριξη προς τους επισκέπτες και ήδη
εξαιρείται από τις ξεναγήσεις των επισκεπτών του νησιού και
αυτό επειδή οι γραφειοκρατικές διαδικασίες παρεµποδίζουν την
πρόσληψη του απαραίτητου προσωπικού για την εύρυθµη λει-
τουργία του.

Θα ήµουν αναφανδόν υπέρ της επαναφοράς της εποπτείας
του στο Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού, αν βέβαια δεν είχε
µεσολαβήσει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Με τις σηµερινές συνθήκες
αυτή η επιλογή περνάει το λάθος µήνυµα. Ας δούµε την αιτιολό-
γηση της απόφασης στην αιτιολογική έκθεση. Η επαναφορά του
Μουσείου Τεριάντ, λέει, κρίνεται σκόπιµη στο Υπουργείο, επειδή
οι γενικές γραµµατείες των περιφερειών της χώρας δεν διαθέ-
τουν κατάλληλο και εξειδικευµένο σε θέµατα εικαστικών τεχνών
και µουσειολογίας προσωπικό. Το µήνυµα που αυτονόητα περ-
νάει είναι ότι δεν πρόκειται και ποτέ να αποκτήσουν. Η επανα-
φορά δηλαδή του Μουσείου Τεριάντ στο Υπουργείο, που υπό
άλλες συνθήκες θα ήταν σωστή ενέργεια, σήµερα αντιβαίνει στα
όσα λέγονται για δηµιουργία αποκεντρωµένων δοµών, µε ανα-
βαθµισµένες δυνατότητες διαχείρισης στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
µε το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Κλείνω µε ένα σχόλιο για αυτό το σχέδιο, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
∆εν ήµουν υπέρ του σχεδίου και είχα τοποθετηθεί. Η Κυβέρνηση,
όµως, οφείλει να εκχωρήσει στους OTA τις αρµοδιότητες, τα
µέσα και την τεχνογνωσία για την άσκηση αποτελεσµατικής πο-
λιτικής και στο επίπεδο του τουρισµού και του πολιτισµού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γαληνό.
Έχει ζητήσει το λόγο ο κ. Σπύρος Χαλβατζής, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για
τη βασική παρέµβασή του και λαµβάνει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή αυτήν τη συζήτηση θέλουµε να θέσουµε ένα γενι-

κότερο πρόβληµα που αφορά στον τρόπο που παρουσιάζει η δη-
µόσια τηλεόραση τις πολιτικές δραστηριότητες των κοµµάτων.
Υπάρχει ένα συνεχές άνοιγµα της ψαλίδας υπέρ των κοµµάτων
του δικοµµατισµού και σε βάρος των µικρότερων κοµµάτων και
ειδικότερα σε ό,τι αφορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Θα αναφέρω ένα συγκεκριµένο παράδειγµα. Έγινε και µία
αναφορά, βέβαια, σε αυτό στη συνολικότερη ολοκληρωµένη το-
ποθέτηση του ειδικού αγορητή µας, του κ. Ιωάννη Γκιόκα.

Εδώ και αρκετές εβδοµάδες ορίστηκαν οι υποψήφιοι τους
οποίους στηρίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και οι οποίοι
συνεργάζονται µαζί του είτε ως περιφερειάρχες, όπως είναι ο
Θανάσης Παφίλης, ο συνάδελφός µας στην Αττική, ή ο Θεοδό-

σης Κωνσταντινίδης στην Κεντρική Μακεδονία ή ο Γιώργος Μα-
ρίνος, συνάδελφός µας στη Στερεά Ελλάδα. Εδώ και πολλές
βδοµάδες αναπτύσσει δραστηριότητα ο υποψήφιος δήµαρχος,
τον οποίο στηρίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο Νίκος
Σοφιανός στο ∆ήµο της Αθήνας.

Οι υποψήφιοι τους οποίους στηρίζει το ΚΚΕ πράγµατι αλωνί-
ζουν τον τόπο και στις πόλεις και στις πρωτεύουσες των νοµών
και στα χωριά και στα κεφαλοχώρια και σε εργοστάσια, σε επι-
χειρήσεις, σε τόπους δουλειάς, σε νοσοκοµεία, κάνουν περιο-
δείες, αναπτύσσουν τη σκέψη τους, τις προτάσεις, τις θέσεις τις
οποίες έχουµε απέναντι σε όλα τα ζητήµατα. Πάρα πολλές πε-
ριοδείες, συναντήσεις µε εκπροσώπους µαζικών φορέων έχουν
πραγµατοποιηθεί και σχεδόν καµµία αναφορά από την ΕΡΤ1, από
τη ΝΕΤ, από την ΕΡΤ3 πραγµατικά δεν έχει γίνει, εκτός από την
παρουσίαση κάποιας δήλωσης είτε του υποψήφιου περιφερει-
άρχη Αττικής είτε του υποψήφιου ∆ήµαρχου της Αθήνας που
βλέπει το φως της δηµοσιότητας από τα δηµόσια κανάλια.

Και ενώ δεν είχαν οριστεί υποψήφιοι µέχρι χθες, από την
πλευρά του ΠΑΣΟΚ και την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας, γί-
νονται σχόλια επί σχολίων, αναφορές σε πρόσωπα τα οποία εν-
δέχεται να είναι υποψήφια και θα στηριχθούν είτε από τη Νέα
∆ηµοκρατία, είτε από το ΠΑΣΟΚ. Και λες καµµιά φορά ότι εκ του
µη όντος παράγουν ειδήσεις τα κρατικά κανάλια και τα ιδιωτικά
βεβαίως. Και ενώ υπάρχουν ειδήσεις πραγµατικές και πραγµα-
τικά γεγονότα, αυτά δεν αναφέρονται. Εικασίες, υποθέσεις, επι-
θυµίες ανθρώπων ή κοµµάτων του δικοµµατισµού γίνονται
αντικείµενο µιας πολύ πλατιάς συζήτησης από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης. Προβάλλετε ανύπαρκτη δράση, προβάλλετε συ-
γκεκριµένα πρόσωπα και αποσιωπάτε, κρύβετε συνειδητά τη συ-
γκεκριµένη πολιτική δραστηριότητα, η οποία αναπτύσσεται.

Βεβαίως, δεν είναι µόνο αυτό. Υπάρχει µία πλούσια δραστη-
ριότητα του µαζικού, του ταξικού κινήµατος καθηµερινά, την
οποία πάντα αποσιωπάτε. Και βεβαίως όταν γίνονται κάποιες εκ-
δηλώσεις, δραστηριότητες, παρεµβάσεις, είτε εθιµοτυπικού χα-
ρακτήρα, είτε µπορεί να έρχονται κάποιες κυρίες ή ακόµα και
πόρνες πολυτελείας, να στέλνετε όλα τα κανάλια στα αεροδρό-
µια για να τις παρουσιάσετε και όταν το ταξικό συνδικαλιστικό
κίνηµα ή µία πλούσια ερασιτεχνική δραστηριότητα αναπτύσσε-
ται, είτε από µαζικούς εργατικούς φορείς, είτε από µαθητές των
σχολών, τα αποκρύβετε.

Το δεύτερο σχόλιο που θέλω να κάνω αφορά το άρθρο 23.
Υπάρχει µέχρι σήµερα ικανό νοµικό οπλοστάσιο εναντίον των ερ-
γατικών και λαϊκών αγώνων, το οποίο χρησιµοποιείται πολύ
συχνά και από πολιτικούς, αλλά και από δικαστές. Πάνω απ’ όλα
υπάρχει η απειλή της απόλυσης και η ίδια η απόλυση εργαζοµέ-
νων. Υπάρχουν οι πιέσεις, οι εκβιασµοί, υπάρχει η ανεργία, η
οποία τσακίζει κόκαλα και υπάρχει και αυτή η τροµοκρατία ενά-
ντια στις απεργίες.

Τελικά, κύριε Υπουργέ, µαζί µε τον Υφυπουργό σας, πήρατε
θερµά συγχαρητήρια από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, γιατί
µπορέσατε να ταυτίσετε την απεργία µε τα φυσικά φαινόµενα,
µε τις καταστροφές. ∆εν ταυτίζονται αυτά. Πολύ φοβούµαι ότι
αυτοί οι οποίοι συνέταξαν τουλάχιστον αυτό το άρθρο δεν έχουν
καµµία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα. Χύθηκε πάρα
πολύ αίµα για να κατακτηθεί το δικαίωµα της απεργίας. Χύθηκε
πάρα πολύ αίµα για να κατακτηθούν συνδικαλιστικές και πολιτι-
κές ελευθερίες. Χύθηκε πάρα πολύ αίµα για να µπορέσουν οι ερ-
γάτες να σηκώσουν κεφάλι και να κατακτήσουν αυτά που έχουν
κατακτήσει µέχρι σήµερα. Μη θεωρείτε ότι µε ένα χαρτί, το οποίο
θα είναι ο νόµος που θα ψηφίσετε αύριο, θα µπορέσετε να κα-
ταργήσετε τέτοιες κατακτήσεις.

Τελικά, πού θέλετε να οδηγήσετε τα πράγµατα; Υπάρχει αυτό
το πλούσιο οπλοστάσιο ενάντια στους λαϊκούς αγώνες και τώρα
εισάγετε και την έννοια της αποζηµίωσης των τουριστών για τις
επιπτώσεις που µπορεί να έχει µία απεργιακή κινητοποίηση. Μα,
γιατί γίνεται µία απεργιακή κινητοποίηση; Εδώ έφθασαν να απερ-
γούν και οι αστυνοµικοί και οι πυροσβέστες και οι διπλωµατικοί
υπάλληλοι, να απεργούν οι πάντες. Τι θα κάνετε; Θα βάλετε πρό-
στιµο στα σωµατεία; Θα βάλετε πρόστιµο, όπως σας κάλεσε ο κ.
Γεωργιάδης, να πληρώνουν το ΚΚΕ ή το ΠΑΜΕ για τα σωµατεία
τα οποία ενδεχοµένως στηρίζει πολιτικά το ΚΚΕ;
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Θέλετε να απαγορεύσετε τις απεργιακές κινητοποιήσεις; Μπο-
ρείτε να πάρετε οποιαδήποτε απόφαση. Πάντως µ’ αυτό που κά-
νετε δεν κάνετε τίποτε άλλο από το να δίνετε χέρι βοήθειας στις
πιο αντιδραστικές, στις πιο συντηρητικές, στις πιο σκοτεινές δυ-
νάµεις, πολιτικές ή δικαστικές, ώστε να έχουν ένα άλλοθι, να
πουν ότι υπάρχει και το νοµοθετικό πλαίσιο να βγάζουν όλες τις
απεργίες παράνοµες και καταχρηστικές.

Μας δόθηκε και άλλη φορά η ευκαιρία να πούµε ότι σε µία τα-
ξική κοινωνία και η δικαιοσύνη είναι ταξική. Και εκεί όµως κάτι
παίρνει χαµπάρι από τις λαϊκές διαθέσεις. Τελικά, πού το πάτε;
Πήρατε και λαµβάνετε σταθερά συγχαρητήρια από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ. Σας παρακινεί να ολοκληρώ-
σετε αυτό το σηµαντικό βήµα µε την καταδίκη συλλήβδην κάθε
απεργιακής κινητοποίησης. Το µόνο που δεν είπε είναι να ρί-
χνουµε στον Καιάδα κάθε απεργό ή να θυµηθούµε και την υπέ-
ροχη Βασιλειάδου που έλεγε ότι «αυτόν πρέπει να τον
εκτελέσουν εις την πλατεία των Συνταγµάτων διά παραδειγµατι-
σµόν»! Ε, δεν θα περάσει αυτό.

Θέλαµε να σχολιάσουµε επίσης, παρ’όλο το σχολιασµό που
έκανε ο Θανάσης Παφίλης, ότι ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ συνεχίζει
ακάθεκτα την επίθεση ενάντια στο εργατικό λαϊκό κίνηµα, ενά-
ντια στο ΚΚΕ, ενάντια στο Πανεργατικό Αγωνιστικό Μέτωπο.
Προσπαθεί να ταυτίσει το ΚΚΕ µε τις φωτιές και τις καταστρο-
φές. Γνωρίζει ότι συνειδητά κάνει λόγο προβοκατόρικο. Γνωρίζει
συνειδητά ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και τις κινητο-
ποιήσεις του µπορεί να περιφρουρεί, αλλά και τις κινητοποιήσεις
του µαζικού κινήµατος, στις οποίες συµµετέχει, µπορεί να περι-
φρουρεί.

Η αναφορά ξανά και ξανά και η σύνδεση της απεργιακής κι-
νητοποίησης, της δράσης του ΚΚΕ και του Πανεργατικού Μετώ-
που µε τη «MARFIN», έχει προβοκατόρικο χαρακτήρα. Του το
έχουµε ξαναπεί και το επαναλαµβάνει. Και δεν είναι η πρώτη
φορά που αναφέρεται ο κ. Καρατζαφέρης στη «MARFIN». Επειδή
ήταν και συντάκτης και επειδή ήταν κάποτε και Βουλευτής της
Νέας ∆ηµοκρατίας και επειδή έχει πάρα πολλές πηγές, καλό
είναι να ρίξει καµµιά µατιά, να ψάξει στις µυστικές υπηρεσίες και
στις ντόπιες και στις ξένες και εκεί θα βρει συµµέτοχους σ’ αυτές
τις δραστηριότητες.

Το τελευταίο που θέλουµε να σηµειώσουµε, κύριε Υπουργέ,
αφορά πάλι τον τουρισµό για τον οποίο µιλάτε συχνά και εσείς
όπως µιλούσε και η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε έναν
ιδιαίτερο στόµφο. Λέτε ότι είναι –το λέτε και εσείς και η Νέα ∆η-
µοκρατία, το άκουσα τώρα και από τον κ. Λεβέντη- η βαριά µας
βιοµηχανία. Κάθε φορά που γίνεται λόγος για τον τουρισµό το
µόνο που σας ενδιαφέρει είναι τα κέρδη των µεγάλων επιχειρη-
µατικών ξενοδοχειακών οµίλων. Καµµία αναφορά δεν έγινε, ούτε
από τη Νέα ∆ηµοκρατία, ούτε από το ΠΑΣΟΚ για τους εργαζό-
µενους στον τουρισµό, γι’ αυτούς που αµείβονται µε 450 ευρώ,
γι’ αυτούς οι οποίοι έρχονται δήθεν για εκπαίδευση και τους δί-
νουν 290 ευρώ.

∆εν γίνεται καµµιά αναφορά από εσάς, από τα κόµµατά σας,
γι’ αυτούς οι οποίοι υπογράφουν κάθε πρωί ξεχωριστή συλλο-
γική σύµβαση εργασίας για µία ηµέρα. Υπάρχουν άνθρωποι ερ-
γαζόµενοι στον τουρισµό και είναι πάρα πολλοί αυτοί και
ιδιαίτερα γυναίκες οι οποίες ζουν σε άθλιες εργασιακές συνθή-
κες. Και βεβαίως όταν αυτοί απεργούν, όταν αυτοί κινητοποιού-
νται, όταν αυτοί περιφρουρούν τις απεργίες τους είτε απέναντι,
στη «ΜΕΓΑΛΗ ΒΡΕΤΑΝΙΑ», είτε στο «ΧΙΛΤΟΝ», είτε αλλού προ-
σβάλλουν τη χώρα, δυσφηµίζουν τη χώρα.

Ε, εµείς θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε αυτούς οι οποίοι αγω-
νίζονται, αυτούς οι οποίοι απεργούν, αυτούς οι οποίοι -κατά τη
δική σας άποψη- δυσφηµούν τη χώρα. Αυτοί τιµούν την τάξη
τους. Αυτοί αγωνίζονται για τα δίκια τους, αγωνίζονται για τη ζωή
τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή.
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Ζα-

κύνθου κ. ∆ηµήτριος Βαρβαρίγος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζω το νοµοσχέδιο επί

της αρχής. Και έχει αρχή το νοµοσχέδιο, παρά τους ισχυρισµούς
της Αντιπολίτευσης και δεν είναι άλλη από την υπηρέτηση του
στόχου για τη δηµιουργία και την τελική -αν θέλετε- κατάληξη σε
ένα κράτος, το οποίο είναι αποτελεσµατικό, παραγωγικό, αντι-
γραφειοκρατικό, διάφανο στη λειτουργία του και το οποίο θα
υπηρετεί τις ανάγκες της χώρας και τον πολίτη. Πράγµατι µε τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου εξυπηρετείται ο στόχος αυτός και
αναφέρονται συγκεκριµένοι κρατικοί τοµείς όπου γίνεται παρέµ-
βαση. Είναι η ΕΡΤ, είναι ο ΕΟΤ, είναι η Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού.

Συµφωνούµε συνολικά µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, µε ορισµένες παρατηρήσεις, όµως, τις οποίες είχαµε
διατυπώσει και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή. Συγκεκριµένα
για το άρθρο 4 που αφορά τις αµοιβές του διευθύνοντος συµ-
βούλου και των γενικών διευθυντών της ΕΡΤ, ήρθε µια νοµοτε-
χνική βελτίωση. Ενώ στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 αναφέ-
ρεται ότι οι αµοιβές αυτές καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού κατά παρέκκλιση από
κάθε άλλη διάταξη, υπάρχει µία προσθήκη τετάρτης παραγρά-
φου που λέει ότι «οι διατάξεις του παρόντος δεν θίγουν την
εφαρµογή του άρθρου 2 του ν. 3833/2010, που καθορίζει πλα-
φόν στις αµοιβές».

Όµως, εδώ έχω ένα ερώτηµα. Η µία παράγραφος λέει «κατά
παρέκκλιση» και η άλλη λέει ότι ισχύει το πλαφόν. Είναι στο ίδιο
άρθρο, αλλά ποιά ισχύει από τις δύο; Υπάρχει ένα µόνιµο και
διαρκές πρόβληµα που αφορά την ποιότητα των νόµων: Το πώς
νοµοθετούµε, το πόσο οι νόµοι που παράγουµε είναι κατανοητοί
και από τη διοίκηση και τους πολίτες και νοµίζω ότι συνεχίζεται
αυτή η ασάφεια. Πιστεύω ότι δεν χρειαζόταν η προσθήκη. Εάν
υπήρχε µόνο απάλειψη του «κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη
διάταξη», θα ήταν σαφές και καθαρό.

Μία άλλη διάταξη, στην οποία έχω εκφράσει τη διαφωνία µου
και στην επιτροπή, αφορά στο άρθρο 21. Αναφέρεται στη συγ-
χώνευση της Εταιρείας Τουριστικών Ακινήτων µε τα Ολυµπιακά
Ακίνητα. Συγκροτείται ένας νέος φορέας. ∆εν είναι εκεί η δια-
φωνία µου. ∆εν είναι στο στόχο για την καλύτερη αξιοποίηση της
δηµόσιας υπηρεσίας, που υποτίθεται ότι υπηρετείται µε αυτήν
τη διάταξη. Συµφωνώ και µ‘ αυτό. ∆ιαφωνώ, όµως, µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 21, όπου αναφέρει ότι ο καινούργιος φο-
ρέας, που προκύπτει, δεν υπάγεται στις διατάξεις του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. ∆εν µπορεί ένας φορέας που διαχειρίζεται κρα-
τική δηµόσια περιουσία να µην είναι δηµόσιος. Κι εδώ εκφράζω
τη διαφωνία µου.

Θέλω να κάνω µερικές παρατηρήσεις ακόµα σε ορισµένες πα-
ραλείψεις που θεωρώ ότι δεν ρυθµίζονται µε το νοµοσχέδιο, που
είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού.
Κατ’ αρχάς είναι η παράγραφος 1 στο άρθρο 11 που αναφέρεται
στην παράταση της σύµβασης των υπηρετούντων υπαλλήλων
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µέχρι 31/12 του τρέχοντος
έτους. Νοµίζω ότι η δικαιολογία της παράτασης αναφέρεται σε
ανειληµµένες υποχρεώσεις. Τους χρειαζόµαστε και τους κρα-
τάµε.

Όµως, θα υπάρχουν και µεταγενέστερες ανειληµµένες υπο-
χρεώσεις στο µέλλον. Είναι Μεσογειακοί Αγώνες και αυτοί οι άν-
θρωποι χρειάζονται. Θα παραταθεί ούτως ή άλλως η σύµβασή
τους. Εποµένως γιατί δεν γίνεται µια ρύθµιση τώρα, κύριε
Υπουργέ, και να τελειώσει το ζήτηµα; Εγώ πιστεύω ότι θα επα-
νέλθετε. Ας τελειώσει το ζήτηµα να µην υπάρξει και η αγωνία
αυτών των ανθρώπων, γιατί στις δύσκολες µέρες που ζούµε είναι
ένα τεράστιο θέµα η ανασφάλεια του καθενός που έχει µία οικο-
γένεια, που έχει ανάγκες, να ξέρει πως θα τις διαχειριστεί.

Ακόµα στο ίδιο άρθρο 11 στην επόµενη παράγραφο υπάρχει
µία ρύθµιση που αφορά την αναγνώριση της προϋπηρεσίας
υπαλλήλων που υπηρετούν σήµερα µε συµβάσεις αορίστου χρό-
νου και µονίµων υπαλλήλων οι οποίοι προσλήφθηκαν µε το ΑΣΕΠ
το 2003 και κάποιοι κατετάγησαν σε προσωποπαγείς θέσεις το
2002. Υπάρχουν τρεις υπάλληλοι που είναι µόνιµοι, οι οποίοι
είχαν προσληφθεί πριν το 2002. Για αυτούς που ρυθµίζει το
άρθρο 11 λέει ότι «αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία τους στη Γε-
νική Γραµµατεία Αθλητισµού πριν µονιµοποιηθούν», για τους
υπόλοιπους όχι. Γιατί αυτό το πράγµα; Νοµίζω ότι είναι άδικο και
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πρέπει να το δείτε και να το λάβετε υπ’όψιν σας.
Όπως και στο άρθρο 12 που αναφέρεται σε κάποια ευεργετή-

µατα που έχουν οι Ολυµπιονίκες αθλητές και τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, εξαιρείτε τους κωφούς. Το έχουν θέσει και άλλοι συ-
νάδελφοι. Υπάρχει ξεχωριστή Ολυµπιάδα των Κωφών. Έχει γίνει
µια παράλειψη νοµίζω και πρέπει να διορθωθεί.

Ακόµα ένα ζήτηµα που δεν ρυθµίζεται από το νόµο, ίσως δεν
είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και
Τουρισµού, είναι συναρµοδιότητα και µε τον Υπουργό –πλέον-
Προεδρίας, όπως ονοµάζεται. Οι διατάξεις των άρθρων 5 και 6
του π.δ. 164, που ρυθµίζουν το χρόνο εργασίας συµβασιούχων
σε διάφορους φορείς. Οι διατάξεις αυτές λένε ότι δεν µπορεί
ένας εργαζόµενος, συµβασιούχος να υπηρετήσει περισσότερο
από είκοσι τέσσερις µήνες στον ίδιο φορέα. ∆ηµιουργείται ένα
µεγάλο πρόβληµα σε πολλές κατηγορίες εργαζοµένων στο
Υπουργείο Πολιτισµού, στο επιστηµονικό προσωπικό, στους αρ-
χαιολόγους, στους συντηρητές, που εσείς γνωρίζετε πολύ κα-
λύτερα από µένα πόσο πολύτιµοι είναι και σας χρειάζονται, γιατί
έχουν τεχνογνωσία που δεν αποκτάται εύκολα.

Αλλά είναι και άλλες κατηγορίες. Θα σας πω ένα παράδειγµα
που το γνωρίζω εξ ιδίας πείρας, από το νοµό µου: οι νοσηλευτές,
για παράδειγµα. Είµαστε ένα νησί και δεν πάει άλλος, από άλλο
τόπο να υπηρετήσει µε µια οκτάµηνη σύµβαση. Ε, λοιπόν, αυτοί
που ήταν έκαναν το εικοσιτετράµηνο και δεν µπορεί να βρεθεί
άλλος. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να περάσει µια ρύθµιση οριστική,
να απαλειφθούν αυτές οι απαγορευτικές διατάξεις των άρθρων
5 και 6 του π.δ. 164 και να αφορούν όλες τις κατηγορίες των ερ-
γαζοµένων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βαρβαρίγο.
Το λόγο έχει τώρα η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Βουλευτής

Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Πολιτισµού και Τουρισµού είναι µία νοµοθετική πρωτοβουλία που
έρχεται να ρυθµίσει θέµατα του Υπουργείου σύµφωνα µε τις
αρχές της διαφάνειας, του δικαίου και της αποτελεσµατικότη-
τας.

Είναι ένα ρυθµιστικό νοµοσχέδιο για την τακτοποίηση έκτα-
κτων καταστάσεων που εκκρεµούσαν και αντιµετωπίζει σειρά θε-
µάτων από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και την ΕΡΤ, µέχρι
τα Ολυµπιακά Ακίνητα και τον τουρισµό. Αφ’ενός αποτελεί ένα
νοµοσχέδιο που σηµείο-σηµείο, βήµα-βήµα καταργεί πρακτικές
αλόγιστης σπάταλης σε ολόκληρο το φάσµα της πολιτιστικής και
τουριστικής ανάπτυξης της χώρας και αφ’ετέρου, εισάγει νέες
πρακτικές στη διαχείριση των οικονοµικών πόρων που προορί-
ζονταν για αυτόν τον τοµέα και καθιερώνει καινοτοµίες στην
άσκηση της πολιτικής για τον τουρισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
τακτοποιείται αρχικά ένα πλήθος εκκρεµοτήτων στο χώρο του
αθλητισµού, όπως αυτή των διοριστέων αθλητών. Με αυτήν τη
ρύθµιση δεν υποχρεούται ο εκάστοτε αθλητής που διακρίνεται
σε αθλητικά γεγονότα διεθνούς εµβέλειας και αποτελεί διαφή-
µιση και εκπρόσωπο της χώρας µας στο εξωτερικό, να διακόψει
την αθλητική του δραστηριότητα, προκειµένου να απολάβει τα
οφέλη που του ανταποδίδει η πολιτεία µας.

Επιπλέον, καταβάλλονται στους δικαιούχους οι οφειλές του
Εθνικού Συµβουλίου Καταπολέµησης του Ντόπινγκ από το 2008
µέχρι σήµερα, ενώ παρατείνεται µέχρι τη λήξη του έτους η σύµ-
βαση εργασίας των εργαζοµένων στη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού που είχαν αποσπαστεί από τον ΟΠΑΠ προ δεκαετίας. Το
ζήτηµα αυτό µάλιστα είναι γνωστό στους περισσότερους από
εµάς ως ένα τρανταχτό παράδειγµα εργασιακής οµηρίας, καθώς
χρόνια τώρα εργάζονται µε συµβάσεις µιας ηµέρας –αν είναι δυ-
νατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!- ενώ τους οφείλονται δε-
δουλευµένα περίπου οκτώ µηνών.

Είναι, λοιπόν, απαραίτητο, είναι επιτακτικό, κύριε Υπουργέ, να
δοθεί επιτέλους µια µόνιµη και οριστική λύση σ’ αυτά τα εντε-
λώς απαράδεκτα, σ’ αυτά τα τριτοκοσµικά πραγµατικά φαινό-

µενα. Ακούστηκε από πολλούς συναδέλφους η άποψη και η πρό-
ταση ότι θα µπορούσαν τουλάχιστον να διατεθούν στην οργα-
νωτική επιτροπή των Μεσογειακών Αγώνων και µέχρι τότε να έχει
δοθεί µια µόνιµη και οριστική λύση. Θεωρώ ότι αυτή η πρόταση
είναι εξαιρετικά ενδιαφέρουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µ’ αυτό το σχέδιο νόµου προω-
θούνται λύσεις για πολλά ακίνητα του δηµοσίου τα οποία παρέ-
µεναν αναξιοποίητα, τα περισσότερα δε εξ αυτών µε κάποιες
µελέτες που για χρόνια παρέµεναν σε κάποια γραφεία ή πολλές
ακόµη φορές στη φαντασία υψηλά ιστάµενων δηµόσιων λει-
τουργών. Έτσι, λοιπόν, αυτά τα κτήρια αργοσβήνανε δαπανώ-
ντας πολλές φορές πολύτιµα ποσά από τα δηµόσια ταµεία για
τη συντήρησή τους.

Πιο συγκεκριµένα, µε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου προ-
βλέπεται η επέκταση της χρήσης του ∆ιεθνούς Κέντρου Ραδιο-
τηλεόρασης στο Μαρούσι, το οποίο σηµειωτέον προοριζόταν να
στεγάσει το Μουσείο Ελληνικών Ολυµπιακών Αγώνων και το
Μουσείο Παγκόσµιου Κλασικού Αθλητισµού για τη στέγαση µου-
σείου, γραφείων, υπηρεσιών διοίκησης και πολυλειτουργικών
χώρων άθλησης και υγιεινής. Επιπλέον, προβλέπεται η επέκταση
των αθλητικών χρήσεων της ολυµπιακής εγκατάστασης κανόε-
καγιάκ και στον περιβάλλοντα χώρο της, ενώ µεταβιβάζονται
στην εταιρεία «τουριστικά ακίνητα α.ε.» οι αρµοδιότητες της δια-
χείρισης των Ολυµπιακών Ακινήτων, τα οποία συνιστούν µέρος
του δηµόσιου πλούτου και τα οποία ξεκίνησαν για µια συγκεκρι-
µένη χρήση βραχυπρόθεσµα και οδηγήθηκαν στην εγκατάλειψη
και τη σαπίλα κυριολεκτικώς µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθε-
σµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ωστόσο µ’ αυτό το σχέδιο
νόµου, όπως προείπα, διορθώνονται και πολλά κακώς κείµενα,
τα οποία προκαλούσαν τόσο την αντίδραση της κοινής γνώµης,
όσο και πολλών από εµάς εντός του Κοινοβουλίου. Και αναφέ-
ροµαι κυρίως στην ΕΡΤ για την οποία τόσο εγώ, όσο και πολλοί
συνάδελφοι είχαµε αντιδράσει σφοδρά για την κατάσταση που
επικρατούσε µε όλη αυτήν την αδιαφάνεια, µε τις προκλητικές
αµοιβές ορισµένων στελεχών και δηµοσιογράφων και µε το γε-
νικότερο πλαίσιο λειτουργίας της. Έτσι, πλέον ορίζεται το δια-
κριτό των ρόλων του διευθύνοντα συµβούλου και του προέδρου
στην ΕΡΤ, όπως σε κάθε άλλη σοβαρή εταιρεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακάτω θα ήθελα να παρα-
θέσω κάποια στοιχεία προς απάντηση κάποιων συναδέλφων από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Γιατί όποιος έριξε µια µατιά στον
προϋπολογισµό της ΕΡΤ για το 2010 και τον συνέκρινε µ’ αυτόν
του 2009 έµεινε πραγµατικά µε το στόµα ανοικτό µε τη σπατάλη
και την αλόγιστη δαπάνη των προηγούµενων ετών.

Παραθέτω ενδεικτικά: Πρώτον, το 2009 για δύο εντεταλµένους
συµβούλους δόθηκαν 29.300.000 ευρώ. ∆εύτερον, τον Ιούλιο του
2009 υπήρχαν στην ΕΡΤ δώδεκα ειδικοί σύµβουλοι για τους οποί-
ους δόθηκαν 83.625.000 ευρώ ως αµοιβές, ενώ –µόνο και µόνο
για σύγκριση- τον Ιούλιο του 2010 δόθηκαν 7.964 ευρώ για την
παροχή υπηρεσιών από δύο ειδικούς συµβούλους. Τρίτον, σα-
ράντα δύο εργαζόµενοι στην ΕΡΤ έπαιρναν το 2009 πάνω από
5.856 ευρώ το µήνα, ενώ το 2010 κανένας εργαζόµενος δεν πλη-
ρώνεται πάνω από 5.856 ευρώ. Τέταρτον, για τη Eurovision θα
χαλάσει 680.000 ευρώ, ενώ το 2009 το ποσό που δόθηκε ήταν
πάνω 1.311.000 ευρώ.

Κύριε Υπουργέ, ωστόσο σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω
ξεκάθαρη την ένστασή µου όσον αφορά την εξαίρεση του διευ-
θύνοντος συµβούλου και των γενικών διευθυντών από το πλα-
φόν των ανώτατων αµοιβών που ισχύουν στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, κυρίως µάλιστα όταν η συντριπτική πλειοψηφία των ερ-
γαζοµένων στην ΕΡΤ αµείβονται µε µέσο όρο 1200 ευρώ το µήνα.
Ο ορισµός των αµοιβών τους µε κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού κατά παρέκκλιση από
κάθε άλλη διάταξη εµένα προσωπικά δεν µε καλύπτει και πραγ-
µατικά θα ήθελα να ακούσω µια σαφή απάντηση για τα αίτια
αυτής της απόφασης και αυτής της εξαίρεσης.

Και επιτρέψτε µου να προτρέξω και να επισηµάνω ότι η απά-
ντηση µε το πλαφόν που ίσχυε µέχρι σήµερα ότι οι άνθρωποι της
αγοράς είναι απρόθυµοι να στελεχώσουν την ΕΡΤ εµένα προ-
σωπικά δεν µε καλύπτει. Είµαι κάτι παραπάνω από βέβαιη, κύριε
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Υπουργέ, ότι υπάρχουν εκατοντάδες, αν όχι χιλιάδες νέοι άν-
θρωποι µε αράδες πτυχίων και εργασιακή εµπειρία εκεί έξω οι
οποίοι θα έδιναν όλη τους την ψυχή, όλη τους τη δηµιουργικό-
τητα και την επινοητικότητα για τη µισή αµοιβή από αυτήν που
προβλέπει το ανώτατο πλαφόν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
και επιπροσθέτως, θα έδιναν τη φρεσκάδα τους, θα έδιναν τα
νιάτα τους σε µια κατά κοινή οµολογία γερασµένη δηµόσια τη-
λεόραση. Συνεπώς αντιπροτείνω να ισχύσει το ανώτατο πλαφόν
και για τους διευθυντές της ΕΡΤ.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να συγ-
χαρώ την ηγεσία του Υπουργείου που προβλέπει τη ρύθµιση για
την αποζηµίωση των τουριστών µέχρι του ποσού των 100 ευρώ
στην περίπτωση που απεργίες ή φυσικές καταστροφές κατα-
στήσουν αδύνατη την αναχώρησή τους από την Ελλάδα, κάτι
που δυστυχώς είδαµε να επαναλαµβάνεται πολλές φορές αυτό
το καλοκαίρι και πραγµατικά διέσυρε την εικόνα της χώρας µας
στο εξωτερικό. Χωρίς καµµία αµφιβολία η ρύθµιση αυτή θα αµ-
βλύνει πιθανές κακές εντυπώσεις εκείνων που εγκλωβίστηκαν
στην Ελλάδα ξεµένοντας είτε από βενζίνη είτε λόγω του χάους
στα λιµάνια που δηµιούργησαν οι απεργίες δίκαιες και µη, ενώ
δίνει την εικόνα ενός κράτους υπεύθυνου και οργανωµένου. Είναι
µια ρύθµιση η οποία σηµειωτέον είµαστε το πρώτο κράτος το
οποίο την καθιερώνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ρυθµιστικό αυτό νοµοσχέδιο
επιφέρει λύσεις σε µια σειρά ζητηµάτων που µας παρέδωσε η
προηγούµενη κυβέρνηση µετά την άτακτη φυγή της. Οφείλουµε
όλοι να συµβάλουµε περαιτέρω, ώστε να µην επαναληφθούν φαι-
νόµενα κακοδιοίκησης, φαινόµενα κακοδιαχείρισης, όπως το
πρόσφατο κραυγαλέο παράδειγµα της ΕΡΤ. Είναι ζωτικό ζήτηµα
για τη χώρα µας να διαφυλάξουµε τόσο τον τουρισµό και τον πο-
λιτισµό µας, όσο και να σταµατήσουµε επιτέλους µια και καλή να
προκαλούµε τον ελληνικό λαό, ο οποίος δοκιµάζεται στην καθη-
µερινότητά του.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Γιαννακοπούλου.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στην Κα-
βάλα, κ. Σάββας Εµινίδης.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
τις τελευταίες ηµέρες ακούω και από τους εκπροσώπους όλων
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης αλλά και από ΜΜΕ να λέγεται
ότι στα Υπουργεία λόγω ανασχηµατισµού σηκώσανε τα χέρια και
δεν δουλεύουν. Για όσους ισχυρίζονται κάτι τέτοιο δυο πράγ-
µατα µπορεί να συµβαίνουν: Ή λένε συνειδητά ψέµατα ή βρί-
σκονται εκτός τόπου και χρόνου. Οι ρυθµοί της τωρινής Κυβέ-
ρνησης δεν επιδέχονται καµµία σύγκριση µε την προηγούµενη
κυβέρνηση των χαλαρών ρυθµών, των µονίµων διακοπών στη Ρα-
φήνα και του κλεισίµατος της Βουλής το Μάιο. Και αποδεικνύε-
ται και εδώ στη Βουλή κάθε εβδοµάδα µε τα νοµοσχέδια, κάθε
µέρα µε το νοµοθετικό έργο που υπάρχει στο Κοινοβούλιο. Ο
ανασχηµατισµός, λοιπόν, που ανακοινώθηκε όχι µόνο δεν θα κα-
θυστερήσει το κυβερνητικό έργο, αλλά αντίθετα θα το επιταχύ-
νει και θα βελτιώσει την αποτελεσµατικότητά του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα ρυθµίζει εκκρεµότητες του παρελθόντος και επιλύει προ-
βλήµατα που κληρονοµήσαµε από τις προηγούµενες ηγεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού, µη εξαιρουµένου του κ. Σαµαρά, σηµε-
ρινού προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας. Μετά την κατάργηση
του ειδικού λογαριασµού το Νοέµβριο του 2008 που έγινε, θυ-
µίζω, ως συνέπεια του πρώην γενικού γραµµατέα του Υπουρ-
γείου, έµειναν απλήρωτες διάφορες δαπάνες, όπως η µισθο-
δοσία και τα λειτουργικά έξοδα των δειγµατοληπτών του Εθνι-
κού Συµβουλίου Καταπολέµησης του Ντόπινγκ, η µισθοδοσία
συµβασιούχων που εργάστηκαν σε διάφορες υπηρεσίες του
Υπουργείου καθώς και νοίκια κτηρίων που µισθώνει το Υπουρ-
γείο.

Πρόκειται για ακόµη έναν απλήρωτο λογαριασµό που παρέ-
δωσε η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, περίπου 10.000.000
συν 1.000.000 για ενοίκια. Όλα αυτά ρυθµίζονται µε το νοµο-
σχέδιο.

Βέβαια, θα ήθελα εδώ να πω ότι υπάρχει ένα πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ, µε την απόσπαση στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
εξήντα οκτώ εργαζόµενων που προσλήφθηκαν από την ΟΠΑΠ
ΑΕ µε συµβάσεις µίας ηµέρας. Το ζήτηµα αυτό αντιµετωπίζεται
προσωρινά µε την παράταση µέχρι 31 ∆εκεµβρίου του 2010.
Πρέπει να υπάρξει µία επιπλέον παράταση, έως τις 31-12-2013,
καθώς το έµπειρο αυτό πλέον προσωπικό είναι απαραίτητο για
την προετοιµασία των Μεσογειακών Αγώνων.

Θέλω να πω εδώ ότι όπως, όταν ήµουν Βουλευτής της Αντι-
πολίτευσης, υπέγραφα τροπολογίες γι’ αυτούς τους ανθρώπους,
έτσι πολύ καλά ξέρετε ότι περίπου τριάντα πέντε Βουλευτές της
Συµπολίτευσης καταθέσαµε τροπολογία για να ρυθµιστεί αυτό
το θέµα και θα παρακαλούσα να την κάνετε αποδεκτή.

Επίσης, µέχρι το τέλος του 2010 παρατείνεται η σύµβαση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου του προσωπικού της Ειδικής Υπηρεσίας
∆ηµοσίων Έργων, προκειµένου να αξιοποιηθεί η εµπειρία του
προσωπικού αυτού στα Ολυµπιακά έργα και στην τέλεση Μεσο-
γειακών Αγώνων, ενώ στη συνέχεια η Υπηρεσία θα στελεχωθεί
µέσω του ΑΣΕΠ.

Ρυθµίζεται επίσης το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε µε το ν.
3812/2009 για τους αθλητές, αθλητές µε µεγάλες διακρίσεις,
που τους επέβαλλε ως προϋπόθεση για το διορισµό τους την
εγκατάλειψη του αθλητισµού. Είχαν παρουσιαστεί φαινόµενα συ-
χνής απουσίας από τα υπηρεσιακά καθήκοντα προκειµένου να
συµµετάσχουν σε αγώνες και προπονήσεις.

Πλέον, µε τη ρύθµιση που γίνεται, όσοι από τους αθλητές µπο-
ρούν και επιθυµούν να συνεχίσουν την αγωνιστική τους δραστη-
ριότητα µετά από διορισµό τους εκτός του ωραρίου εργασίας
τους, ενώ για τις περιπτώσεις εν ενεργεία διεθνών αθλητών δί-
νεται η δυνατότητα λήψης άδειας άνευ αποδοχών.

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω και κάτι προσωπικό που έζησα όλο
αυτό το διάστηµα. Όταν ξεκίνησε η συζήτηση της ρύθµισης ο
τότε οµοσπονδιακός προπονητής στίβου Κώστας Σπανίδης,
ασκούσε µεγάλη πίεση να ψηφιστεί γρήγορα για να πάρει τους
αθλητές στους µεγάλους αγώνες. ∆υστυχώς, όπως ξέρετε,
αυτός ο άνθρωπος κηδεύτηκε σήµερα και πραγµατικά ήταν µε-
γάλη απώλεια για τον αθλητισµό της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επαναλάβω κάποιες παρατηρή-
σεις που έκανα και στην επιτροπή και θα παρακαλούσα για µια
απάντηση στην τοποθέτησή σας, ιδιαίτερα για το θέµα της πα-
ράλειψης της αναφοράς -εκτός από τους Ολυµπιονίκες και τους
Παραολουµπιονίκες- στους κωφούς αθλητές που αγωνίζονται σε
µια ξεχωριστή Ολυµπιάδα, αναγνωρισµένη από τη ∆ιεθνή Ολυ-
µπιακή Επιτροπή.

Πιστεύω ότι υπάρχει ευαισθησία από όλους µας, ιδιαίτερα
όταν όλες οι πτέρυγες συµφώνησαν. Μάλιστα, και ο Υφυπουρ-
γός, όταν του καταθέσαµε νοµοτεχνική βελτίωση, την αποδέ-
χτηκε και είπε ότι θα ρυθµιστεί στην Ολοµέλεια. Πιστεύω ότι θα
το λύσουµε και αυτό το θέµα, γιατί όλοι έχουµε ευαισθησία και
σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.

Όσον αφορά την αµοιβή του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου και των
∆ιευθυντών της ΕΡΤ, κατά παρέκκλιση, προσωπική µου άποψη
είναι ότι δεν πρέπει να υπερβαίνει το ανώτερο πλαφόν που έχει
θεσπιστεί για όλους, ειδικά µάλιστα για τους Γενικούς ∆ιευθυ-
ντές, που πρέπει να χρησιµοποιηθούν µέσα από την ΕΡΤ γιατί
έχουν εµπειρία. Επειδή υπάρχουν µερικές νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις γι’ αυτό το άρθρο, θα ήθελα να πείτε ξεκάθαρα αν αυτή η
βελτίωση σηµαίνει αυτό ακριβώς το πράγµα.

Σχετικά µε το ΕΣΚΑΝ, λύνεται το θέµα πρόσκαιρα. Πληρώνο-
νται οι άνθρωποι, αλλά θα ήθελα να σας ακούσω να δεσµευτείτε,
όπως το έκανε ο Υφυπουργός στην Επιτροπή, ότι θα υπάρξει νο-
µοσχέδιο που θα µετατρέπει το ΕΣΚΑΝ σε φορέα, ώστε να προ-
βλέπονται τα πάντα για το ντόπινγκ, γιατί είναι µάστιγα και για
να µην επαναλάβουµε ζητήµατα, όπως µε τους δειγµατολήπτες
του ντόπινγκ.

Τέλος, όσον αφορά την κατάργηση της εταιρείας «Ολυµπιακά
Ακίνητα», συµφωνώ µε τη συγχώνευση στην «Εταιρεία Τουριστι-
κής Ανάπτυξης». Είναι πολύ θετική για τη λειτουργία και τη µεί-
ωση των δαπανών η ύπαρξη µιας µόνο εταιρείας στο ίδιο
Υπουργείο, που θα διαχειρίζεται η δηµόσια υπηρεσία. Η διαφω-
νία µου αφορά φυσικά την παράγραφο που λέει ότι η νέα εται-
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ρεία, η ΕΤΑ, δεν θα υπάγεται στις διατάξεις που αφορούν τον
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

∆ηµιουργείται και σ’ εµένα, αλλά και σε πολλούς συναδέλφους
από ό,τι άκουσα –και Συµπολίτευσης και Αντιπολίτευσης- η απο-
ρία πώς είναι δυνατόν µία εταιρεία που δεν είναι στον έλεγχο του
δηµοσίου πλέον, να διαχειρίζεται περιουσία του δηµοσίου. ∆ια-
φώνησα και είµαι πολύ ξεκάθαρος σ’ αυτό το θέµα. Θα επιθυ-
µούσα µια εξήγηση από εσάς για το πώς θα διασφαλίσουµε τα
συµφέροντα του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδίως της Αντιπολίτευσης, µην
περιµένετε να δείτε εξαιτίας του ανασχηµατισµού –όπως είπα και
στην αρχή της οµιλίας µου- επιβράδυνση ή καθυστέρηση στο νο-
µοθετικό έργο και στη λειτουργία της Κυβέρνησης.

∆εν υπάρχει περίοδος προσαρµογής και όπως προβλέπει και
το νοµοσχέδιο για τους αθλητές, που µπαίνουν στο δηµόσιο και
δεν σταµατούν να τρέχουν, έτσι και η Κυβέρνηση δεν σταµατά
ούτε το τρέξιµο ούτε τον αγώνα της για µια νέα Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Εµινίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Επικρατείας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Καζάκος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θέλω να επαναλαµβάνω, άλλωστε σχολιάστηκαν αρκετά

οι δηλώσεις των εκπροσώπων του ΛΑΟΣ, αλλά θέλω να πω ότι µε
ενθουσίασε η πρόταση που έκανε ο συµπαθής συνάδελφος κ.
Γεωργιάδης.

Είναι σαν το αυγό του Κολόµβου. Ποιος κοινός νους χρειά-
στηκε για να προτείνει τόσο απλή και άµεση λύση για το σοβα-
ρότερο πρόβληµα της κοινωνίας, τις αναταραχές, τις διεκδική-
σεις, τις διαδηλώσεις, τις απεργίες. Είδατε; Μια µονοκοντυλιά!
Είναι τόσο απλό το πράγµα!

∆ιαλύουµε τα Σωµατεία, καταργούµε τις απεργίες σε µια
νύχτα, διαλύουµε τα κόµµατα, κάνουµε δηλαδή µία µικρή δικτα-
τοριούλα, µε συµπαθείς στρατιωτικούς κατά προτίµηση και το
θέµα έληξε αυτοµάτως! Νοµίζω ότι πρέπει να την προσέξουµε
την πρόταση και η Κυβέρνηση µπορεί να πάρει µέτρα, αν θέλει
να την εφαρµόσει. ∆εν θα είναι, άλλωστε, χειρότερα µέτρα από
όλα όσα έχουν παρθεί µέχρι τώρα εναντίον του ελληνικού λαού.

Αναφορικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, θέλω να σηµει-
ώσω κάτι που είπε ο αγαπητός µου συνάδελφος –πολλαπλώς συ-
νάδελφος- ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, που νοµίζω ότι είναι
λάθος και µπορεί να θεωρηθεί και ατόπηµα. Ζωγράφισε µε τα
µελανότερα χρώµατα τη µέχρι σήµερα κατάσταση που επικρατεί
σ’ αυτό το «καταραµένο ίδρυµα» που λέγεται Υπουργείο Πολιτι-
σµού. Και τι δεν είπε! Κακοδιοίκηση, κακοδιαχείριση, διασπάθιση
του δηµοσίου χρήµατος, διαφθορά, δυσλειτουργίες, αγκυλώ-
σεις. Τώρα θέλει να µας πείσει ότι µε τα νέα πρόσωπα που έχουν
αναλάβει την ευθύνη του Υπουργείου, θα λυθούν όλα τα ζητή-
µατα.

Τα νέα πρόσωπα είναι νέα πρόσωπα και τα βλέπουµε. Ο κύ-
ριος Υπουργός έχει ένα χρόνο και στα Υπουργεία παλιώνουν
γρήγορα οι άνθρωποι και γερνάνε πολύ γρήγορα. Ο κ. Νικητιά-
δης είναι νέος, πράγµατι. Θέλω να πω ότι δεν υπάρχει ίχνος αµ-
φιβολίας και αµφισβήτησης των προσόντων, της καλλιέργειας,
της εξυπνάδας, των καλών προθέσεων για κανένα πρόσωπο.
Όµως δεν είναι θέµα προσώπων. Παρακολουθώντας τριάντα
πέντε χρόνια τώρα την ιστορία αυτού του ιδρύµατος –σαράντα
χρόνια από τότε που το ίδρυσε η χούντα- βλέπουµε ότι, παρά τις
εναλλαγές των προσώπων και στα άλλα Υπουργεία, για όλους
τους µεγάλους θεσµούς της Πολιτείας που εποπτεύονται από τα
Υπουργεία τα πράγµατα πάνε από το κακό στο χειρότερο, µε
αποτέλεσµα την κατάντια της ελληνικής κοινωνίας σήµερα, το
χάλι µας.

Αυτό δεν οφείλεται ούτε στην κακότητα των πολιτών της
χώρας ούτε στη διεθνή οικονοµική κρίση. Οφείλεται ξεκάθαρα
στην πολιτική που εφαρµόζεται µέχρι σήµερα. Αν αυτή δεν αλ-
λάξει, τα πρόσωπα δεν µπορούν να κάνουν τίποτα, δεν µπορούν
να προσφέρουν τίποτα, παρά µόνο ρυθµίσεις, το να ανακατεύ-
ουν τα καταστατικά και να αναµοχλεύουν εκεί γενικούς διευθυ-

ντές, διευθύνοντες συµβούλους, προέδρους κ.λπ.. Όµως η
ουσία παραµένει η ίδια. Όλοι οι τοµείς ευθύνης του Υπουργείου
αυτού πάνε από το κακό στο χειρότερο. Εγώ δεν είµαι ούτε µη-
δενιστής ούτε απαισιόδοξος. Είµαι πολύ αισιόδοξος µάλιστα,
από επαγγελµατική διαστροφή. Όµως έχει στους τοµείς ευθύ-
νης του τεράστιους χώρους που θα µπορούσε ο καθένας να έχει
ένα Υπουργείο, όπως είναι: η Αρχαιολογία, τα γράµµατα και οι
τέχνες –ένα κοµµάτι του πολιτισµού-, τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, η ΕΡΤ. Τώρα έχει και τον τουρισµό. Άλλο τεράστιο θέµα!
∆εν φταίει ούτε η χρηµατοδότηση, που είναι µηδαµινή -είναι ο
«φτωχός συγγενής» του προϋπολογισµού- ούτε οι ικανότητες
των προσώπων.

Να τα πάρουµε ένα-ένα. Θα πω δύο κουβέντες για το καθένα.
Αν δούµε την εικόνα όσον αφορά την αρχαιολογία, που υποτίθε-
ται ότι είναι το µεγάλο κεφάλαιο του τόπου µας, η αρχαία κλη-
ρονοµιά, όπως τη λέµε ή τα στρατηγικά πλεονεκτήµατα ή όπως
αλλιώς µπορούµε να τα χαρακτηρίσουµε, τι να πει κανείς; Εκτός
βέβαια από ορισµένους χώρους που προσελκύουν πλήθη τουρι-
στών και φυλάσσονται και κάπως λειτουργούν. Αν και υπολει-
τουργούν και αυτοί. Η Ελλάδα ολόκληρη όµως είναι αρχαιο-
λογικός χώρος και οι ανασκαφές είναι σ’ όλη τη χώρα. ∆εν υπάρ-
χει κοµµατάκι της χώρας που να µην ανασκάπτεται και να µην
βρίσκουν πολύτιµα αντικείµενα της κληρονοµιάς µας µέσα. Οι
περισσότεροι χώροι, λοιπόν, είναι αφύλακτοι. Οι ανασκαφές µέ-
νουν στη µέση ελλείψει πιστώσεων. Το προσωπικό είναι ελλιπέ-
στατο, λείπουν φύλακες. Και τα περισσότερα είναι εγκαταλε-
λειµµένα. Μπορεί ο καθένας να πάει τη νύχτα και να πάρει κάτι,
να το πάει στο σπίτι του. Είναι αφύλακτα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Όσον αφορά τα γράµµατα και τις τέχνες, το παρέρχοµαι αµέ-
σως γιατί είναι σκοτεινή υπόθεση και πονάει. Ξέρετε, η ελληνική
πολιτεία –θέλω να την χαρακτηρίσω τώρα και δεν ξέρω αν πρέ-
πει- φέρεται σαν µία µυξοπάρθενος κόρη. Έχει βαθιά άγνοια –η
πολιτεία, όχι τα πρόσωπα- γι’ αυτό το φαινόµενο που λέµε «πο-
λιτισµό» -ό,τι εννοεί ο καθένας- αυτό το τεράστιο πράγµα που
καταλαµβάνει ολόκληρη τη ζωή µας, και αυτή η άγνοια δηµιουρ-
γεί φόβο, τρόµο. Η πρώτη αντίδραση είναι αδιαφορία, η οποία
µπορεί να φθάσει µέχρι την πλήρη εχθρότητα. Και αυτό διαπι-
στώνουµε συνεχώς. Έτσι διαχέεται µέσα στην κοινωνία µία αντί-
ληψη ότι όπου το κράτος, η πολιτεία µας βάλει το χέρι της
χορτάρι δεν φυτρώνει -γίνεται «σαν του πικραµένου την αυλή»,
που λέει ο ποιητής- κι είµαστε ευχαριστηµένοι όταν µερικούς χώ-
ρους τους αφήνει στο περιθώριο, δεν τους προσέχει.

Για την ΕΡΤ τι να πει κανείς; Ακούσαµε τους εκπροσώπους των
συνδικαλιστικών οργανώσεων που δεν πρόσκεινται καθόλου στο
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Λένε πράγµατα που «σου σηκώνεται η
τρίχα». Καταγγέλλουν εγκληµατικές ενέργειες. Έλεγε ο Πρόε-
δρος εκεί πέρα ότι του έχουν κάνει διακόσιες µηνύσεις, τα δικα-
στήρια τον απαλλάσσουν µεν, αλλά οι καταγγελίες του µένουν,
χωρίς να µπορεί κανείς να τις αρνηθεί, να τις κουνήσει. Φοβερά
ήταν αυτά που καταγγέλλει. Εµείς από το χώρο µου τα ζούµε
αυτά καθηµερινά, τα ξέρουµε. Όµως είναι άλλο πράγµα το να
λέγονται µε στοιχεία.

Τι θα γίνει τώρα µε τις αλλαγές του ∆ιοικητικού Συµβουλίου; Τι
θα γίνει µε το διευθύνοντα σύµβουλο και τον πρόεδρο; Η ουσία
της υπόθεσης, αυτό που είναι η κρατική τηλεόραση µέσα στην
ελληνική κοινωνία, είναι ένα θλιβερό γεγονός. Είπα και προχθές
στην επιτροπή ότι αν γίνει ένα γκάλοπ σ’ ένα εκατοµµύριο πολί-
τες, ουδείς θα βρεθεί να πει ότι πληρώνει ευχαρίστως αυτή την
αναγκαστική εισφορά µε το λογαριασµό της ∆ΕΗ. Είναι θλιβερό
το αποτέλεσµα, ελάχιστο. Και λένε όλοι: «ναι, αλλά προβάλλει
ντοκιµαντέρ». Ένας άνθρωπος µε µία κάµερα προβάλλει τα ντο-
κιµαντέρ του BBC. Και χάθηκε ο κόσµος! ∆εν είναι αυτό το θέµα.
Να µην αναφερθώ τώρα στις καταγγελίες που έκανε ο Σπύρος
Χαλβατζής για τον αποκλεισµό των κοµµουνιστών υποψηφίων.
Αυτό είναι κάτι που «βγάζει µάτι». Ούτε αυτό µπορεί να διορθω-
θεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πέρασε πολύ η ώρα. Με συγχωρείτε πάρα πολύ.
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Και ο τουρισµός είναι ένα τεράστιο κεφάλαιο. Αύριο θα δούµε
τα παραπέρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζάκο.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερου-

λάνος.
Κύριε Γερουλάνο, θα εξαντλήσετε όλο το χρόνο σας;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ελπίζω πως όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, έχετε το

λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): ∆εν ήµουν σίγουρος πώς θα έπρεπε να ξεκινήσω τη ση-
µερινή οµιλία, αλλά, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο
συνάδελφος κ. Καζάκος µου έδωσε µία πολύ καλή ευκαιρία, ανα-
φερόµενος στο Υπουργείο Πολιτισµού ως «ίδρυµα».

Κύριε Καζάκο, εσείς πιο πολύ απ’ όλους θα έπρεπε να γνωρί-
ζετε ότι µόνο ίδρυµα δεν είναι. Είναι ένας δηµόσιος οργανισµός,
ο οποίος θα έπρεπε να χαράσσει πολιτική. Αν έχει χρησιµοποιη-
θεί κατά καιρούς σαν ίδρυµα, αυτό συνέβη επειδή οι πρακτικές,
οι οποίες υπήρχαν στο Υπουργείο Πολιτισµού, ήταν περισσότερο
για να εξυπηρετεί µικροσυµφέροντα, µικρορουσφέτια κ.λπ. και
πολύ λιγότερο για να χαράσσει πολιτική για τον πολιτισµό -τώρα
και για τον τουρισµό-κ.ο.κ..

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Γι’ αυτό το φαινόµενο µίλησα κι
εγώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ακριβώς. Κι εκεί πρέπει να σας πω ότι αν θεωρούµε πως
µε αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθούµε να κλείσουµε µία περίοδο
πριν ανοίξει µία άλλη, είναι ακριβώς επειδή προσπαθούµε να
ακουµπήσουµε τα προβλήµατα τα οποία έχουν δηµιουργηθεί για
να δίνει το Υπουργείο Πολιτισµού -τώρα και Τουρισµού- µια ει-
κόνα όπως την έχετε περιγράψει, που ελπίζουµε να έχει µετατε-
θεί αυτό τον καιρό προς µία καλύτερη κατεύθυνση.

Πάρα πολύ σύντοµα θα φέρουµε στη Βουλή το νοµοσχέδιο για
τον κινηµατογράφο και νοµοσχέδιο για τον τουρισµό και εκεί θα
έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε για όλες αυτές τις ευκαιρίες
που έχει η Ελλάδα να αξιοποιήσει τον φυσικό πλούτο της, την
κληρονοµιά της, για να αναπτυχθεί στο µέλλον και για να δηµι-
ουργήσει, να δώσει ευκαιρίες σε νέους ανθρώπους.

Θα ήταν όµως πάρα πολύ δύσκολο να αρχίσουµε να µιλάµε
για το πώς το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού µπορεί να
γίνει ένας δηµόσιος οργανισµός χάραξης πολιτικής, αν µέσα στο
ίδιο το Υπουργείο οι πρακτικές, οι οποίες συνεχίζονταν ήταν
αυτές που µας έχουν φέρει στο σηµείο να πρέπει να έλθει ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο στη Βουλή, σε αυτήν ακριβώς την ανάγκη, την
ανάγκη δηλαδή να δώσουµε καθαρές και αποτελεσµατικές λύ-
σεις σε προβλήµατα τα οποία κληροδότησε στο παρελθόν το
Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού για να οικοδοµήσουµε ένα
καλύτερο µέλλον πάνω σε γερές βάσεις και γι’ αυτό το λόγο φέρ-
νουµε αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή.

Όλες οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου υπαγορεύονται από µία
γενική φιλοσοφία και θα ήθελα να είναι ο συνδετικός κρίκος, του-
λάχιστον σε ό,τι αφορά αυτά τα άρθρα και αυτό έχει να κάνει µε
τη διαφάνεια, τη λογοδοσία, την αξιοκρατία, την οποία θα θέ-
λαµε να εµπνεύσουµε στο Υπουργείο, αλλά και σε όλους τους
εποπτευόµενους φορείς. Και αν θέλετε, αυτός είναι και ο συνε-
κτικός κρίκος όλων αυτών των άρθρων που βάζουν σε µία τάξη
στο παρελθόν, για να προχωρήσουµε µπροστά και να γίνουν όλα
αυτά τα περιουσιακά στοιχεία και τα θετικά στοιχεία που έχει το
Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού, για να µπορέσει να γίνει
και το ίδιο το Υπουργείο αυτό το οποίο θα έπρεπε να είναι.

Άρα, θα έλεγα ότι υπό αυτήν την έννοια είναι µία συνολική πα-
ρέµβαση σε όλους τους τοµείς της αρµοδιότητάς µας, για να
µπορέσουµε να κάνουµε πράξη αυτά τα οποία έχουµε υποσχε-
θεί.

Αν έβαζα τρεις γενικές ενότητες σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι
το νοµοσχέδιο που µεταρρυθµίζει τη διοικητική δοµή δύο πολύ
µεγάλων και σηµαντικών οργανισµών, της ΕΡΤ και του ΕΟΤ, που
δίνει λύσεις σε προβλήµατα τα οποία είχαν δηµιουργηθεί από

τον ειδικό λογαριασµό και αντιµετωπίζονται διάφορα θέµατα
αξιοποίησης των ολυµπιακών ακινήτων, το οποίο είναι ένα περι-
ουσιακό στοιχείο, όπου πολλούς από εσάς έχω ακούσει να φέρ-
νετε στη Βουλή ως ένα παράδειγµα για το πώς µπορεί τα
περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου να γίνουν πηγή πλούτου για
τη χώρα.

Αν όµως υπάρχει ένα θέµα γύρω από το οποίο ξεκίνησε αυτό
το νοµοσχέδιο, εάν υπάρχει ένα πρόβληµα το οποίο καλείται να
δώσει λύση, ή τουλάχιστον να δώσει το χρόνο για να βρεθεί µία
πιο εποικοδοµητική λύση, αυτό είναι το θέµα των εργασιακών
σχέσεων στο Υπουργείο.

Όσοι µε έχετε ακούσει από εδώ να µιλάω στη Βουλή, γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι το Υπουργείο Πολιτισµού, Τουρισµού και όλοι
οι εποπτευόµενοι φορείς έχουµε πάρα πολύ µεγάλα εργασιακά
προβλήµατα, τα οποία ζητούν λύση. Έχετε αναφέρει κάποια από
αυτά. Οι συµβασιούχοι της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
είναι ένα πάρα πολύ καλό παράδειγµα. Το εικοσιτετράµηνο των
αρχαιολόγων είναι επίσης ένα πάρα πολύ καλό παράδειγµα. Οι
συµβασιούχοι του Υπουργείου Πολιτισµού και οι συµβασιούχοι
της ΕΡΤ, πάρα πολλοί εκ των οποίων δεν έχουν σήµερα δουλειά,
είναι άλλο ένα παράδειγµα αυτών των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζουµε εκεί.

Έχουµε πει το εξής: ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο ή µάλλον
δεν ξέρουµε κανέναν άλλο οργανισµό στον κόσµο, ο οποίος να
προσλαµβάνει ανθρώπους, να τους εκπαιδεύει, να τους φέρνει σ’
ένα επίπεδο γνώσης πολύ καλύτερο ενδεχοµένως και από αυτό
που µπορείς να πάρεις µέσα από ένα πανεπιστηµιακό πτυχίο και
µετά από λίγο καιρό να τους λέει ότι τώρα έληξε και πρέπει να
φύγετε από τη δουλειά. Αντίθετα, αυτό θεωρούµε ότι είναι µία
πηγή πλούτου για το ελληνικό δηµόσιο και προσπαθούµε να
βρούµε λύσεις, έτσι ώστε το δηµόσιο να µη χάσει τα µεγάλα πλε-
ονεκτήµατα που έχει έχοντας τέτοιο πλούτο µέσα στο ανθρώ-
πινο δυναµικό του.

Παρ’ όλα αυτά, από την πρώτη στιγµή αυτό που θέλαµε να κά-
νουµε είναι να βρούµε διαχρονικές λύσεις σε αυτά τα προβλή-
µατα. Μην ξεχνάτε ότι αυτά τα προβλήµατα δηµιουργήθηκαν
λόγω µίας φιλοσοφίας η οποία ήταν ρουσφετολογική, βόλευε
κόσµο. Ήταν µία φιλοσοφία όπου οι προσλήψεις ήταν ευκαιρια-
κές, καµµία φορά ως µία προεκλογική υπόσχεση.

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει περάσει δύο νοµοσχέδια, τα οποία
βάζουν πολύ αυστηρούς, αλλά δίκαιους κανόνες, µε τους οποί-
ους προσλαµβάνουν κόσµο στο δηµόσιο. Ο νόµος για το ΑΣΕΠ
είναι πάρα πολύ σηµαντικός. Είναι µία αυτοδέσµευση της Κυ-
βέρνησης ότι δεν θα προβεί σε τέτοιου είδους προσλήψεις στο
µέλλον. Οι κανόνες που έχουµε βάλει, η οικονοµική συγκυρία
που επιβάλει κάποιους περιορισµούς στη δυνατότητά µας να
προσλάβουµε κόσµο, όλα αυτά έχουν γίνει ακριβώς για να µην
επαναλάβουµε τα λάθη του παρελθόντος, τα οποία έχουν φέρει
την κατάσταση εδώ που είναι σήµερα, αδικώντας πάρα πολλούς
ανθρώπους ή καθιστώντας κάποιους ανθρώπους, όπως έχετε πε-
ριγράψει κι εσείς, δέσµιους προεκλογικών υποσχέσεων κ.ο.κ..

Άρα, η µακροπρόθεσµη λύση σε όλα αυτά τα προβλήµατα έρ-
χεται µε το νοµοσχέδιο που έχει ήδη ψηφίσει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση και αυτή πρέπει να είναι η βάση πάνω στην οποία κοιτάµε
όλα τα θέµατα που θέλουµε να λύσουµε.

Το λέω αυτό σε πλήρη γνώση αυτού που είπα πριν, ότι οι άν-
θρωποι που έχουν δουλέψει στο ελληνικό δηµόσιο, έχουν µάθει
αυτήν τη δουλειά, ξέρουν να αντιµετωπίζουν θέµατα. Ένα από
τα αγαπηµένα µου παραδείγµατα -και το λέω αρκετά συχνά- είναι
ότι έχεις έναν άνθρωπο που έµαθε δύο χρόνια να δουλεύει σε
έναν αρχαιολόγο το µάρµαρο και στο τέλος του λες, φύγε.
Μιλάω για τη γνώση αυτού του ανθρώπου. Εκτός από το γεγονός
ότι υπάρχει µία αδικία, ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο να βρει δου-
λειά οπουδήποτε αλλού ένας αρχαιολόγος µε τέτοια εµπειρία, η
γνώση του όµως είναι πάρα πολύ χρήσιµη για µας και θα έπρεπε
να βρούµε µία λύση σε αυτό.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν µπορούµε να κινηθούµε έξω
από το πλαίσιο στο οποίο βάλαµε. Μπορούµε να βρούµε εποι-
κοδοµητικές λύσεις και είµαστε σε συνεργασία και µε το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και µε το Υπουργείο Οικονοµικών για να βρούµε
διαχρονικές λύσεις γι’ αυτό το πρόβληµα, αλλά δεν µπορούµε
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να κινηθούµε έξω από το πλαίσιο που βάλαµε, το οποίο είναι ένα
πλαίσιο που θα εξασφαλίσει ότι στις µελλοντικές γενιές δεν θα
έχουµε οµάδες συµβασιούχων όπως έχουµε σήµερα.

Μία µεγάλη ενότητα που µας έχει φέρει αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η κατάργηση του ειδικού λογαριασµού. Αν θυµόσαστε τη
συγκυρία µέσα στην οποία καταργήθηκε ο ειδικός λογαριασµός,
ήταν πάρα πολύ ενδιαφέρουσα. Ήταν µία εποχή πολύ θυελλώ-
δης για την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τότε και είχαν ει-
πωθεί πάρα πολλά πράγµατα.

Προσωπικά, πρέπει να σας πω ότι ο ειδικός λογαριασµός είναι
απαραίτητος για τη λειτουργία ενός Υπουργείου και ειδικά ενός
Υπουργείου σαν το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού. ∆ια-
φωνώ απολύτως µε την κατάργηση του ειδικού λογαριασµού. Θα
σας εξηγήσω γιατί. Μπορώ να σας δώσω δύο παραδείγµατα:

Ένα παράδειγµα είναι οι σωστικές ανασκαφές που πρέπει να
γίνουν, οι οποίες χρειάζονται την άµεση κίνηση του Υπουργείου
Πολιτισµού και Τουρισµού, που καµµία φορά δεν είναι εύκολη
µέσα από τις διαδικασίες του Υπουργείου και η άλλη είναι υπο-
θέσεις, όπως της αρχαιοκαπηλίας, στην οποία µπορεί να χρεια-
στείς µικροκονδύλια για να κινηθείς µυστικά, αθόρυβα, για να
πιάσεις τους ενόχους, όπως κάναµε µε τους κούρους στο πρό-
σφατο παρελθόν.

Σήµερα που η Κυβέρνηση έχει πάλι περάσει το νοµοσχέδιο για
τις υπογραφές των Υπουργών στο διαδίκτυο εξασφαλίζεται ένα
καθεστώς διαφάνειας στο οποίο έναν ειδικό λογαριασµό δεν θα
τον έκανε a priori ένοχο. Και θεωρώ ότι το λάθος της κακής χρή-
σης του ειδικού λογαριασµού δεν θα έπρεπε να λυθεί µε ένα δεύ-
τερο λάθος, που είναι η κατάργησή του. Και αυτό έγινε παλαιό-
τερα.

Εάν θυµάστε, καταργήθηκε επειδή η χρήση του ειδικού λογα-
ριασµού -εκτός από τις αδιαφανείς διαδικασίες- έγινε και για να
προσλάβει υπαλλήλους, για να µισθώσει κτήρια, για να κάνει δη-
λαδή δράσεις, οι οποίες δεν έπρεπε να γίνουν µέσα από αυτές
τις διαδικασίες ποτέ, µε αποτέλεσµα σήµερα µε την κατάργηση
του ειδικού λογαριασµού να µην µπορούµε να πληρώσουµε
υπαλλήλους, να µην µπορούµε να πληρώσουµε ενοίκια, να µην
µπορούµε να κινηθούµε σαν Υπουργείο σε πάρα πολύ βασικές
λειτουργίες, τις οποίες θα έπρεπε να έχουµε το δικαίωµα να κά-
νουµε.

Σηµειωτέον, δεν είναι µόνο εκεί που έχουµε κάνει παρεµβά-
σεις για να εξασφαλίσουµε τη σωστή λειτουργία του Υπουρ-
γείου. Θα σας θυµίσω ότι πριν από λίγο καιρό στο Υπουργείο
εγκαινιάσαµε το Μητρώο Πολιτιστικών Φορέων, µε το οποίο γί-
νεται διάφανη η διαδικασία χρηµατοδότησης των φορέων που
ζητούν χρήµατα από το Υπουργείο.

Το λέω αυτό, γιατί εάν δείτε πως δίνονταν χρήµατα από τους
Υπουργούς παλαιότερα στους εποπτευόµενους φορείς και σε
φορείς οι οποίοι σχετίζονται µε τον πολιτισµό, όπως και µε τον
αθλητισµό, γνωρίζετε τις πρακτικές, γνωρίζετε τη ρουσφετολο-
γική αντίληψη που επικρατούσε σε όλα αυτά. Ο Υπουργός κρα-
τούσε το κλειδί του χρηµατοκιβωτίου και έδινε όπου ήθελε. Αυτό
δεν µπορεί να συνεχιστεί, εάν θες να κάνεις σχεδιασµό πολιτι-
κής για τον πολιτισµό, διότι εκ των πραγµάτων πιέζεσαι ως
Υπουργός να δώσεις στην πεπατηµένη. ∆ιότι εάν ζητήσει ένας
νέος άνθρωπος του θεάτρου χρήµατα, θα τον αφήσεις, για να
δώσεις στον Καζάκο, ο οποίος εάν σε καταγγείλει στις εφηµερί-
δες, ο λόγος του θα πιάσει τόπο.

Ναι, αλλά αυτός δεν µπορεί να είναι ο τρόπος µε τον οποίο µία
πολιτεία αποφασίζει τι είναι το µέλλον του ελληνικού πολιτισµού
και τι δεν είναι, γι’ αυτό λέµε ότι είτε είσαι ο Καζάκος είτε είσαι
ένας νέος ηθοποιός ο οποίος θέλει να χρηµατοδοτηθεί γι’ αυτό
που κάνει, έλα µε διαφανείς διαδικασίες και γράψου -και θα εξη-
γήσουµε γιατί δώσαµε λεφτά στον έναν ή στον άλλο- για να µπο-
ρείς να πάρεις χρήµατα από το Υπουργείο.

Οι Γάλλοι πριν από δύο χρόνια είπαν πολύ απλά: «Εµείς θα δώ-
σουµε χρήµατα µόνο για θέµατα που αφορούν µετανάστες».
Αυτή ήταν η πολιτική τους. Αυτό είπαν, αυτή ήταν η προτεραιό-
τητά τους και έδωσαν µόνο σε ανθρώπους που έκαναν αίτηση
για ένα συγκεκριµένο θέµα. Αυτό σηµαίνει να σχεδιάζεις. Τώρα
νοµίζω ότι είχαν επιλέξει την κρίση ως θεµατολογία για να χρη-
µατοδοτήσουν θέµατα τέχνης.

Πάω σε ένα άλλο θέµα, το οποίο µοιάζει να αναµόχλευσε λίγο
τα αίµατα και αυτό είναι ίσως καλό. Είναι το θέµα των απεργιών.
∆εν νοµίζω ότι θα έπρεπε ποτέ να δει κανείς το άρθρο που
έχουµε φέρει στη Βουλή ως µία αµφισβήτηση του δικαιώµατος
της απεργίας. Κανείς δεν αµφισβητεί το δικαίωµα της απεργίας.

Αυτό που λέµε είναι το εξής και το έχουµε πει πολλές φορές
σε συζητήσεις στη Βουλή: Η βία εκπέµπει κάτι λάθος για τη χώρα
µας. Αυτά τα φαινόµενα που είδαµε και για τα οποία χύθηκαν
τόνοι και τόνοι µελάνι για να πουν πως οι Έλληνες είναι τεµπέ-
ληδες και διεφθαρµένοι και ότι αρνούνται να αλλάξουν, η εκπο-
µπή αυτών των εικόνων από την Ελλάδα είναι καταστροφική για
τη χώρα. ∆εν νοµίζω ότι αυτό µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς,
απ’ όποια παράταξη και αν είναι. Αυτό είναι το ένα.

∆εύτερον: Αν είναι ένας άνθρωπος ο οποίος δεν φταίει, αν
κλείσουν τα αεροδρόµια και τα λιµάνια στη χώρα µας, αυτός
είναι ο τουρίστας. Εµείς δεν θέτουµε σαν θέµα το αν πρέπει ή
δεν πρέπει να κλείνεις το αεροδρόµιο, άσχετα από το αν ο κα-
θένας µας έχει τις απόψεις του γι’ αυτό.

Αυτό το οποίο λέµε είναι το εξής: Αν ένας επισκέπτης έλθει
στην Ελλάδα, δεν µπορεί να χάσει τα χρήµατά του από µία τέτοια
διαδικασία. Εν πάση περιπτώσει, πριν έλθει στην Ελλάδα, ας µην
τον γεµίσουµε φοβίες για το αν θα µπορεί να γυρίσει µία µέρα
στο σπίτι του ή τι θα του κοστίσει αυτό το πράγµα. Τόσο απλό
είναι. Γιατί να περιπλέξουµε το πράγµα και να αρχίσουµε να µι-
λάµε για όλες αυτές τις αναλογίες τις οποίες βάλαµε στο τρα-
πέζι;

∆εν µου κάνει καµµία εντύπωση η ερµηνεία από τη µεριά του
ΛΑΟΣ για τις προθέσεις του άρθρου. Αυτό που µου κάνει εντύ-
πωση είναι η βιασύνη µε την οποία τα αριστερά κόµµατα πάνε
να υιοθετήσουν αυτή τη λογική. Άκουσα φράσεις που µου έκαναν
πολύ µεγάλη εντύπωση. Ειλικρινά, θεωρείτε ως κόµµατα της Αρι-
στεράς ότι είναι το ίδιο πράγµα µία διαδήλωση στη δικτατορία
κατά της χούντας µε µερικούς ανθρώπους που παίρνουν ένα
λοστό και σπάνε το λουκέτο της Ακρόπολης και µπαίνουν µέσα
και απαγορεύουν στους επισκέπτες να µπουν και να δουν το
αξιοθέατο για το οποίο ταξίδεψαν από την άλλη µεριά του κό-
σµου; Έχουµε φτάσει στο σηµείο, αυτά τα δύο πράγµατα να τα
εξισώνουµε για να µπορούµε να λέµε ότι είµαστε αριστεροί; Από
πού κι ως πού; Πολύ καλά κάνανε και «γαργαλίσανε» τα αριστερά
µας ένστικτα, αλλά όχι να «τσιµπάµε» κιόλας τόσο γρήγορα και
εύκολα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Μία πολύ µεγάλη πληγή που είχαµε να αντιµετωπίσουµε είναι

τα Ολυµπιακά Ακίνητα και κάνουµε πολύ µεγάλη προσπάθεια να
τα αξιοποιήσουµε. Θα έλεγα µάλιστα, ότι η πρώτη µας προτε-
ραιότητα δεν ήταν να τα «ξεζουµίσουµε» για τα χρήµατα, τα
οποία έχουν να προσφέρουν. Ξέρουµε, βέβαια, ότι έχουν να προ-
σφέρουν πολλά χρήµατα.

Κάνουµε κάποιες κινήσεις για τις οποίες δεν άκουσα κανένα
να µιλάει. Πρώτον, ανοίξαµε την παραλία στον Άγιο Κοσµά. ∆ύο
χιλιόµετρα παραλία άνοιξαν στο κοινό. Αυτή ήταν µία πολύ µε-
γάλη κίνηση. Ανοίξαµε το Τάε Κβον Ντο και το διαθέσαµε χωρίς
κόστος σε οµάδες θεάτρου. Είπαµε δώστε χώρο στην τέχνη και
ανοίξαµε το κωπηλατοδρόµιο στο κοινό. Αυτοί οι χώροι είναι τε-
ράστια περιουσιακά στοιχεία. ∆εν σηµαίνει ότι επειδή αυτά είναι
περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου, πρέπει απλά και µόνο να τα
βλέπουµε σαν περιουσιακά στοιχεία, τα οποία πρέπει να µας
αποδίδουν χρήµατα. Είναι χώροι τους οποίους µπορεί να χρησι-
µοποιήσει ο κάθε Αθηναίος πολίτης για να αναβαθµίσει την ποι-
ότητα ζωής του. Έτσι βλέπουµε κατ’ αρχάς αυτά τα ακίνητα.

Επειδή υπήρχαν πολλές αναφορές στο θέµα του Κανό-Καγιάκ,
πρέπει να σας πω ότι για την υπόθεση του Κανό-Καγιάκ καλώς ή
κακώς δεσµευόµαστε από µία σύµβαση την οποία υπέγραψε η
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, µία σύµβαση η οποία δηµι-
ουργεί όλα τα προβλήµατα, στα οποία έχουµε βρεθεί σήµερα,
µία σύµβαση η οποία έχει κάνει το µισθωτή αυτή τη στιγµή να
σταµατήσει να πληρώνει, να έχει φέρει εξοπλισµό τον οποίο δεν
χρησιµοποιεί, να έχει προσφύγει εν τω µεταξύ σε διαιτησία και να
έχουµε γενικώς µία κατάσταση για την οποία οι νοµικοί µας, µας
συµβουλεύουν ότι θα χάσουµε την υπόθεση, λόγω της σύµβα-
σης η οποία έχει υπογραφεί. Σήµερα χάνουµε τέσσερα εκατοµ-
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µύρια ευρώ ετησίως. ∆ιεκδικούν αποζηµίωση έξι εκατοµµυρίων.
Υπάρχει περίπτωση να φτάσει το κόστος αυτής της υπόθεσης
στα εξήντα εκατοµµύρια. Είναι εξήντα εκατοµµύρια, τα οποία δεν
έχουµε και σίγουρα είναι χρήµατα τα οποία θα έπρεπε να ει-
σπράττουµε από τον άνθρωπο µε τον οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία
έκλεισε αυτή τη σύµβαση. Καλώς ή κακώς, αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. ∆εν µπορώ να αλλάξω κάτι σ’ αυτό. Το κόστος τού να
µην προχωρήσουµε είναι πάρα πολύ µεγαλύτερο απ’ αυτό το
οποίο περιγράφατε πριν.

Για την ΕΡΤ και τον ΕΟΤ θα ήθελα να πω τα εξής: Άκουσα µια-
δυο φορές για υπερσυγκεντρωτισµό στην ΕΡΤ. Ακριβώς το αντί-
θετο κάνουµε. ∆εν προσλάβαµε φίλους µας σ’ αυτούς τους
οργανισµούς. Προσλάβαµε ανθρώπους µε κάποια κριτήρια. Αξιο-
κρατικά ή µη, αυτό µπορείτε να το κρίνετε. Εµείς θεωρούµε ότι
είναι απολύτως αξιοκρατικά. Θέλουµε αυτοί οι άνθρωποι να ελέγ-
χονται. ∆εν περιµένω, λόγω της φιλίας µου µ’ αυτούς τους αν-
θρώπους -όπως ίσως γινόταν στο παρελθόν- να συµπεριφέ-
ρονται ως υπεύθυνοι διαχειριστές της δηµόσιας περιουσίας.
Θέλω να τους ελέγχω.

Ένας τρόπος να ελέγχεται ένας διευθύνων σύµβουλος είναι
να έχει ένα διοικητικό συµβούλιο µε πραγµατική ισχύ. Αυτό το
οποίο γινόταν µέχρι σήµερα ήταν ότι είχαµε ένα διευθύνοντα
σύµβουλο ο οποίος έπαιρνε τις αποφάσεις και µετά πήγαινε σ’
ένα διοικητικό συµβούλιο, στο οποίο πρόεδρος ήταν ο ίδιος.
Εκτός του ότι απαξιώνεις το διοικητικό συµβούλιο, οι διαδικασίες
µετά γίνονται πάρα πολύ συζητήσιµες.

Αντίθετα µ’ αυτό που λέτε, ζητήσαµε από το Σώµα Ελεγκτών-
Επιθεωρητών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να πάει σε πάρα πολλούς ορ-
γανισµούς. Πήγε στην ΕΡΤ, πήγε στον ΕΟΤ, πήγε στο «Έργο
Πολιτών», πήγε στην «ΑΓΡΟΤΗΜΑ». Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ ανα-
φέρθηκε στην ΕΡΤ και στον ΕΟΤ. Μα, δεν διαβάσατε για τα πο-
ρίσµατα του Επιθεωρητή; Αυτά έχουν δροµολογηθεί στη
δικαιοσύνη και θέλουµε να ελπίζουµε -όπως νοµίζω ότι κάθε
µέλος αυτού του Κοινοβουλίου θέλει να ελπίζει- ότι η δικαιοσύνη
θα κάνει τη δουλειά της. Όταν η δικαιοσύνη δεν κάνει τη δουλειά
της, τότε υπάρχει ένα αίσθηµα ανασφάλειας στην κοινωνία και
αυτό βεβαίως, είναι κάτι που µας απασχολεί πάρα πολύ, αλλά
εµείς πήγαµε την υπόθεση µέχρι εκεί που µπορούσαµε να την
πάµε. ∆εν το λέω αυτό σαν άλλοθι, όµως τώρα τα πράγµατα είναι
στα χέρια άλλων και περιµένουµε απ’ αυτούς να κάνουν τη δική
τους δουλειά.

Μία πενταετής σύµβαση δεν συνεπάγεται ένα κόστος διακο-
πής της λειτουργίας της, γιατί ακούω ότι µπορεί να έχει ένα κό-
στος αν αλλάξει ο Υπουργός, να πρέπει να φύγει ο Πρόεδρος
του Οργανισµού και να έχει ένα κόστος. ∆εν συνεπάγεται ότι θα
υπάρχει ρήτρα στο συµβόλαιο που θα υπογραφεί.

Θα επαναλάβω για άλλη µία φορά ότι η ΕΡΤ σήµερα αρχίζει
και γίνεται πλεονασµατική. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και
δείχνει ότι µε λίγες σοβαρές κινήσεις, µε λίγη σοβαρότητα και
µε λίγη προσπάθεια µπορούµε να αλλάξουµε αυτούς τους ορ-
γανισµούς.

Σ’ ό,τι αφορά το άρθρο 22, καµµία δίωξη. Υπάρχουν πάρα πολ-
λές διοικήσεις σε νοµικά πρόσωπα τα οποία κληρονοµήσαµε από
το παρελθόν και µε τα οποία έχουµε µία πάρα πολύ θετική συ-
νεργασία. Ένα παράδειγµα είναι ο κ. Λούκος. ∆εν ξεκινάµε να
διώξουµε κανέναν. Αναφερόµαστε σε περιπτώσεις όπου οι διοι-
κήσεις πρέπει να αντικατασταθούν, διότι απλώς δεν ακολουθούν
τις πολιτικές προτεραιότητες της Κυβέρνησης. Για όποιον το αµ-
φισβητεί, η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής έκρινε απολύτως
σύννοµη τη διάταξη, παραπέµποντας µάλιστα και σε σχετική νο-
µολογία.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Καλές οι αντιρρήσεις
και χαίροµαι που ακούστηκαν και βεβαίως, λαµβάνουµε υπόψη
αυτά που λέγονται εδώ µέσα, αλλά θα ήθελα να επισηµάνω και
ορισµένα θέµατα, για τα οποία υπήρχε µία απόλυτη ή µία µερική
σιγή. Κανείς δεν αρνήθηκε τη σηµασία του να καταβληθούν τα
δεδουλευµένα των εργαζοµένων. Οι αναφορές στο Ολυµπιακό
Μουσείο ήταν γενικές, διότι όλοι γνωρίζουν πόσο τραγικά έχει
σχεδιαστεί αυτή η προσπάθεια. Το Μουσείο της Βαρκελώνης,
που είναι σε χώρο τον οποίο επισκέπτονται οι τουρίστες έτσι κι
αλλιώς, χάνει 1.000.000 το χρόνο. Είµαστε έτοιµοι να το πληρώ-

σουµε αυτό; Εδώ θα µας κοστίσει πολύ περισσότερο, έτσι όπως
σχεδιάστηκε το Μουσείο.

Γενικές αναφορές στο ΕΣΚΑΝ, διότι όλοι ξέρουµε ότι χωρίς
ΕΣΚΑΝ αυτά τα οποία γίνονται στον αθλητισµό είναι απαράδεκτα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, κύριε Υπουργέ, να ολοκληρώσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Καµµία διαφωνία στο ΑΣΕΠ, καµµία διαφωνία στην ανά-
γκη περικοπών των δηµοσίων δαπανών.

Γενικά υπήρχε ένα αίσθηµα ότι, διαφωνούµε µεν, αλλά σας κα-
ταλαβαίνουµε που φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή. Μία
νοοτροπία ότι, διαφωνούµε µεν, αλλά δεν µπορούσατε να κάνετε
κι αλλιώς.

Κοιτάξτε, χρόνια τώρα υπήρχε µία νοοτροπία που έλεγε, άστο
για τον άλλον, άστο για τον επόµενο. Ελλειµµατικοί προϋπολο-
γισµοί; Άστο για τον επόµενο. Ανεκπλήρωτες υποσχέσεις; Άστο
για τον επόµενο. Παράνοµες µισθώσεις; Άστο για τον επόµενο.
Αδιαφάνεια και σπατάλη; Άστο για τον επόµενο.

Ε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε οι επόµενοι.
Είτε το θέλαµε είτε όχι, κληρωθήκαµε να είµαστε οι επόµενοι. Το
µπαλάκι πέρασε από τον έναν, στον άλλο, στον τρίτο κι έφτασε
σ’ εµάς. Αυτή η Κυβέρνηση σε όλη της την πρακτική επιµένει να
λέει ότι, εµείς αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας. Για όλα τα λάθη
που έχουν γίνει στο παρελθόν, ψάχνουµε να βρούµε πρακτικές
λύσεις, λύσεις, µε τις οποίες µπορείτε να συµφωνήσετε και να
µας υποστηρίξετε ή να διαφωνήσετε. Από εκεί και πέρα, θα κρι-
θεί ο καθένας για τις αποφάσεις που θα πάρει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνο.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν µπορώ να αντισταθώ στον πειρασµό να µην κάνω ένα σχό-

λιο για το γεγονός ότι σήµερα έχουµε µία νέα κυβέρνηση όσον
αφορά το σχήµα της. Και, πράγµατι, είναι εντυπωσιακό, γιατί από
αυτό το Βήµα επανειληµµένως το κόµµα µου είχε καλέσει την
Κυβέρνηση να αποκαταστήσει ένα από τα µεγαλύτερα σφάλµατα
που διαπράχθηκαν ποτέ από δηµοκρατική κυβέρνηση, την κα-
τάργηση του Υπουργείου της Εµπορικής Ναυτιλίας.

Και, πράγµατι, µπορώ να πω ότι ανταποκρινόµενη η πρωθυ-
πουργική ηγεσία του τόπου, έδωσε ένα Υπουργείο που σχεδόν
είναι Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, εάν δεν εµποδιζόταν ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, εάν δεν είχε κάποιες αναστολές, να το
ονοµατίσει µε το όνοµα που φέρει εδώ και δεκάδες χρόνια αυτό
το Υπουργείο. Το ονόµασε «Υπουργείο Θαλασσίων Υποθέσεων».

Και θα ήθελα, κύριε Ευθυµίου, µε όλο το σεβασµό και την εκτί-
µηση που σας έχω, επικαλούµενος τη φιλολογική σας εγκράτεια,
να ρωτήσω τι σηµαίνει «θαλάσσιες υποθέσεις».

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Το ψαροντούφεκο είναι
θαλάσσια υπόθεση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η θάλασσα παράγει υποθέσεις
που να είναι δεκτικές διοίκησης, διακυβέρνησης; Η θάλασσα ξέ-
ρουµε όλοι ότι είναι ένα στοιχείο της φύσης, είναι αυτό το υγρό
στοιχείο µέσα από το οποίο ο Έλληνας εν κοινωνία µπόρεσε να
υπερβεί τα όρια του τόπου του και µέσα από την καθηµερινή του
πάλη µε αυτό το στοιχείο, έδωσε και πολιτισµό και οικονοµία και
τουρισµό.

Αναρωτιέµαι: Τι σας εµπόδισε, αυτό το Υπουργείο να το ονο-
µάσετε «Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας»;

Αναρωτώµενος, όµως, έχω µία λύση, την οποία θέλω να την
καταθέσω. Είναι αυτό το ειδικό βάρος που έχει στο πολιτικό και
κοµµατικό φαινόµενο που λέγεται «ΠΑΣΟΚ», η ειδική χρήση της
γλώσσας. Πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι, σε όλες τις εκδηλώσεις
του πολιτικού σας λόγου, ακόµα και του κυβερνητικού τώρα,
έχετε την τάση να δηµιουργείτε µία παραγλώσσα. Έχετε αφεθεί
σ’ ένα είδος γλωσσικής εξουσίασης των πραγµάτων, δηµιουρ-
γώντας τις προϋποθέσεις για να µιλάει κάποιος και για ένα είδος
γλωσσικού παρακράτους. Τι σηµαίνει, αλήθεια, «θαλάσσιες υπο-
θέσεις»;
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ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε συνάδελφε, εκτρέπεστε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η ναυτιλία είναι το αντικείµενο.

Και η ναυτιλία είναι πράγµατι µία δραστηριότητα την οποία αυτή
η Κυβέρνηση οφείλει να τη διοικήσει, να τη διαχειριστεί, να την
οδηγήσει εκεί απ’ όπου την παρέλαβε.

∆ιότι µπορεί, κύριε Υπουργέ, να είστε οι επόµενοι, αλλά φο-
βούµαι ότι δεν είστε και οι ηγούµενοι αυτού του τόπου. Πετύ-
χατε, σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα να καταρρεύσετε
ιδεολογικά, πολιτικά. Και µπορώ να πω ότι ήδη έχετε αρχίσει να
καταρρέετε και κυβερνητικά.

Ένα από τα δείγµατα αυτής της κυβερνητικής παρακµής είναι
και το νοµοσχέδιο που εισάγετε σήµερα προς συζήτηση, ένα νο-
µοσχέδιο χωρίς αρχή. Ήδη από τον τίτλο του προκύπτει ότι είναι
ένα νοµοσχέδιο που στερείται αρχής. «Ρυθµίσεις θεµάτων
Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού». ∆ηλαδή, είναι ένα νο-
µοσχέδιο πολυσυλλεκτικό στο οποίο έχουν χωρέσει µια σειρά
διατάξεις ετερόκλητων πραγµάτων.

Από εκεί και πέρα, υπό ποία έννοια µπορεί κάποιος να υιοθε-
τήσει την αρχή ενός σχεδίου που εκτός των άλλων –θα µου επι-
τρέψετε να πω- παρουσιάζει κι ένα ξεχωριστό ενδιαφέρον:
Στερείται των πιο στοιχειωδών αρετών ενός άρτιου νοµοθετή-
µατος. ∆ιότι υπάρχουν κανόνες στο νοµοθετείν. Υπάρχει ένας
Λόγος –µε λάµδα κεφαλαίο- του νόµου, που αυτός δεν µπορεί
να είναι άλλος από την προσπάθεια που πρέπει να καταβάλουν
αυτοί που συντάσσουν ένα νοµοθετικό κείµενο, ώστε το κείµενο
αυτό να βρίσκεται σε µία σχέση υφολογικής, εννοιολογικής και
συστηµατικής οµοιοµορφίας ή εναρµόνισης µε το υπάρχον δί-
καιο. Κι εσείς ήδη από τη διάταξη του άρθρου 1 παραβιάζετε τις
πιο βασικές αρχές του δικαίου των ανωνύµων εταιρειών.

Και ερωτώ: Προς τι ο Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος
του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της ΕΡΤ ΑΕ θα πρέπει να είναι δύο
διακριτά πρόσωπα; Προς τι θα πρέπει να µιλάµε για την καθιέ-
ρωση δύο διακριτών ρόλων, όταν από το σύνολο των διατάξεων,
που ρυθµίζουν των φαινόµενο της ανωνύµου εταιρείας, είναι δε-
δοµένο ότι αυτό το όργανο που έχει σχέση µε τη διοίκηση και τη
διαχείριση των εταιρικών υποθέσεων, είναι το διοικητικό συµ-
βούλιο; Και αρκεί η αναφορά στις διατάξεις του κωδικοποιηµέ-
νου πλέον ν. 2190/1920 περί ανωνύµων εταιρειών, για να έχετε
ήδη και για την ΕΡΤ ΑΕ ένα ολοκληρωµένο σύστηµα ρυθµίσεων.

Αυτές, όµως, οι αποκλίσεις τις οποίες προσπαθείτε µε το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο να εισάγετε, δηµιουργούν πρόβληµα
εναρµόνισης ή αν θέλετε διαφορετικά και ασφάλειας του δι-
καίου. ∆ιότι δεν µπορείτε να καταστήσετε σε ένα νοµικό πρό-
σωπο, όπως είναι η ανώνυµη εταιρεία, το διοικητικό συµβούλιο
ανώτατο όργανο. Το ανώτατο όργανο της ανώνυµης εταιρείας,
όπως και κάθε νοµικού προσώπου, είναι η γενική συνέλευση των
µελών ή των µετόχων του.

Εσείς, λοιπόν, παρά φύση, θα έλεγα ή, αν θέλετε, κατά τρόπο
που δεν έχει καµµία σχέση µε τα ισχύοντα σε αυτό τον χώρο του
δικαίου που ρυθµίζει το φαινόµενο των νοµικών προσώπων, έρ-
χεστε και λέτε, όχι, το ύπατο, το ανώτατο πρόσωπο είναι το δι-
οικητικό συµβούλιο. Και προφανώς το κάνετε, διότι δεν σας
ενδιαφέρει η εναρµόνιση, όπως είπα, µε τις ήδη κατεστηµένες
δικαιικές ρυθµίσεις, αλλά σας ενδιαφέρει το να µπορείτε να χρη-
σιµοποιείτε αυτό το όργανο για να πραγµατοποιείτε τα κοµµα-
τικά σας σχέδια, όντας στην Κυβέρνηση.

Αυτό είναι πράγµατι κάτι µε το οποίο δεν µπορεί να συµβιβα-
στεί ένας δηµοκράτης πολιτικός, ο οποίος µιλώντας από το Βήµα
της Βουλής θέλει, έστω και αυτήν τη στιγµή, να σας πει: Αποσύ-
ρατε αυτήν τη διάταξη, δεν σας προσφέρει τίποτα.

∆εύτερον, που είναι επίσης πολύ σηµαντικό. Στο άρθρο 3,
έχετε σηµειώσει, επίσης, µία ρήξη µε το ισχύον νοµοθετικό κα-
θεστώς που διέπει το ίδιο φαινόµενο, την ανώνυµη εταιρεία. ∆η-
µιουργείτε µία γενική συνέλευση, η οποία θα απαρτίζεται από
δύο µετόχους. Από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Πολιτισµού
και τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών.

Με την προηγούµενη διάταξη του άρθρου 13 του ν.1730/1987,
που την τροποποιείτε µε τη συζητούµενη διάταξη, υπήρχε µεγα-
λύτερη σοφία στο νοµοθέτη, που συµπτωµατικά προήρχετο από
το δικό σας κόµµα. Εκεί, λοιπόν, είχατε τρεις εκπροσώπους, εί-
χατε τρεις µετόχους και υπήρχε και η σηµείωση ότι οι αποφά-

σεις λαµβάνονται κατά πλειοψηφία.
Στη συγκεκριµένη περίπτωση του άρθρου 3, του παρόντος νο-

µοσχεδίου, όταν είναι δύο αυτοί οι συγκεκριµένοι µέτοχοι, πώς
θα λαµβάνονται οι αποφάσεις όταν συµβαίνει να µην συµφωνούν
τα δύο Υπουργεία µεταξύ τους; Ή έχετε εκ των προτέρων εξα-
σφαλισµένο ότι η οµοφωνία θα έχει πραγµατοποιηθεί προτού αρ-
χίσει οποιαδήποτε συζήτηση, οποιουδήποτε ζητήµατος που έχει
να πραγµατευθεί η γενική συνέλευση;

Αν προχωρήσουµε παρακάτω, θα δούµε, επίσης, ότι έχετε
αφήσει το ζήτηµα αυτό που είναι κορυφαίο και για τη δηµοκρα-
τία και για την κοινωνία και για τις σχέσεις του λαού µε την πολι-
τική και την πραγµατικότητα. Με το ν.1730/87 - και δεν πρέπει να
το λησµονάµε αυτό - η «ΕΡΤ Α.Ε.» συστάθηκε και συγκροτήθηκε
ως το εργαλείο της πολιτείας για να µεριµνά για την ορθή ενη-
µέρωση του λαού και την ψυχαγωγία του.

Εδώ, λοιπόν, όταν σήµερα ανοίγοντας την ΝΕΤ ή την ΕΡΤ, στα
δελτία ειδήσεων δεν βλέπουµε τίποτα άλλο από το να γίνεται µία
συστηµατική απόκρυψη της πραγµατικότητας προς ύµνο των πε-
πραγµένων µίας κυβέρνησης -η οποία συµβαίνει παντού µεν να
δέχεται στην κοινωνία την κατακραυγή, αλλά ύµνους µόνο από
τα δελτία ειδήσεων της ΕΡΤ και της ΝΕΤ- άραγε τα χρήµατα που
πληρώνουν οι πολίτες για την ενίσχυση αυτής της ΕΡΤ ΑΕ, γιατί
θα πρέπει να τα χρησιµοποιείτε κατ’ αυτόν τον τρόπο θεωρώ-
ντας βέβαια, ότι µέσα από αυτόν τον τρόπο της εκποµπής των
παραισθήσεων δηµιουργείται η υποχρέωση, για να υπάρξει ένα
σύστηµα εξουσίας που χρησιµοποιεί τη γλώσσα κατά τον τρόπο
που έλεγα προηγουµένως, σαν ένα παραγλωσσικό κώδικα επι-
κοινωνίας, σαν ένα σύστηµα…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τώρα το αλλάξατε. Προσφορότερη
αυτή η διατύπωση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτή είναι προσφορότερη.
Είναι πολύ όµορφο να µου δίνετε τη δυνατότητα, ειδικά εσείς,

να αναλύω αυτές τις οποιεσδήποτε σκιές που αφήνει ο λόγος
µου.

Το παρακράτος µπορεί λεκτικά να παραπέµπει σε φάσεις ιστο-
ρικές µε τις οποίες θέλουµε να πάρουµε όλοι απόσταση, αλλά
παραπέµπει και στο κράτος της γλώσσας, στην ισχύ της γλώσ-
σας, ως της δυνατότητας που έχει ο άνθρωπος, όχι µόνο να εµ-
φανίζει, αλλά και να δηµιουργεί και να εξουσιάζει την πραγµα-
τικότητα.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, χρησιµοποιώντας την παρα-
γλωσσική χρήση της γλώσσας από εσάς δηµιουργώ αυτό το επι-
χείρηµα, ότι δηλαδή δεν θελήσατε να κάνετε το Υπουργείο
Ναυτιλίας αυτό που υπήρχε µε τη γλωσσική απόδοση που είχε
χρησιµοποιηθεί τα προηγούµενα χρόνια, γιατί δεν ήθελε ο Πρω-
θυπουργός να παραδεχθεί ότι έκανε λάθος και µέσα από αυτόν
τον τρόπο της παραγλωσσικής επινόησης προσπαθεί να δείξει
ότι πρόκειται για κάτι καινούργιο. Σε αυτήν του την προσπάθεια,
βέβαια, αποτυγχάνει παταγωδώς, γιατί, όπως εξήγησα, θαλάσ-
σιες υποθέσεις δεν υπάρχουν. Είναι αδιανόητες.

Όπως επίσης - και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει σχέση
µε το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού - δεν µπορεί να δια-
νοηθεί κάποιος πολίτης ότι µπορεί να συσταθεί Υπουργείο ∆ια-
τροφής και Άθλησης. Η λέξη «άθλησης» δεν έχει σχέση µε τη
λέξη «αθλητισµός». Μπορεί να παράγονται από την ίδια γλωσ-
σική ρίζα, αλλά το φαινόµενο του αθλητισµού και το φαινόµενο
της άθλησης είναι δύο διαφορετικά πράγµατα, ανήκουν σε δύο
διαφορετικές εµπειρίες του βιωµένου κόσµου. Υπό αυτήν την έν-
νοια νοµίζω ότι θα πρέπει γρήγορα να κάνετε διορθωτικές επεµ-
βάσεις.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πάρα πολύ τον κ. Τζαβάρα.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Πέτρος Ευθυµίου, για δώδεκα λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι

ακούγοντας κανείς τον κ. Τζαβάρα, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, αποκλείεται να µην τον παρακο-
λουθήσει, ακόµα και αν διαφωνεί.
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Οφείλω, όµως, να σηµειώσω µε αυτήν τη µακρά σχέση που
αναπτύσσεται µέσα στο Κοινοβούλιο, ότι ο κ. Τζαβάρας σήµερα
µας θύµισε ότι το «γαρ πολύ του έρωτος, γεννά παραφροσύνη»,
οιονεί παρεκτροπή, θα έλεγα, διότι η αγάπη του στα πράγµατα
σήµερα τον εισήγαγε στο «γλωσσικό παρακράτος», σε «παρά
φύσιν» εργασίες και όλα αυτά, ενώ πιθανότατα όλα όσα ανέφερε
θα µπορούσαν να οδηγήσουν τη Νέα ∆ηµοκρατία σε µία µεγα-
λύτερη αυτοσυγκράτηση.

Από τα είκοσι πέντε άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου, τα είκοσι
αναφέρονται σε κάτι πολύ απλό, σε βελτιώσεις συνθηκών που
αντιµετώπισε η Κυβέρνηση µόλις ανέλαβε την εξουσία, από την
πολύ απλή φράση ότι η Νέα ∆ηµοκρατία τα είχε κάνει θάλασσα,
µε τέτοιο τρόπο που να πρέπει να µπουν οι υποθέσεις σε µία
τάξη.

Τα είκοσι άρθρα αναφέρονται σε συγκεκριµένα κενά, παρα-
λείψεις, επιλογές, της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίες δηµιουργούν
µείζονα θέµατα διαχείρισης του κρίσιµου τοµέα του πολιτισµού
και τουρισµού, έτσι ώστε, αν ξεκινάγαµε από αυτήν την απλή πα-
ραδοχή, ότι τα έκανε µία κυβέρνηση θάλασσα και µία άλλη κυ-
βέρνηση τολµηρά και καθαρά λέει ότι πρέπει να τελειώσουµε µε
µία σειρά ζητήµατα, πιθανότατα και η κριτική που σήµερα ακού-
στηκε να ήταν πιο προσεκτική, ειδικά δε, αν σκεφθούµε µια πιο
απλή παροιµία, πολύ διαυγή, ότι «στο σπίτι του κρεµασµένου,
δεν µιλάνε για σχοινί». ∆εν µπορεί η Νέα ∆ηµοκρατία να ελέγχει
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για την ανάγκη να νοικοκυρευτεί η
ΕΡΤ. Μιλάµε πάντα για την παθολογία της ΕΡΤ. Αλλά δεν µπορεί
να µιλάς για την παθολογία, ξεχνώντας ότι το κάθε τι έχει το όριό
του και αυτό το όριο στην εξαετία της Νέας ∆ηµοκρατίας ξεπε-
ράστηκε κατά πολύ.

Ούτε µπορούµε να µεµφόµαστε χειρισµούς αναγκαίους. Ας
θυµηθούµε - και είµαι βέβαιος ότι η δικαιοσύνη θα κάνει το κα-
θήκον της- τι σήµαιναν οι µηχανισµοί προβολής της Ελλάδος
µέσω των γραφείων τουρισµού και τι ακριβώς συνέβη µε αυτήν
τη χρήση του Υπουργείου Τουρισµού ως µέσο επίλυσης άλλου
είδους στρατηγικών των στελεχών της Νέας ∆ηµοκρατίας, που
εκλήθησαν να αναλάβουν τις ευθύνες τού τουρισµού και έλυσαν
θέµατα της εκλογικής τους περιφέρειας, όχι του ελληνικού του-
ρισµού.

Ούτε µπορούµε να ξεχνάµε συνολικά ότι, εκκρεµότητες που
δεν λύνονται -όπως µε διαύγεια, καθαρότητα και ευθύνη µίλησε
ο Υπουργός- είναι δηµιουργηµένες από µία µακρά αβελτηρία,
που θα έπρεπε τουλάχιστον να έχουν πιο µετρηµένο τόνο.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τις θεµελιώδεις κριτικές. Όλοι,
πλην του ΚΚΕ, µίλησαν για αποσπασµατικό νοµοσχέδιο. Το ΚΚΕ
έχει τη γραµµή του, ότι τίποτα δεν είναι αποσπασµατικό, διότι
υπάρχει µία συνολική στρατηγική, που την αναλύει κάθε φορά.
Σεβαστή άποψη, αλλά µη λειτουργική στην περίπτωσή µας.

Μίλησε όλη η υπόλοιπη Αντιπολίτευση για αποσπασµατικό νο-
µοσχέδιο. Ο Υπουργός τοποθετήθηκε πολύ ξεκάθαρα. Τοποθε-
τήθηκε στην Επιτροπή και σήµερα δεν αναιρέθηκε η θεµελιώδης
σκοπιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου: ∆εν µπορείς να χτίσεις, αν
δεν σφραγίσεις τα κενά των θεµελίων σου.

Πώς µπορεί να ασκήσεις πολιτική, όταν στα θεµέλιά σου έχεις
σαθρά εδάφη και έχεις γιγάντια κενά, που κανένα οικοδόµηµα -
αν δεν επιλύσεις αυτά τα θεµελιώδη- δεν µπορεί να χτιστεί;

Ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν –και το λέµε µε τεράστια ευθύνη απέ-
ναντι σε όλους όσοι εµπλέκονται, συµπλέκονται και αναµένουν
από το Υπουργείο Πολιτισµού µια µείζονα πολιτική- ότι αυτό το
νοµοσχέδιο αποσκοπεί στην κάλυψη των κενών, που δεν θα επέ-
τρεπαν ποτέ µια οποιαδήποτε µείζονα πολιτική να είναι επιτυχής,
εάν δεν έχει τα αντίστοιχα εργαλεία. Και φυσικά ονοµατισµένα,
συγκεκριµένα και µετρηµένα προτείνονται λύσεις, θεµελιώνονται
απαντήσεις και στα περισσότερα η καλή πίστη αναγνωρίζει ότι
είναι προτάσεις λειτουργικές, προτάσεις αναγκαίες, στις οποίες
εγώ θα αναγνώριζα τουλάχιστον πράγµατι µια επιλογή, στην
οποία κυριαρχεί το κριτήριο της αποτελεσµατικότητας. Για πράγ-
µατα που µυθολογήθηκαν και ενδεχοµένως από έλλειψη πληρο-
φόρησης υπήρξε µια έντονη κριτική, υπάρχουν πολύ διαυγείς
απαντήσεις.

Κύριε Γεωργιάδη, πήρατε συγκεκριµένη απάντηση, γιατί η
ερώτησή σας ήταν ορθή. ∆εν δηµιουργείται ένα νέο καθεστώς

προνοµιούχων µε το σχήµα του νέου ∆ιοικητικού Συµβουλίου και
του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου στην ΕΡΤ. ∆εν θα υπάρχει επίσης
η γνωστή µεθοδολογία της έγερσης αξιώσεων, διότι ξεκάθαρα
µιλάµε για ένα δηµόσιο οργανισµό, ο οποίος πολύ καθαρά επί-
σης –παραξενεύοµαι που από τον κ. Τζαβάρα δεν κατανοήθηκε-
φυσικά είναι µέτοχος του δηµοσίου και το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, από την ώρα που θέλουµε την ΕΡΤ δηµόσιο οργανισµό.
Είναι απόλυτα σαφές.

Και είναι απόλυτα σαφές ότι δεν θα δηµιουργηθεί µια νέα
στρατιά προνοµιούχων, που αν τυχόν διακοπεί αυτή η σχέση µε
το δηµόσιο οργανισµό, θα εγείρουν απαιτήσεις για δυσθεώρητα
ποσά, που είδαµε να καταβάλλονται σε ανάλογα συµβόλαια µε
τα golden boys της Νέας ∆ηµοκρατίας. Όχι «χρυσά παιδιά» δεν
επιτρέπει ο ελληνικός λαός, ούτε ασηµένια, ούτε χάλκινα. Αν-
θρώπους µε ευθύνη, µε αφοσίωση, θέλουµε εφόσον καλούνται
να υπηρετήσουν στο δηµόσιο. Εάν θέλουν να σταδιοδροµήσουν
επιτυχώς, υπάρχει ο ιδιωτικός τοµέας και καλοπροαίρετα τους
ευχόµαστε κάθε επιτυχία. Εάν προσέλθουν, όµως, στο δηµόσιο,
θα προσέλθουν µε συγκεκριµένους κανόνες υπηρέτησης µιας
κρίσιµης δηµόσιας λειτουργίας, όπως είναι η ποιότητα στην ενη-
µέρωση ή η αναβάθµιση του ελληνικού τουρισµού.

Εποµένως, θα έλεγα, ότι επειδή η µεγάλη πλειοψηφία των θε-
µάτων υπάγεται µε αυτήν τη διαύγεια στις λειτουργικές απαντή-
σεις σε προβλήµατα που το Υπουργείο κληρονόµησε, µπορούµε
να εστιάσουµε την κριτική µας µόνο σε ό,τι πράγµατι θα µπο-
ρούσε να βελτιωθεί και όχι σε ό,τι βελτιώνει τα κακώς κείµενα
που κληρονοµήσαµε.

Υπάρχουν δύο σηµεία αιχµής. Το ένα σηµείο αιχµής είναι η φο-
βερή κριτική που ασκήθηκε για την υποτιθέµενη παρέµβαση του
ΠΑΣΟΚ στο δικαίωµα της απεργίας. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ας τελειώσει αυτή η χρήση των συµβόλων σε αυτήν την Αί-
θουσα και ας δούµε ο καθένας µε πνεύµα ευθύνης απέναντι στον
ελληνικό λαό τι ακριβώς είναι αυτό το άρθρο και γιατί αυτό το
άρθρο δεν έπρεπε να υπάρχει καν.

Είναι δυνατόν να αµφισβητούµε εδώ µέσα –άκουσα ως µοµφή
ότι αναφέρθηκε σε αυτό ο Υπουργός και από άλλες πτέρυγες
της Βουλής όχι µόνο το ΚΚΕ- ότι είναι η βαριά βιοµηχανία της
χώρας ο τουρισµός; Είναι πράγµατι η βαριά βιοµηχανία της
χώρας, όταν το 20% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, 1
στα 5 ευρώ που παράγει αυτή η χώρα, βγαίνει από τον τουρισµό.
Είναι δυνατόν να λέµε ότι η κυβερνητική πολιτική είναι φτιαγµένη
για τους µεγαλοεπιχειρηµατίες του τουρισµού; ∆ηλαδή µπορεί
να υπάρξει τουρισµός χωρίς πετυχηµένες τουριστικές επιχειρή-
σεις; Πώς είναι δυνατόν;

Να εξηγήσει κάποιος στον ελληνικό λαό ότι θα κλείνουµε τις
επιχειρήσεις –και όταν λέµε «επιχείρηση» στον τουρισµό, εννο-
ούµε και τον αγροτικό τουρισµό, εννοούµε δηλαδή και την επι-
χείρηση ενός ανθρώπου που δίνει το σπίτι του για να έχει
αγροτουρισµό, αυτή είναι η τουριστική επιχείρηση, από τους µε-
γαλοξενοδόχους ως τον αγροτικό τουρισµό- και να πούµε σε αυ-
τούς τους ανθρώπους: «∆εν χρειάζεται να είσαι πετυχηµένος.
Πρέπει να κλείσεις, διότι µείζονες σκοπιµότητες επιβάλλουν να
µη θεωρείσαι παραγωγικός, διότι η Κυβέρνηση λέει ψέµατα ότι
είσαι το 20% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος».

Αυτή είναι όµως η πραγµατικότητα της χώρας και ο τουρισµός
είναι ένα προϊόν ευπαθές. Σε οποιοδήποτε ΤΕΙ Τουριστικών
Επαγγελµάτων πάει οποιοσδήποτε συνάδελφος και θελήσει να
ενηµερωθεί, υπάρχει ένας παγκόσµιος κανόνας. Ο δυσαρεστη-
µένος πολίτης που γυρίζει στη χώρα του –έρχεται ένας Γερµανός
και υφίσταται αυτά που µπορεί να υποστεί κάποιος στη χώρα
µας- θα διώξει επτά. Θα πάει στο γραφείο του, στην επιχείρησή
του, στο σπίτι του στη Γερµανία και επτά άνθρωποι που θα ήθε-
λαν να έρθουν στην Ελλάδα δεν θα έρθουν. Ο ευχαριστηµένος
θα φέρει µόνον έναν, γιατί δυστυχώς παγκόσµια υπάρχει ο νόµος
ότι το κακό νόµισµα διώχνει το καλό. Πιο γρήγορα προχωράει
παντού το κακό απ’ ό,τι προχωράει το θετικό.

Τι θέλουµε λοιπόν; Να έχουµε στην πιο ευαίσθητη βαριά βιο-
µηχανία της χώρας ανθρώπους δυσαρεστηµένους, που να γυρί-
ζουν στη χώρα τους και να µέµφονται τη δική τους επιλογή να
έρθουν στη δικιά µας χώρα ή θέλουµε ανθρώπους, όχι γιατί
υπάρχει το φιλότιµο, αλλά υπάρχει η ανάγκη να ξέρουν ότι ο άν-
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θρωπος που έρχεται σε αυτή τη χώρα είναι ένας άνθρωπος ερ-
γαζόµενος στη χώρα του που το πιο πολύτιµο πράγµα είναι οι
τρεις, τέσσερις, πέντε, δεκαπέντε ηµέρες που έχει να έρθει εδώ,
που πρέπει να ζήσουν αυτή τη χώρα αντάξια των προσδοκιών
τους; Όταν έρχεται ο Ιάπωνας να δει την Ακρόπολη, πώς µπο-
ρούµε να του απαγορεύσουµε να δει την Ακρόπολη, ταξιδεύο-
ντας µε αεροπλάνο είκοσι δύο ώρες για να έρθει από την Ιαπωνία
στην Ελλάδα; Τι επιχείρηµα υπάρχει γι’ αυτό; ∆εν γίνονται αυτά
τα πράγµατα. ∆εν επιτρέπεται να γίνονται.

Θα έπρεπε όλοι να σεβόµαστε ότι στην πιο αιχµηρή, παραγω-
γική διαδικασία της χώρας, που είναι ο τουρισµός, δεν πρέπει
καν να είµαστε στο σηµείο να εισάγουµε τέτοιο νόµο. Είναι
δείγµα ότι δεν έχουµε ακόµη την ωρίµανση και την αυτοσυνεί-
δηση πως πρέπει να µπορούµε να συνδυάζουµε τα πάντα, τις
διεκδικήσεις µας που δεν είναι απλά συνταγµατικές. Είναι ζωτική
ανάγκη η χώρα να µπορεί να οργανώνει τις διεκδικήσεις της,
αλλά δεν µπορεί η διεκδίκηση να είναι ένα είδος κανιβαλικής σχέ-
σης ανάµεσά µας.

Το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει το κοινό συµφέρον. Τίποτε
άλλο! Ούτε να υπονοµεύσει την απεργία, ούτε να µειώσει το συ-
νταγµατικό δικαίωµα. Έρχεται να πράξει το αυτονόητο, που
έπρεπε ο ελληνικός λαός να το διαφυλάσσει σε όλες τις εκφρά-
σεις του, συνδικαλιστικές και κοµµατικές. Και ώσπου να γίνει
αυτό, θα υπάρχει ο νόµος, ακριβώς γιατί πρέπει να διαφυλαχθεί
ο τουρισµός, την ώρα που ο διεθνής ανταγωνισµός οξύνεται και
ακόµη περισσότερο οξύνεται στη γειτονιά µας, από τις δαλµατι-
κές ακτές έως τις τουρκικές.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αντί µεγάλες ρητορικές, ας ξαναπιάσουµε το
νήµα των υπεύθυνων στάσεων που περιλαµβάνουν όλα τα δικαι-
ώµατα και πριν από όλα το δικαίωµα στην απεργία και περιλαµ-
βάνουν κατ’ ουσία την προστασία του δικαιώµατος στην εργασία,
που είναι αυτό που θέλει να προστατεύσει και η πράξη της απερ-
γίας. Και εάν καταργήσεις την εργασία του 20% του ελληνικού
λαού, δεν ξέρω τι άλλο νόηµα θα έχει οποιαδήποτε ρητορική
ανάµεσά µας.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δεν πα-
ρουσιάστηκε ούτε ως τοµή, ούτε ως µεγάλη κίνηση. Ξεκαθάρισε
το Υπουργείο ότι θέλει να δηµιουργήσει τη βάση πάνω στην
οποία θα έρθει το νοµοσχέδιο για τον τουρισµό, θα έρθει το νο-
µοσχέδιο για τον κινηµατογράφο, τον αθλητισµό.

Εποµένως, εκεί µπορούµε ολοκληρωµένα, θεµελιωµένα να µι-
λήσουµε για τις µεγάλες πολιτικές, που όµως χωρίς τις θεµε-
λιώδεις πολιτικές δεν µπορεί να υπάρξουν παρά µόνο ως
ρητορική. Είναι ένα νοµοσχέδιο συγκεκριµένο, αποτελεσµατικό,
για να ξεκινήσουµε να είµαστε στρατηγικοί στα θέµατα που χρει-
άζεται η πατρίδα.

Με αυτήν την έννοια το ΠΑΣΟΚ το ψηφίζει ως αναγκαίο –όχι
κοµµατικά- για τη χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Ευθυµίου.

Το λόγο έχει ο κ. Βορίδης για έξι λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το πρώτο θέµα το οποίο θα ήθελα να θέσω έχει τη µορφή ενός

ερωτήµατος. Ακούω ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου θα δηµιουργή-
σουµε τη βάση πάνω στην οποία θα αναπτυχθούν οι πολιτικές
για τον πολιτισµό.

Εάν δεν απατώµαι έχει περάσει κάποιος χρόνος από τότε που
το ΠΑΣΟΚ ανέλαβε την Κυβέρνηση. Και το ερώτηµα είναι, γιατί
πέρασε ένας χρόνος ώστε να αρχίσουµε να συζητάµε για τη
βάση; ∆ηλαδή, τόσο πολύ µας πήρε για να καταλήξουµε ότι δεν
µας αρέσει αυτή η µορφή διοικητικού συµβουλίου; Τόσο πολύ
πήρε στην Κυβέρνηση να πει «ξέρετε, εγώ θέλω άλλες αρµοδιό-
τητες για τον Πρόεδρο και τον διευθύνοντα σύµβουλο για να
ασκήσω την πολιτική µου στην ΕΡΤ;».

Η δεύτερη παρατήρηση, την οποία έχω να κάνω είναι ότι
επειδή από οργανωτικά νοµοσχέδια, δόξα τω Θεώ, έχουµε χορ-
τάσει ενώ η παθογένεια του ελληνικού δηµοσίου και των δηµο-
σίων εταιρειών παραµένει, εγώ θα ήθελα κάποια στιγµή να
ανοίξει µία συζήτηση –και αν µιλάµε για την κρατική τηλεόραση-

για την κρατική τηλεόραση, για να δούµε, εν πάση περιπτώσει,
σε τί οφείλεται πραγµατικά η παθογένειά της. ∆ιότι από καλές
προθέσεις έχουµε χορτάσει. Και θεωρώ πλέον ότι κανείς δεν πεί-
θεται σε αυτές τις καλές προθέσεις.

Αλλάζουν οι Υπουργοί, αλλάζουν οι κυβερνήσεις, υποτίθεται
ότι αλλάζουν οι πολιτικές, τα ελλείµµατα όµως είναι εκεί. Η δια-
φθορά είναι εκεί. Όλη η φαυλοκρατία παραµένει. Και έρχεται
µετά ξανά ο καινούργιος Υπουργός να µας πει ότι επειδή θα αλ-
λάξει το εννεαµελές και θα το κάνει εντεκαµελές και επειδή θα
δώσει την άλφα ή την βήτα αρµοδιότητα στον Πρόεδρο ή στον
διευθύνοντα σύµβουλο, θα αλλάξει λες και κάτι.

Κύριε Υπουργέ, µία παρέµβαση τεχνικού χαρακτήρα θα ήθελα
να κάνω. Κύριε Υφυπουργέ, ως νοµικός που είστε θα την κατα-
λάβετε. Η πενταετής θητεία προϋποθέτει την κατάρτιση συµβά-
σεων ορισµένου χρόνου. Όπως γνωρίζετε οι συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου καταγγέλλονται µόνο για σπουδαίο λόγο. Αυτό που
ορίζει ο νόµος, δηλαδή, ότι παραδείγµατος χάριν ο διευθύνοντας
σύµβουλος και οι γενικοί διευθυντές είναι ελευθέρως ανακλητοί,
κατά τη γνώµη µου βρίσκεται σε ευθεία σύγκρουση µε αυτή τη
βασική διάταξη που λέει ότι όταν κάποιον τον παίρνεις και τον
προσλαµβάνεις για πέντε χρόνια, τότε δεσµεύεσαι από τον ορι-
σµένο χρόνο, εκτός και αν ρητώς περιληφθεί µέσα στη σύµβασή
του όρος που λέει ότι καταγγέλλεται αναιτίως και αζηµίως οια-
δήποτε στιγµή.

Στο σηµείο αυτό επίσης οφείλω να επισηµάνω ότι οι όροι της
παροχής των υπηρεσιών και της αµοιβής τους, ορίζονται µε από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Τουρισµού
κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη, δηλαδή και των διατά-
ξεων περιορισµού του ύψους των µισθών που ψηφίσαµε στο συ-
γκεκριµένο φορολογικό νοµοσχέδιο. Θα συνεννοηθούµε εδώ τί
θέλει ο κύριος Υπουργός; ∆ιότι ακούω τον κύριο Κοινοβουλευ-
τικό εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ και µας λέει «όχι στα golden boys».
Και ψηφίζετε διάταξη µε την οποία λέτε: «Με απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και Πολιτισµού θα καθορίζονται οι αµοι-
βές κατά παρέκκλιση». Άρα ό,τι θέλετε συµφωνείτε. Το ένα ή το
άλλο; Τί από τα δύο;

Έγινε µια µεγάλη συζήτηση από την πλευρά του Υπουργού για
τους ειδικούς λογαριασµούς. Οι ειδικοί λογαριασµοί ήταν καρκί-
νωµα του προϋπολογισµού. Ο δε ειδικός λογαριασµός του
Υπουργείου Πολιτισµού ήταν κάτι για το οποίο αναρωτιέµαι εάν
έχει υπάρξει σήµερα έλεγχος ποινικός. Με αδιαφανείς διαδικα-
σίες πήγαιναν τεράστια ποσά σε σωµατεία υπαλλήλων για να δί-
δονται υποτίθεται συµφωνηµένες µη νόµιµες παροχές από τους
Υπουργούς στους υπαλλήλους. Αυτό ήταν πρακτική διακυβερ-
νητική και διαχρονική. Εάν ήθελαν οι κύριοι Υπουργοί να δώσουν
χρήµατα στους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού, αυτό
είναι απολύτως σεβαστό, αρκεί να γίνεται µε την προβλεπόµενη
διαδικασία. Όχι να λέµε ότι επιχορηγήσαµε το σωµατείο των
υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού και εν συνεχεία γινόταν
διανοµή για τις πολιτιστικές τους εκδηλώσεις και µετά πήγαιναν
και µοίραζαν το επίδοµα στους υπαλλήλους. Είναι αυτός τρόπος
να γίνεται διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος; Συζητάµε ακόµα
για τον ειδικό λογαριασµό;

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα: Λέει «κατά παρέκκλιση» πλη-
ρωµές, γιατί δεν έχουµε προλάβει να το ρυθµίσουµε». Ως πότε το
Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίζει κατά παρέκκλιση πλη-
ρωµές των διαφόρων κυβερνήσεων; Το δηµόσιο Λογιστικό δεν
υπάρχει για να γίνονται παρεκκλίσεις. Και είναι και προκλητικό
από ένα σηµείο και µετά να ακούµε λόγους για τη διαφάνεια, για
τη λογοδοσία, για την αξιοκρατία και να υπάρχουν µέσα στο συ-
γκεκριµένο σχέδιο νόµου δύο διατάξεις που λένε στο ελληνικό
Κοινοβούλιο να εγκρίνει κατά παρέκκλιση πληρωµές γιατί δεν
µπορούν να ρυθµιστούν ζητήµατα. Πότε θα τελειώσει αυτή η
πρακτική; Πότε σταµατάµε;

Τέλος, κάποια στιγµή θα πρέπει να ανοίξει µία µεγάλη συζή-
τηση για τον πολιτισµό και η συζήτηση αυτή πρέπει να ανοίξει
µέσα στην Αίθουσα αυτή. Για ποιο λόγο –αν µιλάµε για την κρα-
τική τηλεόραση- πρέπει να υπάρχει ανταποδοτικό τέλος; ∆εν έχει
δικαίωµα ο πολίτης να µη βλέπει κρατική τηλεόραση; Αυτός που
δεν βλέπει κρατική τηλεόραση, θα πρέπει να την πληρώνει και
δη, µε το ανταποδοτικό τέλος;
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Επόµενο ερώτηµα: Γιατί πρέπει να χρηµατοδοτεί –λέει- το ελ-
ληνικό δηµόσιο διάφορες πολιτιστικές δράσεις; Προσέξτε! ∆εν
λέω να µη χρηµατοδοτεί τη Λυρική Σκηνή. Να τη χρηµατοδοτή-
σει. Το σύλλογο όµως στην κάτω Καρδιτσοµαγούλα όπου κατά
σύµπτωση εκλέγεται ο κύριος Υπουργός, γιατί πρέπει να τον
χρηµατοδοτεί ο Έλληνας φορολογούµενος; Για ποιο λόγο; Ποια
είναι η πολιτιστική αξία; Ποιο είναι το προϊόν; Τον περιθωριακό
θεατρικό όµιλο του κυρίου τάδε που κατά σύµπτωση έχει γνωρι-
µία µε τον κύριο Υπουργό, γιατί πρέπει να τον πληρώνει ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος; Με ποια κριτήρια χρηµατοδοτούνται;
Έχουµε δει µέσα σε αυτήν την Αίθουσα χρηµατοδοτήσεις συ-
ναυλιών καλλιτεχνών κατ’ εξοχήν εµπορικών. Προσέξτε! Αυτός
που µπορεί να τα πάρει από το εισιτήριο, πηγαίνουµε και του τα
ξαναδίνουµε µε επιχορήγηση του Υπουργείου Πολιτισµού! Αυτή
η συζήτηση του πώς χρησιµοποιεί το Υπουργείο Πολιτισµού τα
χρήµατα και αν πράγµατι προάγεται πολιτισµός, θα ανοίξει κά-
ποτε στην Αίθουσα αυτή ή απλώς θα ερχόµαστε να συζητάµε για
το αν το διοικητικό συµβούλιο θα είναι εννεαµελές ή ενδεκαµε-
λές;

Αυτή είναι η µεγάλη συζήτηση για τον πολιτισµό στην Ελλάδα.
Αυτή είναι η συζήτηση που πρέπει να κάνουµε. Υπό αυτήν την έν-
νοια δεν έχει κανένα νόηµα να ψηφίσουµε οτιδήποτε, εάν δεν κα-
ταλήξουµε σε αυτές τις γενικές αρχές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βορίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση, σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μάλιστα, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κάνω αυτήν την παρέµβαση απλώς επειδή χρειάζεται µια δι-
ευκρίνιση.

Αν νοµίζετε, κύριε Βορίδη, ότι απαιτείται προσθήκη µιας ή δύο
λέξεων, από τη στιγµή που η βούληση είναι ταυτόσηµη δεν νο-
µίζω ότι µπορούµε να διαφοροποιηθούµε.

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά τις κατά παρέκκλιση πληρωµές, υπο-
θέτω ότι βάζετε ένα ζήτηµα αρχής και όχι ουσίας. Συµφωνείτε
ότι πρέπει να γίνουν αυτές οι πληρωµές. Είναι ένα θέµα αρχής,
µε το οποίο συµφωνούµε και εµείς.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Σωστά. Κάποια ώρα πρέπει να τε-
λειώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Συµφωνούµε και εµείς ότι κάποια ώρα πρέπει να τελει-
ώσει. ∆εν το συζητάµε αυτό.

Όσον αφορά την πενταετή θητεία, η δική µας άποψη είναι ότι
ο νόµος υπερισχύει. Στο νόµο αναφέρεται ότι υπάρχει το δικαί-
ωµα της ανάκλησης αµέσως. Αυτό µπορούµε να το δούµε και µε
το Επιστηµονικό Συµβούλιο, αν πρέπει να προστεθεί η φράση
«σε κάθε περίπτωση ο νόµος υπερισχύει», κάτι που θεωρώ νο-
µική υπερβολή να το κάνουµε. Αλλά αν νοµίζετε ότι µπορούµε να
το δούµε, ας το δούµε. Η άποψή µας είναι ότι ο νόµος υπερι-
σχύει της οποιασδήποτε σύµβασης.

Σε σχέση µε το ανώτατο ποσό που πρέπει να καταβάλλεται,
δεν ξέρω αν πήρατε τις νοµοτεχνικές διορθώσεις που έγιναν.
Αναφέρουµε πολύ συγκεκριµένα «οι διατάξεις του παρόντος δεν
θίγουν την εφαρµογή του ν.3833/2010». Από τη στιγµή, λοιπόν,
που λέµε ότι δεν θίγονται οι διατάξεις του ν.3833/2010 σε ό,τι
αφορά το ανώτατο ύψος των αµοιβών, νοµίζω ότι δεν τίθεται και
εκεί ζήτηµα.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τα σωµατεία και τους οµίλους, όπου
ορθώς επί της αρχής αναφερθήκατε, δεν ξέρω αν παρακολου-
θήσατε την αναφορά του Υπουργού κατά την τοποθέτησή του
σε σχέση µε το σχηµατισθέν ήδη αρχείο επιχορηγουµένων ορ-
γανισµών στο Υπουργείο Πολιτισµού όπου πλέον κανένα σωµα-
τείο, κανένας σύλλογος, κανένας οργανισµός, κανένας φορέας
δεν µπορεί να επιχορηγηθεί αν δεν καταγραφεί, αν δεν µοριο-
δοτηθεί, αν δεν ξέρουµε τι εκδηλώσεις κάνει, αν δεν ξέρουµε

ποιοι άλλοι τον επιχορηγούν, αν δεν ξέρουµε πόσοι παρακολου-
θούν τις εκδηλώσεις του κ.λπ..

Επειδή, λοιπόν –και θα δοθεί η ευκαιρία να αναπτυχθεί και
άλλες φορές αυτό- για πρώτη φορά τελικώς υιοθετείται σε αυτό
το κράτος ένα σύστηµα τέτοιο που να είναι διαφανής η διαδικα-
σία µέσα από την οποία επιχορηγούνται οι πολιτιστικοί φορείς,
θεωρώ ότι αυτό που κάνουµε εµείς είναι συµβατό µε όσα εσείς
επιθυµείτε και διακόπτετε άπαξ δια παντός αυτό το σύστηµα
«µοίραζε εδώ, µοίραζε εκεί» ρουσφετολογικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υφυπουργέ,

εάν υπάρχουν τροποποιήσεις, να κατατεθούν στα Πρακτικά και
να µοιραστούν στους Βουλευτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Θα συνεννοηθούµε, γιατί νοµοτεχνικές βελτιώσεις
έχουν ήδη κατατεθεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ κ. Βούρος για τρία

λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Θα ξεκινήσω από το τελευταίο που είπε

ο Υφυπουργός κ. Νικητιάδης. Με κάλυψε απολύτως. Είναι γεγο-
νός, κύριε Βορίδη, υπηρετώντας περίπου τριάντα χρόνια το
χώρο του πολιτισµού, ότι καλώς ή κακώς βρέθηκα πάρα πολλές
φορές αντιµέτωπος µε τέτοιους είδους πρακτικές. ∆εν αιτήθηκα
ποτέ επιχορήγησης ή επιδότησης, αλλά έµπαινα πάντα στη δια-
δικασία να προσπαθώ να καταλάβω ποιοι είναι αυτοί που επιχο-
ρηγούνται, ποιοι είναι αυτοί που παίρνουν µονίµως τα χρήµατα
εδώ και τριάντα τουλάχιστον χρόνια. Εποµένως και από τη δική
µου εισήγηση και από την απάντηση του κυρίου Υπουργού νο-
µίζω πως έχετε ικανοποιηθεί.

Θα ήθελα να πω µερικά πράγµατα έτσι όπως τα έχω σηµειώ-
σει, προκειµένου να καλυφθούν οι συνάδελφοι οι οποίοι έκαναν
κάποιες παρατηρήσεις.

Προς τον αγαπητό συνάδελφο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος θα ήθελα να πω ότι κανένας σε αυτήν την Αίθουσα, από
καµµία πτέρυγα, κανένας υπάλληλος της Βουλής δεν έχει συζη-
τήσει µεταξύ συγγενών ή φίλων ή ανθρώπων που άπτονται του
πολιτισµού ή του τουρισµού ότι δεν θέλουν ελεύθερη πρόσβαση
στις παραλίες. Ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε στο θέµα της δι-
ευθέτησης περίπου δυόµισι χιλιάδων µέτρων ακτογραµµής, που
ήδη προσφέρονται ελεύθερα στον πολίτη και νοµίζω πως είναι
στα σκαριά και ένας σχεδιασµός, ο οποίος ξεκίνησε σε θεωρη-
τικό µεν επίπεδο αυτήν τη στιγµή, αλλά πολύ γρήγορα ελπίζω ότι
θα δοθεί ολόκληρη η παραλιακή ελεύθερα στους πολίτες.

Αναφέρθηκε κάποιος συνάδελφος στο θέµα των προσόντων
των µελών του διοικητικού συµβουλίου και είπε να καταγράφο-
νται. Να καταγράφεται τι, κύριοι συνάδελφοι; Να καταγράψουµε
σε σελίδες τα µεταπτυχιακά ή τα οποιαδήποτε προσόντα έχει κά-
ποιος; Νοµίζω πως είναι λογικό, το προσόν που έχει αυτός που
προσλαµβάνεται να συνάδει µε τη θέση για την οποία προσλαµ-
βάνεται. Ένας από τους λόγους για τους οποίους καταργήθηκε
η Εφορεία της «Όπερας της Θεσσαλονίκης» είναι και το ότι κά-
ποιοι είχαν παρεισφρήσει εκεί µε επαγγέλµατα που θα σας εκ-
πλήξουν. Αναφέρω έτσι ενδεικτικά ότι υπήρξε συµβολαιογρά-
φος, αλλά και φαρµακοποιός. Φαντάζοµαι ότι καταλαβαίνετε πως
µπορούµε να αποφύγουµε αυτά τα φαινόµενα µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο.

Αναφερθήκατε στον τουρισµό. Τα περίπου 132 εκατοµµύρια
χαµένα ευρώ τα τελευταία δυο χρόνια, που µας δηµιούργησαν
τεράστια προβλήµατα στο εξωτερικό, τα έχετε πρόσφατα στη
µνήµη σας. Έχω την εντύπωση ότι τουλάχιστον η Νέα ∆ηµοκρα-
τία για το θέµα της προβολής του ελληνικού τουρισµού στο εξω-
τερικό δεν πρέπει να οµιλεί.

Στο θέµα του πλαφόν αναφέρθηκε και ο Υπουργός.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
∆ώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Για άλλη µια φορά θα αναφέρω -φαίνεται ότι δεν έγινε αντιλη-

πτό- ότι για εµάς είναι πρώτιστο καθήκον να κτίσουµε, αλλά δεν
µπορούµε να σοβατίσουµε άκτιστους τοίχους. Με το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο αυτό κάνουµε, προσπαθούµε να δηµιουργή-
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σουµε τα κατάλληλα θεµέλια, προκειµένου να κτισθεί µια σοβαρή
προοπτική για τον πολιτισµό και τον τουρισµό και ό,τι τέλος πά-
ντων έχει να κάνει µε τους εποπτευόµενους φορείς.

Θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση, για να γραφτεί στα Πρα-
κτικά, προς τον κ. Καζάκο, που δυστυχώς δεν είναι στην Αίθουσα.
∆εν αναφέρθηκα στο Υπουργείο Πολιτισµού, αναφέρθηκα στην
ΕΡΤ και είπα κάτι για το οποίο µιλάει ολόκληρη η κοινωνία, κάτι
που είναι αντιληπτό, προκειµένου να επέµβει ο Εισαγγελέας και
να άρχισουν οι συγκεκριµένες διαδικασίες. Καταλαβαίνετε ότι
δεν είπα τίποτα παραπάνω απ’ αυτό. Το αναφέρω, γιατί ο κ. Κα-
ζάκος ανέφερε ότι ήµουν ιδιαίτερα υπερβολικός.

Θα ήθελα να συµπληρώσω στα όσα είπε ο κύριος Υπουργός
και να τονίσω ότι µόνο ρεβανσιστικά δεν λειτουργούµε. Ο κ. Λού-
κος έµεινε στη θέση του. Ανανεώθηκε η σύµβαση του κ. Χου-
βαρδά, το ίδιο και η σύµβαση του κ. Χατζάκη µόλις προχθές.
Άρα, υπήρχαν συγκεκριµένοι λόγοι που το προσωπικό της Εφο-
ρείας της «Όπερας της Θεσσαλονίκης» έπρεπε να παυθεί.

Θα κάνω ένα λογοπαίγνιο και θα τελειώσω µε αυτό. Αναφέρο-
µαι στον κ. Τζαβάρα, ο οποίος αναφέρθηκε στους επόµενους,
στους ηγούµενους, αλλά ο ίδιος δεν έχει ακόµα αντιληφθεί ότι
ανήκει στους προηγούµενους. Είµαι σίγουρος ότι ως προς τη
γλωσσική του ευχέρεια ο Ferdinand de Saussure σίγουρα στο
µεγάλο του πόνηµα περί γλωσσολογίας θα είχε περιλάβει ένα κε-
φάλαιο περί γλωσσικού παρακράτους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βούρο.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ανδριανός
για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι άχαρο και κινείται στα όρια του Κανονισµού από ουσια-

στικής πλευράς, όταν ο Υπουργός και ο Υφυπουργός αναγκάζο-
νται να µιλούν για νοµοθετικές ρυθµίσεις σε θέµατα που δεν
ανήκουν πλέον στον τοµέα της ευθύνης τους.

Εµείς ξαναλέµε ότι έντεκα µήνες έχουν περάσει από τις εκλο-
γές και δεν προλάβατε να νοµοθετήσετε συντεταγµένα µε σχέ-
διο, όραµα και στρατηγική ούτε στον αθλητισµό, που πλέον
ανήκει ως τοµέας στο Υπουργείο Υγείας, ούτε στον τουρισµό,
ούτε στον πολιτισµό. Ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος κ.
Ευθυµίου πριν από λίγο παραδέχθηκε ότι η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού χρειάστηκε ένα χρόνο, για να προωθήσει τις
αναγκαίες ρυθµίσεις που βάζουν τη βάση, ώστε να προχωρή-
σουµε σε ουσιαστική πολιτική στον τουρισµό.

Η ανυπαρξία στοχευµένης κυβερνητικής πολιτικής έχει σοβα-
ρές αρνητικές επιπτώσεις στους τοµείς που συζητάµε. Και αυτό
δεν το λέµε µόνο εµείς, το λένε δικά σας στελέχη που βρίσκονται
πολύ κοντά στον Πρωθυπουργό, όπως σας είπα στην πρωτολο-
γία µου.

Στον τουρισµό, που παραµένει τοµέας ευθύνης σας, εµείς επι-
µένουµε ότι χρειάζεται αυτόνοµο Υπουργείο. Η θέσπιση θέσης
Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης είναι πολύ πιο σηµαντική,
πολύ πιο κρίσιµη απ’ ό,τι κάποια από τα σαράντα οκτώ χαρτο-
φυλάκια του νέου κυβερνητικού σχήµατος. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, ακόµα και έτσι, στο πλαίσιο του Υφυπουργείου και µε το
Γενικό Γραµµατέα του ΕΟΤ, προχωρήστε, προβάλλετε το τουρι-
στικό προϊόν µε σοβαρή επαγγελµατική στρατηγική. Φροντίστε η
µεταβατική περίοδος από τον Ιανουάριο µέχρι το Μάρτιο του
2011, οπότε οι αρµοδιότητες προβολής των τουριστικών περιο-
χών της χώρας σε διάφορες εκθέσεις περνούν από τις νοµαρ-
χίες στις περιφέρειες, να κυλίσει οµαλά και χωρίς προβλήµατα.
∆ώστε ανάσες στην τουριστική βιοµηχανία της χώρας µας. Κυ-
ρίως πείστε τους συναδέλφους σας στο Υπουργικό Συµβούλιο
ότι ενδεχόµενη αύξηση του ΦΠΑ θα στραγγαλίσει τον τουρισµό
και θα στερήσει τη χώρα από πολύτιµο συνάλλαγµα. Τονίστε την
ανάγκη να µην επαναληφθεί στο µέλλον φιάσκο ανάλογο των κά-
κιστων χειρισµών της Κυβέρνησης, όπως το θέµα των επαγγελ-
µατιών των µεταφορών εν µέσω τουριστικής περιόδου.

Κύριε Πρόεδρε, εµάς δεν µας κάλυψαν τα όσα ακούσαµε. Είπε
ο κ. Ευθυµίου ότι λύνει εκκρεµότητες αυτό το νοµοσχέδιο. ∆εν
λύνει, όµως, τα προβλήµατα, που και η ίδια η Κυβέρνηση είχε δε-

σµευθεί ότι θα λύσει, όπως την περίπτωση των συµβασιούχων
µιας ηµέρας στον ΟΠΑΠ που εργάζονται στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού. ∆εν προβλέπει ζητήµατα που θα προκύψουν µε βε-
βαιότητα στο µέλλον, όπως αυτό της µεταβατικής περιόδου Ια-
νουαρίου-Μαρτίου 2011.

Όπως είπα και πριν, είναι ανακόλουθο, όταν ανανεώνει συµ-
βάσεις ως το τέλος του 2010, ενώ την ίδια ώρα δικαιολογεί αυτήν
την ανανέωση επί τη βάσει αναγκών που θα υφίστανται ως το
τέλος του 2013.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Νοµιµοποιεί παρανοµίες στην περίπτωση της µίσθωσης κτη-

ρίων από το Υπουργείο Πολιτισµού. Ρυθµίζει µε αντικανονικό
τρόπο τα ζητήµατα του ΕΣΚΑΝ, ενώ η Κυβέρνηση όφειλε να
εντάξει τις σχετικές δαπάνες για το 2010 στον προϋπολογισµό.
∆ηµιουργεί νέα επίπεδα γραφειοκρατίας στην ΕΡΤ, που όλοι
αναγνωρίζουµε ότι χρειάζεται περισσότερη ευελιξία.

Με φωτογραφικό τρόπο στο άρθρο 22 παύεται η θητεία αν-
θρώπων που δεν ανήκουν στο κόµµα σας. Πριν από λίγο, ο ειση-
γητής της Πλειοψηφίας είπε ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι λόγοι
για την παύση αυτών των ανθρώπων.

Νοµίζω ότι είναι χρήσιµο και επιβάλλεται, κύριε συνάδελφε, να
πείτε στην Αίθουσα ποιοι είναι οι συγκεκριµένοι λόγοι γι’ αυτήν
την παύση.

Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι µετά από έντεκα µήνες, στην
κρίσιµη συγκυρία που ζούµε, τα εµβαλωµατικά, πρόχειρα και
ατελή νοµοσχέδια δεν µπορούν να δώσουν την προοπτική που
χρειάζεται ο τόπος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ανδριανό.
Το λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από τρεις µήνες πε-

ρίπου η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κατέθεσε µία ερώτηση προς την ελληνική Κυβέρνηση,
µε την εξής καταγγελία: Το ΤΕΙ Σερρών έκανε εισαγωγή –έτσι
όπως το ακούτε- Ουκρανών φοιτητών, που υποτίθεται ότι θα έκα-
ναν πρακτική σε ξενοδοχεία της Κρήτης και επί της ουσίας λει-
τουργούσε σαν δουλεµπορικό γραφείο. Έχουµε κάνει, λοιπόν,
αυτήν την ερώτηση.

Επίσης καταγγείλαµε, µέσα από επερώτηση που κάναµε στο
Υπουργείο Τουρισµού, το ότι εργαζόµενοι στο χώρο του τουρι-
σµού δουλεύουν µε 500 και µε 550 ευρώ, «πρακτικάριοι» που
δουλεύουν µε 250 ευρώ και στοιβάζονται µία ολόκληρη καλο-
καιρινή σεζόν σε ένα δωµάτιο δέκα άτοµα, είναι µία συγκεκρι-
µένη πραγµατικότητα.

Σας διαβεβαιώ ότι οι επιχειρήσεις –και διαβεβαιώ και τον κ. Ευ-
θυµίου, ο οποίος θα το ξέρει άλλωστε- στις οποίες δουλεύουν οι
συγκεκριµένοι άνθρωποι, είναι απόλυτα επιτυχηµένες. Είναι από-
λυτα επιτυχηµένες και είναι οι ξενοδοχειακές µονάδες που δου-
λεύουν οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι. Και έγιναν ακόµα πιο
επιτυχηµένες µε τις ρυθµίσεις που πήρε η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ να τις απαλλάξει από τις εισφορές στο ΙΚΑ τη χρονιά που
µας πέρασε.

Άρα, λοιπόν, το «επιτυχηµένες επιχειρήσεις», ιδιαίτερα στο
χώρο του τουρισµού, δεν λέει από µόνο του τίποτα, όταν από
πίσω κρύβεται µία σκληρή εργασιακή πραγµατικότητα για χιλιά-
δες εργαζόµενους στο συγκεκριµένο κλάδο.

Όπως επίσης δεν λέει τίποτα –ίσως να έλεγε τη δεκαετία του
’90- το επιχείρηµα για τη συµβολή στο ΑΕΠ του κλάδου του του-
ρισµού. Τη δεκαετία του 1990 και στις αρχές της δεκαετίας του
2000 οι ετήσιοι ρυθµοί ανάπτυξης του ΑΕΠ ήταν 2%, 3%, 4%, 5%.
Τι ωφελήθηκε ο ελληνικός λαός στο πλαίσιο αυτού του δρόµου
ανάπτυξης από αυτούς τους συγκεκριµένους ρυθµούς ανάπτυ-
ξης; Πλήρωσε αυτήν την ανάπτυξη µε απώλειες σε εργατικά
λαϊκά δικαιώµατα και σήµερα την πληρώνει διπλά µέσα από την
κρίση. Και αν κάτι επιβεβαιώνει η πολιτική σας στο χώρο του του-
ρισµού, ιδιαίτερα σε συνθήκες κρίσης, είναι πόσο ευάλωτη είναι
µία οικονοµία εκτεθειµένη όταν στηρίζεται σε µεγάλο ποσοστό
του ΑΕΠ στον τουρισµό, ιδιαίτερα στις εξωτερικές αγορές. Γιατί
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ο τουρισµός πλήττεται και από τα κανόνια που βάρεσαν τα βρε-
τανικά ταξιδιωτικά γραφεία. Εκεί στηρίζεται, όµως, η πολιτική
σας στο χώρο του τουρισµού. Στηρίζεται στους µεγάλους ξενο-
δοχειακούς οµίλους, στους tour operators, στα all inclusive. Και
βέβαια από όλη αυτήν τη δραστηριότητα είναι µηδαµινό το ποσό
που πηγαίνει στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους, στους µι-
κρούς επιχειρηµατίες, στο χώρο του τουρισµού.

Τέλος, εµείς δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να έρχονται τουρί-
στες στη χώρα µας. Εργαζόµενοι είναι, όπως είπε ο κ. Ευθυµίου.
Βέβαια δικαίωµα στον τουρισµό και στην αναψυχή έχουν και οι
Έλληνες εργαζόµενοι, που επαναλαµβάνω, 50% των εργαζοµέ-
νων στη χώρα µας δεν µπόρεσαν να κάνουν ούτε µία ηµέρα δια-
κοπές. Αυτοί δεν έχουν δικαίωµα στον τουρισµό, στην αναψυχή
και στην ξεκούραση;

Αυτά, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας, είναι πολύ ουσιαστικά ζητή-
µατα. ∆εν ειπώθηκε τίποτα ούτε στην επιτροπή ούτε και στο
Τµήµα γι’ αυτά.

Τέλος, για το ζήτηµα της απεργίας, είναι πάρα πολύ εύκολο
να εκθειάζουµε το δικαίωµα στην απεργία και την επόµενη στιγµή
να το αναιρούµε µε αυτά που λέµε. Και τουλάχιστον αυτά που
άκουσα από τον κ. Ευθυµίου, περί κανιβαλισµού, ή αυτά που
άκουσα από τον κύριο Υπουργό για λοστούς και σκηνές βίας,
κατά τη γνώµη µου δικαιολογούν απόλυτα τα συγχαρητήρια που
έλαβε η Κυβέρνηση από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Γεωργιάδης

έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς δεν µπορώ να µη σχολιάσω το συνάδελφο του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας που ανέφερε το θέµα του
δουλεµπορίου –όπως το χαρακτήρισε- από την Ουκρανία. ∆εν
ξέρω αν σας έχει απασχολήσει, κύριε συνάδελφε, το γιατί από
την Ουκρανία. Πρέπει να σας πω γιατί από την Ουκρανία. Γιατί
είναι µία από τις χώρες που είχε γνωρίσει τον λεγόµενο υπαρκτό
σοσιαλισµό. Και επειδή οι άνθρωποι αυτοί µέχρι σήµερα πεθαί-
νουν της πείνας, ακούν το ενδεχόµενο να πάρουν …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Και στο Μπαγκλαντές υπάρχει δουλε-
µπόριο …

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Τώρα µιλάω για την Ου-
κρανία που αναφέρατε. Μην παίρνουµε χώρα-χώρα ανά την υφή-
λιο. Μιλάµε για την Ουκρανία. Στην Ουκρανία, λοιπόν, είκοσι
χρόνια µετά την πτώση του υπαρκτού σοσιαλισµού, τον οποίο
εσείς λατρεύετε και έχετε και τα εµβλήµατά του στον Περισσό,
είκοσι χρόνια µετά δουλεύουν για 100 ευρώ, γιατί πριν δούλευαν
για 10. Αυτή είναι η διαφορά. Εν πάση περιπτώσει, λοιπόν, και
λίγη αυτοσυγκράτηση. ∆εν µπορούµε να αναφέρουµε το παρά-
δειγµα της Ουκρανίας στην ελληνική Βουλή και να λέγεστε ΚΚΕ
µε το σφυροδρέπανο απέξω από τον Περισσό. Έλεος! Και αν δεν
έχετε πάει στην Ουκρανία, επειδή έχω πάει, να πάτε να δείτε πώς
ζούσαν, που το 2010 δεν έχουν ούτε νερό στα χωριά. Ούτε νερό
δεν καταφέρατε να τους πάτε. Τόσο ανίκανοι ήσασταν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Το 2010 δεν έχει σοσιαλισµό …
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αφήστε αυτά τώρα.

Πήγα στην Μαριούπολη και τα είδα, κύριε συνάδελφε. Πρέπει να
πάτε σε µία πρώην κουµµουνιστική χώρα για να καταλάβετε τι
εστί βερύκοκο, µπας και έρθετε στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό!

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Στον οποίο είστε καλοδεχούµενος,
πάντως.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Όλοι είναι καλοδεχού-
µενοι, εφόσον γίνουν πατριώτες.

Ας πάµε τώρα στο προκείµενο. Κύριε Υπουργέ και κύριε Κοι-
νοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, στα γλωσσικά -βεβαίως για σας, αλί-
µονο, δεν αµφισβητώ τις γλωσσικές σας γνώσεις- κάπου
µπλεχτήκαµε. ∆ιαβάζω από το νοµοσχέδιο: «Ο διευθύνων σύµ-
βουλος και οι γενικοί διευθυντές είναι ελευθέρως ανακλητοί.
Κατά τη διάρκεια της θητείας τους αναστέλλεται η άσκηση οποι-
ασδήποτε επαγγελµατικής δραστηριότητάς τους. Οι όροι της
παροχής των υπηρεσιών και της αµοιβής τους ορίζονται µε από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Τουρισµού

κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη». Προσθέτετε τώρα
εσείς: «Στο άρθρο 4, προστίθεται παράγραφος 5 ως εξής: Οι δια-
τάξεις του παρόντος δεν θίγουν την εφαρµογή του άρθρου 2 του
ν.3833/2010». Πώς συµβιβάζετε γλωσσικά στον ίδιο νόµο και το
«κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη»; Κύριε Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε, επικαλούµαι τις φιλολογικές σας ιδιότητες. ∆ια-
βάζω το νόµο σας: «Κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη»
και ακριβώς από κάτω «Οι διατάξεις του παρόντος δεν θίγουν
την εφαρµογή του άρθρου του ν.3833/2010». Αυτό θα το διαβά-
σει ο δικαστής και θα µπλοκάρει ο εγκέφαλός του, κύριε Ευθυ-
µίου. Εσείς είστε καθηγητής «πράµα». Μπορεί εσείς να έρθετε
και να επικροτήσετε αυτό το πράγµα; Αν σας έφερνε µαθητής
σας αυτό το γραπτό, θα το περνούσατε; Αφού η από πάνω
γραµµή καταργεί την από κάτω!

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Προσέξτε, γιατί ο κ. Ανδριανός ήταν µα-
θητής µου!

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Καταλαβαίνετε τι λέω.
Είναι γραµµένο λάθος. Το ένα καταργεί το άλλο. Θα καταργή-
σετε το «κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης», θα βάλετε ό,τι
θέλετε να βάλετε ώστε να βγαίνει νόηµα, να καταλαβαίνουµε για
τι µιλάµε. ∆ηλαδή µη φθάνουµε τώρα εδώ στη Βουλή να λέµε τα
θέµατα εκθέσεως Α' γυµνασίου.

Πάµε τώρα στο νόµο. Κύριε Υπουργέ, δεν είπατε τίποτα για
τους κωφούς. Εγώ δεν άκουσα και ούτε έχω δει κάτι γραµµένο
µέσα. Ο κύριος Υπουργός δεσµεύθηκε στην επιτροπή ότι πράγ-
µατι οι κωφοί θα συµπεριληφθούν. Ο κ. Βούρος το υποστήριξε.
Περιµένουµε να το δούµε. Λέµε όλοι «ναι», αλλά όταν φύγουµε
από εδώ και δεν το έχουµε ψηφίσει, αυτοί θα µείνουν απέξω. Άρα
αναµένουµε µέχρι τη λήξη αυτής της ψηφοφορίας να έχει µπει
αυτό µέσα γραπτώς, για να µπορούµε να πούµε σε αυτούς τους
ανθρώπους ότι «ναι, δεν σας αποκλείει η ελληνική πολιτεία».

Ειρήσθω εν παρόδω να υπενθυµίσω ότι το 2013 η Ελλάδα
διοργανώνει την Ολυµπιάδα των κωφών. Φαντασθείτε, δηλαδή,
να φανούµε ότι τους διώχνουµε. Θα είναι τραγικό.

Κλείνοντας –µιας και κάναµε τα γλωσσικά και ο συνάδελφος
κ. Βούρος µου θύµισε τον Σοσίρ που κάναµε στο πανεπιστήµιο,
και κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε- θα πω κάτι για να λήξει αυτή
η υπόθεση των «Θαλασσίων Υποθέσεων», το Υπουργείο Θαλασ-
σίων Υποθέσεων που ανέφερε ο κ. Τζαβάρας. Νοµίζω ότι είναι
από το affaires maritime, όπως είναι στα γαλλικά. Από εκεί έγινε
µάλλον η µετάφραση. Ήταν κάποιος γαλλοµαθής εκεί που φτιά-
χνετε το Υπουργικό Συµβούλιο και ειρήσθω εν παρόδω, θέλω,
κύριοι Υπουργοί, να δώσω τα συγχαρητήριά µου στον κύριο
Πρωθυπουργό.

Ήταν η πρώτη φορά, αφού έγινε συνεδρίαση Υπουργικού Συµ-
βουλίου on camera κατά την πρώτη συνεδρίαση, χθες έγινε και
ο πρώτος ανασχηµατισµός on camera. Το έβλεπα δύο ώρες.
Έψαχναν τους Υπουργούς στα κινητά. Έλεγαν ότι µπαίνει ο Νι-
κητιάδης, βγαίνει ο Ευθυµίου…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, αν
έχετε την καλοσύνη, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Μου ήρθε να βάλω γρα-
βάτα και να έρθω στη Βουλή µήπως πάρω και εγώ κανένα Υπουρ-
γείο. Ήταν καταπληκτικό αυτό το οποίο κάνατε. Πρόκειται περί
αριστουργήµατος. ∆εν ξέρω αν έχει προηγούµενο να γίνεται
ανασχηµατισµός on air. ∆εν το έχω ξαναδεί ποτέ στην ιστορία.
Πράγµατι µετά το πρώτο υπουργικό συµβούλιο on air ο κ. Πα-
πανδρέου έκανε και τον ανασχηµατισµό on air. Υπό την έννοια
αυτή ξεπέρασε κατά πολύ το παράδειγµα του πατρός του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεωργιάδη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για πολύ λίγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Κατ’ αρχάς για το ΚΚΕ θέλω να είναι απολύτως ξεκά-
θαρο ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ σε καµµία περίπτωση δεν θα
συµφωνήσει και δεν θα αποδεχθεί καταστάσεις µισθών 300 ευρώ
και το καταγγέλλουµε και εµείς µαζί µε εσάς και µαζί µε όλους
τους εργαζόµενους και είµαστε έτοιµοι να κινητοποιήσουµε οποι-
οδήποτε µηχανισµό, προκειµένου να αποφευχθούν τέτοια φαι-
νόµενα.
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Πρέπει, όµως, να σας πω, γιατί ενδεχοµένως να µην το έχετε
παρακολουθήσει, επειδή αναφερθήκατε στη µαθητεία, ότι ενώ
υπήρχε σχετικός νόµος που προέβλεπε την έκδοση κοινής
υπουργικής απόφασης που θα καθόριζε το ποσοστό των µαθη-
τών που δικαιούται να απασχολεί κάθε ξενοδοχειακή επιχείρηση,
έπρεπε να περάσουν πεντέµισι χρόνια. Ενώ είχαν γίνει εννέα
γύροι διαπραγµατεύσεων µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτών,
για να περάσουµε την κοινή υπουργική απόφαση και να µπορεί
σήµερα µε το νόµο οποιοδήποτε συνδικαλιστικό όργανο σε οποι-
αδήποτε περιοχή να αξιώσει από την Επιθεώρηση Εργασίας να
επέµβει και να καταγγείλει και να συλλάβει και κάθε κατεργάρης
να πάει στον πάγκο του, αυτό έγινε µε τη δική µας Κυβέρνηση
µετά από πεντέµισι χρόνια που υπήρχε ο νόµος.

Τέλος, σε ό,τι αφορά την παρέκκλιση πρέπει να γίνει κατα-
νοητό και µπορούµε να το διευκρινίσουµε ότι ο ν. 3833 έχει ισχύ
όσο ισχύει το µνηµόνιο. Η παρέκκλιση θα ισχύει -εφόσον δεν αλ-
λάξει η Κυβέρνηση, εφόσον δεν αλλάξει ο νόµος- εσαεί. Οι πα-
ρεκκλίσεις αυτές µπορεί να έχουν ισχύ οποτεδήποτε µετά τη
λήξη της περιόδου που τίθενται φραγµοί από το µνηµόνιο. Εάν
νοµίζετε ότι πρέπει να υπάρχει µία διευκρίνιση σ’ αυτό, αυτό να
το δούµε. Αλλά ξαναλέω ότι ο ν. 3833 βάζει συγκεκριµένα όρια,
πάνω από αυτά δεν µπορεί να υπάρξει µισθοδοσία και ισχύει
µέχρι τη λήξη του µνηµονίου.

Τώρα στο θέµα των κωφών που ετέθη και από άλλες πλευρές
όπως είπαµε στην επιτροπή, είναι προφανές ότι µπορεί να δηµι-
ουργήσει και αντισυνταγµατικά ζητήµατα σε ό,τι αφορά την ίση
µεταχείριση δυστυχώς. ∆εν υπάρχει έκθεση από το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους, προκειµένου να µπορέσει να περάσει
αυτό το νοµοθέτηµα. Γι’ αυτό και ο Υπουργός είπε -όταν ανα-
φέρθηκε ο κ. Εµινίδης- ότι θα το δούµε σε ένα άµεσο νοµοσχέ-
διο όταν θα έχουµε κατ’ αρχήν µία έκθεση. Γιατί ακριβώς πράγµα
µιλάµε; Τι είναι αυτό το ποσό; Πόσοι είναι αυτοί οι Ολυµπιονίκες;
Το λέω διότι επιβαρύνεται το κράτος, όταν προσλαµβάνονται
αυτοί, πληρώνει το κράτος. Είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Άρα χρει-
αζόµαστε αυτήν την έκθεση, προκειµένου να το δούµε. Υποθέτω
ότι η κατάθεση της βούλησης της Κυβέρνησης σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα είναι επαρκές στοιχείο, προκειµένου να το δούµε όσο
πιο γρήγορα γίνεται.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο
για λίγα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλύτερα να µιλή-
σετε αύριο, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μια ερώτηση µόνο.

∆ηλαδή, κύριε Υφυπουργέ, για να καταλάβω. Με τη λήξη του
µνηµονίου επιστρέφουµε στο καθεστώς των παχυλών αµοιβών
για τα στελέχη του δηµοσίου;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Όχι. Εµείς δεν είπαµε ποτέ κάτι τέτοιο. Αυτά είναι λόγια
που βάζετε εσείς να πει η Κυβέρνηση. Εµείς λέµε ότι σήµερα
αναγνωρίζουµε -και αυτό έχει ειπωθεί και από στόµατος Πρω-
θυπουργού- ότι συντελούνται πολλές αδικίες (συνταξιούχοι και
άλλες κατηγορίες πολιτών) και περιµένουµε όσο πιο γρήγορα γί-
νεται να ανακάµψει η οικονοµία της χώρας, προκειµένου να επα-
ναφερθούν τα εισοδήµατα στο επίπεδο που θα έπρεπε να είναι.
Τίποτα παραπάνω, τίποτα παρακάτω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στο σηµείο αυτό κη-
ρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού: «Ρυθµίσεις
θεµάτων Πολιτισµού και Τουρισµού».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού: «Ρυθµίσεις
θεµάτων Πολιτισµού και Τουρισµού» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Πέµπτης 29 Ιουλίου 2010 πρωί και της Παρασκευής 30 Ιου-
λίου 2010 και ερωτάται το Τµήµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 29 Ιουλίου 2010 πρωί και της Παρασκευής 30
Ιουλίου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 23.05' λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τετάρτη 8 Σεπτεµβρίου 2010 και ώρα
10.00' µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος, νοµοθετική Ερ-
γασία: συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Τουρισµού: «Ρυθµίσεις θεµάτων Πολιτισµού και Τουρισµού»,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
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